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Nonsk Arbwdsniiiiwiyorbiinds 16. landismøte trådle s.-umnen i Fol
kets1 Ilus ,store sal, Oslo, isøndaig den 26 august 1928 klokken 12.

Landsmøtet blev åpnet av forbundets formann, Johs. M. P. Øde
gaard, som i (sini åpningstale uttalte følgende:

—' Kamerater og ærede gjester. På hovedstyrets vegne skal jeg få 
ønslke dere velkommen tit Norsk Arbeidsmandsforbunds 16. landsmøte. 
Førenn vi går videre i den egentlige åpning av landsmøtet vil vi minnes 
de som har stått vårt organilsasjonsanbeide nær, men som- er vandret 
børt siden vi sist hadde landsmøte. Det har rammet LandsorganiiSUisjo- 
nen, hvis mangeårige kasserer, P. Aarøe, døde i mars måned ifjor. Jeg 
vil også nevne at en av representantene på vårt forrige landsmøte, 
Henrik Garten ifra Løkken, er gått bort, idet han blev rammet av en 
ulykke liike efter landsmøtet. Han var valgt til første varamann til 
hotvedstyret, men fikk ikke anledning til å beklæde denne plass, dia ulyk
ken rammet ham 'så hurtig. B-egge disse personer er -så godt kjent, at 
nagen nærmere omtale av deres arbeide ikke er nødvendig for denne 
forsamling. Jeg vil ba re minne om dette og lyse fred over1 dereis minne, 
og takke dem for åen innsats de har ydet organisasjonen.

De tre år som er forløpet siden vi sist hadde landsmøte, har vært 
tre hårde jtirbeidslår for arbeiderklassen — ikke bare i dette land, men 
over -den ganske verden. Arbeid er kl aisisen har hatt en hard og stor op- 
gave å arbeide med. Det som særlig har øvet en stor innflytelse er den 
økonomiske depresjon, som har sitt ophav i den misere som' verdenskri
gen medførte. Det er et spørsmål om man kan bomme tilbake til de 
forhold som man hadde i 1914. Arbeiderklassen er døn del av befolk
ningen som sterkest hår fått føle konsekvensene av -den misere man har 
vært oppe i. Mol selmingsforlioldei; mellem arbeiderklassen; og ikaipitaMst- 
Massen er skjerpet. Det. er derfor nu en nlm.indelig foreteelse lat det 
blir åpen konflikt nlår man tar op .spørsmålet om bedring av arbeider- 
klassens; kår. Arbeiderne er nødt til å gå til kamp nærsagt på hårde 
livet. Det er ikke langt mellem liver gang man kan konstatere, at det 
kommer -til åpen krig mellem klassene. Til tross for at vi ber i landet 
ikke har befunnet o-sls i al-mindelig krigstilstand mellem klassene, så er 
vilkårene dog så hårde som de kan bli når man befinner sig i fredelige 
forhold. De siste tider har satt b-orgersamfunde-ts maktmidler i beve
gelse. Justisfen har vært i beskjeftigelse med å straffe arbeidere fordi 
de har vilst hverandre økonomisk solidaritet, og solidaritet i almindelig 
forstand. Det -er klart nok at disse, bestrebelser frå. dem kapitalistiske 
stal, vil .stagnere .arbeidet for en tid, men det kan under ingen omst-en- 
dighefer .stanse arbeiderklassen på dens fremmarsj mot -et rettferdi-
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gere samfund.. Når det gjelder kampen for et rettferdigere samfund har 
arheiderkla.ssen intet annet middel enn sin organisaisjon. Derfor er 
det av bel yd ii ing flor aribeider klassen ipå hvilken måte organisasjonen er 
inn st illid og oipbygget og hvilken forflatning den er i for å kunne greie 
sin opgave. Det som samler ass til landsmøtet er arlnudet for å flå or
ganisasjonen hensiktsmessig, -og de ting dagsordenen inneholder er do 
ting A r! >ei < Istma tid s forhu n d (d;s medlenmner har funnet det påkrevet å ta 
op under den foreliggende situasjon. Og medlemmene har gitt repre
sentantene mandat til å -arbeide for disse -sakene, så vi flår -den beist mu
lige organ.isa.sjon. Jeg vil h-åp-e -at vi kommer til å behandle disse sakene 
på en sådan måte, at medlemlmene kan være tilfreds og florniøi-eit med 
det arbeide som er utført og at det vil vise resultater ute i det: daglige 
og praktiske liv.

Vi står idag oppe i en- situasjon -som ikke. -er særdeles hyggelig, -idet 
Staten som er arbeidsgiveren for anlieggsarlbeMer-nie, har stiller krav 
om forandringer i arbeidsvilkårene flor -de som arbeider ved- -Statens 
anlegg. De vil ha vilkårene nedover -og Statens utgifter inn-skrienket. 
De mener at anleggsarbeidernes fortjene,ste tåler en .forandring til diet 
verre. Landsmøtet vil formodentlig kunne, -få full rede på hvordan 
dette kommer til å arte -sig før det går fra hverandre. Det kan- hende 
at landsmøtet må fatte direkte beslutning i denne sak. Det er -således 
iinlder .konfliktens tegn at landsmøtet samles, -og det v-ar som, man vil 
huislke også tilfelle i 1925. Det -er det vel likke noget -å si på. Em o-rgani- 
salsrjon som skal arbeide flor arbeiderklassens- vilkår vil til enhver tid 
miått-e risikere å komme o|p i konflikt. I håp om at -det må lykkes å 
op nå forbedringer i arbeiderklassens v ilkar -ønsker jeg representanter 
og gjester velkommen til landsmøtet og uttaler håpet om at landsmø
tets, arbeide vil vise å bære de frukter vi ønsker og har krav på å flå ut 
av d-ett-e arbeide.

Med disse -ord erklærer jeg Norsk Arbøid-smandsforbunds 16. lands
møte for åpnet. (Bifall.)

Formannen fortsatte:
— Vi har iår i likhet med tidligere år innbudt representanter fra 

broderorganisasjoner s-oin vi -samarbeider med. Vi. har således inxibu-dt 
Arbeidernes faglige La n d s or ga ni sa.s j o n, som er representert ved for
mannen, Halvard Olsen. Vi har også innbudt de Internasjonaler som 
vi .arbeidér sammen med. Fra Grubearbeider-Internasjo-nalen er det 
ildke kommet nogen representant, men fra Grov- og Eab-rikkarbeider- 
Internasjonalen møter sekretæren, K. de Jon ff e, Holland. Jeg ønsker 
ham- velkommen. Svensk Grubearbeiderforbund er også innbudt, men 
id-ag er det kommet meddelelse oim at formannen-, V. P. Hansen, -ikke 
kan -komme før im-orgen. For Svensk Grov- og Fnbrikkarbeiderforbund 
m-øter Jons Persson og Hjalmar Andersson. Dansk A rbeidsrnamlsfor- 
hunds representanter Hans Nielsen og J. Kortsen møter -i -eftermiiddag. 
De russiske representanter, Pristavakm og Slut sky -fra Russisk Grnbe- 
arhei-derfoirh-und, er heller -ikke kommet, men vil kunne være -her i kveld 
fcl. 7. Vi har også innbudt Norsk Tekst ilarbeiderforbund og Norsk 
kjemisk Industriarhed-derfo-rbundi, som vi har hatt det beste samarbeide
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med -siden disse to- grupper gikk ut av Norsk Arbeidsmandsforbund. 
Som representanter flor disse forbund møter V. E. Nilsen og Halfdan 
Jønsson. Enn videre, har vi innbudt Richard Hansen personlig til å 
overvære vårt landsmøte iår. Årsaken til at. vi har innbudt Richard 
Hansen personlig er- at han iår- har 25 års jubileum -som: ar lauder i 
arbeidernes faglige organisasjon, -og det -meste av denne tid har han 
virket i Norsk Arbeidsmandsforbund. Vi har i den -anledning villet 
hylde hata ved å innby ham til vårt landsmøte. -Hån -er jo gammel 
kjent i -den forsamling som- heter Norsk Arbeidsmandsforbunds lands
møte.

Gjestenes taler.
Av gjestene fikk Det internasjonale Grov- og Fabrikkarbeiderfor- 

-bunlds representant, K. de Jonge, ordet først til hilsningstale. Tålen 
som blev oversatt av Alfred Mads en lød -således:

Jeg vil først overfor eders forbundsstyre uttale vår erkjentlighot 
og takk for den vennlige innbydelse til deltagelse i eders- forbunds 
.landsmøte. Vi har mottatt -denne innbydelse med så meget istørre glede 
som vår eksekutivkomité setter overordentlig «tor -pris på å -styrke -og 
befeste d-e personlige forbindelser medlem vår internasjonale bestyrelse 
og de un-der Fabivikka rbeider I nternnsjona len hørende forbund. Det er 
mig derfor en ære og glede å -overbringe en hjertelig hilsen, fra eksekutiv
komiteen. og dertil -knytter jeg forsikringen om dens- sol ula ri tetsfølelse 
overfor kameratene i alle land. Men også -av andre grunner setter, vi 
istor pris- på å kunne besøke forhund:sko-n-gre-s-sene i -de forskjellige land. 
På hver kongress håper vi å kunne lære noget som med fordel -også kan 
anvendes i andre land. I hvert fall blir -det internasjonale -styre gjeu- 
nem isådån personlig iakttagelse nøi-e underrettet om de forskjellige 
-strømninger, -sto-in gjør sig gjeldende, hvilket vel ms! ansees -absolutt 
nødvendig såfremt vår Internasjonale skal fungere på tilfredsstillende 
måte.

Vi vil derfor følge eders forhandlinger med :s-to-r interesse og håper, 
at de beslutninger -som vil bli -tatt vil virke til gagn for forbundet og 
dets medl-emm-er. Altså hell og lykke med eders lan-dsmøte.

Kamerater. Det viser sig -stadig tyde-Mgere, at det er -absolutt 
nødvendig -at arbeiderne slutter sig -sammen ikke bare nasjonalt, men 
ogiså internasjonalt. D-en internasjonale -sammenslutning er også et 
uttrykk flor anbeiderMiasseh® voksende -solidaritet og e-t middel til å 
skape t.ilmermelse og forståelse mellem arbeiderne i alle land.

-O-gså våre arbeidsgivere danner stadig tmer en internasjonal makt. 
Dette fremgår allerede av konsentrasjonsbevegelsen innenfor to av de 
industrier, -sota faller inn under våre organisasjoners arbeidsområde. 
Jeg -sikter- her til dannelsen av m-arga,r intim sten og -til -dem- svenske t-enn- 
s tikk trust, hvis fangar me snart omspenner alle verdens land. Den 
svenske lennstilkktru'st er utvilsomt -det mest typiske eksempel på et 
internasjonalt utbytningsinstitutt -til brand-skatning av forbrukerne i 
alle land. Det er klart at denne trust danner en alvorlig hindring for 
arbeidernes aksjonsmuliglieter ved d-iisse tennstikkflabrikker. Nødven-
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(lijilielcn av eit imia-nasjonal optreden fra arbeidernes side trer derfor 
stadig sterlkere frem.

Hvis en sådan internasjonal opifcreden lurdde vært mulig ved den 
streik og lockout, som; i begynnelsen av dette år fant sted innenfor den 
svenske papirindustri, vil de kon/fl ikten må skje ikke bia vært, undgått, 
men den.s varighet i hven fall betydelig forkortet. Vi bar i diette tilfelle 
kuninet konstatere, at imens ide svenske papirfabrikker var lukket, så 
arjbeidet fabrikkene i forskjellige andre land Æor full kraft. Heldigvis 
gikk denne kamp ikke tapt for våre svenske kamerater, idet arbeids- 
giverne måtte gi efter på de viktigste punkter. Men dette ene, eksempel, 
som kunde suppleres med li ere, beviser tydelig -at vi av ytterste evne 
må strebe efter en styrkelse av vår internasjona.b1 fagbevegelse.

Et a nuet problem av internasjonal (betydning: er rasjonal iserings- 
spiør-simiålet. Også på dette område er internasjonal forbindelse og et 
møie samarbeide med den politiske arbeiderbevegelse bydende påkrevet. 
At fullkommengjprelsen -av det kajiitalistiske utbytningssyslem griper 
stadig sterkere inn i arbeidslivet vil jeg iillale mig å illustrere med 
ungen enkelte tall.

I 19,20 var der i den svenske tobakikindustri beskjeftiget 5135 arbei
dere, til li v ilke der -det samme år ut beta Hes i,alt 14 millioner kroner i 
arbeidslønn, Arlbeiderantallet var i 1927 sunket til 2707 og det utbetalte 
lønnsbeløp til 6 millioner kro,nier. Arbeiderantallet er således halvert 
og det totale lønnsbeløp er satt ned med over det -halve, mens produk
sjonen er uforandret. De overtallige arbeidere er falt som offer for 
rasjonaliseringen, men merutbyttet, kommer vesentlig kapitalistene til 
gode. Også margarinindustrien i Tyslkland frembyr det samme itellede. 
I 1913 fantes der i Tyskland i denne industri ialt 130 fabrikker med 
tilisiammen 8000 arbeidere, i 1921 var fabrikkenes antall gått ned til 80, 
arbeiderantallet derimot steget til 14 800, nen i 1927 var antallet arbei
dere — enn skjøn t fabrikkenes antall var uforandret — sunket til 9200. 
I 1913 produserte 8000 arbeidere 240 000 tonn margarin, i 1927 9200 
arbeidere ialt 420 000 tonn. Herav fremgår således, at mens arbeider
antallet bare er steget med 15 pct., er produksjonen øket med 75 pct. 
Når der dessuten tas hensyn til den forkortede arbeidstid, vil mani først 
riktig kunne bedømme Pasjonaliseringens virkiringer.

For å kunne nå en før arbeider,ne tilfredsstillende løsning av dette 
problem vil internasjonalt samarbeide være påkrevet. I dette øieined 
bør der strebes efter å gjøre vår Internasjonale så omfattende som 
mulig, å samle flest mulig land innenfor dens ramme. Vår eksekutiv
komité er sig dette bevisst og arbeider1 målbevisst for å vinne de, uten 
forstående land for Internasjonalen. Dette arbeide har også hatt 
resultat, idet i dette år har organisasjonene i Polen, Frankrike' og 
Ungarn meldt sig inn. For tiden omfatter vår Internasjonale 22 for
bund med over 600 000 medlemmer. Det er vel overflødig å forsikre om 
at arbeidet for en videre utbredelse vil bli fortsatt også i fremtiden.

Selv om vi einiu ikke er; i stand til å løse -de internasjonale prøble- 
mar, så har vi dog allerede vist oss i stand til å omsette -den interna
sjonale tanke i handling. Da således det tyske forbund i det for våre 
tyske kamerater så skjebnesvangre inflasjonsår 1923 truedes med under
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gangs blev ider gjennern de vår Internasjonale tilsluttede organisasjoner 
ydet en så effektiv støtte, at det var det tyske forbund mulig å komme 
over den verste tid. Når dePfor våre tyske kamerater i øieiblikiket er 
mere kampdugelige enn nogensinne, har vi alle rett til å være stolte 
og glade over at vi med vår støtte har bidratt til å muliggjøre denne 
kampevne.

Et unnet eksempel er den hardnakkede kamp å Danmark i 1925. 
-Selv om den hjelp' som den gang blev ydet måskje kunde ha vært større, 
iså har de tilsluttede organisasjoner dog på Internasjonalens opfordring 
vist deres beredvillighet til å rekke de danske kamerater- en hjel
pende hånd.

Også ved den nylig avsluttede konflikt, i den svenske papirindustri 
stod Internasjonalen rede til å gripe inn. Under hele konflikten har vi 
regelmessig informert os-s om kampens forløp og var således i stand til 
å holde de tilsluttede forbund underrettet om alle viktige foreteelser. 
Eni av det svenske forbund fremsendt anmodning om å undersøke, hvor
vidt -dette —• -dersom hjelp fra utlandet var nødvendig — kunde påregne 
støtte Æra de under Internasjonalen hørende, forbund, blev oieblikkelig 
imøtekommet; I samme øieblikk -som det internasjonale sekretariat 
vi Ide utsende en rundskrivelse desangående til de tilsluttede organi
sasjoner, blev konflikten imidlertid bilagt. Hvis dette, ikke hadde vært 
tilfelle valde det . sikkert også her; ha vist sig, at organisasjonene gjerne 
hadde ydet de .svenske kamerater den ønskede hjelp.

Jeg innrømmer at dette ennu kun er symptomer på internasjojple 
aksjoner, således som fremtiden vil kreve dem, men de er dog et varsel 
om å .hvilken retning utviklingen bør foregå innenfor og under ledelse 
av vår Internasjonale.

Når vi ser hen til hvorledes Våre organisasjoner overalt kommer i 
konflikt, med arbeidsgiverne, kan der ikke mere være tvil om at ethvert 
foi-bunil kan komme i den situasjon å måtte appellere til den inter
nasjonale solidaritet. En sterk internasjonal fagbevegelse er derfor en 
bydende nødvendighet, men denne er kun mulig, når der i hvert land 
finnes sterke fagorganisasjoner og en fagbevegelse som- ikke er splittet 
gjen nem innbyrdes stridigheter.

Kamerater. Det er påkrevet at det internasjonale samarbeide ut
bygges og befestes. Jeg er overbevist om at også I og eders- orga n Na
sjon av ytterste evne vil medvirke hertil. Den dag skal komme, da vi 
vil si: Arbeiderne i alle land har forenet sig og Internasjonalen hersker 
på jorden. (Bifall.)

Jom Persson: Ka rnera tur. Jeg kan op lyse dere om at vårt forbund 
har 50 000 medlemmer, hvorav de 16 000 er beskjeftiget i bygningsindu
strien og 30 000 i den kjemiske industri. Vi har vært i samme stilling 
som Norsk Arbeidismandsiforbund. Vi har hatt 200 000 'medlemmer, men 
vi har som Norsk Arbeidsmandsforbund vært moderforbunid og. har 
måttet avgi et stort antall medlemmer til andre forbund. Vi har hatt 
mange kamper i den senere tid. Papir konflikten- som har vært nevnt, 
pågikk i 13—14 uker, men da måtte arbeidsgiverne gi sig på -de vik
tigste områder. Sukkerarbeiderne har også ført en seig kamp. Vi har 
anvendl omkring en million kroner til konflikter iår. Vårt forbund har
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imidlertid i økonomisk ihenseende en god stilling og" viåre gruipiper er 
goidt organisert. Vi har også en stor arbeidsløshet" å kjempe med. Vår 
liberale regjering driver en hensynsløs -politikk mot de arbeidsløse, 
så også i denne henseende har vi de samme iproblemer som dere her i 
Norge. Jeg uttaler ønsket om at landsmøtet vil (fåtte beslutninger som 
.går i enhetens tegn, idet det er min overbevisning, at kran en enhetlig 
arbeiderklasse kan fremme arbeiderklassens frigjørelse. (Bifall.)

Halvard Olsen: Kamerater. Jeg skal ifiå lov til på isekretariatets 
vegne å overbringe landsmøtet vår hjerteligste hilsen og takk for inn 
brdelsen. Som eders formann uttalte i sin hilsningstale har vi her i 
liandet hatt en for arbeiderklassen og den faglige organisasjon meget 
vanskelig tid. Da den økonomiske krise kom over vårt land, så rammet 
den i første rekke arbeiderklassen. Bedriftene stoppet eller innskrenket 
driften, og Staten og kommunene innskrenket sine arbeider og gikk 
over til nødsarbeklo som vanskeliggjorde arbeidernes stilling. Arbeids
giverne benyttet sig av •situasjonen til å gå til angrep, på de vilkår som 
det hadde lykkes arbeiderklassen ved sin organisasjon gjennom mange 
års .kamp jå arbeide sig fi-em til. Kår man ikke vilde bøie av for de 
store krav som arbeidsgiverne stillet, så blev lockout pisken bragl til 
anvendelse. Vi har derfor i de senere år praktisk talt hatt kontiniuerlige 
lockouter — akkurat som om mau skulde kunne gjenreise det økono
miske Hiv ved .sådan fremferd. Da. det ikke lykkedes for arbeidsgiverne, 
å slå arbeidernes organisasjoner ned gikk de til statsmaktene og fikk 
dem til å gripe inn med undtagelseslover, som står som et skammens 
monument over de .som har styret med det økonomiske liv her i landet. 
Takket være organisasjonens evne og kampdugelighet har det imidlertid 
ikke lykkes for arbeidsgiverne og statsmaktene å kue, arbeiderklassen. 
Vi kan notere, at arbeidsgiverne har tatt nogøt tilbake fra oss, men 
stort seit har vi klart å holde stillingen så nogenlunde. og det håper 
jeg skai bli tilfelle også i fremtiden. Hvad som enn kommer til å skje, 
så er det dog en ting som arbeidsgiverne aldri kommer til å makte, 
og det er å ta bort fra arbeiderklassen og fagorganisasjonen den selv
tillit og tro på sig selv som fagorganisasjonen har fostret hos; arbeider
klassen. Vi bar neitop kjempet igjennom en av de vanskeligste kamper 
som nogen fagorganisasjon har hatt. Den blev intet nederlag på tross 
av at arbeidsgiverne og statsmaktene optrådte i forening mot arbei
derne. Hvordan det vil komme til å gå: om vi om mogen dager kommer 
til å stå ute i en omfattende lockout, kan jeg ikke si nu. men vi må 
være på vakt, for vi kan nårsomhelsi komme ut i en slik kamp. Jeg 
vil håpe at dere ved de beslutninger dere bommer til. å fatte her på 
landsmøtet ikke bare kommer til å styrke eders organisasjon, men også 
hele den faglige bevegelse: Arbeidernes faglige Landsorganisasjon. 
Landsorganisasjonen i Norge var engang en førende organisasjon som 
stod foran de andre faglige landsorganisasjoner i verden. Den inntok 
denne stilling ikke bare ved en god organisasjonsprocent, men også 
når det gjaldt arbeidet for arbeidernes vilkår. Vi kunde notere med 
stolthet at vi var i spissen for arbeiderklassens kamp. Alle angrepene 
fra borgerskapets og arbeidsgivernes side har imidlertid svekket organi
sasjonen. men jeg vil håpe at det gjemnem de beslutninger vi nu fatter
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vil lykkes oss å fa inn i organisasjonen igjen alle de «om er falt fra, og 
får den tillit til stede så den settes i den kampdyktige stand som er 
nødvendig for fremtidens kamper. (Bifall.)

N. E. Nielsen: Kamerater. Jeg skal på Norsk Tek s (i I arbeider for
bunds vegne få takke for innbydelsen. Det har vært oss en. glede å 
motta denne innbydelse. Vi har som tidligere medlemmer av Norsk 
Arbeidsmandsforbund selvfølgelig interesse av å ifølge dette forbund 
i ‘dets videre, utvikling. Jeg overbringer dere vår hilsen og uttaler ønsket 
om at de beslutninger som fattes her på landsmøtet miå bli fruktbrin
gende for Arbeidsmandsforbundets medlemmer. (Bifall.)

Halfdan. Jønsson: Kamerater. På vegne av Norsk kjemisk Industri
arbeiderforbunds styre skal jeg få takke landsmøtet for den vennlige 
innbydelse vi har fått til å overvære landsmøtet. Vi har mottatt inn
bydelsen med så meget større glede som de fleste av de medlemmer som 
danner kjernen i vårt forbund er kommet fra Norsk Arbeidsmiamdsfor- 
Ininil. Det var der de blev vunnet for fagorganisasjonen og der de trådte 
sine barnesko. Jeg takker Norsk Arbeidsmandsforbund for hvad det 
har vært for de ikke faglærte arbeidere i dette land. De som har måttet 
skifte organisasjon vil alltid omfatte Arbeidsmandsfbrbiindet med takk
nemlighet og bevare det i sin erindring. Jeg er overbevist om at jeg 
har våre medlemmer med mig når jeg takker Arbeidsmandsforhundet 
for hvad det har gjort i norsk fagbevegelse. Vi er overbevist om at Ar- 
beidsmandsforbundet vil vedbli å være den store åpne inngangsport til 
fagorganisasjonen. Idet jeg ønsker dere til, lykke med forhandlingene 
takker jeg ennu engang for innbydelsen. (Bifall.)

Richard Hansen blev mottatt med hjertevarmt bifall, da han fbesteg 
talerstolen. Han uttalte:

Kamerater. Det er mig en stor glede å få anledning til å være til 
stede her på dette, landsmøte. Jeg vil derfor si forbundsstyret en takk 
for at jeg har fått denne innbydelsen. Jeg har hatt anledning til 
mange ganger å være til stede på Arbeidsmandsforbundets landsmøter, 
og jeg er glad for at jeg fikk ofret mine beste år i Arheidsmandsfor- 
bundets tjeneste. Det var kampgny i vårt land, da de store industrier 
holdt sitt inntog i landet. Det var Arheidsmandsforhundet som! måtte 
ta de første store kamper for å sikre organisasjonsretten. Det kostet 
både anstrengelser og økonomiske ofre. Det var kamptiden -som gjorde 
at Arbeidsmandsforbundet vokste. Arbeidsmandsforbundet Vokste nem
lig på ‘denne kamp. Den tid er forbi, og Arbeidsmandsforbundet er 
redusert til et forbund av vesentlig grube- og anleggsarbeidere. Ar- 
beidismandstforbundets medlemmer har selv medvirket til ‘denne reduk
sjon og derved er Arbeidsmandsforbundet redusert til en stormakt av 
tredje—* fjerde rang mot før en stormakt av første rang. Jeg har ikke 
sett med blide øine på denne utvikling, men vi får håpe at det har 
vært til gagn. Arbeidsmandsforbundet har fremdeles den opgave å 
organisere arbeiderne i de fjerneste kroker av landet. Således har det 
nu ‘Svalbard. Det koster mange penger, og det er et spørsmål; om ikke 
også de organisasjoner som er gått ut av Arbeidsmandsforbundet skulde 
være med på å bære utgiftene ved dette. I vårt bergfulle land vil Ar- 
beidsmandsforbundet alltid ha en opgave å løse, og jeg er overbevist om

■
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at det vil makte denne 'opgaven slik som det har gjort det før. Jeg er 
overbevist om at alle arbeidere i landet er opmerksoin på nødvendig- 
beten av og betydningen av å lia et forbund som er ibanebrytende for 
organisasjonen i landet. Det er vanskelig for grube- og anleggsarbei
derne i dag, men vi skal ikke se for mørkt på stillingen, for der kan 
enda (komme tider då disse fag kommer oip i den betydning som de 
bar batt. Jeg takker for innbydelsen til landsmøtet og ønsker dere til 
lykke med forhandlingene. (Bifall.)

Formannen: Jeg skal få takke gjestene for deres gode ønsker og 
uttalelser til landsmøtet, og for at de bar mottatt innbydelsen til være 
til stede. Vi Kåper også at landsmøtets beslutninger og arbeide for øvrig 
skal ba sin ganglige betydning for organisasjonen. Jeg Kåper også at 
Arbeidsammlsforbiimlet vil fortsette å gjøre bvad det kan og at det 
ikke vil gi op det arbeide det alltid biar batt, nemlig å vært rothuggeren 
i norsk fagbevegelse.

Navnopropet.
Fortegnelsen over de valgte representanter omfattet følgende:
Kristoffer Morken og O. M. .Johansen, Oslo og Omegns Jernbane- 

arto eider forening,
Thv. Nilsen og Halvdan Kristensen, Herøya Anleggsarbeiderfor- 

ening.
Johannes Togstad og Johan Køttereng, Løkken® Grubeanbeidér- 

forening.
Jakoib Hagen, Kanumslettens Anleggsarbeiderforening.
Aksel Nygren, Gjerstad Jern banearbeider foren ing.
Fru Julie Engebrektsen, Oslo Vask- og Rengjøringskvinneris For

ening.
S. iSimonsen, Evje Nikkelverk- og Grubearbeiderforening.
John L. Moen, Røros Grubearbeiderforening.
Peder O. Moan, 0isletta Jernbanearbeiderforening.
Iver O. Brekken, Rauisand G ru bea nbei der foren i ng.
Magnus Gul dbakke, Undergrunnsbanens Anleggsarbeiderforening. 
God (:fred Isaksen, Sulitjelma Jernailbeiderforenmg.
Arnt Jakobsen, Tunbøvd Anleggsaribeiderforening.
Ole O. Holden, Ålens (5 rubea r beider forcm i ng.
Alfr. Tonstad, Knaben Grubearlieitlerforeriiiig.
Arthur Lie, Stord Anbeiderforening.
N. Syvergaard, Herefoss Anleggsarbeiderforening.
Kr. Karlsen, Ros vold Jernibanearbeiderforening.
Kristen Aarihun, Sauda Anleggsarbeiderforening.
Tideman Hessenget, Grubernes Arbeidsmannsforening.
Jakob iSæther, Fellingfors Jernibanearbeiderforening.
Ole Beck, Foldalens Grubearbeiderforening.
Karl Nilsen, Svelgen Arbeiderforening.
Edv. Sjøiamier, «Nordens Klippe».
Andor Ramberg, 'Skreros Jernbanearbeiderforening.
Martin Maalø, Malmo Grulbearbeiderforenlnig.
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Peder Nystad, Sandnes G n rbea rbei d or f o re 11 i n g.
Arnt Pedersen, Jakobsbakkenis Grubearbeiderforening.
Daniel Berg, Gikens Grubearbeiderforening.
Olaf Bjerke, Samløla Jernbanearbeiderforening.
Fri i li jo f Andersen, Kings Bay lokale Forening.
Viktor Nordahl, Bærum Sten-, Jord- og ('emeniariieiderforening.
Olav Bergvik, Bjørkåsen Grubearbeiderforening.
Anders Haugen, Drammen og Omegns Jernbanearbeiderforening.
Ragnar Fossluim, Gartland Jernbanearbeiderforening.
Edvard O. Hjelle, Øvre Årdal Arbeiderforening.
D. Isaksen, Bosmo Arbeidsmannsforening,
Johs. Olsen Selfors, Mo Arheiderforending.
Martin Dyrseth, Vossabanens Anleggsarbeiderforening.
Hans Lund, Granvin Jernbanearbeiderforening,
Karl Lorntsen, Fiskumfoss Jernbanearbeiderforening.
Arne Brufladi, Longyearbyens Arbeiderforening.
Jakob Jensen, Hankenis Grubearbeiderforening.
Hilmar O. Vatnan, Sulitjelma Bygningsarbeiderforemng, Fineide 

og Omegns Arbeiderforening og Sjønstå Arbeidsmannsforening.
Julius Leifseth, Siulitjelma Elektrikkerforening og Furulund Ar- 

beiderforening.
Oskar Hansen, Fager li Grubearbeiderforening og Sagrno Grube

arbeiderforening.
Ole Kristensen, Drag Feltspattarbeiderforening, Meløyvær Grube

arbeiderforening og Ofolbanens Arbeiderforening.
Aasmund Olsen Selfors, Skogseng Arheiderforening, Salangen Ar- 

beidenforeming, Nordlyset Arbeiderforening og Kraftanleggets Arbeider
forening.

Adolf A. Lakseforsmo, Øksendal Jernbanearibeiderforening og 
Laksefons Jernibanearlbeåder,forening.

Jens Martinsen, Seem Jernbanearbeiderforening, Rena Jernbane- 
anbeiderforendng, Viosen Jernbanearbeiderforening, Formofoss Jern
banearbeiderforening og Skage Jernbanearbeiderforening.

Olav Paulsen:, Namsos Jernbanearbeiderforening, Kolvereid Vei- 
arbeiderforening og Namdalens1 Veiarbeiderforening.

W. Anstensen, Gula Kanalarbeiderforening, Sven n Aribeidsmanns- 
forening, Trondhjem og Omegns Jernbanearbeiderforening og Sumlalexis 
Arbeidsmannsforening.

Sigurd Sagdal, Hyttearbeidernes Fagforening, Røros, Hersjedalens 
Gruibearbeiderforening, Røros Avdeling, Ålens Grubearbeiderforening, 
Røsten Arbeidsmannsforening og Alvdal Arbeidsmannsforening.

Emil Jansen, Lørenskog Arbeiderforening, Drammen—Randsfjord- 
banens Ekslraa rbeider foren ing, Rånåsfoss Grupjpe, Lysaker Avdeling, 
Hovedbanens Arbeiderforening og Lier og Røyken Jernbanearbeider- 
fo ren ing.

Sigurd Tangen, Sølvverksarbeidernes Forening, Åmodt Anleggs
arbeiderforening, Norefjord Arbeiderforening og Ulvik Jernbanearbei- 
derif orening.
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Joihan Fiijrerlieii, Notodden' og Omegns Arbeidsmannsforening, Lau- 
vik Jernbanearibeiderforening Ojg Prestestrandens Jernibanearbeiderlor- 
eniiig.

Ingv. Ldgavlen, Larvik Arbeidsmannsforening, Nøtterøy Arbeids- 
mannsforening og Ramnes V eia rbe id er f or e n i r i g.

Lars Bergundtbaugen, Myrdal Jernbanearbeiderforeninig og Berg- 
kva m Jernjbanearbeiderforening.

Marius Andersen, Flåm Jernbanearbeiderfortening og Høyanger Ar- 
beidsmannsforcuiing.

Karl Jansen, Vigsnes (Inibearlieiderforetiing og Knarrevik Arbei- 
dertforening.

Kristoffer Høidalen, Brød sjø Jer nbanearbeiderforening, Kragerø 
Jernbanearbeiderforening, Ringnes Jernbanearbeiderforening og San- 
nidal Jernbanearbeiderforening.

Ole Hagen, Moripen Jernbanearbeiderforening og Vinliolmeri Jern- 
banearbeideriforening.

Hans Paulsen, Landekil Jernbanearbeiderforening og Koltjern 
Jernbaneanbeider forening.

Magnus Omdal, Myra Jernbanearbeiderforening og Grovane An- 
leggsarbeiderf orening.

Karl Bjørnstøl, Veiarbeidernes Forening Agnefest—Bryggeså, Far
sund og Omegns Veiarbeiderforening, Veiarbeiderforeningen Tofteland 
Bro og Gjerstad Anleggsarbeiderforening.

Av fbovedstyret: Johs. M. P. Ødegaard, formann, J. Eikefjord, 
mest formann, Hans Røste, Anton Granrud, Lars Løkkebø, Konrad 
Botten, Konrad Karlsen, Kristian Mol jord. Aksel Selboe, Albert Karl
sen, Magn. Magnussen, H. J, Jubskaas og Chr. Henriksen.

Kasserer A. Ahlstrand og som representant for revisorene A. K. 
Hansen.

Ved opi opet var alle til stede undtagen Emil Jansen.
Formannen oiplyste, at hovedstyret i likhet med tidligere har op- 

nevnt en fullmaktskomité til å gjennemgå fullmaktene. Medlemmer av 
denne komité har vært Hans Røste, Kristian Moljord og A. Selbo, som 
har avgitt følgende innstilling:

«Den av hovedstyret nedsatte fullmaktskomité har undersøkt de 
innsendte fullmakter og vil bemerke følgende:

Fullmaktene fra avd. 69, Ma l mo Grubearbeiderforening, og fra 
avd. 85, Hovedbanens Arbeiderforening, er undertegnet av den repre
sentant som er valgt til landsmøtet. Komitéen finner at dette er uriktig, 
men innstiller allikevel at fullmaktene godkjennes.

Under løp en r. 57 er der to av 6 foreninger som har innsendt full
makter, nemlig avd. 6, Lørenskog Arbeiderforening og 85 Hovedbanens 
Arbeiderforening. Efter de innsendte fullmakter skulde representanten 
fra Lørenskog Arbeiderforening, Eugen Hansen, være valgt med 13 
stemmer. Komitéen vil innstille på at fullmakten fra Lørenskog Arbei
derforening forkastes, da foreningen ikke har innbetalt kontingent til 
forbundet siden 21 april og dessuten var fullmakten ikke innkommet til 
den fastsatte tid. Fullmakten fra avd. 85, Hovedbanens Arbeiderfor
ening på Emil Jansen innstilles derfor til godkjennelse.
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Fra Moripen Jernbanearbeiderforening er innsendt fullmakt på Nils 
Himle, som sees å være valgt med 21 stemmer. Vinliolmeri Jernbane
arbeiderforening, avd. 113,' har valgt Ole Hagen med 43 stemmer. Mo
ripen Jernbanearbeiderforening har som bilag med fullmakten innsendt 
følgende protest :

«Vi er bekjent med at Vintholmen Jernbanearbeiderf orening ikke på 
organisasjonsmessig måte har foretatt valg av representant, men der
imot sendt en mann langs linjen for å samle stemmer. Vi vil på det 
innstendigste protestere mot en sådan fremgangsmåte og krever at full
makten for vedkommende representant blir forkastet.»

Komitéen mener, at da den representant som er valgt av Vinholmen 
Jernbanearbeiderforening vil møte på landsmøtet, går man ut fra at 
der av ham vil bli gitt en redegjørelse for forholdet.

Komitéen vil innstille på at fullmakten fra Vinholmen Jernbane- 
arlbeiderforening blir å godkjenne.

De øvrige fullmakter er i orden og komitéen innstiller ipå at de 
godkjennes.

Fu II mak Iskoniiléen foreslår at hvis: en representant har forfall og 
må forlate landsmøtet, skal forfallet innsendes skriftlig til dirigentene, 
som avgjør om forfallet skal godkjennes. Hvis forfallet godkjennes be
sørger dirigentene suppleanten innkalt.

Oslo, 24 august 1928.
Hans Røste. Kristian Moljord. A. Selboe.

Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Vedtagelse av dagsorden.
Formannen: Hovedstyret foreslår følgende dagsorden:

1. Landsmøtets konstituering.
a) Fu lima kl enes godkjennelse.
b) Vedtagelse av dagsorden og forretningsorden.
c) Valg av ordstyrere, og sekretærer.
d) Valg av komiteer.

1. Budgettkomité.
2, Valgkomité.

2. Beretning og regnskap.
3. Innsendte forslag.

a) LovforandrInger.
b) Forslag angående lønn for tillitsmennene.
c) Fastset lei se av diét og 'godtgjørelse for arbeid sl ap.
d) De internasjonale forbindelser.
e) Forskjellige forslag.

4. Andragender.
5. Vedtagelse av budgett.
6. Valg.

Albert Karlsen: 'Som man vil se av dagsordenen er der fra Rena 
Jernbanearbeiderforening innsendt et forslag om at der ikke skal velges 
komitéer m. v. Bør ikke dette forslag avgjøres først?
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ening som toar inf,sendt dS foS Arbeiderfor-

Forinnen: Nei, f<**
foreningeiu' om det. P wyKkieil. Vi har underrettet

Rena' d<unlbanearbeiTl'Slwd^ viMe, 0Pta det av

skjedde ansåes forslaget hortfalt. Det a4SS Sag^d- ^

Alle. %*Z1TU^rm^t^
atilling. s al§ slml fpega uten kumitébeiiaiHlling eller inn-

Motivering:

Herefoss Anl^SSdeStSn^f^ ^ avd. 35,

opCelrte (forslag. * nai V1 *i(,Innit!1' til de i dagsordenen

Bt ,OTS,“-" » “ *r ve. avgjøres £ø, vl ^

Innstillingen på dagsordenen .blev enstemmig vedtatt.

Vedtagelse av forretningsorden.
Formmtnen: Hovedstyret foreslår folgende forretningsorden:

1. Møfots forhandlinger er iktp nffom+r -n
representaater adgang. Likeledes ia^med?08 har “"'l' i
gang til galleriet tom' iaSST^SSUT’ ", •»handlet ifor lukkede dører. ’ dtagen nar en sak besluttes be- 
bok^jed^migangen. ^ adg'angs'krøt og tilhørere medlems

møtenes ledelse! T?iTførrpTOtok!L^ L°rdlier ““byrdeis

3- Møtene holdes fra 9-1
I. Ingen har rett til å få ordet mer p™ % 1 d(Iag-

tågen for innledningsforedrag begrensesgtaSde!|a?im^SaJ': Und' 
1- og 5 minutter 2. og 3. gang. g taletiden til 10 minutter
å stille 7oSa!g,1(mi 'yttmH^re^idXJre1116'- ^ p4kre'vet’ rett til 

inntegnede talere Til forro+r, • j egieilsning °S strek med de 
1 gang cg *■* «** ““ «

Talerne skal tale fra den dertil bestemte plass i salen
SXdrn^æa^e^m -• ved-

e,t- •* *♦
(ørte øaker, kan "S^bSlndta.* llnr 36 54 '••'“k-r.lina-i. op-

13

6. Alle beslutninger avgjøres med almindelig flertall. I tvilstilfelle 
eller når 20 representanter forlanger det, foregår avstemningen ved 
mavnoprop.

7. I protokollen innføres kun forslagene og avstemningene samt de 
fattede beslutninger.

8. Protokollen op leses ved hvert møtes begynnelse og for siste møte 
ved dets slutning.

.. ViJctor Nordahl: Jeg vil støtte det forslag som er innsendt fra Rena 
J ernbanea rbehler foren ing om at enhver kan tale fra sin plass, men jeg 
vil ha tilføiet, at innlederne i liver sak taler fna den dertil bestemte 
plass i salen.

Aasm. O. Selfors: Jeg vil minne om den store arbeidsledighet 
blandt anleggsarbeiderne. Det kan vise sig nødvendig for Arbeidsmands- 
forbundets landsmøte at det vedtar en henvendelse til statsmaktene om 
at bevilgningene til anleggene må økes slik at gamle arbeidere ved an
leggene kan få arbeide. Men skal dette kunne skje er det nødvendig at 
siste avsnitt i punkt 5 utgår av forretningsordenen.

Thr. Nilsen: Jeg foreslår at taletiden for første gang forlenges fra 
10 til 15 minutter.

Ingv. Jjøgarlen: Tendensen i forslaget om at enhver skal ha rett 
til å tale fra sin plass i salen er nok demokratisk, men jeg vil advare 
mot forslaget, for det gjør det umulig for de fleste av oss å høre og 
dermed også å følge med i sakenes behandling,

Syvergawrd: Jeg forbeholder mig isenere å opta det forslag som: er 
innsendt fra Herefoss Anleggsiarbeiderforening.

Formannen: Ja, der er flere slike direkte henvendelser som det vil 
bli .anledning til å opta senere.

Punktene nr. 1, 2, 3 og 4 blev vedtatt. Thv. Nilsens forslag blev 
forkastet.

Chr. Henriksen: Jeg kan ikke forstå at ikke Selfors kan opta det 
han nevnte under dagsordenen. Jeg mener at vi kommer ut på viddene, 
hvis vi sløifer det punkt han nevnte av forretningsordenen. Yd må iall
fall kunne vedta punktet med det forbehold at det spørsmål Selfors 
nevnte kan optas.

Yiktor Nordahls forslag blev forkastet.
Formarmen: Jeg er enig med Henriksen i hans betraktninger, men 

det kan ikke bety noget til eller fra om det punktet utgår1.
Ved alternativ votering mellem innstillingen og Aasmund Selfors 

forslag blev innstillingen vedtatt. For øvrig blev innstillingen enstem
mig vedtatt.

Valg av tillitsmenn ved uravstemning.
Formannen: Det forslag Syvergaard ønsket optatt nu lyder så

ledes :
Fra avd. 35. Herefoss Anleggsarbeiderforening.

Å vedta å foreta forandringer i forbundets lover slik, at forbundets tillits
menn, hovedstyre, forretningsutvalg samt funksjonærer for eftertdden blir å velge 
ved å foreta uravstemning blandt medlemmene i de lokale foreninger. Funksjonæ- 
xer blir å velge ved at plassene kunngjøres ledige med anledning til å søkes av 
forbundets medlemmer.
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Dette forslag kan ikke få nogen innflytelse på valgene på dette 
landsmøte. Det forslaget sikter på er en lovforandring. Det må iallfall 
til før det forslaget tilsikter kan gjeiuieinføres.

Syvergaard: Jeg mener at dette er et spørsmål som vi bør avgjøre 
før vi går til valg av valgkomité. I tilfelle dette blir vedtatt er det jo 
ikke nødvendig å nedsette nogen valgkomité.

Formannen: Dette forslag tar sikte på en lovforandring.
Konrad Bot len : Ja, dette må i tilfelle bli en fremtidig or dning som 

ikke kan få innflytelse på dette landsmøtes arbeide.
Lø gavlen: Et sådant forslag kan ikke behandles før landsmøtet er 

konstituert. Dette er noget nytt som jeg ikke tror det er lovlig adgang 
til å gjøre. Vi skaI følge den praksis vi tidligere har hatt.

Alltert Karlsen: Jeg henstiller til Syvergaard at han frafaller for
slaget nu, men tar det op under lovbehandlingen.

Syvergaard: Ja, det kan jeg gjøre.

Landsmøtets konstituering.
Formannen oplyste, at det fra hovedstyrets side foreslåes at det 

iår velges 2 dirigenter og 4 sekretærer og videre en valgkomité på 7 med
lemmer. Valgkomitéen blir derved 2 medlemmer mindre enn forrige 
gang. Forslagene blev enstemmig vedtatt. Hovedstyrets forslag om 
at det velges en lindgettkoiiiilé på 5 medlemmer blev enstemmig vedtatt.

Som dirigenter foreslo hovedstyret Kristian Moljord og P. O. Moan.
Innstillingen blev enstemmig vedtatt.
Som sekretærer foreslo hovedstyret Aksel iSelboe, A asm. O. iSelfors, 

Grodtfr. Isaksen og Konrad Karlsen.
Innstillingen blev enstemmig vedtatt.
Som medlemmer av valgkomitéen innstillet hovedstyret: Daniel 

Berg, Simon iSiraonsen, Marius Andersen, Johan Køttereng, O. M. Jo
hansen, Jakob Hagen og Ingv. Løgavlen.

Formannen: Hovedstyret mente når det fordelte mandatene i valg
komitéen på denne måte å ha tatt alle rimelige hensyn til distrikts- og 
yrkesinteresser. Innstillingen består av 4 anleggs- og 3 grubearbeidere. 
Vi har da regnet Løgavlen som veiarbeider, fordi han har beskjeftiget 
sig med dette i den ■senere tid.

Hans Panisen: Jeg mener at vi bør ha en representant for arbei
derne på Sørlandsbanen i valgkomitéen, hvorfor jeg vil foreslå Syver
gaard istedenfor Løgavlen.

Formannen: Hvis dette forslag vedtas vil jernhanearbeiderne få 
en mann mere på bekostning av veiarbeiderne og det kan ikke være 
riktig.

Det blev vedtatt at man skulde stemme over hver representant for 
•sig. De 6 først foreslåtte blev enstemmig valgt. Da man kom til valget 
av den 7. representant: Løgavlen eller Syvergaard, uttalte

formannen: Hovedstyret har sett det så at veiarbeiderne burde 
være representert i valgkomitéen. Sørlandsbanen er ikke direkte repre
sentert, men det er dog tre anleggsarbeidere i komitéen.

15

Hans Paulsen: Det er bare to veiarbeidere på landsmøtet og da vil 
jeg oprel Miolde forslaget.

Formannen: Det er 4—5 representanter for veiarbeiderforeninger
her.

Albert Karlsen.: Det ev berettiget at ■Sørlandsbanen får en repre
sentant i valgkomitéen og jeg vil derfor anbefale Paulsen® forslag.

yiktor NordaM: Jeg kan ikke forstå hvorfor man. vil berøve vei
arbeiderne deres representant i valgkomitéen. Jeg aJwefaler at vi vel
ger Løgavlen.

Formanen opnevnte Hans Paulsen, Konrad Karlsen og J. Røtter- 
eng til å foreta optelling av stemmesedlene.

Valgt blev Ingv. Løgavlen med 49 stemmer. Syvergaard fikk 28 
stemmer.

Som medlemmer av budgettkomitéen innstillet hovedstyret: Kr. 
Morken, H. J. Jubsfcaas, Peder Nystad, Olaf Bjerke og Chr. Henriksen.

Innstillingen blev enstemmig vedtatt.
Formannen: Det er kommet en del skrivelser direkte til landsmø

tet, deriblandt fra Herøya Anleggsarbeiderforening og Løkken Grube- 
arbeiderforening angående valget av hovedstyre. Hovedstyret foreslår 
at disse skrivelser oversendes valgkomitéen, idet begge foreninger me
ner at de på grunn av sin størrelse har krav på å få et medlem av ho
vedstyret.

Martin Maalø: Også vår forening har drøftet dette spørsmål, men 
jeg går ut fra at det blir anledning til å opta forslag når valgkomitéens 
forslag kommer frem til behandling.

Formannen: Ja, det er det anledning til.
Formannen: iSå er det kommet en. del henvendelser av økonomisk 

art. Det er i alt 4. Jeg foreslår at disse henvendelser oversendes bud
gettkomitéen til behandling i forbindelse med de andre økonomiske 
spørsmål.

Formannens forslag blev enstemmig vedtatt.
Videre fremsatte formannen følgende forslag:
De i dagsordenen, punkt 3 a, lovendringer, foreliggende forslag angående § 

3, kontingentens størrelse, § 5, kontimgentfrie medlemmer, § 9, understøttelse un
der konflikter, § 17, angående forisikringskassen og § 27, kontingentens innbeta
ling, samt de under dagsordeniens punkt 3 b, forslag angående lønn for tillits
mennene, og dagsordenens punkt 3 c, fastsettelse av diet og anbeidstap — over
sendes budgettkomitéen og

de i dagsordeniens punkt 3 a, lovendringer, foreliggende forslag angående 
§ 10, landsmøtet, § 12, hovedstyret, § 13, forretningsutvalget, § 14, formann og 
næstformann, samt forslag fra avd. 35, Herefoss Anleggsarbeiderforening, og avd. 
95, Gartland .Termbanearbeiderforening — oversendes valgkomitéen.

Formannen,s forslag blev enstemmig vedtatt.
Formanen henstillet til O. M. Johansen å besørge valgkomitéen og 

Chr. Henriksen budgettkomitéen innkalt til møter så snart som mulig 
for å få komitéenie konstituert og arbeidet i gang.

Formannen: Landsmøtet er nu konstituert. De valgte dirigenter 
og sekretærer får nu selv dele arbeidet mel lem sig, men før jeg over-
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later plassen til dirigentene skal jeg få referere et telegram, som er 
innløpet til landsmøtet:

Vår hilsen til landsmøtet fra landsbygdens arbeidsmannsforlmnd. 
Deres kamper kar vært banebrytende for våre i dag.

Norsk (Skog- og Landarbeiderforbund.
Ødegaard. Vestad.

Efter at formannen hadde gitt en del meddelelser blev møtet hevet.

Formiddagsmøtet mandag den 27 august.
Dirigent: Kr. Mol jord.

Under na.vneopropet reiste •/. Hagen spørsmål om innkallelse av 
Emil Jansen, som ikke var fremmøtt. Formannen oplyste at vedkom- 
mende var innkalt, men der skulde nu bli sendt nytt varsel. På foran
ledning av Hans Røste meddelte formannen, at representantene for de 
avdelinger som velger alene ikke hadde fått innkallelse fra forbundet.

Dirigenten meddelte, at det var innløpet telegram fra Svensk Gru- 
bearbeiderforbund om at formannen, X. P. Hansson, ikke fikk anled
ning til å Overvære landsmøtets forhandlinger før i morgen. Det russi
ske forbunds representanter var heller ikke kommet.

Beretning og regnskup.
Da man .skulde ta fatt på beretningen og regnskap oplyste forman

nen., at revisjonsutval get.s formann, A. K. Hansen, på grunn av bort
reise ikke var fremmøtt. Jeg har konferert med revisjonsutvalgets! med
lemmer, uttalte formannen videre, og vi er blitt enig om at revisjons
utvalgets bemerkninger ikke blir å opta før revisjonsutvalgets formann 
kommer Ul stede.

Beretningen for 1925 blev godkjent uten bemerkninger.
Under beretningen for 1926, avsnittet tarifforhandlinger, uttalte
Arthur Lie: Vi husker, alle at ved tariffrevisjonen i 1926 var pri

sene gått ned og vi var forberedt på krav om lønnsreduksjoner, men ar- 
beidorne var også forberedt på å ta. en kamp. Kampmotet blandt arbei
derne var det beste. Men plutselig en dag fikk vi se i avisene at arbei
derne i Sulitjelma hadde ordnet sig. Vi på Stord var av den mening, 
at denne opi reden fra Sulitjefmaarbeidernes side med godkjennelse av 
Norsk Arbeidsmandsforbund, var et godt middel til å knekke den kamp 
som vi den gang stod oppe i. Vi kan ikke godkjenne en sådan optreden, 
at man midt under en konflikt lar den største gruppe bry le. ut. Jeg har 
pålegg om å stemme mot dette avsnitt av beretningen.

Dirigenten: Lie foreslår dette punkt ikke godkjent.
Formannen: Jeg vil rette den forespørsel til landsmøtet om det 

ikke skulde være formålstjenlig at vi behandler slike taktiske spørsmål 
innenfor landsmøtets egne rekker?

Dirigenten foreslo saken behandlet for lukkede dører. Dirigentens 
forslag blev enstemmig vedtatt.
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Formannen: Da man stod foran tariff revisjonen i 1926 var det 
ikke ukjent at denne bedrift var oppe i spesielt vanskelige omstendig
heter. Det blev derfor reist spørsmål om det ikke skulde være formåls
tjenlig å koble dehne'bedrift ut av konflikten. Jeg fikk i opdrag å reise 
til iSiulitjelma for å konferere med arbeiderne der og dette resulterte i, 
at forsåvidt man kunde få en ordning som arbeiderne på sin side fant 
å kunne vedta, så mente man at man ikke gjorde no.gen skade ved å un
dersøke .mulighetene for å komme til en sådan ordning. Man fikk et 
forslag som representerte en lønnsnedsettelse, men det var iallfall en 
rimelig reduksjon i forhold til de krav som forelå fra arbeidsgivernes 
side. Hverken fra min eller foreningens side blev det foretatt noget 
før man hadde bra,gt på det rene forbundsstyrets og Landsorganisasjo
nens stilling til spørsmålet. I meglingsnevndens forslag var det med
tatt en reguleringsbestemmelse, men for Sulitjelma fikk man en erklæ
ring om at dette under ingen omstendigheter skulde .settes i verk for 
Sulitjelma® vedkommende, hvis, en indeksregulering ikke overskrider 5 
pro,cent På grunn av de forhold som var til stede, fant både forbundets 
og Landsorganisasjonens styrer, at kunde man opnå en ordning på 
denne basis, så skulde de ikke motsette sig en sådan ordning. Det viste 
sig at arbeiderne i Sulitjelma fant en ordning som var så fordelaktig 
at de kunde vedta den. De fleste som har kjennskap til .hvordan Suli
tjelma er beliggende, vet at bedriften store tider av året er blokert av 
isen og må legge produksjonen på lager. Våren 1926 var det temmelig 
store lagre der oppe, og det så arbeiderne den gang som et temmelig 
vesentlig moment. Bedriftene i bergverksindustrien har ordnet sig så
ledes at de kan bruke arbeiderne til hvad som helst. Når Sulitjelma 
fikk sin produksjon ned til utskibningskavnen, så vilde intet kunde 
hindre en lockout og det vilde ikke være mulig å hemme selskapet i dets 
eksport. Arthur Dies forslag blir litt for omfattende. Jeg forstår for
slaget derhen at alle skal stå last og brast med hinannen. Hvis lands
møtet mener at det er den riktige fremgangsmåte, at man selv om man 
under en lockoutsituasjon kan opnå en tilfredsstillende ordning for em 
del bedrifter, ,så skal man ikke la det skje, ja da kan man vedta forsla
get. Men da må man regne med at det kan bli et ugunstigere resultat 
enn det kan bli om man ordner sig med de enkelte bedrifter.

Hans Røste: Jeg kan ikke erindre at denne sak har vært inn bra gt 
for forretningsutvalget. Jeg husker at Eikefjord refererte et telegram 
og su at Landsorganisasjonens: samtykke var innhentet. Mer er ikke 
behandlet lå vidt jeg husker, men det vil vel fremgå av forretningsutval
gets protokoll.

Kr. Moljord: Når vi i Sulitjelma kom op i denne situasjon, så er 
det forståelig at vi nøle måtte overveie; situasjonen. Og det, skjedde 
også. Vi var klar over at det muligens vilde reises kritikk. Derfor 
vilde vi ikke gå til nogen ordning uten å ha innhentet Landsorganisa
sjonens og forbundsstyrets samtykke. Det var først e.fter at dette var 
skjedd at vi gikk til en ordning. Selskapet bød oss først at vi skulde 
føre kisen frem til Finneid, men det nektet vi, hvis vi ikke fikk en hel 
ordning, og da fikk vi den. Det var ikke nogen usolidarisk handling

A 2
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overfor de andre vi lier viste. Vi var i en penibel situasjon — for hvis 
kislageret ikke kom ned, så måtte bedriften stanse til vinteren.

Dirigenten refererte Arthur Lies forslag, som lød således:
«Beretningens punfet angående tøriffnevisjonen i bergvierMndustrien 1926 

blir ikke godkjent av landsmøtet.»

Lies forslag falt mot 4 stemmer og beretningen blev godkjent.
Under avsnittet: Nødsarbeide, uttalte
Aasm. 0. Selfors: Jeg kan ikke la dette avsnitt gå forbi uten å si 

nogen ord. I 1925 blev dqt fra forbundet utsendt et cirkulære om hvor
dan arbeiderne ved nødsarbeidet på Statens anlegg skulde forholde sig. 
I Gullsmedvikskj æringen blev det en ondartet konflikt som resulterte i 
saksanlegg mot arbeidernes tillitsmenn. Det blev den gang av forbun
dets sekretær sagt at i tilfelle av konflikt skulde man kunne påregne 
almindelig streikeunderstøttelse. Efter så vel cirkulæret som Eike
fjords uttalelser gikk vi ut fra dette, men vi kunde siden ikke få dette 
spørsmål avgjort konkret. Man bør være forsiktig med å utstede slike 
løfter om støtte. Hvorvidt det var klokt å opfordne nødsarbeiderne til 
aksjon vil jeg ikke uttale mig om, men det må påtales at aksjonen blir 
svekket ved at forutsetningen om understøttelse ikke holdes. Hvis det 
i retten var blitt fremlagt en erklæring fra forbundet om at konfliktens 
forløp ikke var anderledes enn andre konflikter, så v ilde det ha øvet 
innflytelse på retten og dermed på dommen, men jeg bunde ikke få en 
sådan erklæring. Jeg har grunn til å være bitter, men jeg -skal inn
skrenke mig til å si at i en slik situasjon må forbundet utstede -en slik 
erklæring, når det anmodes om det.

Formannen: Det er visse enkeltheter i denne sak som jeg ikke kan 
uttale mig om fordi jeg ikke bar deltatt i møtene på stedet. Arbeiderne 
fikk dog nogen økonomisk støtte -av forbundet og i rettssaken utvirket 
forbundet at Landsorganisasjonens jtistisfond trådte i virksomhet. Med 
hensyn til den attest som Selfors nevner, så har jeg vanskelig for å tro 
at det kan gis en sådan attest, når saken ligger slik an. Rettssaken var 
anlagt som injuriesak, idet anlegg-sled-elsen blev ærqskjelt i e-n offent
lig avis. Jeg hadde ikke betingelser for å bedømme vedkommende ar
beidsleder.

Aasm. 0. Selfors: Det er riktig at saken var anlagt på grumn av 
en injurierende artikkel, men -det var ikke en enkelt -mann som stod bak 
dette. Artiklen fremkom efter undersøkelser på arbeidsplassene og en 
komité formet artiklen. Derefter blev artiklen. forelagt for et organisa
sjonsmøte og godkjent. Vi vi lde ikke ha attest for at vi skulde ha an
ledning til å skrive injurierende -artikler, men vi vilde ha en attest som 
viste at det var en almindelig måte å føre konflikt på. For fremtiden 
b-ør man kunne få slike attester når man ber om det.

Beretningen for 1926 blev derefter enstemmig godkjent.
Under behandlingen av beretningen for 1927, avsnittet: Tariffrevi

sjonen i bergverksindustrien, uttalte
Arthur Lie: Ifølge voldgiftsdommen er det i å r de samme bestem

melser om, ferie -som, tidligere, men da vi forlangte ferie viste det sig at 
ingen kunde få ferie fordi feriebestemmelsene var brutt på grunn av at
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vi fortsatte konflikten. Vi fikk til slutt den beskjed at det kunde hende 
at vi kunde få ferie. Det var forhandlinger m-ed Norsk Arbeidsmands
forbund om det, blev det -sagt. Langt om lenge fikk vi endelig beskjed 
om at vi skulde få ferie, men det -blev først ut på vinteren. Vi gikk da 
til arbeidsstans. Da fikk vi beskjed fra Arbeidsmand-sforfoundet om at 
vi -skulde ha ferie for 1927. Jeg vil spørre om det er riktig at Arbeids-- 
mands-fo-rbundet forhandlet om ferien, når det i dommen står en ferie
tid til 15 september? Vi måtte ta den ferie som skulde være -sommer
ferie, sent ut på bøsten.

Formannen: Da lockouten var hevet reiste arbeidsgiverne spørsmål 
om å sløife ferien på grunn av at der hadde vært 7 ukers stans. Dertil 
svarte vi at det kunde -det ikke være tale om. Vi vilde heller ikke gå 
med på at man skulde få betalt istedenfor ferie. 1 Arbeidsgiverforenin
gen hevdet man at forbundet stod i strid m-ed medlemmenes mening i 
dette spørsmål. Med hensyn til det å utskyte ferietiden, så er det ikke 
nogen -sjeldenhet at man ordner sig således. Det har tidligere vært ad
gang til å oparbeide ferien på et lengere tidspunkt og når -man ikke 
gjør noget utilbørlig, så bør det være adgang til dette. Det var flere 
som fikk ferie ved at man gikk frem -som skjedd i 1927.

Martin Maalø: Det er en ganske skjitten affære denne med ferien 
i 19-27. Vi fikk Trøndelag faglige Samorganisasjon til å ta -sig av -sa
ken, men den fikk ikk-e noget svar fra forbundet. Ut på høsten tele
graferte vi direkte til forbundet -og fikk da beskjed om å kreve ferie, 
men i telegrammet stod det at det hadde vært v:tnskelighcler ved for
skjellige bergverker. Da vi henvendte oss til driftsbestyreren sa han 
at det ikke vilde bli ferie in r, men muligens en godtgjørelse. Bedriften 
henger sig op i -at vår overenskomst bestemmelse om ferien ikke er helt 
overensstemmende -med voldgiftsdommens: ferieibestemmelse. Vi kunde 
ikke få greit svar. Vi har et lignende forhold i overenskomstens be
stemmelse med hensyn til borrsmed. Jeg synes at -forbundets styre 
skulde kunne fortolke -overenskomsten og gi et greit -svar til avdelingen.

Formannen: Jeg glemte å uttale -mig omi overenskomstens bestem
melse om 6 måneder. Arbeidsgiverne hevder her at det skal være ,pr. 
kalenderår, mens vi har hevdet at det er den- eneste: frist som: er fast
satt. Dette spørsmål er bragt i orden nu, så hvis- det har vært kluss i 
Fossdalen iår, så må det ha vært fordi man der enten ikke har fått 
-beskjed eller har fått gal beskjed. Med hensyn til timelønnen- for borr- 
smede, så hevder vi at bestemmelsen er å forstå på samme måte som 
man forstod den før, da fagarbeiderne hadde sin særskilte ovenenskomist 
og stod i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund. Bestemmelsen har den 
samme betydning som den hadde tidligere. Dette var Bergverkenes 
Landssammenslutning enig med mig i, da vi konfererte om saken og 
det blev -sagt at det skulde d-e underrette bedriften, om.

Martin Maalø: Spørsmålet må søkes ordnet snarest mulig, idet vi 
vil kreve etterbetaling.

Formannen: Vi ba-r også krevet efterbetaling.
Under avsnittet Statens anlegg uttalte
Ole Hagen: Når jeg nu forlanger ordet angående reglementet for 

1927, så er det fordi der her er en misforståelse til stede. Det foreligger
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ikke et forslag, men et dekret som forhandlingsutvalget har omsendt 
til avdelingene til avstemning. Hvis vi ikke hadde gått til avstemning 
over dette dekret ifjor, så hadde det ikke kommet til forhandlinger iår. 
Vi kunde ha arbeidet på dette dekret inntil Staten kastet oss ut i kon
flikt. Jeg vil henstille at vi får on nærmere oversikt over dette.

Allert Karlsen: Det er ganske riktig som Hagen sier, at dette kom 
som et dekret. Departementets forslag var det dekret som forelå. For
handlingsutvalget utsendte dekretet som det forelå uten å ta noget fra 
eller legge noget til. Formannens forslag finnes side 51 og det er jeg 
enigH. Dette presiseres tydelig i innledningen. Det var fremmet for at 
arbeiderne skulde kunne arbeide på det, men ikke som et forslag som 
det skulde stemmes over. Forhandlingsutvalget kunde ikke anbefale 
forslaget, men det bunde heller ikke si til medlemmene at de skulde 
forkaste forslaget og ta en konflikt, for det hadde vi ikke greid på det 
tidspunkt.

Ole Hagen: iSaken er den at denne sak ikke er fremlagt som den 
burde vært. Medlemmene kunde ikke tenke sig hvordan dette skulde 
forståes. Det matte stå på papiret hvordan forslaget skulde forståes. 
Jeg mener' at hvis det kommer et sådant dekret iår, så må det bli gre
pet an på en annen måte. Og så har vi de 10 ørene. Medlemmene for
står en nu ikke dette cirkii beret.

Hans Paulsen: I 1926 blev det erklært at hvis vi ikke vedtok for
slaget så var det en kgl. res. i bakhånden. Slik har det vært hvert år. 
Medlemmene har derved ikke fått anledning til å sl sin mening om for
handlingsresultatet. Medlemmene har heller ikke noget å si ved valget 
av forhandler for Sørlandsbanen.

Formannen: Den siste sak vedkommer ikke forbundet som sådant. 
Det er en sak som folkene på Sørlandsbanen selv kan ordne; sig imel 
lem. Det er riktig som Hagen sier at dette var et dekret. Staten vil de 
ha arbeidernes standpunkt til det, men vi mente at det ikke var mulig 
å godkjenne dette som en avstemning, men man kunde heller ikke for
kaste dekretet. Alle vet hvordan det spares ved Stålens anlegg. For at 
der ikke skulde bli tvil ved anleggene konfererte jeg med sekretariatet 
om hvordan man skulde fremlegge saken for medlemmene. Derfor 
brukte vi det Uttrykk at vi foreslår følgende som voterinigstema for av
delingene. Det var for å få en samlet opi røden. Det råder en beklage
lig mangel på samarbeide ved anleggene ved valg av medlemmer av for
handlingsutvalget. Forretningsutvalget og hovedstyret har opstillet 
fordelingen av representantene, men det har ikke vært mulig å få dette 
i orden. Hvem som velges blander forbundet sig ikke op i. Det er sendt 
cinkulære til hver forening og til hvert stedlige styre om hvordan repre
sentantene skulde fordeles. Hvorvidt det på Sørlandsbanen er foregått 
på den måten at disse hensyn er tatt, det kan jeg ikke si, men at resul
tatet er i overensstemmelse med majoriteten på Sørlandsbanen er jeg 
overbevist om. Hovedstyret bar behandlet saken og funnet å måtte god
kjenne resultatet av valget. Det må være både vår rett og plikt å hen
stille at man for fremtiden retter sig efte.r de direktiver som forretnings
utvalget gir om disse ting. Dere vil lette både forretningsutvalget og 
hovedstyret i dets arbeide ved å følge disses anvisning i disse spørsmål.
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Chr. Henriksen: Jeg skjønner ikke tråden i Hagens uttalelser. Si
tuasjonen var ifjor vanskelig ved anleggene så vel som ved andre be
drifter. Vi blev derfor i forhandlingsutvalget enig om å sende en mann 
til avdelingene for å konferere med folkene om hvad vi skulde gjøre. 
Jeg var på Vestlandsbanen. Jeg fikk ikke det inntrykk at anleggsar
beiderne mente at man skulde ta en kamp under alle, omstendigheter. 
Når man som situasjonen er idag ved Statens anlegg snakker om senk
ning av arbeidstempoet i forbindelse med tariffrevisjonen, så må jeg si 
at det er fraser som, intet har med rimelighet å gjøre. Det er beklagelig 
at vi bar måttet ta dette ved Sl a lens anlegg i de senere år. Jeg tror at 
det var nødvendig ifjor å vedta Uet som forelå. Jeg tror også at Hagen 
kunde lese litt mellem linjene og kunde gjøre sig op en opfatning om 
hvad som forelå til grunn for dette. Jeg tror at vi vilde ha fått mange 
protester, hvis vi ifjor hadde tatt en konflikt ved Statens anlegg.

A.nert Karlsen: Jeg opfattet Hagen derhen at han vilde hatt det 
tydeligere presisert om det skulde stemmes over dekretet. Jeg var på 
Nordlandsbanen og der uttalte de sig tydelig mot konflikt. Til Paulsens 
uttalelser vil jeg si, at jeg kan, dokumentere at jeg utsendte cirbulære 
til avdelingene på Sørlandsbanen 8 dager før jeg selv hadde fått cirku- 
læret fra forbundet. Det kunde jeg gjøre fordi jeg visste hvordan det 
lå an. Den 9 juli fikk vi kravene i hovedstyret og den 12 juli kom for
bundets eirkulære. Den 11 sendte jeg telegram til avdelingene på Sør
landsbanen og den 17 sendte jeg meddelelse om resultatet til forbundet.

Hans Paulsen: Når man snakker om tillegget ved Statens anlegg, 
så skriver dette sig fra konflikten i 1925. Vi fikk da 10 øre i tillegg 
efter en måneds konflikt, men dette skulde ikke regnes som tillegg i 
akkord. Derfor står vi på det standpunkt vi står idag. Del er ikke 
mangel på samarbeide mellem avdelingene, men det er ikke kontakt 
mellem ledelsen og arbeiderne på arbeidsplassen- Vi har tidligere sett 
resultater av det gamle gode middel som, er nevnt, så jeg tror nok at 
det vilde ha vært godt nok, hvis det var blitt brukt i 1925.

Ole Hagen: Jeg har ikke ment at vi skulde kunne undgiå et dekret 
fra Staten, for det er noget vi ikke er herre over, men jeg mener at vi 
ikke skulde ha stemt over dette dekret. Medlemmene er ikke så diplo
matiske at de kan lese mellem linjene. Ved at vi godtok dekretet ifjor 
må vi regne med at vi får et dekret også iår, og da mener jeg at vi får 
arbeide efter den lønn vi får. Arbeiderne kan gjøre noget de også, men 
da må de ikke være bundet på hender og føtter. Skal de gjøre noget må 
de bruke øksen på arbeidsplassen og ikke her i Oslo.

8. Simonsen: Det er klart at det er misnøie med alle disse lønns
reduksjonene og slik som det blev gått frem i 1926. Spørsmålet er imid
lertid om man er moden for å føre en konflikt frem. Jég var på Sør
landsbanen den gang og fikk det inntrykk at medlemmene ikke var sær
lig lysten på å ta en kamp. De hadde bitre erfaringer. Under disse for
hold kom cirkulæret. Den avstemning som fant sted, viste også at ar
beiderne ikke var lysten på kamp. Det var ikke mulig for mig å si at 
arbeiderne på Sørlandsbanens nordre, avdeling var innstillet på å ta en 
kamp på arbeidsplassen. Under disse omstendigheter mener jeg at det 
var riktig av forretningsutvalget å utsende et eirkulære som: det gjorde-
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Hvad angår valget av representant for Sørlandsbanen, så var jeg med 
på det som skjedde. Indnstrigruppen sendte saken ut tidsnok, men det 
er dessverre ikke så liten slendrian i avdelingene når det gjelder å be
svare cirkulærer og gi de nødvendige oplysninger.

Beretningen for 1927 blev dermed enstemmig godkjent, og dirigen
ten meddelte, at formannen vilde gi beretning om den forløpne del av 
1928 i morgendagens møte.

De danske gjesters hilsen til landsmøtet.
Dirigenten meddelte, at Dansk Anbeidsmandsforbunds representan

ter, Hans Nielsen og Johs. Eortsen, nu var kommet, og han gav or
det til

Hans Nielsen: Jeg vil gjerne på Dansk Arbeidsmandsforbunds 
vegne overbringe en takk for innbydelsen og be dere om undskyldcning 
for at vi ikke kom igår. Dette skyldes at dampbåten kom klokken 2 
istedenfor klokken 1 som bestemt, og så hadde vi en del bråk med å få 
hotell. Det er gamle kjenninger vi er gjester hos her. Vi har kjent 
hverandre i mange år og har hatt et fruktbart samarbeide. Jeg vil håpe 
at det kommer til å fortsette også for fremtiden. Jeg vil uttale ønsket 
om at de dager vi skal være sammen her, vil forløpe på en sådan måte 
at det styrker kameratskapet innad og utad gjennem de! gjester som er 
her til stede.

Dirigenten-: På landsmøtets vegne takker jeg for hilsenen, og de 
gode ønsker som er overbragt landsmøtet.

Regnskapene.
Regnskapene for 1925, 1926 og 1927 blev nu gjennomgått og. en

stemmig godkjent uten bemerkninger.

Lo vf o ran d ri nger.
Angående prinsipperklæringen forelå det følgende forslag:
Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening.
Den på landsmøtet i 1918 vedtatte kommentar til prinsipperklæringen utgår 

av torbunidsloven.
Fra avd. 3^, Stord Arbeiderforening.
Prinsipperklæringen blir stående, men ordet «føderativ» sløifes.
Fra avd. 35, Herefoss AnteggsarbeiderforeØng.
Punkt Jh
Herefoss Anlegg-sairibeiderforening henstiller til forbundets. landsmøte 1928 

å fatte vedtak angående prinsipperklæringens punkt 4, slik at forbundet for efter- 
tiden med alt nødvendig materiell og med alle midler virker i den lokale organi
sasjon for vårt forbunds og vår organisasjons omlegning til en føderativ revolu
sjonær kamporganisasjon.

Arthur Lie: Denne prinsipperklæring kom inm i lovene i 1918 efter 
påtrykk av fagopposisjonen. .Siden har utviklingen medført at de føde
rative retningslinjer er trådt mer og mer i bakgrunnen. Vi har funnet 
at prinsipperklæringen bør stå i loven, men ordet «føderativ» bør gå

23

ut. Vi vil at fagorganisasjonen skal utvikles til å bli en revolusjonær 
kamporganisasjon.

Albert Karlsen-: Det er ikke riktig at ordet føderativ tok sikte på 
syndikalistiske synsmåter. Hensikten med dette var at medlemmene 
skulde øve sin direkte medvirken og ut fra dette vil jeg anbefale at or
det blir stående. Anleggsarbeiderne vil ikke gi fra sig adgangen til å 
øve direkte innflytelse.

Hans Røste: Jeg vil også støtte at prinsipperklæringen blir ståen
de. Det var ikke for å støtte den syndikalistiske retning at dette kom 
med. Dette er ikke noget syndikalistisk prinsipp, men en almindelig 
opfatning at arbeiderne skal være medvirkende. Jeg ser iallfall ikke 
dette som en håndsrekning til den syndikalistiske retning.

Dirigenten: Albert Karlsen har fremsatt sådant forslag:
Prinsipperklæringen bibeholdes uforandret.

N. A. Syvergaard: Jeg optar forslaget fra Herefoss. Det vi fore
slår bør komme inn i punkt 4 istedenfor det som står nu.

In-gv. Løgavlen: På forrige landsmøte hadde; vi em alvorlig debatt 
om hvorvidt prinsipperklæringen skulde ut eller bli stående,, men det 
blev på den tydeligste måte vedtatt at den skulde bli stående. Det 
foreslåes ikke nu at den skal gå ut, men så har vi den gjengangeren 
at der skal skje en omlegning. På hvilken måte vil man ha organi
sasjonen omlagt i fremtiden? Avdelingene har nu selvstyre i den grad 
som de kan ha det, hvis man ikke skal gå til å opstykke organisasjonen 
og opheve forbundene og Landsorganisasjonen. Det er medlemmene på 
arbeidsplassen som må sørge for den revolusjonære kraft. Den: kan man 
ikke opnå ved kontorbandlinger. Henstillinger i denne retning bør sen
des medlemmene som står på. arbeidsplassen. Jeg hadde trodd at repre
sentanten fra Herefoss vilde utrede hvad det er man har ment med for
slaget. Jeg er 'enig med Karlsen i at man bør holde på det man har. 
Hvis man bare kan følge det er man et godt stykke på vei.

P. 0. Moan: Jeg vil understreke det Karlsen har sagt. Prinsipp
erklæringen tiltaler mig i den form den nu har og jeg anbefaler at den 
blir stående slik.

Hans Røste: Det forslag som er fremsatt av Oslo og Omegns An- 
leggsarbeiderforening angår ikke prinsipperklæringen, men kun den 
kommentar som ledsager den. Hvorvidt forslaget blir optatt her vet jeg 
ikke, det blir representantenes sak. Jeg er enig med Løgavlen. Det er 
vanskelig å stemme for forslaget fra Herefoss raten at det blir nærmere 
utformet. Jeg vil derfor stemme for Albert Karisens forslag.

Formannen: Jeg var med den gang vi fikk prinsipperklæringen ved
tatt, og så vidt jeg forstod det var meningen at man vilde ha organi
sasjonen mere føderalistisk enn den dengang var. Hvis ordet føderal
istisk går ut har erklæringen mistet hodet og grunnlaget for at den kom 
med. Det er ingen stemning for at man skal sløife prinsipperklæringen,; 
Forslaget fra Herefoss, er bare en henstilling og landsmøtet må derfor, 
hvis den vedtas, utforme selve forslaget, men det er ikke så godt å 
utforme andres tanker. I anledning av forslaget fra Oslo og Omegns
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Anleggsarbeiderforening om at kommentaren skal ,gå ut vil jeg få be
merke, at det hadde sin grunn i at man mente at prinsipperklæringen 
var i strid med de politiske opfatning som hersket. Den gang hadde man 
bare et parti, men siden har man jo hatt en runddans også på dette om- 
ra.de. Au skulde imidlertid kommentaren til prinsipperklæringen være 
i overensstemmende med kongressens beslutning og den situasjon som 
er til stede. Det er mest føderalistisk at det er foreningene som. selv 
/bestemmer i disse spølrismål.

0, M. Johansen: Vi mener at ved å sløife kommentaren fritar 
forbundsstyret for å arbeide for det som står her. Jeg vil anbefale at 
prinsipperklæringen blir stående, men kommentaren har efter min me
ning hverken berettigelse eller betydning.

Thv. Nilsen: Jeg var også med på landsmøtet i 1918 og husker at 
kom men (aret kom med av hensyn til de foreninger som: stod tilsluttet 
Det norske Arbeiderparti. Nu behøver vi ingen sådan kommentar, så jeg 
vil stemme for forslaget fra Oslo, Jeg kan forstå forslaget fra Herefoss, 
fordi der siden vi fikk prinsipperklæringen ikke er gjort noget for å re
volusjonere medlemmene innen Norsk Arbeidsmandsforbund. Det frem
går imidlertid ikke av forslaget hvordan dette skal skje.

Ved voteringen blev Albert Karisens forslag vedtatt mot 1 stemme 
(Arthur Lie). Forslaget fra Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening 
blev forkastet mot 19 stemmer.

Angående innledningen forelå sådant forslag:

Fra avd. Jf. Gjerstad J ernb anearb eider for enin g.
_ Norsk Arbeidsmandsforbund er en sammenslutning av alle fagforeninger 

bvis medlemmer; er beskjeftiget i bergverksindustrien samt ved 'Offentlige og pri
vate anlegg, aom fabrikk-, kraft- og reguleringsanlegg, jernbane- og 'hovedveian
legg eller veianlegg mad statstilskudd.

Fra forretningsutvalget:
Den nuværende bestemmelse foreslåes bibeholdt.

Aksel Nygren: Jeg op lur forslaget. Vi mener med det å få for
bundet utvidet og mere overensstemmende med det som er forutset
ningen.

Konrad Karlsen: Tanken i forslaget er meget god. Det vilde være 
bra om vi kunde få hindret angrepene fra de andre forbund. Jeg vil 
antyde at man nedsetter en komité til å utforme dette forslag. Vi kan 
neppe vedta, forslaget fra Gjerstad som det foreligger.

Albert Karlsen: Gjerstad J er n bau ea.rbe i d erfor e n i ug har fremsatt 
dette forslag med samme, begrunnelse som den Konrad Karlsen har gitt. 
Norsk Arbeidsmundsforbumd har måttet avgi mange grupper og enkelt
medlemmer. Hvis dette forslag hadde vært vedtatt før, så kunde vi ha 
sluppet å avgi en gruppe som den ved Norsk; Hydro. En, sådan gruppe 
vilde være en maktfaktor for Norsk Arbeidsmandsforbund, men det er 
den ikke nu. Man må være opmerksom på at også Norsk Skog- og Land- 
anbeiderfo r bu n d har en del veiarbeidere. Jeg vil komme tilbake til denne 
sak under § 1: Formål. Det forslaget tilsikter er å slå fast at all 
anleggsvirksomhet skal høre inn under Norsk Arbeidsmandsforbund.
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Dirigenten: Aksel Nygren har fremsatt følgende forslag:
Det innsendte forslag om forandring av «innledningen» fra avd. 4, Gjer

stad Jernbanearbeiderforening optas.

Løgavlen: Vi er nu kommet til et punkt som også var oppe på for
rige landsmøte, men som på grunn av de daværende omstendigheter 
fikk en ganske overfladisk behandling. Den nuværende, ordlyd var den 
gang foreslått av forbundets lønnede tillitsmenn. Jeg betraktet det 
den gang så, at når tillitsmennene stillet dette forslag, så var det for 
å få litt roligere dager — for veiarbeiderne er jo et vanskelig materiale. 
Det er vanskelig både å få dem organisert og å få oprette overenskomst- 
forhold for dem. Jeg hadde mange med mig, deriblandt Ve,stad. som 
kjempet mot forslaget, men landsmøtets flertall stillet sig på den annen 
side. Hvis Norsk Arbeidsmandsforbund ikke skal gli ned til en makt av 
7. eller 8. rang må vi få veiarbeiderne med. Skjer dette kan vårt for
bund komme op i 10 000 medlemmer. Utviklingen går jo også i den 
retning at man sløifer jernbanebygging og bevilger heller til utbedring 
av eldre veier og til anlegg av nye. Vi må derfor ha med veiarbeider ne, 
hvis forbundet skal eksistere i fremtiden. Det er mange opfinnelser på 
veidekkets område i vår tid og motorvognene; er nu utviklet slik, at jeg; 
tror ikke at det blir bygget mere jernbaner enn de som omfattes av 
den nuværende jernbaneplan. Landsmøtet må fastslå at den nye ledelse 
skal håndheve forbundets autoritet overfor andre forbund og Lands
organisasjonen angående avgivelsen av medlemmer. Det bør nu gå den 
andre veien -enn det hittil har gjørt. Det som står i forslaget om stats
tilskudd er uheldig og vil virke latterlig. Vi skal fastslå at alle anleggs
arbeidere, skal stå tilsluttet Norsk Arbeidsmandsforbund, mens de som 
har den vesentligste inntekt på annet hold, som f. eks. ved skogsarbeide,. 
skal stå i Norsk Skog- og Landarbeiderforbund. Vi skal spørre ved
kommende om hvor han har sin vesentligste inntekt. Jeg vil støtte Kon
rad Karisens antydede forslag om nedsettelse av et redaksjonsutvalg- 
La oss denne gang ikke forhaste oss med dette spørsmål for det har en 
veldig betydning for forbundets fremtid.

Dirigenten: Konrad Karlsen har fremsatt sådant forslag:
1 anledning av flonslaget fra Gjerstad Jemhanearbeklerforemng til forandring 

av innliedninigein nedsettes en komité på 3 mann, som behandler saken og frem
kommer med forslag for landsmøtet.

Albert Karlsen: Hvis Konrad Karisens forslag vedtas, så kan vi 
spare oss for mogen diskusjon nu.

Formannen: Dette forslag er fremkommet for å gi bestemmelsen 
en klar redaksjon, så det vil ikke foregripe noget at man sier siin me
ning nu.

Chr. Henriksen: Dette er en viktig sak — ja likefrem spørsmålet 
om forbundets videre beståen. Det har ikke vært nok med at man har 
fått gjennomført omlegningen, men man har etterpå forsøkt å dra med
lemmer fra forbundet. Det er ikke klarheten i loven som er avgjørende 
for dette, men kappløpet medlem forbundene om å bli størst. Vi har sett 
hvordan Bygningsarbeiderforbundet har drevet på. Det er ikke lov
bestemmelsene som er avgjørende her. Er det nogen linje i den slags
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organisasjonsarbeid,e at anleggsarbeiderne ved Norsk Hy,dro skal børe 
inn under Kjemisk Industriarbeiderforbund? Der er vanskeligheter med 
spørsmålet om organiseringen av veiarbeiderne, men disse vanskelig
heter kommer vi ikke bort fra ved en redaksjon. Disse folk skifter jo 
mellem anleggsarbeide, skogsarbeide og hmdarbeide. For alle andre an
legg skulde bestemmelsen imidlertid ikke være. utydelig. Jeg er sikker 
på at anleggsarbeiderne på Rjukan vilde ha funnet sig i å stå i vårt 
forbund, og det vilde lia vært av stor betydning for vårt forbund å ha 
en sådan gruppe. Vi kan imidlertid ikke ordne dette bare ved en lov- 
fora ml ring. Vi kan ikke si til skogsarbeiderne at de skal komme til oss.

Formannen: Dette er et viktig spørsmål, fordi det bestemmer det 
felt forbundet skal ha. Det var meningen med bestemme],sen at den 
skulde dekke den situasjon som var til stede,, at vårt forbund skulde 
omfatte alle anlegg og gruber. Det hadde kanskje vært klarere, hvis 
der hadde stått og istedenfor eller. Forretningsutvalget mener, at den 
gamle ordlyd skulde dekke det som menes, men hvis man tror at man 
ved en klarere ordlyd kan hindre tvister, så tar man nok feil. Hvad er 
kongressens ufravikelige beslutning? Jo, at der på en og samme arbeids
plass skal være én organisasjon representert. Hvad er tilfelle på Rju
kan? Jo, der trengtes anleggsarbeidere ved bedriften som hørte inn 
under et an nei forbund. Bygningsarbeiderforbundet driver en for sne
ver fortolkning av hvad der er anleggsarbeide og bygning,sarbeide. Jeg 
h'ar vært av den op,fatning at der nu ikke skulde være bogen annen 
tolkning enn den vi tidligere har hatt om hvad som er bygningsarbeide 
eller anleggsarbeide. Det vil være vanskelig å skrive en bestemmelse 
som foranlediger at man ikke får tvistigheter. Det later til at vanske
lighetene med å bygge op organisasjonen er blitt større efter omleg
ningen til industriforbund. Det ser ut til at disse tvister blir perma
nente. Kongressen har oprettet et .organisasjonsutvalg, og det viser 
sig at det ikke er vanskelig å skaffe dette utvalg arbeide. Det er nemlig 
store dissenser mellem andre forbund, som f. eks. mellem Møbelindustri- 
arbeiderforbundet og Bygningsarbeiderforbundet. Det er i det bele 
uklart på mange områder. Når det gjelder forholdet til iSkog- og L.and- 
arbeiderforbundet, så var det jo slik at man i stor utstrekning, var 
nødt til å kombinere skog- og landarbeide med vejarbeide. Dette vil 
også ramme veianlegg med statstilskudd. Her er det avgjørende på 
hvilket sted anlegget ligger. Hvor det er fornuftigst at disse folk hører 
inn under Skog- og Landarbeidenforbundet, bør de det. Det er ikke 
hvem som betaler anlegget som bør være det avgjørende her, men hvor 
anlegget ligger.

Thr. Nilsen: Forslaget fra Gjerstad tiltaler mig, og det vilde være 
av betydning om vi kunde få 1000 nye medlemmer som ved Hydros 
anlegg. Vi på Herøya har en nu ikke kunnet få organisert alle nettop 
på grunn av uklarheten her. Vi må derfor presisere som vår vilje, at 
alle som arbeider på et anlegg skal tilhøre Norsk Arbeidsmandsforbund, 
og vi må presisere hvad som er anleggsarbeide og som derfor skal til
høre Norsk Arbeidsmandsforbund. Jeg mener at veiarbeiderne er an
leggsarbeidere. Det må bli et fåtall av disse som sorterer under Sfcog- 
og Landarbeiderforbundet. Det må herefter ikke råde nø,gen misfor

27

ståelse om hvad Norsk Arbeidsmandsforbund mener skal høre inn under 
Norsk Arbeidsmandsforbund.

A asmund Sel fors: Dette spørsmål er så vanskelig, for di det er van
skelig å trekke op skillet mellem de forskjellige slags anleggsarbeide. 
Statstilskudd ydes det både til bygdeveianlegg og til fylkesveiahlegg. 
Det brukes om våren ofte skogsarbeidere til veiarbeide. Disse folk har 
Skog- og Landarbeiderforbundet rett til å ha i sitt forbund. Hvis be
stemmelsen skal forandres, så må det være med en bestemmelse om at 
kongressens beslutning skal respektere. Spesifikasjonen i Gjer,stads 
forslag er uheldig. Er der i de enkelte tilfeller ikke klarhet,, så bør 
dette avgjøres av en instans i henhold til kongressens beslutning. Jeg 
går ut fra at Konrad Karlsen forslag om komitébehandling blir vedtatt 
for det er nødvendig slik som debatten ligger an. Jeg vil be komitéen 
være opmerksom på kongressens beslutning i saken.

Løgavlen: Jeg anser de uttalelser som nu fremkommer som rette
snor for komitéen. Jeg vil da sette fingeren på at alle talere sier at 
dette er et vanskelig spørsmål. Man må ikke overdrive vanskelighetene. 
Dette er ikke så vanskelig som f. eks. forholdet mellem Bygningsarbei- 
derforbundet og Møbelindusiriarbeiderforbutidel. Når vi vil skjerpe 
denne bestemmelse, så er det for å gi forbundsledelsen et finger pek om 
at vi er misfornøid med det som er skjedd i den senere tid. ,Samorgani
sasjonenes sekretærer i distriktene har vel i mange tilfelle skylden for 
hvor foreningene blir tilsluttet. Sekretæren rettleder jo i almdndelighet 
medlemmene her.

Chr: Henriksen: Da forbundets formann skulde gi uttrykk for det 
som er skjedd ut fra Landsorganisasjonens beslutninger, så fikk jeg den 
opfatning at dette vil føre til at Arbeid,simandsforbundet vil bli uten 
medlemmer utover de som, sogner til grubene. Hvordan vil det f. eks. 
bli i Sauda? Her er det jo en kjemisk bedrift som er liovedibølet. Det 
må være, en grense her, og vi bør gi uttrykk for vår indignasjon overfor 
de forbund som går inn på våre enemerker. Vi bør vedta en grei utta
lelse om hvad vi mener og gi redasjonskomitéen mandat her.

Konrad Karlsen: Jeg tror at den diskusjon sjom føres her har stor 
betydning, og jeg mener at kan vi få en' klarere bestemmelse her, «å kan 
det ikke skade. Jeg vil hefte mig ved den uttalelsen som falt om én og 
samme arbeidsplass. På Rjukan blev det brukt som argument at arbei
derne gikk gjennem den samme port og hørte de,n samme klokke. Hvis 
det samme selskap hadde en kjemisk bedrift og en papirfabrikk like 
ved siden av hinannen, så vilde det ikke være tvil, .men når det gjelder 
anleggsarbeiderne så er det straks tvil. Herved er vårt forbund blitt 
svekket. Vi må sette grenser og forsvare, disse grenser. Dette bør vi 
ikke gjøre for kontingentens skyld, men fordi det er vår plikt å organi
sere disse folk og vareta deres interesser.

Albert Karlsen: Det er nødvendig ved en detaljert redaksjon å 
presisere hvilke veiarbeidere som skal tilhøre Skog- og Landarbeiderfor
bundet og Norsk Arbeidsmandsforbund. Når Ødegaard sier at det ikke 
spiller rolle hvem det er som, betaler disse veianlegg, så vil jeg si at 
jeg mener at det betyr meget. Vi har ikke rett til å trekke folk som har
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sin vesentligste inntekt av skogen, til Norsk Arbeiclsmandsforbnnd, men 
så har heller ikke Skog- og Landar,beiderforbaindet rett til å trekke til 
sig folk, hvis vesentligste inntekt er anleggsarbeide. Det er derfor 
nødvendig å få deltaljerte bestemmelser her, men de må bygge på hvem 
det er som skal betale anlegget.

Halfdan Jø-mson: Jeg vil på ingen måte være med på å bestemme 
hvilke grenser Norsk Arbeidsmandsforbund skal stille op for hvem som 
skal være organisert i dette forbund. Der var imidlertid på Rjukan 
divergenser mellem vår avdeling der oppe og Arbeidsmandsforbundet. 
Norsk Hydro gikk til et stort nyanlegg på Vemork. Vår avdeling hadde 
fått en del medlemmer her og rekvirerte i den anledning medlemskort. 
Diette foranledige! mig til å ringe til vår avdelings formann, som jeg 
bad ikke utskrive medlemskort for anleggsarbeiderne, for disse skulde 
vi ikke iha. Dette blev også gjort. Men så kom der inn folk fra Rjukan 
og der blev holdt en konferanse om saken. Der var ikke tvil om hvor 
anleggsarbeiderne skulde stå tilsluttet. Yl reiste så op på åstedsbefa
ring for å se nærmere på de praktiske hensyn som var anført. Alle de 
anleggsarbeidere som var til stede uttalte sig for å gå inn i Rjukan 
Arbeiderforening. Folkene presset på for å få oprettet tariff, og de vilde 
ha avgjort organisasjonsspørsmålet. Da fattet sekretariatet til slutt en 
beslutning som fastslo at i henhold til kongressens besluning skulde 
disse folk tilhøre Norsk Arbeidsmandsforbund, men på grunn av de 
lokale vanskeligheter skulde de organiseres i tilslutning til Kjemisk 
Industriarbeiderforbund. Mot denne beslutning stemte Vol an og så 
vidt jeg husker også Aas. I samme beslutning blev det sagt at arbei
derne på Herøya skulde tilsluttes Norsk Arbeidsmandsforbund. Jeg har 
god samvittiighet i denne sak, for vi har fra vårt forbunds side absolutt 
intet gjort for å få disse folk. Det var først elter å ha hørt uttalelsene 
på Rjukan, at man blev enig om en slik ordning som den nevnte og 
som man var klar over var på kant med kongressens beslutning og 
høist ekstraordinær. Det blev bl. a. oplyst at Hydro sendte sine fag
arbeidere og fabrikkarbeidere på anlegget. Slike vanskeligheter var det 
som blev tårnet op fra Rjukan-arbeiderne selv og som del blev tatt 
hensyn til. Hvis det ikke var flere gnidninger mellem forbundene enn 
denne mellem Norsk Arbeidsmandsforbund og oss, så vilde det ikke 
ha vært så vanskelig i fagorganisasjonen. I de grensetvister som: har 
vært oppe i sekretariatet har jeg i alle tilfelle stemt overensstemmende 
med den opfatmng som Norsk Arbeidsmandsforbund har hatt angående 
forholdet mellem bygningsarbeiderne og anleggsarbeiderne. Fra vår 
side er det ikke gjort noget forsøk på å få arbeiderne på Herøya under 
anleggsperioden, men mår driften kommer i gang, så må vi selvfølgelig 
tale sammen om dette.

Konrad Karlsen: Det er ikke nødvendig under denne debatt å 
komme med angrep på personer, hovedsaken er at man garderer sig for 
fremtiden. Det er riktig at Rjukanarbeiderne tårnet op en rekke van
skeligheter, men det var ikke nødvendig for eldre Iren ed c organisasjons
folk å ta hensyn til dette. Innvendingene er ikke a-v den art at det er 
grunn til å legge mogen vekt på dem fra forbundets eller sekretariatets 
side. Det har vært et godt forhold mellem kjemiske og vårt forbund,
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men det er et faktum, at det kjemiske forbund har gjort den største 
erobring som er gjort fra vårt forbund.

Dirigenten: Chr. Henriksen har fremsatt følgende forslag:
Landsmøtet gir redaksjonskomiteen i opdrag ft utarbeide en misbilligbets- 

n.1 t.a leNe mot dien fremgangsmåte som- blir praktisert ved organiseringen av arbei
derne ved anleggene fra enkelte forbunds side.

$. Sim-onsen: Det er en kjensgjerning at det har vært rivninger 
mellem forbundene om organiseringen av arbeiderne, og det vil fortsatt 
komme til å bli rivninger, særlig for veianleggene. De bestemmelser vi 
har er mangelfulle også for grubeindustrion. Vi meiner således at arbei
derne ved Nikkelraffineringsverket bør stå i Norsk Arbeidsmandsfor
bund, som jb har de to andre bedrifters arbeidere. Hvis nikkelverket 
utvides til hvad det engang var, blir jo raffineringsverket bare en liten 
del av det hele anlegg.

Ved voteringen blev Konrad Karisens forslag vedtatt mot 1 stemme 
og derefter blev Chr. Henriksens forslag enstemmig vedtatt.

Eftér bemerkninger av dirigenten, Albert Karlsen og Chr. Henrik
sen blev Konrad Karlsen, Ingv. Løgavlen og A. Nygren valgt til med
lemmer av komitéen. Konrad Karlsen fikk i opdrag å innkalle komitéen 
til møte.

Eftermiddagsmøtet mandag den 27 august
Dirigent: Peder 0. Mo an.

Sekretæren, Aksel Selboe, refererte protokollen som blev godkjent 
efter en bemerkning av N. Syvergaard.

Efter forslag a.v dirigenten fikk forbundets tidligere medlem, Ivar 
Smedsmo, som nu er medlem av Bygningsarbeiderforbundet adgang til 
å overvære landsmøtets forhandlinger.

Formannen oplyst e, at det var gjort henvendelser om at det var 
vanskelig å høre fra talerstolen og at det derfor skulde bli gjort for- 
andtiimger i salen til næste møte. Hans Paulsen, Ingv. Løgavlen og 
Jakob Hagen, hadde ordet til bemerkninger om dette.

Skog- og Landarbeiderforbundets formann innbydes.
Aasmund O. Selfors: I forbindelse med den siste sak vi.behandlet 

ifonmiddåig kan jeg "opilyse at Skog- og Landsarbeiderforbundets for
mann o ph older sig i byen. Jeg henstiller at landsmøtet innbyr ham, til 
å overvane forhandlingene.

Ole Hagen: Jeg synes det er rart at det kommer et sådant forslag 
i en sak som. Ikke har vært behandlet i foirretnlngsutvalget, så jeg vil 
foreslå at Selfors forslag ikke gir anledning til no,gen forføining fra 
landsmøtets side.

Selfors forslag blev imidlertid vedtatt med stor majoritet.
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Lovforandringer.
Efter bemerkninger av dirigenten og Ole Back blev det vedtatt å 

■beliamile Iwenisi § 8.
Angående § 8, konflikter, .forelå følgende forslag:
Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening.
Punkt 3, 4 og 5 1 dem nuværende form. utgår. Med de foreslåtte forandringer

vit paragrafen lyde som følger:
1. Lønnskrav fra avdelingene innrapporteres til forretningsutvalget, som sna

rest ekspederer saken videre til Landsorganisasjonen med anmodning om 
kravets godkjennelse.

2. Rapporten fra avdelingene skjer på et dertil av forbundet anordnet, skjema 
og skal — forlsavidt tariffavtale ønskies oprettet — ledsages med et av 
avdelingen utarbeidet forslag.

3. Ifall en bestående overenskomst opsies i forbindelse med lønnskrav, skal 
vedkommende forening eller foreninger snarest mulig innsende rapport .herom 
til forretningsutvalget'.

4. Hvis særlige omstendigheter umuliggjør ,innrapportering til forretnings
utvalget førenn at airbetassiams iverksettes, eller i de tilfelle hvor gjensidig 
opsigelse ikke er gjeldende, kan rapportene i sådanne tilfelle innsendes tele
grafisk.

5. Meldinger om konflikter som omhandles i foregående punkter, må inneholde 
«plysning om antallet av arbeidere på angjeldende arbeidsplass, antall organi
serte, amtaill stemmer for og mot arbeidsnedleggelse, reglementert opsigelse^- 
tid, arbeidsgiverens adresse, samt for øvrig nølaktige oplysnimger om kon- 
fliktsforholdet.

6. Gjør arbeidsgiveren brudd på inngåtte avtaler eller foretar lockout, stel 
saken av foreningens styre innrapporteres til forretningsutvalget ledsaget 
med de fornødne oplysnlnger.

7. Avdelingene bør å det hele tatt ved mindre .så vel søm ved større stridigheter 
med arbeidsgiverne nøie overveie hvilke fremgangsmåter som stel anvendes 
og bør i alle tilfelle holde forretningsutvalget underrettet om den frem
gangsmåte søm anvendes.

8. Avdelingene bestemmer selv hvorvidt skriftlig og bindende tariffavtale stel 
«prettes eller om man på annen måte vil søke ordne forholdet mellem arbei
derne og arbeidsgiverne.

9. Straks streik er besluttet velger den forening streiken vedrører, en komité 
.søm bar å motta og fordele streikebidragene samt øve den nødvendige 
kontroll.

10. Ethvert streiken vedrørende medlem har efter beste evne å søke lønnende 
beskjeftigelse. Dog må foreningens samtykke hertil innhentes. — For hver 
dag arbeide erholddsi, bortfaller bidraget.

11. En streik kan ikke heves av forretningsutvalget før det ved avstemning er 
vedtatt med flertall Innen den eller de foreninger som omfattes av konflikten.

12. Ved avslutning av en streik må ingen organisert arbeider søke beskjeftigelse 
på det av streiken berørte sted før samtlige i streiken på .stålet delaktige 
medlemmer er kommet i ordnede forhold.

13. I intet tilfelle godkjennes overenskomster med arbeidsgiverne, hvori der er 
inntatt bestemmelser som hindrer deltagelse i sympatistreiker eller andre 
konflikter.

Fra avd. j, Gjerstad Jcrnbnncurtx ide r forening.
Ad punkt 8. Ordet «indusl rikomitéens» råd utgår.
Fra avd. 119, Vossebanens Anleggsarbeiderforening.
Punkt 4 og 5. Ordene: «2 måneder» foreslåes forandret til li dMiger. Punkt 

5, første passus, foreslåes strøket og a,t siste passus i punkt 5 danner dette punkt.
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Motivering:
Da. det ved flere leiligheter har vist sig at de lange forberedelser foran et

hvert lønnskrav eller konflikt ikke har tjent de fagorganiserte til gode, mener vi, 
at de organiserte burde ta lærdom av dette' og ikke la arbeidsgiv er en få anled
ning til så vel gjennem skriftlig som muntlig agitasjon å rive i stykker den linje 
som må legges foran ethvert lønnskrav eller aksjon. Når derfor de organiserte 
har tatt isStt standpunkt til de krav de ønsker & få gjennemført, så burde det 
handles hurtig for å få kampen ut 1 effektivitet. Derved mener vi at meget vilde 
være Vunnet allerede fra begynnelsen av, idet da vil ikke motparten få anledning 
til å så missfemningsfrø blandt de kjempende arbeidere.

Fra forretningsutvalget:
Ødegaard, Eikefjord og Løkkebø foreslår de nuværende bestemmelser bibe

holdt uforandret.
Røste og Granrud tiltrer Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforienings forslag.

Kristoffer Morken: Det forslag som Oslo og Omegns Anleggsar- 
bei der forening har innsendt, tar silde på at man skal få forbedret 
eventuelle lønnskrav som kan bli innsendt fra avdelingene til forret
ningsutvalget. Jeg optar forslaget uten å si noget mer foreløbig.

Sjølunder: Jeg henstiller til dirigenten å opta hele forslaget til 
behandling og «å la r representantene redegjøre for dø forand ringer 
isom foreslåes.

Jubskaas: Jeg forstår det slik, at hele paragrafen skiaOi forandres, 
men at meget av idet som foreslåes, er det samme som før, og det be
høver vi ikke å stemme over nu.

Ole Hagen: Når foreningens representanter ikke kan redegjøre 
for forslaget, så mener jeg at det bør falte hort.

Løgavlen: Dette virker nokså påfallende. To a;v forretningsutval
gets medlemmer tiltrer forslaget og Bøste vet vi mangler ikke talega
ver. Hvorfor skal vi da provosere ham frem på talerstolen? Hvis vi 
ikke kan få påvist fordelene ved forandringen, så går vi videre. Så 
vidt jeg kan se må det være en mikroskopisk forandring som her fore
slåes.

A lb ert Karlsen. Det liele dreier sig bare om, en liten forandring i 
punkt 4. Fra Gjerstad Jernba.nearbeiderfdrenitig er det som man ser 
innsendt forslag om at ordet industrikomité skai utgå. Jeg bens (i 11 er 
at man vedtar paragrafen som den er med denne endring.

Hans Røste: Det er avdelingen som har fremsatt forslaget og da 
får representantene ta det op, men jeg kan selvfølgelig snakke om det. 
Forandringen er i punkt 4 og gjelder 2 måneders,fristen. Dette er et 
forhold1 som jeg mener ikke trenges, og det praktiseres heller ikke. Det 
er lite behov for å ha dette i forbiindsloven, derfor mener foreningen 
at det bør gå ut. I den tid jeg har, sittet i foirretndngsutvallget bar den
ne bestemmelse ikke vært gjort gjeldende.

Formannen: Det er tidsfristene i punktene 3 og 4 forslaget inne
holder. Det er riktig som. Bøste sier at disse frister ikke har vært ak
tuelle, men det gjør ikke bestemmelsen overflødig. Landsorganisasjo
nen har disse frister og det kan hende at der kan inntre situasjoner da. 
disse frister må oprettboldes.

Dirigenten: Albert Karlsen foreslår:
«Ordet «iiuiusf rikomitéens råd og veiledning» i § 8, punkt 8, utgår.»
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Ved voteringen blev først Albert Karisens forslag vedtatt mot 1 
stemme og deretter forretningsutvalgets flertalls innstilling vedtatt 
mot 26 stemmer, som avgas for Oslo og Omegns Anleggsarbeiderfor- 
enings forslag.

Angående § 19, Stedlige styrer, forelå følgende forslag:
Fra avd. 130, Granvin Jernlianeariieiderforening.
Punkt I. ^ Ordene: «der består av formennene samt en representant» utgår. 

I stedet foreslåes!: «Der består av 2 valgte representanter for hver av de tilslut
tede avdelinger.»

Punkt 5. Som nytt ledd d punkt 5 tilføres:
Florblindet sender alle saker, som skal behandles, til de stedlige styrer i så 

god tid, at styrene kan få behandle sakene og gi de tilsluttede foreninger éta 
innstilling før sakens avgjørelse.

Hans Lund: Granvin •Jernbanearbeiderforening har fremsatt dette 
forslag, fordi den mener at det må være avdelingen1 selv som bestem- 
met* hvem den vil la sig representere av i det stedlige styre, og at ikke 
formannen skal være selvskreven. Med hensyn til punkt 5, så fremkom
mer dette forslag for at det stedlige styre skal behandle sakene før de 
kommer til avdelingene,, så avdelingene kan ha det stedlige styres inn
stilling når de skal behandle dem,. Ku kommer det stedlige styre efter- 
på. Jeg op ta r Granvins forslag til forandring i drøse to punkter.

Formannen: Med denne begrunnelse som representanten gav, kan 
dette bety nokså meget, idet det vil medføre at sakene må sendes ut så 
tidlig at de stedlige styrer kan få tid til å avgi innstilling. Det er i få 
tilfelle at sakene går fra forbundet til ide stedlige styrer og i saker som 
sendes direkte til de stedlige styrer kan de,t vel sies at der er gitt så 
pass tid at det er anledning for dem til å avgi innstilling hvis de øn
sker. Dette skulde ikke foranledige mogen forandring i loven. Derimot 
ør det mere i bestemmelsen om at formannen skal representere forenin
gen i det stedlige styre. Jeg har ikke oversikt over at det har vært 
uheldig at foreningene har vært representert i de stedlige styrer ved 
sine. formenn, men det kan ligge i dette at man ikke er tjent med å ha 
formannen i det stedlige styre. Jeg kan ikke forstå at det ligger så 
meget i dette at mlan behøver å foreta en forandring. Jeg anbefaler at 
bestemmelsen forblir uforandret.

Albert Karlsen: Det er nokså megen realitet i dette av den grunn 
at anleggsarbeiderne er ambulerende folk og det kan godt hende at det 
ikke er den dyktigste som er formann i avdelingen. Jeg vil anbefale 
forslaget, men mener at det i punkt 5 bør endres til: «saker som skal 
behandles av foreningene i fellesskap.»

Løgavlen: Man må opfatte dette forslag derhen, at det ligger en 
snev av mistillit til enkelte avdelingsformenn i det. Jeg har vært av- 
delingsformann og jeg vil si at hvis jeg ikke hadde slik tiIIil at jeg 
kunde representere avdelingen i. det stedlige styre, så vilde jeg betakke 
mig for å være foreningens formann også. Jeg ser rent praktisk på 
dette. Formannen or den som til enhver tid har oversikt over de saker 
somj innkommer fra forbundet og fra medlemmene. Han bør derfor 
være den som kjenner sakene beat og det vil i praksis være best at lian

fa
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representerer avdelingen. Jeg synes ikke at det er nogen realitet i å 
forandre lovene her.

Lars Bergundhaugen: Disse forslagene faller i min smak, fordi 
hensikten med dem er at arbeidet skal fordeles. Det har utover landet 
vært. altfor meget brukt å legge arbeidet på en enkel! mann. Derved 
utkjører man lett folkene. Ved å vedta dette kan man spare forman
nen for en del arbeide. Forandringen i punkt 5 sympatiserer jeg ikke 
så meget med, men hvis man pusser på det således som Albert Karlsen 
foreslår kan jeg -være med på det forslaget også. Som det nu er kan 
jeg ikke. slemme for forslaget.

Olaf Bjerke: Jeg tror ikke at forslaget er fremsatt av mistillit, 
men av praktiske grunner for å fordele arbeidet. Hvis punkt 5 •for
andres efter Karisens forslag, sa kan også jeg stemme for det, derimot 
ikke i dets nuværende form, for det vil bl i for meget virvar av.

Jens .Martinsen: Jeg synes .ikke det er riktig at formannen abso
lutt: skal være representant i det stedlige styre. Hos oss må vi, inn
skrenke det til en representant fordi, det er for kostbart å ha 2. Da blir 
det bare avdelingsformannen i det stedlige styre. Vi er som det er 
nevnt ambulerende folk og da kan det hende at vi er nødt til å ta en 
mindre god mann til formann for avdelingen. Jeg vil støtte forslaget 
om at avdelingen til det stedlige styre skal kunne velge den represen
tant den selv ønsker. Det må være best for organisasjoinen at man stil
ler avdelingene fritt her.

Konrad Bottan: Det har ikke stor betydning om man forandrer 
dette, men det er rimelig a.t foreningens formann representerer avde
lingen d det stedlige styre fordi det er han som sitter inne med all kor
respondanse. Han skal også følge det stedlige styres arbeide i alle 
retninger. Hvis man må velge en dårlig mann til avdelingens formann, 
så har man vel heller ikke annet enn en dårlig mann å velge til det 
stedlige styre også? Dette er argumenter som slår hverandre ihjel. Av
delingens formann bør være døn som i første rekke holder sig a jour 
med det stedlige styres arbeide.

Dirigenten: Hans Lund har foreslått:
«Saker som skal behandles av foreningene i fellesskap tilstiilles de stedlige 

styrer direkte.»

Jens Martinsen: Vi ambulerer stadig nu for tiden og da er det 
få som møter op på møtene, og da kan det velges dårlige menn til for- 
nienr, Vi har ofte vært i dem situasjon at dårlige menn har sittet som 
formenn i avdelingene, mens gode folk har gått uten tillitshverv. Jeg 
kan gå over til det endrede forslag angående punkt 5.

Jakob Ilagen: Jeg forstår ikke Jens, Martinsens betraktningsmåte. 
Det må da være selvinnlysende at avdelingenes formenn bør represen
ter ø avdelingen i det stedlige styre. Jeg vil fastholde fon-etningsutval- 
gets standpunkt i denne sak.

Jakob Sat her: Jeg finner også at det absolutt er på sin plass* at 
avdelingsformenn ene er representert i det stedlige styre. De er best 
skikket til dette hverv. Med hensyn til punkt 5 vil jeg sd at den fore-

A a
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slåede ordning vil vekke mismiie på Nordiandstoanem, så det kan jeg 
ikke anbefale.

Lars Løhkøbø: Jeg kan ikke forstå denne argumentasjon. Så vel 
avdelings,formannen som representantene til det stedlige styre velges 
jo på generalforsamlingen. Vil det da ikke bli en unødig papirmølle 
å ivelige en annen enn formannen til å representere i det stedlige styre? 
Den som velgøs; til det stedlige styre må jo i tilfelle det ikke er forman- 
nen, få utskrift av korrespondansen av formannen og så efterpå levere 
ham rapport om det som er skjedd. Jeg kan ikke se magen nytte i dette.

Dirigenten: O. M. Johansen har fremsatt følgende forslag:
«Da saken ansees utdebattert fares,tåes strek.»

Forslaget blev enstemmig vedtatt.
Olaf Bjerke: Har ikke denne paragraf vært litt av en papirmølle? 

Jeg tror at den har vært omgått på flere punkter. Vi på Nordlands
banen har iallfall valgt bare 1 istedenfor’ 2 til det stedlige, styre.

0. Beck: Jeg syniesi det er rimelig at foreningene får stå fritt dg 
jeg vil derfor anbefale (ir.a.nvins forslag. Det vil ikke bety no gen sær
lig fora rid ring i det som har vært praktisert hittil. Flertallet av for
mennene i .avdelingene har selvfølgelig avdelingenes tillit og vil i kraft 
herav være., selvskrevne til disse hverv, men foreningene, bør kunne stå 
fritt for påkomnie tilfelle.

Albert Karlsen: Det er em del misforståelser til stede her. Har 
avdelingen en dyktig formann så. kan man selvfølgelig velge; ham,. På 
Sørlandsbanen, hvor vi har 13 avdelinger, har vi måttet dispensere fira 
denne beste,mm,else.

Hans Lund: Det forbauser mig at det er så mange som imøtegår 
dette. Så forskjellig som forholdene er', kam det godt hende at forenin
gene skal ha møte samtidig som det stedlige styre, og det ep da like 
skadelig a.t foreningens formann er borte fra foreningsmøtet som. fra 
det stedlige styres møte.

Formannen: Det blir mange begrunnelser for dette forslaget. Det 
eneste som, det er noget å feste sig ved er Becks uttalelse om at forenin
gene skal stå fritt. Man kan ikke ramme, det forhold somt Lund var 
inne på, med de forandringer som foreslåes her. Jeg tror man må si. at 
dette er en av de gode gamle bestemmelser. Med opretlelsen av de sted
lige styrer er det tenkt slik at de skal være organer som skal treffe av
gjørelsen i de spørsmål de behandler, men hvis det 'Stedlige styre ikke 
vil ta realitetsavgjørelsen, så kan det ikke bøte på at det får sakene 
sendt tidligere fra. forbundet. Det må Mi det stedlige styre som be
stemmer her og ,det må da gi avdelingene tid. Jeg kan ikke, forstå at 
de foreslåtte forandringer vil bøte på noget. Jeg opretUiohler vårt for
slag om at man bibeholder den nuværende form.

Ved voteringen blev med hensyn til punkt 1 Granvin Jernhanear- 
beiderforenings forslag vedtatt med 31 mot 26 stemmer og i punkt 5 
blev Hams Lunds forslag vedtatt med 30 mot 26 stemmer.

The. Nilsen gjorde opmerfcsom på at alle representanter ikke had
de stemt under den foretatte votering, hvilket han mente var deres 
plikt.
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Angående § 21, Overflytning fra andre forbund, forelå følgende for
slag:

Fra avd. 21, Oslo Off Omegns Anleggsarheiderforening.
1. Medlemmer fra amdre forbund innen Landsiorganisasjonien som får beskjef

tigelse i de virksomheter, som 1 henhold til iindnstrifarbundsforinjen sorterer 
under ArbeMsmandsforbundet, skal straks overføre sitt medlemsskap til 
forbundet.

2. Betingelsen herfor er at de har opfylt sine forpliktelser til sitt tidligere 
forbund og har sin medlemsbok i orden. . Ved sådan overflytning- betales 
ingen imtskriviiingspeiiiger, dog må medllemsbok fra vårt forbund løses. Så
danne medlemmer erholder .rettigheter i forbundet regnet fra den tid de 
blev innmeldt i sin .tidligere organisasjon.
Overføring av medlemsskap som 1 punkt 1 anført kommer ikke til anven
delse overfor spesialarbeidere og montører som arbeider for et verksted.
Fra forretningsutvalget.
Forslaget fra Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening tiltredes.

Thv. Nilsen: Hvis ikke Oslo og Omegns Anleggsiarbeiderforening 
selv optar dette forslag hair jeg fått i opdra.g av min forening å opta 
det, hvilket jeg herved gjør. På Herøya har vi hatt tilfelle ida andre 
forbund har nektet å overføre, sine medlemmer til vår avdeling. Dette 
bør absolutt, praktiseres. Det som her foreslåes er bedre enn den gamle 
form.

Chr. Henriksen: Jeg vil bare anbefale forslaget efter det som vi 
har snakket om i dag i forbindelse med: um.organiseringen.

Hans Røste:. Når vi har foreslått dtennie endring og opsal I bestem
melsene i punkter, så er det for å få greie linjer her. Vi har ment at 
man eifter omorganiseringen må få slike greie bestemmelser ,åt man i 
avdelingene bare kan peike på dem og si at den og den. skal flyttes over. 
Punkt 3 har vi taft med av hensyn til spesialarbeidere som utsendes 
fra et verksted for kortere eller lengere tid. De memer vi ikke skal 
komme inn under den alm.indelige bestemmelse her. Også her vil vi 
ha klarhet, og disse kan ikke sies å ha sint arbeidspliaissi på anlegg eller 
i gruber.

Løkkebø: Jeg kan ikke være helt enig i dette forslaget, idet det 
kan inntre situasjoner da.jeg kan bli tvunget inn på et aninet område 
rent midlertidig. Dette kan nødvendiggjøre at man bibeholder den 
gamle bestemmelse. Vi kan godt tanke osis at vi for et kortere tidsrum 
kan komme inn f. eks. i istenhuggenbranchen. Det er uheldig at man 
under slike forhold skal måtte gå over til et annet forbund. Som et 
lite bevis på hvordan dette arter sig, skal jeg nevne en episode fra 
Ce-No ved Drammen. Det pågikk en lengere konflikt ved denne fabrikk 
og i konliikfstideii fikk disse arbeidere arbeide som sten hugge re. Bilandt 
de som. fikk .sådant arbeide var hele styret i avdelingen ved O-No. Disse 
folk vilde Stenhuggerforbundet ha overflyttet til sitt forbund. Det e,r 
klart at dette var uheldig for organisasjonen ved Ge-No. Man må kunne 
ordne slike forhold ut fria hvordan forholdene ligger an i. de enkelte 
tilfelle. Da denne sak var oppe i forretningsutvalget var jeg ikke op- 
mierksom på forholdet.

Thv. Nilsen: I sådanne tilfelle kan man,.gi dispensasjon. Vi har 
et sådant tilfelle også ved Dalen Gement fabrikk. Den slags kan man
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imidlertid ikke spesifisere i lovene,. På Hepøya lia r vi imidlertid erfa
ring for at forbundene sier til sine medlømimier at de ikke skal gå over. 
Jeg mener at skal vi få orden i omorganiseringen' så må dette gjete 
nem føres.

Ole Hagen,: Jeg kan ikke innse at der er så store graders forskjell 
på de nuværende lover og det som foreslåes av Oslo og Omegns An- 
leggsarbeiderforening. Men skal vi foreta en endring lier, så må jeg 
slutter mig til Oslo og Omegns forslag, fordi dette tar sikte på de 
forliold som er til stede. Vi har jo arbeidet, for å få klare linjer, derfor 
vil jeg anbefale Oslo og Omegns forslag.

Hans Røste: Det vilde ikke Være nogen forandring, hvis vi skulde 
bruke den form som Løkkebø taler om. Yi har jo på kongressen vært 
med på å fatte beslutning om de som er midilqrtidig beskjeftiget. Hvis 
det skolde opstå forhold som det ved Oe^Bo, så er vel ingen så stivbeint 
at man ikke kan ordne det. Dette forslag tar ikke sikte på slike tilfelle.

Ved voteringen blev Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforenings 
forslag enstemmig vedtatt.

Angående § 25, Optagelse av medlemmer, foreslå følgende forslag:
Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsavbeiderforening.

1. Som medlemmer optas enhver arbeider som godkjenner forbundets formål
og lover og er beskjeftiget i virksomheter som anført i § 1, pnnkt 1. For
øvrig uforandret.

Hans Røste: Vi .mener a.t det også på dette punkt bør bli klarhet 
og overensstemmelse med formålsparagrafen.

Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforenings forslag blev enstemmig 
vedtatt.

Angående § 31, Fremsettelse av' lønnskrav, forelå følgende, forslag;
.Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening.
Punkt 2 siste avsnitt foreslåes:
Styret har (lereft («r å .sørge for at saken sua rest. mulig blir forelagt med

lemsmøtet til avgjørelse.

Hans Røste: Her dreier det sig ikke om nogen stor forandring. Yi 
vil bare at det skal stå medlemsmøte istedenfor general forsamling. Det: 

"er også ailmimdelig praksis at man behandler dette på medlemsmøter'.
Oslo og Omegns Ainleggsarbeiderforeinings forslag blev* einstemmig 

vedtatt.
Angående § 32, Forholdet under konflikter, forelå følgende forslag:
Fra avå. Slu Stord Arbeiderforening.
Nytt punkt m©ll em 3 ,og 4:
.Med lem mor. som har uttrådt av forbundet og liar fått utbetalt i underst øt- 

lélse mere enm hvad det er innbetalt på vedkommendes medlemsbok, plikter å 
betale tilbake det nverskredne beløp. Nekter lian (hun) dette, lia r han (hum) 
derved gitt forretnings,utvalget eller i tilfelle avdelingsistyret rett til med øvrig
hetens bistand å .inndrive beløpet.

Arthur Lie: Yi har innen arbeiderbevegelsen en dei individer som 
melder sig inn i fagforeningen foran konflikter, men når konflikten er 
over så forsvinder de igjen. Det er for om mulig å forebygge dette at 
Stord Arbeiderforening har innsendt dette forslag. Dat er ikke sikkert
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at dette vil føre til iioget bedre forhold, men det kan ha sin betydning 
at vi kan ha dette å vise nye medlemmer. Jeg optar derfor forslaget.

Alliert Karlsen: Jeg tror ikke at dette kan gjenne.mføres, og da 
mener jeg at vi bør bibeholde den gamle form.

Hans Røste: Dette er kanskje fremkommet, som fofge av stedlige 
forhold, men forbund slo ven skal jo være en rettesnor for alle. J eg fryk
ter for ait hvis vi skulde sette en. sådan bestem,meise ut i livet, så vil 
tilgangen til vår organisasjon stagnere. Det er mange medlemmer som 
i denne tid er kommet utenfor fagorganisasjonen. Skal dette gjøres 
gjeldende,, så vil det utvilsomt få meget uheldige virkninger.

Thv. Nilsen: Jeg kan ikke være med på å vedta en sådan bestem
melse, men vi skulde dog ha hatt en bestemmelse som tar sikte på disse 
ting.

For manen: Ja, det har vi i punkt 2.
Olaf Bjerke: Jeg kan ikke forstå a.t det skulde være nogen fare 

forbundet ved å vedta denne paragraf. Dette skulde heller være en 
fordel. Bår e.n konflikt, avsluttes er det alltid et eller annet enkelte 
personer er inisfornpiet med, og så benytter de dette som foranledning 
til å gå ut av organisasjonen. Jeg tror at en sådan paragraf vil virke 
som skremsel for disSe, personer. Hvis jeg ikke husker feil har B. K. 
I. F. vedtatt em lignende paragraf i sine lover. Med. hensyn til Karlsen® 
innvending om at dette blir vanskelig å praktisere, så kan jeg ikke dele 
(h-n opfatning. Jeg synes ikke at folk er så snar til å flytte på sig nu.

Formannen: Det er meget i dette førsla,get som kan vekke sym
pati. Vi har imidlertid i punkt 2 en bestemmelse om de som går ut un
der konflikt og som blir streikebrytere. Stord Arbeiderforening har vel 
tenkt på de som etter en konflikt lar sitt medlemsskap forfalle, mens 
man får dem. igjen når det står en konflikt for døren. .Skulde man få 
bestemmelsen effektiv, så måtte man skride inn når vedkommende kom
mer på stryk,eilisten, men grunnene til at det skjer kan være forskjel
lige. Dette vil skape vanskeligheter for avdelingsstyrene og forret
ningsutvalget. Til tross for at. .alle kan akseptere den tanke islom ligger 
til grunn for forslaget, så er det så mange betqnfceligheter ved det at 
vi ikke kan vedta del.

0. M. Johansen: Jeg kan i det vesentlige være enig med Ødegaard. 
Det, blir vanskelig for avdelingene å sette riettisapparatet i gang i slike 
tilfeller og det er også noget som vi bør vokte oss for å gjøre.

Jens Martinsen: Jeg vil ikke ha noget med myndighetene, å gjøre. 
Høen vi må komme bort fra den slags* medlemmer som. sniker sig inn i 
organisasjonen foran en konflikt og ,så lar sig stryke efterpå. Vi kan 
nekte å ta inn folk så og så laug tid foran en konflikt. De isom vil ha 
mer enn de yder må vi komme til livs. Tanken i forslaget er derfor ut
merket og jeg mener alt det ikke er så farlig å ha med myndighetene 
å gjøre når del gjelder slike personer. Bu for tiden er det ikke så van
skelig å ta disse folk igjen selv om de reiser. Hvis vi ikke kan finne en 
annen fonn for å gardere oss mot dette, så får vi vedta dette for slaget.

Thv. Nilsen: Delj er ikke bare streiikebryteri som kan forekomme 
under en konflikt. Det er også andre forhold som har betydning. Skal
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vi hmili-p ukollegiale Iianillinger må vi ha en besstemmelse. Jeg vil derfor 
foreslå en bestemmelse til punkt som: jeg mener er nødvendig.

Dirigenten: Thv. Mlsen har fremsatt følgende forslag:
«Punkt 2 tilføies:
Medlem som under en konflikt ekskluderes av forbundet eller optar arbei

det 0‘. ®: v.»

Forslaget fra Stord Arbeiderforening blev forkastet mot 7 'stemmer, 
Thv. Miisens forslag blev vedtatt med stor majoritet.

Angående § 33, Foreningenes opløsiiing, forelå følgende forslag:
Fra avd. 83, Sanddøla Jernbanearbeicterforening.
Første passufs forandres til:
En avdeling kan ul (re aiv forbundet med 14 dagers varsel o. s. v.
Motivering påvlandsmiøitiet. •

Formannen: Forslaget fra Sanddøla Jerinbanéarbeiderforening 
henviser til punki 3. Det er en trykkfeil at det står punkt 1.

Olaf Bjerke: Vi synes at 6 måneders' o ps i geise, er en temimelig lang 
frist især mel lem et forbund og en avdeling. 14 dager skulde være nok, 
særlig nu når vi har fått Inktluislovon. Dette forslag blir optatt, hvis 
det ikke påvises at det tangerer andre ting som vi ikke har vært op- 
mefiksiom på.

Formannen: Så vidt jeg vet er det ingen bestemmelser i forbiinds- 
loven eller andre lover sont griper inn på dette område, så dette er en 
sak som Arbeidsmandsforbundet er berre over. Når punktet har fått 
denne form og 6 måneders bestemmelsen, så vil jeg gjøre opmerksom 
på at denne er gat»Iere i loven enn jeg er medlem av organisasjonen. 
Dette har vært bestemmelsen helt fra begynnelsen av, og jeg har1 gjort 
mig op den mening at tie tie er satt inn i loven for å stabilisere 'for
bundet litt. Man tilsikter med dette at en sådan sak som foreningens 
opløsning skal få forsvarlig behandling. Det er imidlertid bare; tids
fristen som er den virkelige forandring her. Jeg tror at begrunnelsen 
for denne paragraf har vært riktig. Vi har nogen ganger vært i kon
takt med denne bestemmelse. Enkelte ganger har vi oprettlioidt be
stemmelsen om 6 måneder, andre ganger har vi dispensert fra den 
under hensyntagen til det som har foreligget.. Med hensyn til det som 
er mo ni om. tuktbusloven i denne forbindelse, så er jeg ikke så sikker 
på at dette holder ved en frivillig utmeldelse under konflikt. Vi har i 
slike tilfelle måttet gå til høitidelig eksklusjon,

Olaf Bjerke: Hiter diet formannen oplyste er det meget som taler 
for ikke å op ta dette forslag. Jeg har ikke trodd at foreningene har 
drevet med å springe inn og ut av forbundet. Jeg har kim tenkt på 
visse konflikt situasjoner. Når myndighetene skal angripe fagorgani
sasjonen!, så er det pengene de går efter, og da er forbundet lettere å 
angripe enn foreningene. Efter. de oplysninger formannen har gitt 
finner jeg ikke grunn til å opta forslaget.
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Sakenes behandling.
Dirigenten: Vi er nu foreløbig ferdig med lovene og skal ,gå videre 

i dagsordenen, men det kan bli broget, fordi så mange saker skal
komitébehandles. _ .

Formannen: DaigiSioiridcnéniSi’ pniiikt 3 d er ikke sendt til konirte- 
behandling, men det er vel best at vi venter med å behandle dette punkt 
som gjelder de internasjonale forbindelser til de utenlandske gjester 
er kommet til slede. Efter at dagsordenen var utsendt er det frem
kommet: et forslag fra Norefjord Arbeiderforening. Dette .forslag er 
fremkommet så sient, fordi man dqr oppe var nektet å holde møter på 
grunn av epidemisk sykdom i distriktet. Jeg mener at vi kan behandle 
dette forslag nu.

Det blev enstemmig vedtatt å behandle, dette forslag.

Norefjord Arbeiderforening om ophevelse av
hjemstavnsbestemmelsen.

Dirigenten: Henvendelsen fra Norefjord Arbeiderforening lyder 
således:

Landsmøtet vedtar beslutning om & kreve av departementet, eventuelt St,or- 
timget, at de mu 1 flere år praktiserte lijemstavnsibestemmielser opheves i atle 
kommuner rund i hele landet.

Motivering.
Som det vel er det ærede landsmøte bekjent har en hel del kommuner mu 

i de senere år. særlig efter 1920, gjennemført bestemmelse om, at hvis det er 
arbeide i mogen større utstrekning i vedkommende kommune, som f. eks. et 
anlegg, så skal kommunemes arbeidsløse inntas i arbeide ved anlegg eller en 
bedrift ved ånntagatee av arbeidere fremfor tilreisende , . ,

Disse bestemmelser ihar særlig en ondartet virkning pa anleggsarbeiderne, 
idet når man får arbeide på et anlegg i en kommune og dette anlegg blir ferdig, 
så drar man til et nytt anlegg. Kommer man inn på kontoret og spør efter 
arbeide blår det først spurt, hvor er det du har din hjemstavn. Er det da i en 
annen kommune, så får man til svar: «Her inntas kun folk med haem,stavn i 
kommunen (eller fylket)». Sådan er det snart sagt nu over alt i dette land,
hiiemstavnsretten .stenger for. , ,

Vi vil i dletnne forbindelse henvise til Norsk Hydros anlegg ved Porsgrunn 
oc Rjukan. Hvor mange hundre har ikke reist til disse anlegg og blått skuttet 
pl tross av at de har hatt attester s& de kunde henvise til 25—30 ars anleggs
arbeide. Dette har ikke hjulpet. , , , , „ *

Anleggsfolk er blitt inntatt av opsynsmennene, men når de har kommet til 
overingeniøren for å få antagelse,sbevis, så har bomben sprunget, ingen hjemstavn 
i kommunen, da må d!u kjære venn fjerne dig. , . ^

Hvem eir det som da er og blir inntatt. Jo, hjemstavniSiberetitigede^ sma- 
brukere og delvis storbønder og deres sønner, som begge kunde arbeide pa sine 
gårder og leve av det. Hvorfor? Jo, fordi de arbeider billigere og er mere med-
oidrliffe, lydige og følelige mot befalet. ^ x,
° Hisse foilk katn uten tvil arbeide billigere enn anleggsarbeiderne. He bar 
bruk ved siden av. Het som tjenes av disse er netto for dem

Hvordan virker dette? Jo, minstelønnen går stadig nedover. Akkordtoi- 
tn,enesten som følge derav nedover. Levestandarden forringes stadig.

O" kronen på verket: hnnidreder for ikke å si tusener av anleggsfolk, gamle 
og unge, tramper idag landveien og ser på at deres plasser er tatt av_ andra 
Det gode som disse har tilført arbeidsplassene gjennem arvis kamp gjeenem, 
origainiisasjonene, det må det nu sees på at nye folk som aldri har lagt 2 pinner _i 
kors for det, høster godene av og forringer det, idet disse sjelden finner organi
sasjonene. Er det riktig? Nei.
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• ■?eit k,"n<,i,‘ yæl';e '"•'"'S'1 °S nevne i samme forbindelse, men. vi skal ikk-e 
ga yidere da landsmøtet tsielvfølgelig kjenner til stillingen utover landet

Skal amleggsai-beidierne gå til grunne på grunn av kommunenes «rovdrift.», 
sa er diet sørgelig. De som alle sine (lager bar arbeidet som anjeggsa rbeidere må 
vel ha rett til anleggsanbeidet fremfor alle andre. d
,.... ^k"1,le landismøtet ikke se en utvei av det av oss foreslåtte, så vil vi hem- 

tS?? ?11. ®amm'® « dinere spørsmålet om å få anerkjent anleggsarbeidet som 
«taganbeide», Dette, spørsmål har jo før vært fremme. Det er mulig at det er 
like ib ra. & ^
møte/1 Skal d°IS kamme nærmere inn På det, men overlate det til lands-

Nore, 15 august 1928.
Med solidarisk hilsén 

For Norefjord Anbeiderforendng 
Emil Klemo, f. t. foirmann

Fot mannen: Dette forslag om å kreve lijenisi a vnslHisicm meisen op- 
lieyet har en meget stor rekkevidde, og jeg tror neppe, at man rammer 
det toren ingen har tenkt sig ved en henvendelse til Stortinget eiltter 
departementet. Det ør nemlig ikke disse myndigheter alene som har 
f rem,skapt denne situasjon, men de enkelt e kommunestyr er rundt om i 
landet. Mange kommuner har gått meget sterkt på for å tvinge dette 
igjeninøm. De private arbeidsgivere er ikke sympatisk stemt for dette, 
Ja lder hersker adskillig misnoie hlandt dem over dette forhold. Jeg 
har hørt at døt er formannskap og bystyrer som. har gjort et så sterkt 
press her at arbeidsgiverne har sagt: .Skal' vi tvinges ved kommunal 
inn,gripen her, så ser vi oss nødt til å ta forbehold i økonomisk hen
seende. I de fleste tilfelle er arbeidet bori sat! til kvakkere som har 
fått arbeidet på bestemt tid. Vi ser i mange tilfelle at Staten tar 
hensyn til distriktenes og kommunenes krav her. Det har vært forsøkt 
henvendelser til Statsbanenes hovedstyre for å få lempef på dette. Man 
har’ hevdet, al anleggsarbeiderne siom har hatt dette arbeide som be
skjeftigelse, måtte få anledning ti! å virke på det frie marked. Det 
argument som er anført, mol dette er at distriktene er påført dislrikts- 
bidriag til anleggene, og da mener man at distriktene har billig krav 
på at deres arbeidsledige eller folk innenfor vedkommende distrikt må 
ha fortrinsrett til arbeidet. Det er riktignok så al det or adskillige 
bønder som i mange tilfelle av denne grunn fortrenger de virkelige 
anleggsarbeidere. Dette er årsaken til ait de virkelige anleggsarbeidere 
er ledig i så stor utstrekning som tilfelle er idag. Det er spesielt innen 
kommunene at dette forhold trer frem. Det er ikke som folge av noget 
ønske fra organisasjonens side at man er kommet inn på dette. Den 
har tvert imot, flere ganger vært inne på faren ved dette forhold, når 
man har talt om situasjonen på arbeidsmarkedet i sin almindeligheit. 
Nødsarbeidet er en annen sak. Man kan ikke si så meget på at kom
munene benytter sig av dette, når de setter i gang arbeider for å be- 
.skjeftige sine egne ledige, men jeg tror at dette nu har fått en adskillig 
bredere ramme, enn det burde ha hatt. Forbundet har tatt avstand fra 
dette både ved avisskriverier og under konferanser, men det er distrik
tene som har tvunget statsmyndighetene til å gå frem på den måte som 
.skjedd. Det er kanskje i mange tilfelle også medlemmer av Norsk Ar
beidsmandsforbund som har vært med på å fatte slike beslutninger og
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derved har medvirket til at flere av deres arbeidskamerater er blitt 
uten beskjøfitigels© og at andre er blitt skaffet arbeide ved anleggene. 
Jeg tror at disse bebreidelser med rette kan rettes, mot ose selv. Derfor 
har man. ment at det er riktig at man her på landsmøtet snakket sam
men om dette for å få rede på hvordan våre medlemmer ser på dette 
spørsmål nu. Jeg har tenkt mig at man skulde kunne fremme et for
slag i denne materie, men foreløbig vil jeg ikke gjøre; det.

Sigurd Tangen: Før var det slik, at når et anlegg var ferdig, så 
flyttet anleggsarbeiderne til et nytt anlegg, men nu nytter ikke det. 
Die gamle anleggsarbeidere går derfor i sl or utstrekning over til å bli 
kroniske luffere. Norefjord Arbeiderforening vil at landsmøtet skal 
diskutere dette spørsmål for å finne en ordning til å komme våre gamle 
medlemmer til hjelp. Foreløbig vil jeg opi a det forslag som er innsendt, 
men kommer det et bedre forslag, så vil det være bra.

Chr. Henriksen: Dette i\r et meget viktig spørsmål for anleggs
arbeiderne;, men det eir også et vanskelig spørsmål, når man ser hvordan 
det har utviklet sig gjennem tidene. Arbeiderne er for en stor del selv 
skyld i at skreddere og skomakere er blitt steimpukkere og siden an
leggsarbeidere. Det er hundrevis av slike folk som nu har drevet så 
lenge på med dette at de er blitt habile anleggsarbeidere. Vi har sagt 
fra om dette på kongressen. Det er nokså naturlig at det har utviklet 
sig i denne retning slik som de økonomiske forhold er i kommunene 
nu for tiden. Våre folk som sitter i herredsstyrene har et ansvar for 
de som blir ledig og da er det naturlig at de, når de får et arbeide og 
kommunen må yde tilskudd til det, forbeholder det for kommunens inn
vånere. Det er helt menneskelig. Oslo kommune har således besluttet 
å forsk ul fere et beløp til Sørlandsbanen på betingelse av at det anvises 
arbeidsledige fra Oslo. arbeide på anlegget. Vi besluttet å blokere dette 
arbeide, fordi vi var MLar over at det vi lde. bety at Staten kommer til 
å redusere sine bevilgninger i samme grad som. Oslo. skaffer penger. 
På grunn av blokaden blev det intet av dette arbeide. Rogaland fylke 
var i vinter inne i Stortinget med det samme krav. Jeg satte miig imot. 
dette for det v i lde bety, al det bare blir nøilsarbeide vestenfor Kristian
sand. Statsråden lovet den gang at arbeidet ved Statens anlegg skulde 
forbeholdes anleggsarbeidere med over 5 års tjenestetid ved Statens 
anlegg. Avdelingene bør henvende sig til forbundet om disse ting. Når 
det gjelder de private anlegg så har man ikke innflytelse på dette. 
På Rjukan så vi hvordan ,samorganisasjonen likefrem produserte ar
beidsledige, da anlegget skulde utføres der oppe. Motsigelse, virket 
endog på en gammel unieggssiusk der oppe som en rød klut på- en 
stut. Lignende forhold har det vært i Sauda. Det at det kommer gamle 
anleggsarbeidere, til el sted virker; ikke bra enda det er gumle anleggs
arbeidere som er der nede på forhånd. Det er vanskelig å finne freim. til 
noget positivt i denne saik. Det som må gjøres er å bidra til at folk 
utover landet får den oplatning at lanteggsarbeiderme er en gruppe 
arbeidere som også har krav på å bli respektert. Denne ånd må vi søke 
å få inn igjen. Når det gjelder Statens anlegg må vi iallfall sørge for 
å få dette overholdt.
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Skog- og Landarbeiderforbundets hilsen til landsmøtet.
Dirigenten gjorde opiheii-ksom på at Norsk Skog- og Landarbenler 

Toiribunids formann', Johan Ødegaard, nu var kommet til stede. Han 
ønsket ham velkommen og gav ham, ordet for å overbringe landsmøtet, 
sitt forbunds hilsen.

Johan ØJegaarå: Jeg vil nødig opta den tid dere har til rådighet, 
men jeg må få takke dere for den innbydelse jeg har fått til å repre
sentere Norsk 'Skog,- og Landarbeideriforbund her på landsmøtet. De 
kamper vi har ført og fører fremdeles frembyr adskillige likhetspunkter 
med de kamper dette forbund har ført, og jeg klan tenke mig at Norsk 
Skog- og Landarbeiderforliunds utvikling vil komme til å svare til den 
rolle som. Norsk Arbeidsmandsforbund bar spilt. Vi kan komme op i 
20 000 medlemmer, og så svinne inn igjen på grunn a:v at der dannes 
nye organisasjoner ef ter hvert. Det er disse forbunds opgaver å ryddig- 
gjøre marken for organisasjonen. Jeg håper at det Skal lykkes for oss 
å skape en virkelig fagorganisasjon på landsbygden. Den kapital
istiske utvikling bos oisis feirer med sig a.t landarbeiderne blir mer og 
mer proletarisert,. Landsbygden er blitt en del av den kapitalistiske 
husholdning og derved blir befolkningen proletarer og får behov for 
en virkelig fagorganisasjon. Også vi må ,sie på de øvrige fagorganisa
sjoners utvikling og det forbund blandt disse som vi kan trekke mest 
erfaring og lærdom av er Norsk Arbeidsmandsforbund. Jeg under
streker den hilsen som vi tidligere bar sendt landsmøtet og uttaler 
ønsket om at landsmøtet må treffe gode beslutninger. Vi ønsker bel! 
og lykke for Norsk Arbeidsmandsforbund i dets arbeide.

Dirigenten: Jeg skal på landsmøtets! vegne få rette en takk til 
Ødegaard for hans hilsen og ønsker til landsmøtet.

Norefjord Arbeiderforenings forslag om ophevelse av 
hjemstavnsbestem meisen.

Man fortsatte derpå behandlingen av denne sak.
Ole Hagen: Det er ingen representanter fra Nore på dette lands

møte, men jeg synes at Henriksen som er lokalkjent på Nore skulde 
ha ført sin tale på en litt, annen måte enn ,han gjorde. Når Nore kom
mune er blitt som er, så er det fordi anleggsarbeiderne har måttet 
sitte i kommunen,. Der er derfor ikke rart at Norefjord Arbeiderfor
ening kommer med et forslag som dette. Jeg tror enhver må erkjenne, 
at anleggsarbeiderne blir beskattet så hårdt at de må betale av siste 
Ore. Jeg er i 5 år blitt beskattet i Numedal og har også selv sittet i 
ligningien. Bømleriie sier til os.s: Dere har kontant inntekt og skal 
derfor lte,tab1, vi -har derimot ikke mere. inntekt enn, det vi setter i 
banken. Det vi spiser og klær oss for er ikke inntekt, mener bømlerne. 
Nore bar mange ganger sendt deputasjoner til departementet, men, hvad 
bar det resultert i? Ingenting. Vi må falle tilbake på fattigkassen i 
slike situasjoner, og det mener jeg at vi ikke skal undse oss for. Største
delen lav arbeiderklassen synes at det er en skam å gå til fattigkassen, 
men jeg mener at det ikke er større skam for oss enn det er for en 
prest å beve sin pensjon. Vi skal ikke vente til vi sulter ihjei, men
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heller gå til fattigkassen før vi har brukt det vi bar. Vi skal ha riogef 
igjen for det vi bar betalt. Det er de fasl lon nede funksjonærer og 
arbeiderne som får bære byrdene og da er det ikke for meget at vi 
krever nioget igjen,

Albert Karlsen: Det er en kjens gjerning at 7 av 10 aiv de du treffer 
på lande veien idag er gamle anleggsarbeidere, men jeg tror ikke at vi 
kan rette på dette ved en beslutning ber på landsmøtet. Jeg må være 
enig med Henriksen i at vi ikke skal se bort fra at der ber er et 
motsetningsforhold mel lem anleggsarbeiderne og de andre arbeidere. 
Til tross for depa r! emenlsehefens uttalelser er det et falet unt at det 
vedl Statens anlegg beskjeftiges en rekke folk som ikke er anleggs
arbeidere. Anleggsehefene sier al de for å kunne skaffe bus til anleggs
arbeiderne må gå frem på denne måte. I 1923 hadde vi 7000 miann 
ved jernbaneanleggene. Hertil kom så de som arbeidet ved kraftanleg
gene og, de private anlegg. Når vi vet at belegget ved Statens anlegg 
nu ©r, redusert til 2000 manm, så må vi forstå hvordan det ar gått. 
Jeg, tror at fagorganisasjonen mlå innrette sig på en annen måte og 
søke et mere intimt samarbeide med de politiske organisasjoner for å 
få disse til å håndheve en annen politikk enn de gjør idag. Vi har 
dessverre sett at anleggsarbeider© er blitt nødt til å hevde synsmåter 
som går anleggsarbeiderne som stand imot.

Konrad Karlsen: Siden vi fikk arbeidsledigheten her i landet bar 
vi sett at kommunene søker å foreholde arbeidet for sine innvånere. 
Det kom klart frem da Hydro begynle sitt anlegg. Det blev praktisk 
talt umulig for folk utenfor Telemark å få arbeide på disse steder. 
Anleggsarbeiderne er et folk for sig selv. Denne politikk rammer an
leggsarbeiderne som ved den blir satt i en særstilling innen arbeider- 
klassen. De borgerlige partier og bedriftene bar vi ikke innflytelse 
på, men arbeidernes politikk, ber kan vi søke å øve innflytelse på. Vi 
må i denne sak vedta en uttalelse som rettes innad og iså videre vedta 
en henstilling til de politiske partier. Den nuværende ordning virker 
også lOnnstrykkende. Her er det rette forum til å ta dette spørsmål 
op. Hovedstyret bar drøftet, dette og jeg mener at landsmøtet ikke kan 
gjøre noget mer enn det hovedstyret har gjort. Vi bør slutte ossi til 
hovedstyrets uttalelse eller vedta noget i stamme ånd.

Olaf Bjerke: Da vi fikk nedgangstiden i 1920 blev det straks så, 
at så snart en mann blev ledig så blev han anleggsarbeider. Når et 
anlegg blir besluttet, så er det basert både på stats- og distriktsbidrag, 
og distriktene stiller1 sine krav. På Nordlandsbanen er forholdet det 
at der på den sydelige del bar vært stadige opsigelser. For et par år 
siden begynte man med den nordlige del. Em del folk blev da over
flyttet fra Numedaksbanen. men ellers er det distriktets folk som er 
blitt benyttet. De som er blitt ledige på den sydlige del har måttet 
legge nevene sammen. Nu bar vi fått dette med 5 års tjenestetid. Man 
skulde da flytte, folk fra den sydlige bill 'den nordlige del av banen, 
men straks var herredsstyrene på pletten og likeså fylkestinget. Nu 
ser det ut til at herredsstyrene vil gå til en omgående bevegelse. Man 
går ,så langt som til å ta nordlendinger som bar vært borte, fra 'di
striktet i 30 år, og flytter dem opoiver for å bolde -sig til bestemmelsen.
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Trondhjenis kommune bruker uvante folk til å isprenge en stor tunnel, 
men det'skjer for at det hare skal være li-ondlijcm,niere til dette arbidde. 
Vi har nu fått en 1 ul Lt idel ig skrivelse fria departementet om dissej 5 år, 
men i denne skrivelse heter det «dog ingen budgettets ramme;». Og da 
vet vi at det blir ikke mange dette kommer til å skaffe arbeide. Vi må 
drøfte dette spørsmål' nøie og søke å stikke ut retningslinjer så for
bundet og medlemmene har noget å rette sig efter.

Thv. Nilsen: Dette er en sak som vi har erfaring i på Herøya. 
Anleggsarbeiderne er her fortrengt av folk som neppe har tatt ji en 
spade, før. Det vlar en komedie å se hvordan kommunene sloss om: å 
få dette anlegg innenfor sitt område. Før dette anlegg kom op var 
det 20 ledige i Eidanger kommune, men da de fikk anlegget blev dqt 
plutselig 400 ledige i herredet. Altså hver fjerde mann bleiv da ledig. 
I Porsgrunn var det 200 ledige før jul, men da anlegget blev besluttet 
steg antallet med en gang til 700. Det gikk så langt ut bestyreren for 
arbeidskontoret nektet å Innregistrere de tilreisende anleggsarbeidere. 
Jeg påtalte dette i formannskapet som jeg er medlem av, men da blev 
jeg spurt om jeg ikke vi lde ha dette arbeide for 1’orsgninnsifolk. Vi 
må se å komme bort fra dette forhold. Jeg kan ikke for,stå at man 
skal forfekte meninger som på demte måten går kla.ssefeller imot. Det 
er en feil at at arbeiderne i første rekke tar hensyn til kommunenes 
økonomi, og først derefter til arbeidernes interesser. Vi må opta arbei
det for at denne bestemmelse skal bort.

Lars Bergundhaugen: Vi anleggsarbeidere burde ikke ha hjem- 
étavnsrelt i nogen kommune, men kun tilhøre Staten, men det kan; iyl 
altså ikke. På Flå msba mm er der forhold som ikke står i kontakt 
med det Henriksen op lys te oss om. Vi har der anleggsarbeidere som 
har 6—8 års tjenestetid ved Statens anlegg som går ledig, og det ser 
ikke ut til at de skal få tieskjeftige^ise ved anlegg mer. Vi har fått 
nogef som heter «anleggets tarv», og en henvendelse som vi gjorde til 
Arbeidsmandsforbund et viste at også dette hadde sympati for dette 
«anleggets tarv». Jeg Vil kritisere dette fra denne talerstol for det 
lå ikkg innenfor rimelighetens grenser. Gamle anleggsarbeidere har 
måttet gå, men «anleggets tarv» er blitt igjen. Vi har gitt dette navnet 
«anlqgget tarm». Jeg vil anmode landsmøet om å ha sin opmérksomltet 
henvendt på dette forhold.

Martin Maalø: Ole Hagens uttalelser virket latterlige når han 
kritiserte Chr. Henriksen. Vi har a rbefnlerrepreKeiu a.n (er i kommune
styrene;, og jeg tror at også Norefjord Arbeiderforening søker å få valgt 
sine representanter inn i kommunestyret. Det er intet å kritisere disse 
folk for at de varetar kommunens økonomi. Å opfordre folk til å gå 
tål fattigkassen er det samme som å gi med den ene og ta med den 
annen hånd. Det kan være mange, tilfelle da bedriftene nett op ikke 
vil ha ide folk som er i kommunen. Det er ikke til hjelp ifor arbei
derne innen bedriftene at man åpner adgangen for alle. Jeg anser det 
overflødig å diskutere forslaget fria Norefjord, fordi det ene slår det 
anm et ihjel i dette forslag. Vi må la denne sak fare og heller søke å 
finne en mere praktisk måte å løse det det her gjelder på.
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Chr. Henriksen: Jeg forstår ikke kvad som kan gi Hagen grunn 
til å gi mig en refselse. Det jeg sa var jo at det er ganske naturlig at 
kommunestyrene fatter slike beslutninger, slik som: forholdene er i 
kommunene nu. Diet er en kjensgjerning at samorganisasjonene og 
arbeiderne i bygdene selv fatter beslutning om at arbeidet i bygden 
skal forbeholdes dem. Vi må derfor få fremmet den opfafning at an
leggsarbeidet er et fag som må respekteres som andre fag. Jeg kjenner 
forholdene i Nore godt og vet. at arbeiderne har betalt godt og vel 60 
pct. av budgettet i denne kommune. Arbeiderne på Nuinedaisbanon er 
i år ilagt 44 000 kroner ii skatt, men derav er bare innbetalt; 14000 
kroner, fordi anleggsarbeiderne ikke har hatt arbeide og- inntekt i år 
og derfor likke har kunnet betale skatten. Vi har nu tusener av folk 
som aldri i sitt liv .viIde ha blitt anleggsarbeidere, hvis ikke de dårlige 
riiler var kommet. La oss si til arbeiderne i bygdene at de skal slutte 
med den trafikken å forbeholde arbeidet for bygdens, egne. Vi er delvis 
skyld i dette selv.

Aasmund Selfors: Det er vel ikke tvil om at tanken i forslaget 
fra Norefjord er riktig, men en annen sak er det å få denne tankte 
praktisk utformet. Dette er et av de vanskeligste spørsmål mm fore
ligger her på landsmøtet, fordi hjemstavmsretten griper inn i hele vår 
lovgivning. Det er et spørsmål om vi skal rette an henvendelse til 
Stortinget om denne sak. Av landets 700 kommuner er det bare 50 
som kan kalles for arbeiderstyrte. Om disse 50 kommuner efterkom en 
henstilling fra osis, så vilde det bli av svært liten virkning. Men hvad 
blev resultatet? Det har nu utviklet sig derhen at en hel del bedrifter 
selv er store skattydere i kommunene og de resonnerer da som så, at 
jo flere 'Skattydere jeg kan få inn i min bedrift så vil det øve innfly
telse på bedriftens skatt. Jeg nevner dette for å påpeke hvor vanskelig 
spørsmålet er. På den annen side er spørsmålet av viktighet. Jeg vil 
derfor foreslå at det nedsettes en komité på 5 medlemmer til å utrede 
spørsmålet og fremlegge en innstilling for landsmøtet, som vi kan være 
bekjent av å vedta. Forsamlingen her er for stor til å utforme en 
beslutning i denne sak.

Ole Hagen: Jeg tror ikke at det er mogen risiko forbundet med a 
vedta Norefjords forslag. Jeg er enig i Henrifesens siste innlegg. Vi 
vet at det er mange kommuner som sitter i samme pine som Norefjord. 
Jeg anbefaler derfor dette forslag. o

Formannen: Jeg var på det rene med at spørsmålet vilde tange 
adskillig interesse, og den meningsutveksling som har foregått har hellei 
ikke vært uten interesse. Jeg kan ikke forstå Hagens konklusjon. Det 
må ‘da være om å gjøre for oss å komme de som. er verst istillet til 
hjelpi, men det kan ikke skje ved Norafjords forslag. Det vil nemlig 
ta mange år å få myndighetene til å opta denne tanke. Kommunene 
garderer sig mot invasjon, og det har sin grunn i den herskende øko
nomiske depresjon. Et annet forhold som også spiller inu er at emi- 
[orasjonen er stengt. Det er et moment som kommunenes ansvarlige må 
holde sig for øie. Det er jo så at det ikke er så liketil å døffiiniere 
hvem som er profesjonelle anleggsarbeidere og som ikke er det. For 
det er jo nu som Henriksen sier, at selv om en mann har vært: «skredder
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eller skomaker», ,så kan nu ha like lang tid «om anleggsarbeider og 
rære luke stoll av det som han før var av sitt tidligere fag. Kår iiSleg- 
gene er ferdig kommer kommunene i den situasjon at de må sørge far 
de som har arbeidet på anleggene. Man bør betenke sig vel før man 
tatter beslutning. Man bør fatte en (uttalelse som man mener vil gjøre- 
sm virkning. Jeg vil akseptere den tanke som Sel fors fremholdt om at 
man på basis av denne diskusjon og innen landsmøtet skilles får spørs
målet utredet av en komité.

Dirigenten: Aasmund ,Sel fors har fremsatt følgende forslag:
<<D^ nedsettes en .komité på 5 medlemmer som får i opdirag nærmere å utrede 

det av Norefjord Arbettderifoirening- reiste .spørsmål.»

Efter bemerkninger1 av Jubskaas, Albert Karlsen og Ole Hagen 
blev Sel fors’ forslag enstemmig vedtatt.

Formiddagsmøtet tirsdag den 28 august.
Dirigent: Kristian Moljord.

Efter at det var foretatt navnoprop refererte sekretæren, Konrad 
Karlsen, protokollen som blev godkjent efter en bemerkning av Albert 
Karlsen angående forslaget fra Granvin Jernbanearbeiderforeining.

Endret møtetid.
Av hensyn til meglingen ved Statens anlegg blev det efter forslag 

av formannen besluttet å sette møtetiden fra kl. 9 -12 og i/22—6.

De russiske gjesters ankomst.
Det russiske grubea rbeiderforbu nds representantfer, Prist a rukin og 

Slut sky, var nu kommet og hadde inntatt sine plasser sammen med de 
andre gjester.

Dirigenten: Jeg skal på landsmøtets vegne få ønske våre russiske 
gjester velkommen til Vårt landsmøte og uttaler ønsket om at de må 
befinne sig vel blandt Oiss. (Bifall.) De vil fremføre sine hilsningstaler 
i ettermiddag eller imorgen (klUg.

Norefjord Arbeiderforenings forslag om ophevelse av 
hjemstavnsbestemmelsen.

Man fortsatte behandlingen av denne sak.
Jakob Sæther: Kår det snakkes om å stabilisere arbeidsforholdene 

for de profesjonelle anleggsarbeidere, så er det selvfølgelig riktig og 
jeg vil støtte 'det, men jeg kan ikke være enig i at man skal skill,, ut 
en gruppe av Statens anleggsarbeidere. Jeg kan ikke være enig i at 
bare Jernbanearbeiderne skal få fortsette arbeidet på Statens anlegg. 
På Kordlandsbanen er del inntatt en rekke gamle anleggsarbeidere,, 
de ep fra fylket, men de har ikke 5 års tjenestetid ved Statens- jernbane- 
anlegg. De skal vel nu vike plas-s, men det mener jeg -er ikke riktig.
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Konrad Karlsen: Samorganisasjonen på Rjukan har ikke nu be
skjeftiget sig med å begrense, tilgangen. Vi har: nettop søkt å åpne 
adgangen for alle anleggsarbeidere. Det er -sant at det ér arbeiderne 

| sellv som er ivrige her. H-er er ei område hvor vi har grunn til å feie 
: for vår egen -dør. Først når vi har gjort -det kam vi o-ptre med kraft 

utad.
Løgavlen: Det vil de utvilsomt ha vært a,v betydning om nogen 

hundre eller tusener av arbeidernes tillitsmenn, som sitter i herreds
styrene utover landet, hadde kunnet være til -stede under denne -debatt. 
Sak-eni bør gjennem L-andsorganisa-sjomien «endes til alle fagforeninger 
i landet. Det -er jo nu slik at ved alle bevilgninger til igangsettelse av 
-arbeider gjøres det alt mulig for å hindre tilgangen av tilreisende 
arbeidere. På Køtterø vedtok -endog fagforeningen en henstilling til 

' formannskapet og herredsistyreit om å -sette den klausul i kjøpekon
trakten at arbeidet skulde forbeholdes bygdens egne arbeidere. Dette 
er en viktig sak og jeg vil håpe at det må lykk-.es utvalget å finne 
frem- til -et godt forslag.

Olaf Bjerke: Jeg ønsker at komitéen- også skal tå op spørsmålet 
om. å få anleggsarbeidet anerkjent som fagarbeide. Vi har nu gode 

< argumenter for å fremme denne sak.
Sigurd Tangen: Det -er flere -som har, vært inne på at her vil fag- 

; organisasjonen komm-e til å komme i veien for de politiske partier. Jeg 
mener at i denne sak. bør fagorganisasjonen vis-e partiene lt vord an de 
skal optre. Jeg kan ikke forstå at landsmøtet skal være redd for å 
tre de politiske partier på bena i -en sådan sak. Jeg innskrenker mig 
til -dette nu, idet vi jo kommer tilbake til -saken når komitéen er ferdig 
med sitt arbeide.

Dirigenten. -Som -medlemmer av komitéen er foreslått: J. Eike
fjord, Konrad Karisen, Aasmund HeLfors, Lars Bergundkaiugen og 
Ragnar Fossnin.

Konrad Karlsen: Jeg er medlem av e.n annen komité og må derfor 
i1 frabe mig dette hverv.

Aasmund Sel fors: Jeg er også så o-ptatt, at jeg vil foreslå Julius 
Letifseth i mitt stal.

Formannen: Jeg har ansvaret for dette forslag og vil ideirfor si at 
jeg var straks klar over a:t vi måtte ha Selifors med i denne komité på 
grunn av hanis erfaringer i kommunale saker som angår dette her.

De foreslåtte som deir ingen -dissens vår om, blev enstemmig valgt 
og deretter blev Aasmund Selfors valgt mot en stemme -som avgas- på 
Leif-setli. Til formann for komitéen val gies J. Eikefjord.

Forskjellige forslag.
Fra åvd. 28, Rena Jernbanearbeiderforening, forelå følgende 

forslag:
1. Forbundets tillitsmenn Iiar ikke forslagsrett eller stemmerett uten hvor års

møtet und-er enkelte lielinmUlnger gir -d-em sådan rett.
Derimot -skal de på opfordring fremkomme med d-e oplysninger og for-.

kla-iiinger som blir dem avkrevet.

■
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2. Enhver har rett til å tale fra den plass han har i salen
ialetiden er uinnskrenket. Dog kan dirigenten foreslå strek satt, når et
større antall har forlangt ordet eller en debatt unødig blir utlia.lt.

Motivering :

, ÅMmøtet skal være forbundets høieste instans. Derfor skal kim de valgte 
representanter bringe i forslag og vedta lover og retningslinjer og således mar
kere medlemmenes krav og synsmåter. - s j ug saieues mar

Dirigenten: Punktene 2 og 3 i fonslaget må ansees behandlet i og 
med trorretningisiordenen,.

Da ingen optok fensliagets punkt 1 blev dette, beteakfel «om; bortfalt.
Fra avd. 28, Rena f/ernbanearbciderforeiring, forelå videre føl

gende forslag:
Alle avstemninger og valg skal foregå uten komitebehandling eller inn-

NLilJDIlIlg.

Motivering:

: AUe representanter skal ha like rett og innflytelse ved alle valg og avstem-
mngiei og vi anser komitévalg som en tilsidesettelse av representantenes retf.

Jens Martinsen: Jeg vil ikke opta forslaget, men jeg vil ha sagt 
at jeg synes ikke det er riktig at hovedstyret foreslår valgikomité. Det 
skulde landsmøtet gjøre selv. Det sittende hovedstyre eller forrel niiigs- 
utvalg bør ikke ha isådån rett.

Albert Karlsen: Jeg vil bare rnimie om at dette forslag blev op- 
tatt og forkastet, da vi behandlet dagsordenen.

Jens MaHinsen: Mime bemerkninger tok sikte på fremtiden.
Dit i gen ten: Da forslaget ikke er opta f t av nogen representanit 

ansees det bortfalt.
Fra avd. 28, Rena J er nbamearb eider forening, forelå følgende for

slag:
De i forbundets siste regnskap (status) opførte iån fordres avviklet snarest 

mulig og på foirdalaktigste måte for forbundet.

Motivering:

. Fombundet skal ikke ved en slik regnskapsiopstillimg (status) utlevere det 
arbeidende folks interesser og midler til myndighetene ved eventuelle rettskrav 
som følge av ulovlige konflikter eller lignende. Videre er det kun fagorgani
sasjonens interesser s.om fordres ivaretatt og ikke de politiske.

Albert Karlsen: Jeg vil ikke opta forslaget, men da det finnes 
et lignende i or slag fra Gjerstad Jernbanearbeiderforening vil jeg få 
fremholde det syn foreningen har. Foreningen mener at det er uheldig 
at forbundet har interesser i Folkets Hus og lignende. Det mener at 
forbundet bør ha sine penger likvide til enhver tid.

Mil st rand: Vi har avviklet en hel del av disse lån. Således lånene 
Bergen, Sulitjelma og Sarpsborg arbeiderpartier. Det går isåleides 

litt fremover. De andre lån er det ikke godt å få gjort noget ved i en 
feii. Status må vi selvfølgelig ha for ellers vil ikke medlemmene få 
vite hvad forbundet har å råde over.

Dirigenten: Forslaget er ikke opta! t og ansees bortfalt.
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Fra avd. 24, Bergkvam Jernbanearbeiderforening, forelå følgende:
Anmoder I-;!mismotet: om å fatte den beslutning at forbundet tar alvorligere 

fatt på agtitasjonen blandt veiarbeiderne i Sogn og Fjordane.

Motivering:
Det er et fast ønske av en sto-r del av veiarbeldeme at de vil organisere 

sig for å råde bot på de uutholdelige forhold som eksisterer ved veianleggene. 
Eorsktuddslønnen er på sine plasser hel nede i kr. 0.60, eftørskmlcl for det meste 
lik null. De har til og med på den mørkeste årstid iskrovet bare 7 timer, således 
blir ifoTtjenesten inellem 4 og 5 kroner pr. dag, og så kan skoft inntreffe og offbe 
henvist til å bo på to forskjellige steder, og når skattetrekk kommer til så for
bedrer ikke det stillingen.

Det har før værf dannet en å to foreninger i fylket, men de har ingen ting 
kunnet utrette, da die har stått alene, således1 mister arbeiderne troen p& organi
sasjonen. Hvis derimot de fleste veianlegg innen fylket eller ogiså i hvert fylke 
hadde sin organisasjon, da kunde de samlet og ved forbundets bistand få gjenmem- 
ført en del forbedringer både i lønnsspørsmål og i arbeidsreglementet for øvrig.

Nu da automobilene begynner å spille en stor rolle, så det muligens i frem
tiden blir møre veianbeide og mdudre jernbanearbeide, da mener vi organiseringen 
av landets veiarbeidere er i høieste grad påkrevet.

Derfor ta faft på agitasjonen blandt veiarbeiderne.

Formannen: Jeg vil foreslå at forslagene fra avdeling'74 og avde
ling 104 behandles samtidig som dette forslag, ide! de angår samme 
sak.

Formannens forslag blev godkjent og dirigenten refererte følgende 
forslag:

Fra avd. 74, Veiarbeidernes Forening, TofteTand Bro.
Følgende forslag blev 1 Veiarbeidernes Forening, Tofitøland Bro — Mandal, 

på møte 15 mai d. å. vedtatt å sende landsmøtet:
Norsk Arbeidsmandsftoinbundis landsmøte i 1925 uttalte at rekrutteringen 

av nye medlemmer til forbundet måtte komme fra Statens veianlegg. Det regnes 
å være 6—7 000 oirganiisasjonsmulige veiarbeidere, men av disse er kun ca. 500 
organisert. For å sette fart i en landsomfattende agitasjon blandt veiarbeldeme 
og løfte veiateeidernes rettigheter på høide med andre organiserte arbeidere, be
vilger landsmøtet kr. 10 000.00 .til agitasjon ved Statens veianlegg Til denne 
agitaisjon skal benyttes en arbeider fra Veianleggene, som har kjennskap til for
holdene og de kftr veiarbeiderne er underlagt og dyktig til å foreta agiitasjons- 
arbaide.

Vi. regner at en slik agitasjon vil innbringe forbundet ca. 2 000 medlemmer 
og en kontingent av kr. 0.95 pr. uke vil for 2 000 medlemmer 1 øt år bli kr. 
95 000.00, så noget økonomisk tap blev det ikke..

Fra avd. 104, Kolvereid og Namdalens Arbeiderforeninger.
Det henstilles til landsmøtet å opta spørsmålet ferie og lønnsforholdene 

samt organisering blandt veiarbeiderne.

Motivering :
Når man tillater sig å fremkomme med ovenstående henstilling er det fordi 

man har det inntrykk at forbundsledelsen hittil har viet veiarbeiderne altfor 
Ifliten Intersse.

Det må settes alt inn på å få gjennomført ensartet lønnsvilkår ved opret- 
telse av tariff i likhet med jernbanearbeiderne.

Likeledes ferien, .da det er en uhyrlighet at veiarbeidere som uavbrutt i 10 
—20 år bar arbeidet i veivesenet, ikke skal ba sin ferie.

Som forholdene nu ligger an virker nærmest veiarbeiderne som lømnstryk- 
kere like overfor de øvrige anleggsarbeidere,, derfor skulde det være 1 bele orga
nisasjonens interesse å fa en forandring heri.

A 4
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Lars Bergundhaugøn: Forslaget fra Bergfcvaim tar .særlig sikte på 
Soign og Fjordane Æylke, Fvor vedaribeidernie ea:* faste anieggsarbeidere 
®op3å ntelinJkkenidie er besfejeiftiget på veianlegg. Jeg er irmidlertid tilibøie- 
lig til å iSilutte mig til avdeling 74.s forslag, fordi det er niere altom
fattende og klarere mol iver).

Karl R j ørns lød: .1 eg skal på vegne av veiarbeiderne i Vest-Agder 
opfla forslaget om at diet bevilges 10 000 kroner til agitasjonen ved iSta- 
tenls veianlegg. Det bar allerede vist sig at denne agitasjon er frukt- 
brdnigendie, idet den agitasjon som Samorganisasjonen foretok åfjor vår 
resulterte i at diet blev stiftet 3 nye foreninger.

Lø gavlen: Jeg savner i denne forbindelse en redegjørelse fra ledel
sens side for hvad som er gjort siden forriiigé landsmøte angående dette 
spørsmål. Det er mulig at det er gjort bvad der med rimeli.gbet kan 
forllangasi, men det vet ikke alle om. Jeg tror neppe det er nogen som 
bar dårlig tro på agitasjonen. Yd er vist alle fullt opmeilcsoni på at vi 
må få veiarbeiderne organisert: og stabilisert i organimsjonen. Stabili
teten kan vi opna ved at vi sørger1 for å opnå positive fordeler for ar
beiderne. Jeg vil miinne om bvordan det var vgd anleggene i 1911. Yi 
var dem gang bare 2 organiserte i et lag på 8 på Dovrebanen, og de sa 
til os® at det nytter iklke å føre kamp mot iStaiten. På et visst tidspunkt 
var det ikke mer enn 200 organiserte jernbanearbøidere i dette land'. 
Det var for 20 år siden. Når vi har sett bvad vi bar kunnet opnå, så skal 
vi ikke se for mørkt på dette forbund. .Skal forbundet hl,i noget så må 
vi hente rekruttene fra disse folk. Hvis vi ikke tar os® sammen, så blir 
det diet nystiftede forbund som tar de slom. det skulde viere Norsk A r 
beidsmanidsforbund® opigave å organisere. Hvis agitasjonen skal utfø
res iåri, så synes jeg at 10 000 kroner er for meget, da bør i tilfelle 
5 000 kroner være nok. En annen sak er det hvis det skal være for bele 
landisimøteperioden. Man bør ilske forsere agitasjonen for meget.

Formannen: Spørsmålet vedkommende veiarbeidernes organisering 
og lønnisi- og arbeidsvilkår bar vært meget behandlet 1 .den forløpne pe
riode, og det li a i" ikke vært utført så lite i samarbeide mei lem Arbeids- 
mainidsforbimdet og distriktsorganisasjonene når det gjelder organise
ringen. Når mlan, bar samarbeidet med samorganisasjonene, så er det 
fordi samorganisasjonenes liuvedopgave skulde være organisering og 
opbyggeiwle arbeide, og die er jo også spredt utover landet. Jeg tror 
det må innrømmes at det arbeide som er utført, ikke bar vært aldeles 
forgjeves. Selv om foreningene er små, så er de dog allerede så stabile, 
at mani ser at de bar livskraften i sig og Ikan arbeide for å organisere 
isinie kamera ter i de disliåkter de virker. Dette er et overmåte vanske
lig område a arbeide på. Her kommer man til den blanding; som. en 
stor del av veiarbeiderne består av. Her kommer .man i berøring med 
landsbygdens proletariat. Forbundsstyret biar derfor ment at .mnn ber 
bør nyte godt av samorganisasjonene slom. Larndsorgamsasjonen. finian- 
siierer. Dette er et stort Wassespørsmå! og da bør den samlede organi
sasjon ta del i de øikoniomiske ofre. Jeg kan. som medlem ay sekretaria
tet meddele, at: Landisorgandsasjoneni gir ekslrabidrag til agitasjonen. 
Yi må regne med samorganisasjonene for organiseringen av dlen store 
mais se .som. kommer inn under denne gruppe. Lønnsvilkårene ligger

51

ytterst slett an nu, og det er ikke gjort lite for om mulig å få en bedring 
i dette forhold. Hjenniem fylkesingeniøneue er det arbeidet for å beve 
forskiiddsldnnm for veiarbeiderne. Det lykkedes en tid å komme frem 
på denne vei, men etterhvert som de «biidgettmessige hensyn» stram
met på har det vært vanskelig å få dette ordnet lokalt. Det bar vært 
avhengig av approbasjon ay veidirektøren. Ved deputasjoner, resolu
sjoner og skriftlige henvendelser hat det vært gjort krav til departe
mentet om forhandlinger om dis.se forhold. Jeg iså i arbeiderregjerin
gen! en mulighet for å komme frem her, og den var ikke blitt varm, i 
stolen før der forelå en henvendelse fra Arbeidsmiandsforbundet om. å 
opta arbeii.de for reglemientsforhandlinger for veiarbeiderne. .Skjebnen 
vilde at arbeiderregjeringen ikke skulde få siiio så lenge. Den fiklk dlog 
.sendt: saken til. veidirektøren for å få effektuert kravet, men. det er ikke 
‘kommet lenger. Yi trodde det vilde ha konsekvenser for døn eflerføl- 
gende regjering. Vi purret på og regjeringen svarte, at departementet 
skulde: arbeide med saken. Den iindlot dog ikke å anføre, at dette er 
et jbudgettmessig .spørsmål. ØDet er ikke Staten alene som, finansierer 
veianleggene. De fleste anlegg, og de som tilsummeni bøskjieftiger de 
fleste arbeidere bar forbi ndel.se m,ed ’ fylkene og de enkelte berr eder,, og 
det er sagt at når det gjelder anlegg som: berører disse, ,sa kan Staten 
ikke op tie egenmektig. Man kan risikere at eventuelle meromkostnin- 
ger blir overført på Staten. Man vil derfor forstå al det te er ikke no
gen lett opgave og den kan. ikke set lek i klas.se med Statens arbeidere 
som arbeider ved jernbaneanlegg, kraftanlegg o. is. v. Men det er alli
kevel et arbeide av den art at det er om å gjøre å få skapt en ,stenk 
organisasjon for disse folk. Organisasjonen er en nødvendig faktor for 
å. få endret forholdene. Når det er riktig det Løgavlen sa, at det så 
sent; som i, 1911 var et dogme at man ikke kunde føre kamp mot •Staten 
og man så vet at man siden har ført sådanne kamper og med det resul
tat at det i nogen grad har bedret forholdene, .så skulde man ha grunn 
til å tro at dette også skulde gå for veiarbeider ne.- En av årsakene til 
at dette 'spørsmål, har stått likesom: noget t ilbake siden 1927 ,ør det at 
Skog- og Landarbeiderforbundet blandt sine opgave r også har den å 
organisere veiarbeiderne. Jeg har sett på dette slik, at denne opgave 
er så stor og vil gjøre krav på ikke så liten tid, at jeg mente: at man 
burde se også virkningene av det nye forbunds arjbeide på dette om
råde. Vi har tidligere under landsmøtet vært inne: på denne safe og 
jeg har fått den opfatning, at man mener at den opgave å organisere 
veiarbeiderne helt skulde tilhøre Norsk Arbeidsmandsforbund. Der 
foreligger imidlertid beslutning fria høiesfe hold om at også Skog- og 
Landarbeiderforbundet skal befatte sig med denne: opgave og, vi kan 
ikke godt komme i strid med denne beslutning. Det er min opfatning 
at der hvor disise folk har veiarbeide som hovederhverv, bør vi kunne 
opta arbeidet med organiseringen. Da .Skog- og Landarbeiderfoilbunidet 
blev stiftet bad vi veiarlbeiderforeningeine om. en uttalelse om dette for
hold. De ,svarte at de ikke vilde gå over til Skog og Lamlarbeiderfor- 
bundet, men vilde oprettholde sitt medlemsskap i Norsk ArbeidsniamN- 
ftodbund. Vi har ikke villet øve noget påtrykk på de veiarbeideriforendn- 
ger som, står hos os®.. Meld hensyn til det forslaget fra avdeling 74,
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komi, er optø/tt a.v representanten;, iså tror jeg nok at det kan fåes 2 000 
medlemmer blanidt veiarbeiderne, men jeg Imr likke den tro at 10 000 
kroner vil være nok til å opna det resultat. Vi har hatt en rekke for
eninger1 av veiarbeidere, mlen på grunn av de variable aiibeidlsforhold 
har det vist sig overmåte vanskelig å oprettholde foreningene i den pe
riode, da det ikke har vært arbeide på anlegget. Det har vist sig at 
\eiaibeidei foreningene har død like innpå dørene av samorganisasjo
nene og til tross for at de har utført et arbeide slom de ikke kan kriti- 
sereis for. Jeg mener at man ikke bør fiksere et bestemt beløp, men -ar
beide eller den linje mlan tidligere har ført, Spesielt lier hvor arbeidet 
er «å tungt bør man ha andre med i dette arbeide.

Albert Karlsen: Det vil ikke være forsvarlig av landsmøtet å fast
sette et bestemt beløp til dette formål. Man kan ikke ofre bare til dette 
spesielle organisasjonsformål. Man må samtidig gjennem organisasjo
nen oipta et energisk arbeide for å forbedre veiarbeidernes vilkår. Orga
niseringen og dette arbeide må gå parallelt. Yeidirektoriatet stenger 
ved sine bestemmelser for fylkenes veivesen på en rekke punkter søm 
f. eks. når det gjelder ferien. Denne siak har vært oppe i hovedstyret 
ved flere anledninger. I hovedstyret i april blev det benyttet det ut
trykk, at man skulde anvende de beløp som amsåøs forsvarlig:. Jeg vil 
anbefale at man følger den linje som forrige landsmøte og hovedstyret 
har vært inne på.

Dirigenten: Konrad Karlsen har fremsatt sådant forslag:
Landsmøtet pålegger det nye hovedstyre å ofre organiseringen av veiarbei

derne den største interesse,: Landsmøtet anser det som forbundets plikt og rett 
å organisere de veiarbeider,e som fortrmavds har veiarbende som erhverv. Agita
sjonen bør fra forbundets eide føres i samarbeide med samorganisasjonene.

Konrad Karlsen : Dat er et over mår] e viktig [spørsmål vi er inne på 
he,r oig det ikke minst for vårt forbund, hvis utviklingen går.d den ret
ning at jernbaneanleggene skrumper inn og veiarbeiderne utvides. Vi 
kan ikke slå oss til ro med at et annet forbund også har denne opgave. 
Det er ikke, rart at dette forbund har tatt op denne opgave for de isom 
er la nid arbeid øre, men for de tsoni bar veia rbeide .som hoved erhverv er 
vårt forbund den riktige organisasjon. Vi ser av dagsordenen at spørs
målet har vakt sl or interesse i a \ (leiingene. Det er galt å bevilge et 
bestemt beløp og så ause!tø em agitator. Vi skal bruke forbundets tii- 
Htemenm. De skal ut på agitasjon. Derved lærer de forholdene og 
arbeiderne å kjenne. Forbundet må interessere sig for dette arbeide 
og samarbeide med samorganisasjonene. Derved opnår man planones- 
sighet i dette arbeide.

Løgavlen: Formannens foredrag var objektivt og nærsagt uan
gripelig, og man kunde få den oplalniug at det er gjort livud gjøres 
kunde. Og Albert Karlsen understreket at man måtte følge den linje 
•som er fulgt. Men snakker man med folk, iså får man den opiflatning at 
de auser at dør ikke er gjort nok. Dette viser forslagene fra avdeiiin- 
gene også. Konrad Karisens forslag er et diplomatisk og selvfølgelig 
forslag som det ikke er godt å istemme ned. Når man ser hvor lite sam
organisasjonene har å rutte med, sa blir det ikke meget til agitasjon. 
Jeg kan være enig i tanken, hvis det er meningen at siamianbeidøt iskal
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være av økonomisk art og at forbundet skal yde bidrag, således at 
samorganisasjonene skal formidle agitasjonen. (Form,annen: Ja, det 
har vært gjort.) Ja, kan diette fortolkes derhen, at samorganisasjonen 
kan søke om bevilgning til agitasjon bla ml t veiarbeiderne, iså kan jeig 
også støtte denne linje.

Olaf Bjerke: Dette forslaget om-10 000 kroner blir som en dråpe i 
havet» når det skal deles over hele landet. Jeg mener at det skulde 
være i Landsorganisasjonens interesse å tre s Lø tiende til. Det er ingen 
sak å få stiftet foreninger på landsbygden, men å få dem til å være 
levedyktig er verre. Det er vanskelig å skaffe ddsise foreningeine nogen 
fordeler. De har ikke ordnet for,skudd og ikke feniebestemmeiser. 
Kumle vi få gjennemført dette så vilde meget være vunnet, men, det 
lar sig neppe gjøre uten kamp. Det er en stor veiplau under bearbei
delse, så det vil være ønskelig å få ordnede forhold for veiarbeiderne,

Karl Bjørnstøl: Veiarbeiderne i Vest -Agder har intet med skog- 
og landar bed dere å gjøre. De er hovedsakelig veiarbeidere.

B ergund h au gen: Det arbeide som distriktsorganisasjonen i Bergen 
har utført er kritikk verd og Landsorganisasjonens penger er ikke der 
anvendt slik som de var tenkt. Der er det brakkmark like innpå 
distrifctsorganisasjonenis kontor. Hvordan er det f. eks. i Fana? Jo, 
der er én organisert veiarbeider. Når veiarbeiderforeningen Toftland 
bro har satt en sum, så er det ilske fordi man skal bruke pengene lår, 
uren fordi man har villet ha fiksert et beløp til dette formal. Jeg holder 
fast ved dette, men således at det skal gjelde em landsmøteperiode.

Ragnar Fossum: Dette er ikke nogen ny sak for landsmøtet. For
holdet er for veiarbeiderne nu det samme som for jerubanearbøiderne 
tidligere. Man må selv vise interesse for sin sak skal mian få gjennejm- 
ført noget. Jeg er enig i de linjer som hittil er fulgt. Organiseringen 
av veiarbeiderne kan kim skje ved et plutselig gjennembritdd med inn
sats av alle krefter og under foriutsietning av at vi på et bestemt ticte- 
punkt skal opta deres lønn*- og arbeidsvilkår til ordning. Dette rna dia 
omfatte alle de største veianlegg ved stat og fylke. Jeg kan ikke «temme 
for forslaget fra Toftland, hvis det ikke ligger d det at 'det til meste 
år skal foreligge resultater. Skal: vi bevilge til veiarbeiderne, iså skal 
vi gjøre det grundig og iså la det foregå em landsomfattende agitasjon.

Formannen: Det er av den siste taler understreket at alle for hån
den værende organisasjousiiusta nser må delta i denne opgave. Diet er 
det rette syn. Vi har gitt siasmorganisasjonene bestemte opgaver og har 
da tatt de tyngste tak med hensyn til økonomien. Men vi må ha krav 
på å få andel i det samorganisasjonene ellers får til sin virksomhet. 
Det er min opfaitning at det mest fruktbringende vil være å gå frem 
distriktsvis. Det er ingen organisasjon som makter i løpet av et år a 
påvise praktiske resultater. Dette skyldes sakens overordentlig store 
omfang. Det er mange distrikter som man ingen ting vil kunne gjøre i 
med en. gang. Jeg vil ha sagt dette for det tilfelle nogen av oss møter 
på næste landsmøte o,g saken debatteres på samme måte.

$. Simonsen: Agitasjonen blandt veiarbeiderne ligger ikke likedan 
an som i mange andre grupper. De er spredt ut over distriktene og de 
økonomiske forhold spiller i hoi grad inn. For samorganisasjonenes
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vedkiommeiiide tror jeg at det er mangeil på midler siom gjør at det ikke 
bl!ir utført 1 ilstreldcelig agiitasjoa. Veiarbeiderniesi lømis- og arto-eidsi- 
Tilkår er de elendigst •mulige, og det øver innlflytelse -på andre grupper, 
så ideit er i alles intermse å få endret dette. Veiarbeiderne må innse 
niødvemdigheten av å organisere sig for fcun derved kam der gjøres noget 
for å bedlre dereis kår. Det kam isettes kraft inn fra de andre også, men 
ri bar også sett at de kampen gjelder blir på arbeidsplassien: og dia blir 
afasjonien uten resultat.

Albert' Karlsen: Til Løgavlen skal jeg ifå oplyse, at vi har allerede 
fått organiser! flere veiarbeidere. Det er flere representanter for vei
arbeid erforen in ger på dette landsmøtet enn på det forrige. Det er så 
vidt jeg kan m 8 representanter for veiarbeiderne ber. Jeg kan med- 
dlelg, at det foreligger en skrivelse fra veidirektøren om feiriespørismålet. 
Dette spørsmål vii bli tatt op til meste år og fremmet i en proposisjon 
i forbindelse med budgettet. Dandsorganiisasjonen bør bevilge større 
beløp til samorganisasjonenes agitasjon.

J. Eikefjord-: I dette forslaget fra Toftland bro står det noget som 
ikkei er riktig. Det er dette regnestykke om 95 000 kroner. Vi har ikke 
sett at resultatet har svaret til forventningene, men det kan hende, at 
vi enmu ikke bar vunnet frem til dette resultat. Jeg vil derfor tillate 
mig å foreslå følgende:

I>et velges en komité som trer i forbindelse med Arbeidernes faglige Lands- 
cs-anisasjon og Norsk Skog- og Landarbeiderforbiund for å fremkomme med for
slag om hvorledes ugtilasjenen blamdt veiarbeiderne skal føres,.

Vi bar ikke diskutert denne linjen ut og jeg går ut fra at de for
slagene som eir fremkommet her vil der bli anledning å komme tilbake 
til, når det kommer forslag fra den komité som har konferert med de 
imsitianiser som ber er nevnt.

Hans Paulsen: Det kan være at vi anleggsarbeidere bar synd ,på 
oisis når det gjelder spørsmålet om å organisere veiarbeiderne. Vi må 
regne med at jernbaniearbeiderme må. gå over til veiarbeide efter hvert 
som jernbaneanleggene innskrenkes. Det bar gått fremover ved vei
arbeiderne i den isenere tid. A i beidsma nilsforbinidet bør ikke være 
alene om å ta støtet til å få organisert veiarbeiderne. Landsorganisa
sjonen bør yde tilskudd den også.

Olav Paulsen: Den gruppe innen forbundet som heter Veiarbeiderne 
er et smerlens.bani, men den må allikevel vies større opmerfcsiombet og 
ofres større interesse. Vår forening bar to ganger sendt forbundet 
henvendelser .som den ikke bar fått svar på. Vei,arbeiderne må få det 
faste inntrykk at forbundet vil ta sig av veiarbeidernes kår. Jeg vil 
derfor op ta det forslag som avd. 104 bar innsendt.

Dirigenten meddelte at man nu burde stemme over Eikefjords for
slag, for hvis det blir vedtatt blir de andre forslag å utsette.

Eikefjords forslag blev enstemmig vedtatt. Efter forslag av Eike
fjord blev det videre vedtatt at komitéen skulde bestå av 3 mann.

Dirigenten utbad sig forslag på personene. Eikefjord foreslo valgt 
Olav Paulsen, Albert Karlsen og Karl Bjørn,støl. Konrad Karlsen 
foreslo Ingv. Løgavlen, S. Simonsen og Ødegaard.

m
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Formannen: Jeg tror landsmøtet må være enig i at når jeg skal 
sitte her hvert minutt landsmøtet er samlet og også har noget å gjøre i 
pausene så bør det være nok.

Konrad Karlsen: Jeg kan ta forslaget tilbake, men jeg mener at 
Løgavlen bør være med.

Dirigenten: Eikefjord har endret sitt forslag Isåleiles al. han tar 
med Løgavlen istedenfor Albert Karlsen.

Formannen: Jeg er ikke enig i dette. Løgavlen: sitter i en komité 
og får nok å gjøre der, mens Albert Karlsen ikke ha r noget bestemt 
op,drag.

Albert Karlsen: Jeg må jo, møte under forhandlingene ved •Statens 
anlegg og må dessuten delta i konferanser med Landsorganisasjonen og 
Skog- og Landarbeiderforbundet, så det kan bli knapt om tid for mig.

Eikefjord: Løgavlen er så arbeidsfør at han nok greier dette ved 
siden av det annet arbeide han har.

Ved valget blev Paulsen og Bjørnlstøl enstemmig valgt og Albert 
Karlsen blev valgt med 42 stemmer mot 19 som avgas for Løgavlen.

Dirigenten, opfordret Albert Karlsen til å' •sammenkalle denne ko
mité og Eikefjord den tidligere nedsatte 5 manns komité. Dirigentens 
forslag blev enstemmig tiltrådt.

Fra avd. 101, Mo Arbeiderforening, forelå følgende forslag:
Herved meddeles at Mo ArbiMderforenins i møte den 13 mai I«sluttet at 

følgende forslag far plass på landsmøtets dagsorden.
Ang. oprettelse av et trakassieringsfond for de medlemmer, som menes opsftgt 

og viere trakassert for sin deltagelse i organisasjonsarbeidet.

Johs. O. SeXfors: Jeg antar at landsimøterepresentantene vil si at 
dette er et vanskelig spørsmål. Ja, dette er også grunnen til at for
eningen ikke har motivert forslaget. Man er klar over vanskelighetene. 
Jeg vil derfor foreslå at der nedsettes, en komité til å ntrede dette 
spørsmål.

Formannen: På det konstituerende møte blev det jo besluttet å 
oversende en del forslag av økonomisk art til budgett,komitéen. Dette 
forslag er i virkeligheten optatt i Oslo og Omegns Anleggsarbeiderfor- 
enings forslag under § 9, siste punkt. Oslo og Omegns Anleggsarbei- 
derforening foreslår her at det punkt som gikk ut under lovbehand
lingen i 1925 skal tas med igjen. Kår jeg ikke foreslo forslaget, fra Mo 
Arbeiderforening oversendt budget i komitéen, så var det imidlertid, 
fordi jeg mente at landsmøtet kunde ha interesse av å høre begrunnelsen 
fra Mo, spesielt om hensiktsmessigheten av et fond. Yi kommer tilbake 
til spørsmålet i forbindelse med Oslo og Omegns Anleggsarbeiderfor- 
eningg forslag. Jeg har ikke ansett spørsmålet om. et fond som <>n 
uvesentlig ting, men et fond må ha sine egne statutter. Det er et,spørs
mål om ikke dette bør ha en større ramme, og det kan i denme.forbin
delse antydes om man ikke skulde henstille til LandKorganisaisjonen å 
optia spørismåliet om oprettelse av et sådant fond.

Løgavlen: Yi hadde det samme spørsmål oppe på forrige lands
møte. Vi har en beslutning fra 1911 som ennii ikke er ophevet og som 
går ut på at forretningsutvalget og hovedstyret kan yde trakasserte 
støtte. Vi vedtok dessuten, på forrige landsmøte efter forslag av Hans
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Røste en. uttalelse i denne sak. Dette isknlde være tøielig nok. Jeg vil 
derfor foreslå ait forslaget fra Mo ikke gir anledning til nogen for- 
føiniing fra landsmøtets side.
r -,rPla^ Bier]ce: y1 har i vår forening flere eksempler på trakassering. 
I 1J24 blev foreningens formann trakassert og det samme var tilfelle i 
19^5 og 1926. I det første tilfelle' va r- .det bevisst, trakassering, og man 
søkte derfor forbundet om å få regulær sitreifceunderstøttelse til bam, 
men del blev avslått. Jeg vil spørre om man ikke kan treffe en ordning 
islik at en liten proeent av kontingenten kan gå til et trakasseringisfond 
i likhet med forisikringskaissien. Jeg vil stemme for nodseltelse av en 
komité og så- kan vi se thvad den kommer til.

Aasmund Selfors: Forslaget fra Mo er et riktig forslag* Det er 
ikke ulen foranledning at dette forslag er fremkommet. Vi kan nevne 
drastiske ting. Imidlertid er det fra Oslo og Omegns Anleggsarbeider- 
forening fremkommet et forslag til lovforandring som i realiteten, er 
det samme. Jeg er derfor tilbøielig til å henstille til Johs. (). Selfors 
å la forslaget fra Mo utstå til forslaget fra Oslo og Omegns Anleggs- 
arbeiderforening er behandlet. Disse to forslag bør behandles i .sam
menheng.

Edv. Sjølander: Spørsmålet om bvad man skal gjøre i anledning 
av trakasseringen av organisasjonsfolk er et gammelt spørsmål som 
organisasjonen har beskjeftiget sig med tidligere. At forslaget frem
kommer nn igjen er ingen tilfeldighet. I Syd va range r har vi nu gående 
en kamp om kontraktsystomet. Jeg finner i denne forbindelse å burde 
ta oip saken onn Iversen, som en om ikke flere ganger har vært oppe i 
forretningsutvalget. Videre hlar vi Birger Karoliulssen. Vi har også 
flere tilfelle, men disse to er helt oplagte. Under kongressen blev det 
sagt at saken cnmu ikke var1 ferdigbehandlet.

Johs. O. Selfors: Jeg kan gå med på at vi lar behandlingen av 
forslaget fra Mo utstå til vi har behandlet § 9, punkt 8.

Løgavlen: Jeg er klar over at trafcasiseringer kan finne sted, men 
jeg kjenner også til at forbundet ikke følger de bestemmelser landsmøtet 
bar truffet i denne sak. Jeg kan imidlertid ta mitt forslag tilbake.

Formannen: Den saken Sjølander var inne på står i forbindelse 
med bele problemet •konfliktsituasjonen i Syd va ranger. Det kommer op 
i forbindelse med den redegjørelse som jeg skal gi om virksomheten i 
1928. Saken kan tas op da. Hvis man foretar den foreslåtte lovforan- 
driing, sft vil det dekke forutsetningen for det foreliggende forslag, men 
trakassering foregår det innen alle organisasjoners område, «å det kan 
være av interesse at landsorganisaijonen ser på dette spørsmål. Jeg 
vil minne om at Lan dsorga u i sas jonen s siste kongress besluttet å op- 
rette et justisifond for å komme de til undsetning som rammes under 
kampen mot ftiktbusloven. Jeg vil derfor foreslå følgende:

I anledning av forslag fra avd. 101 foreslåes:
Landsmøtet henstiller til Laiidlsarganiis&s.iomen å utrede spørsmålet om op- 

rettalse av et fond til støtte for medlemmer dier trakasseres fra sitt arbeide i 
origiamiisa sj onen i likhet rmed det nn oiprettede jnstiiSifond.

Dirigenten: -Johs. O. Sei fors har nu meddelt at ham vil ta saken 
op under lovbehandlingen siden.
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Løgavlen: Skal formannens forslag forståes sum et kontraforslag 
til Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforenings forslag?

Formannen: Nei, forslaget fra .Mo gjelder opretlelse av et fond, 
mens Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforenings forslag er en lov
endring isoim skal sikre trakasserte medlemmer støtte.

Formannens forslag blev enstemmig vedtatt.
Formannen: I anledning av den beslutning som det konstituerende 

møte fattet angående saker av økonomisk art, vil jeg gjøre opmerksoin 
på at idet under dagsordenems punkt 4, side 28, er en del saker som er 
analoge med disse,. Jeg vil derfor foreslå at disise saker også ovensendes 
budgettkomitéen for at den kan komme med innstilling angående dem..

Dirigenten: Formannen foreslår:
Dagisordeniens punkt 4, Aniclragender, oversendes budigabtkomiitéen til behand

ling som fremkommer med innstilling til landsmøtet.

Jalcoh Hagen: Jeg kan ikke være enig i Ødegaards betraktning 
når det gjelder J. Opdials enke. Jeg vil foreslå at landsmøtet beslutter 
å utbetale den differanse det ber gjelder.

Formannen: Dette er et vanskelig spørsmål. Hvor skal man stanse 
når man løsner på denne skrue? Forretningsutvalget bar ber fulgt en 
bestemt linje og ikke gitt mogen dispensasjoner. Dette er spørsmål som. 
tangerer de forsikrinigsispørsmål sem vi tidligere bar oversendt til bud- 
gettJkojniléen. Om det ikke akkurat foreligger krav ber nu, så bar det 
tidligere, i mange tilfelle foreligget lignende krav som man bar måttet 
avslå, fordi idet bar manglet kortere eller lengere tid.

N. Syvergaard: Jeg mente at man først måtte behandle lovforam 
dringene før mum kotm til disise forslag. Hvis det blir foretatt en til
fredsstillende lovforandring kunde i tilfelle forslaget fra Herefoss: 
bortfalle.

Olaf Bjerke: Det er ikke bare f o rsi k r i ngskassens regler det er 
uheldig å løsne på. Også kontingenten betyr noget i disse tider, så det 
kan være bra for budgettkomitéen at den får børe nogen representan
ters uttalelser før slike saker går til komitéen.

J. Hagen: Ødegaard tror at forretningsutvalget vildc ba flått kri
tikk om det hadde utbetalt dette beløp. Jeg tror det ikke. 200 kroner 
er ikke noget stort beløp for forbundet, og i den situasjon familien stod 
i burde det ba vært utbetalt.

Jens Martinsen: Jeg er enig med forretningsutvalget i at det ikke 
har utbetalt beløpet. En annen sak er det hvis. landsmøtet bevilger det.

Eikefjord: Jeg er enig med Bjerke, men jeg må da spørre: Hvorfor 
anbefaler da dere i avdelingene slike andragender om eftergivelser og 
fritagelser for kontingent o. s. v.? Er det for å villede eller for å rett
lede forretningsutvalget ?

P. 0. Moan: Vi holder landsmøter hvert tredje år og fasl setter 
ber regler som vi krever skal fastholdes. Jeg vil gi styret anerikjennielse 
for at det følger det som vi bar besluttet. En annen sak er det som 
Martinsen sier, om landsmøtet vil bevilge et beløp. Jeg vil .imidlertid 
til det si at vi skal være forsiktige, idet det lett, kan bli anseelige beløp.
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Chr. Henriksen- I anledning av Forslaget: fra Herefoss Arbeider
forening anser jeg det riktig at vi diskuterer spørsmålet. Vi bar i denne 
forbindelse et forslag fra Løkken om fastset tel.se av e;n bestemt alders
grense. -Jeg anser det heldig at landsmøtet fatter beslutning i disse to 
spørsmål. Det er ikke mulig for et forbundsstyre å gå utenom de lover 
og bestemmelser som man har. Det er vanskelig å trekke op en rett
ferdig grense i slike saker. Forslaget fra Bena har jeg intet imot blir 
oversendt budgettkomitéen til overveielse,, men efter ulykkens art og 
når foren i ngen kommer til landsmøtet med sitt forslag er jeg tilbøielig 
til å foreslå at vi bevilger de 200 kronene. Det vil være det beste for 
ettertiden også. La oss bli ferdig med det og så behandler vi Løkkens 
(i rubea rboidenforeni ngs forslag.

Eikefjord: Jeg vil be landsmøtet om ikke å gjøre det kommende 
forretningsutvalg den bjdrneljenesie å gå på dette forslaget. Hvilken 
linje skal da utvalget; arbeide efter? La saken heller komme op som 
et bevilgningsispørsimål senere. Dette er en meget farlig linje.

Formannen: Vi har som dere vet ventet på en representant for 
Svensk (irnbearbeiderforbund. Det blir ikke H. P. Hansson, som. er 
blitt syk, men en ånnen som er reist i hans sted. Det er et av styre- 
medleimmene i forbundet. Han må ordne forskjellige ting med politi
mesteren. Jeg må derfor forlate landsmøtet for å gå med ham.

0. M. Johansen: I revisjonsutvalget har vi anledning til å se hvil
ken masse*, der er av slike andragender. Hvor vil det gå hen hvis man 
løser på skruen. Det er også farlig å slå inn på bevilgninger her på 
landsmøtet. Jeg anerkjenner forrohiingsuIvalgets holdning — det har 
holdt en klar linje.

Konrad Karlsen: Det er greit at forretningsutvalget ikke kan av
vike fra lovens, bestem mel ser, men, når det her på landsmøtet foreligger 
et begrunnet andragende, så kan vi innvilge det uten 'derfor å løsne på 
skruen. Jeg vil anbefale forslaget om at vi bevilger de 200 kronene.

Olaf Bjerke: Jeg vil bare si til Eikefjord at jeg personlig har vært 
forskånet for å undertegne slike andragender. Når det gjelder andra- 
gendlet fra. Bena,, ,så synes jeg at vi skal se på om det her gjelder en 
mann som har stått uavbrutt i forbundet eller em som bar gått; ut og 
inn av det.

•/. Hagen: Dette er et direkte andragende til landsmøtet om å be
vilge et tillegg til forsikringssummen til Jens lOpdal. Det er ikke min 
mening med dette at forretningsutvalget herefter skal bryte det prin
sipp som vi her har være inne på.

Jens Martmsen: Jeg kan ikke forstå det Eikefjord mener, når 
han sier at vi gjør forretningsutvalget en bjørnetjeneste ved dette. 
Det er riktig at forretningsutvalget holder sig til lovene, men når 
landsmøtet er samlet, så må det da gå an for det å bevilge de '200 
kroner som Bena søker om. Jeg vi! støtte forslaget.

Eikefjord: Jeg er ikke imot at der skal bevilges 200 kroner, men 
hvis landsmøtet godkjenner dette forslaget, så vil der skapes presedens 
for forretningsutvalget fremover. Vi vil ukentlig få slike tilfelle, hvor 
skal man da stanse? Vi står her overfor en meget vanskelig avgjørelse.
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Loven er vedtatt og jeg kan ikke forstå at dette landsmøte har rett til 
å annullere tidligere landsmøters avgjørelser. Vi må ikke rokke ved lov 
bestemmelsene.

Ole Hagen: Jeg vil bare si at landsmøtet må ikke godkjenne diette 
andragende og derved binde forretningsutvalget i denne form slik at vi 
kommer ut på et iskråplan. Vi. har flere, andragender av samme art, så 
vi får rik anledning til å komme inn på dette.

Ahlstrarid: Lovene kan vi ikke gå frå mellem landsmøtene selv 
om vi her bevilger disse pengene. Landsmøtet står fritt til, å håndheve 
eller forandre lovene.

Aasmund Sel fors: Det som her foreligger er et andragende fra en 
avdeling på vegne av enken efter en arbeider som ihar skutt sig ihjel 
på Nordlandsbanen. Hvis vi hadde innvilget andragendet med en gang, 
så hadde vi spart mange hundre kroner. Alle vil vi at lovene skal 
holdes. Dette kan, imidlertid bevilges ulen å få konsekvenser for efter- 
I iden. Forretningsutvalget skal holde sig. til lovene.

Eftermiddagsmøtet tirsdag den 28 august.
Dirigent: P. O. Moani.

iSekretæren,, Aasmund Selfors, refererte protokollen som blev god
kjent uten bemerkning.

Svensk Grubeindustriarbeiderforbunds representant.
Diriginlni meddelte, at det nu var fremmøtt: en gjest fra det sven

ske gruhei minst ria rbeiderforbtiml, hr. A. J. H< dkr ist. Han vil imorgen 
holde sin hilsningstale.

Videre meddelte dirigenten, at formannen ikke kunde delta i lands
møtet idag, da han vi Ide bli optatt med meglingen. Han hadde uttalt 
ønske om at landsmøtet skulde ferdigbehandle den sak det boldt på med.

Bevilgning til J. Opdals enke.
Dirigenten: I den sak vi di skulerte i •formidling foreligger det føl

gende henvendelse til landsmøtet:
Herved andras om bevilgning eller utbetaling av ytterligere kr. 200.00 til 

j. Opdals enke. Ifølge svar fra Dem manglet det 2 uker på 5 års medlemsskap, 
og vi fant at — tid og omstendigheteir tatt 1 betraktning — eten lovbestemte 5 
låns sats burde følges. Da vi ikke har fått meddelelse om at det er behandlet 
i 'hovedstyret, finner vi derfor å måtte fornye vårt andragenide om for lands
møtet å bevilge de kr. 200.00.

Med solidarisk hilsen
For avdeling 28, Rena Jembanearbeiderforening 

Hans Pedersen, sekretær. Peder Chr. Strand, formann.
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Videre er det fra Aaism. Seliors inmkoiiiiimet sådant foirslag.
Landsmøtet bemlger J. Opdals enke kr. 200.00 som av avd. 28 ansøkt. Be

vilgningen skal selvsagt ikke medføre konsekvenser for fremtiden.

Adolf A. Laksforsotno har fremsatt følgende forslag:
Andragendet fra avd. 28 utstår inntil de foreslåtte lovforandringer i § 17 

angående fomsikiungskassens ydélser er behandlet.

Chr. Henriksen: Jeg vil bare si at når jeg er med på å •bcivilgfr de 
200 kroner, .så er det av billighetsliensyni uten konisekveniser for Irem- 
tiden. Nogen presedens for fremtiden skal dette ikke være.

Konrad Bottem: Jeg kan ikke være enig med Eikefjord nar han 
tror at det «kulde binde forretningsutvalget og hovedstyret M a foreta 
noget lignende i landsmøteperioden. Jeg har konferert med de lo k «o 
diette forslaget er kommet fra og de var fullt klar over at 
utvalget ikke kunde innvilge det, men de mente at landsmøtet i dette 
tilfelle kunde bevilge et beløp. Jeg er enig i døn form «e br« fo slag 
har fått og jeg mener at bevilgningen må skje av forisikringskasisem.

Chr, Henriksen: Budgett- og valgkomitéene må vente her når møtet 
er slutt. •

J. Hagen: Jeg tar mitt forslag tilbake og går over til feeitom 
forslag,

Konrad Karlsen: Jeg synes ikke at utseinilsesforslaget kan komme 
i betraktning nu. Vi må nu enten vedta å bevilge pengene eller ogsa la 
være En eventuell lovendring kan jo ikke få tilbakevirkende kra ..

Ved voteringen blev først Laks.forsmos utsettelsesfordlag forkastet 
mot 5 stemmer og dernæst blev Aasmund Seliors forslag vedtatt mot 
stemmer.

Konflikten i Sydvaranger.
Dirigenten meddelte at Edv. .Sjølander hadde innlevert el forslag 

angående konflikten i Sydvaranger, som han hadde anmodet om a ta 
behandlet så isnart som mulig.

Albert Karlsen: Hvis forslaget vedtas -i den form det har fatt har 
forbundet påtatt sig forpliktelser som det neppevil
mannen har bebudet at han vil komme mn på dette i san muutl ge be . 
ning. Jeg vil derfor henstiltle til Sjølander at han venter med a tiem
.sette sitt forslag til da. _

Edv. Sjølander: Det er kanskje litt påfallende at jeg kommer aned 
dette nu, men folkene der oppe venter på et livstegn fra forbundet. Hvis 
saken kommer oip smart så kan jeg vente med forslaget.

Dirigenten (Kr. Mol jord.: Vi skal forsøke å få saken op morgen. 
Efter dette blev behandlingen av f omslaget utsatt.
Dirigenten meddelte, at røsten av dagen skulde anvendes til o- 

mitéaribeide. Møtet blev deret ter hevet kl. 2.
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Formiddagsmøtet onsdag den 29 august
Dirigent: Kr. Moljord.

Efter at det var foretatt navneoprop refererte sekretæren, Kon-
rde!"vSs5trub,arbeideriorbu„dB re- 

presentant, A. J. Hedkvist. hadde tatt sete i forsamlingen og ensket 

ham velkommen.
De russiske gjesters hilsen til landsmøtet.

På de russiske gjesters vegne holdt Pristavakin derefter føl

gende tale:
Ærede kamerater!

Efter opdrag av Sovjet-Unionens grubearbeideres centralkomité,
„S vegne av en halv million organiserte grube.rbe.dere i S. S S. K 
Lmt oå veene av vår delegasjon, uttaler jeg en hjertelig hilsen ti 
Edersfandsmøte samt et broderlig ønske om fortsatt fremgang

M'lovjSnionens grnbearbeidere har alltid
kamp Nordens grnbearbeidere fører med store interesse T
for de mange landegrenser som ligger mellem f” »®

omfattemle^streiker (og ^0Cpbb,b^’ ®bn^ d^b norske fagorganirøstons

^ ^alfdtt °vf få^hOTe^^r^^orge^t^o^fOTst^^ig^ane^aTderes

overensstemmeDe ^ed^den1, iidemas^nale1 solidarftets ånd s^m

har vært et av de ledende prinsipper i vart forbund søkt 
hjelpe de norske arbeidere i deres vanskelige kamper

Her må jeg imidlertid tilstå at vi i vart land ikke har tilstrek
kelig kjennskap til deres °| ka“P’ ^egnsSig forståelse og
?rt til btiinSes iv teg ryk"^ næsfen for at også i deres
griSnS arbeidmnm aU forbi.e" fil det som foregkr boss oss, ,

Soviet-Unionen. arbeiderbevegelsen i andre land, har jeg

«ISsannheten blir kjent. Hvad Norge angar sa er sa vidt mig bekje ,
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antallet av norske arbeiderdelegasjoner som har besøkt Sovjet- 
Unionen og studert forholdene der, mindre enn antallet av arbei- 
derdelegasjoner fra alle andre land.

Ålt dette får mig til å frykte for at dere ikke kjenner tilstrek
kelig til forholdene blandt grubearbeiderne i de forskjellige arbei- 
derrepublikker.

Det er derfor jeg akter å følge det eksempel deres tillitsmann, 
Ødegaard, viste på vår siste kongress og gi dere en skildring av 
det som foregår hos oss.

Det første stående spørsmål som blir rettet til oss av kamerater 
som kommer fra kapitalistiske land, er: I hvilken grad har arbei
derklassen i Soyjét-Unionen lykkes å gjennemføre den store opgave 
de blir stillet overfor nemlig å kunne forvalte folkehusholdningen 
og økonomien uten kapitalistenes hjelp ? Som svar på dette spørsmål 
vil jeg anføre nogen siffermessige opgaver angående industriens 
opgaver i vårt land.

Under tsartiden, under det kapitalistiske regime gikk vår sam
lede kullproduksjon op i 29.6 millioner tonn kull, mens vi arbeids
året 1927—28 brøt 38.8 millioner tonn kul — en økning på 25 pet.

Det kapitalistiske år 1913 gikk vår produksjon av rånafta op 
i 9.2 millioner tonn, i det siste år 1927—28 hadde vi allerede 11.4 
millioner tonn — en økning på 26 prosent.

Produksjonen av salt gikk i 1913 op i 2 millioner tonn og i 
1927—28 op i 2.23 millioner tonn — en økning på 11 pct.

Bare innen jernmalmproduksjonen kan vi merke en tilbakegang 
i forhold til førkrigsnivået. Men vi er forvisset om at også på dette 
område skal vi kjøre inn det vi har forsømt.

Kapitalistene forsøker jo å skremme og true arbeiderne med at 
hvis de overtar produksjonen så vil de komme til å ødelegge og 
desorganisere den fullstendig. Men den erfaring vi nu har fått i 
den korte tid siden revolusjonen, beviser helt ut hvor uriktig denne 
påstand er. Under de siste 4 år er arbeidsproduktiviteten øket, takket 
være mekaniseringen, med 47 prosent.

Et annet, om mulig bedre eksempel og bevis — er det faktum 
at statens investeringen for å utvide og utbygge industrien vokser 
for hvert år. Bare innen kullindustrien investerte staten (i millioner 
rubler): 1923—24 104 mill. rubler, 1924—25 152.8 mill. rubler,
1925— 26 275,5 mill. rubler, 1926—27 389,3 mill. rubler, 1927—28 
401,5 millioner rubler.

I de siste 5 år altså 1 323,1 mill. rubler i alt.
Et annet eksempel som belyser mekaniseringsvirksomheten:
Innen kullgrubebekkenet Don utgjorde det kvantum kull som 

blev brutt ved hjelp av boremaskiner (i pro mille av den mengde 
kull som var brutt i alt): 1924—25 5,60 pct., 1925—26 8,14 pct.
1926— 27 15,80 pct.

Og ved naftakildene i Baku var antallet naftatårn utstyrt med 
motorer (i pro mille til det hele antal naftatårn): 1924—25 81 pct., 
1925—26 90,7 pct., 1926—27 95 pct.

Dere ser altså at påstanden om at vi skulde leve på levningene
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# mu kanitalistiske regime, er fullstendig ubegrunnet. Tvert imot 
vi «bv^fog utvikler videW vår industri og husholdning .

r Jst
r hSerf
de“VndTrTe1' siste 4 or hor arbeidslønnen øt®t, “f “
den i W24-25- gjennemsnittlig 2,1

merkes^at, vL‘ grubeorbeidere i Sovjet-Unionen for gratis hus,

varme, belysning og vann. _ _ t- dag og barerevolusionen var arbeidstiden 10—12 timer pi. uag ug u<x

°P’ ifvad^socialforsikringen angår så var “f” 2^

mftPne Yi får full understøttelse fra første dagen vi er syke. Inya-

lieforsørgerens^iennemsnittslømn Grubearbeidernes hustruer får som
medgift for hv^ngg, ^en viss “ ig ^eidersk,

(kvinnelige “rbeidere og mindreårige unde^ 18 ar er ifølge lover

alt 4 måne-

aer Fetien"'1»” under tsartiden fikk grubeorbeideren ferie bore

.r=: s--
" S gfbringtSidert ^ Shjem. Er han sgk, sendes
hon tS ef saSSn. Opholdet der koster “gav o£

For revolusionen, når våre arbeidere vaget a opstille krav om
rett til å være med å bestemme og ha ^““"efblev
avskjedigelse av arbeidere — hvad blev da sva ]
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at de blev skutt ned i himdredevis ved Lena-grubene i Sibirien 1912. 
Før tilhørte alle gruber og foretagender private eiere, kapitalister. 
Da vi grep makten^konfiskerte vi all kapital og også kapitalistenes 
bedrifter. Det er vår arbeiderstat som nu er eier av alle bedrifter. 
Vi deltar i produksjonens organisasjon og forvaltning. Vårt forbund 
deltar sammen med den økonomiske ledelse med å utarbeide indu
striens produksjonsplaner og program.

Ved spesielle såkalte produksjons- og kontrollutvalg kontrol
lerer vi produksjonen og arbeider på å forbedre den. Vi blander 
oss ikke umiddelbart inn i de enkelte bedrifters ledelse. Men ingen 
kan få en ledende stilling innen produksjonen uten at forbundet 
godkjenner det, og jeg kan gjerne si at har aldri hendt at nogen 
slik utnevnelse har skjedd mot eller uten forbundets vilje.

Vort forbund omfatter ca. Va million grubearbeidere innen kull- 
gruber, malmgruber, naftakilder, saltgruber, torvindustrien o. s. v. 
Enhver arbeider som er beskjeftiget innen grubeindustrien, uten 
hensyn til kvalifikasjoner eller fag, kan bli medlem av vårt for
bund. Vårt forbund omfatter ca. 86 pct. av alle arbeidere innen 
grubeindustrien.

Forbundets virksomhet er innrettet på å ivareta dets medlemmers 
og i det hele tatt alle grubearbeideres interesser. Dette mål nåes 
ved hjelp av å avslutte kollektivavtaler med foretagender og trust- 
ledelser, likesom også ved det umiddelbare daglige arbeide på selve 
arbeidsplassen. Forbundets virksomhet er videre innrettet på å inn
dra grubearbeidernes masser i organisasjonslivet, på arbeidsbeskyt
telse og på å ivareta grubearbeidernes daglige interesser og krav. 
Forbundet deltar også i produksjonens organisasjon og leder det 
kulturelle og opdragende arbeide blandt grubearbeidernes masser. 
Og på alle disse områder kan vi notere betydelige resultater og 
fremskritt.

Min korte beretning vilde jo være aldeles ufullkommen om jeg 
skulde undlate å omtale også vårt forbunds nasjonale politikk.

Vi er for enheten. Enhver grubearbeider vet gjennem sin erfa
ring og sin kamp at for å kunne kjempe mot kapitalen bør alle grube
arbeidere forene sine krefter. Derfor er vi for grubearbeidernes 
enhet, såvel nasjonalt som internasjonalt.

Det er med dette mål for øie, at vårt forbund i en lang rekke 
år har prøvet å bli tilsluttet Grubearbeider-Internasjonalen, hvortil 
deres forbund efter hvad jeg leste i pressen blev tilsluttet i år.

7 ganger har vi søkt om optagelse i Internasjonalen. Og 7 gan
ger har vi fått grovt og blankt, fullstendig umotivert avslag. Da 
besluttet vårt forbund i slutten av 1926 å avbryte fullstendig en
hver forbindelse med denne såkalte internasjonale. Da vi gjorde dette 
var det ikke fordi vi følte oss krenket i vår selvbevisshet. Men 
vår mangeårige brevveksling med Internasjonalen, den erfaring vi 
har gjort ved å iaktta og følge Internasjonalens virksomhet, har 
fremkalt i oss en dyp overbevisning om at den organisasjon som 
har usurpert navnet „Grubearbeiderinternasjonalen“ absolut ikke 
befatter sig med å ivareta grubearbeidernes interesser.
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Ti, hvad gjorde nu denne såkalte grubearbeiderinternasjonale 
under ' de engelske grubearbeideres heltemodige kamp ? Har den 
gjort den aller ringeste anstrengelse eller forsøk på å forhindre 
eksport av streikbryterkull til England, slik som de engelske grube
arbeidere krevet? Har den gjort selv et ganske lite forsøk på å 
kalle grubearbeiderne til en internasjonal solidaritetsaksjon ? Dere 
kjenner formodentlig like godt som jeg svaret — at intet av dette 
er blitt gjort av Internasjonalen. Og hvordan var det under de ameri
kanske kullgrubearbeideres streik, den streik som ^ nu blev kvalt ay 
de amerikanske grubeeiere? Hvad gjorde den såkalte grubearbei
derinternasjonale? Har den kalt de tilsluttede organisasjoner ut i 
kamp, til internasjonale solidaritetsaksjoner? Har den igangsatt eller 
organisert en hjelpekampanje for de amerikanske grubearbeidere, 
som nu har sultet i 16 måneder? Nei og tusen ganger nei! Og hvor 
var denne såkalte internajonale under de svenske grubearbeideres 
streik? Har den hjulpet de svenske grubearbeidere når de bad om 
hjelp ? Hvilken av de organisasjoner som er tilsluttet internasjonalen, 
undtatt den engelske, har rørt på sig for å starte nogen innsamling 
til fordel for de svenske grubearbeidere som hadde kjempet i næsten
8 måneder? „

Jeg skulde kunne anføre utallige andre eksempler pa interna
sjonalens mildelst talt — uvirksomhet. Men det som er sagt får 
være nok.

For øvrig, hvad annet kan man vel vente av en organisasjon 
som i en lang rekke år hadde en mann som den beryktede mr. 
Hodges i spissen? Er ikke alt det „internasjonalen“ nu gjør, utar
beidet i sine hovedtrekk av Hodges? Samarbeidet med Nasjonenes 
Forbunds arbeidsbyrå, organiseringen av det internasjonale kull- 
syndikat for regulering av verdens kullproduksjon, arbeidsfreden, 
de 5-årige kollektive avtaler, er ikke de allerede foreslått av Hodges, 
som midler til å løse kullkrisen?

Og når vi med den likefremhet som er karakteristisk tor oss, 
påviste at Hodges er en forræder, at Hodges forsvarer borgerska- 
pets interesser, at de midler han har foreslått bare tjener til 
kapitalistenes nytte og fordel, da var det mange som bebreidet oss 
dette og sa klandrende: Hvordan kan man virkelig beskylde en sa 
godt kjent og fortjent personlighet, internasjonalens leder, sekretær 
i den internasjonale grubearbeiderfederasjon, hvordan kan man be
skylde ham for slike forferdelige ting? Men hvad har tiden vist? 
Tiden har vist at vi hadde fullstendig rett. Hodges har nu fullsten
dig lagt av den maske av arbeiderven som han har baret, han har 
nu åpent gått over i kapitalens tjeneste, idet han nu har blitt di
rektør for et kulldestilleringsforetagende L & N Goal Destillation 
Ltd, og samtidig har han åpent blitt en lakei for den konservative 
regjering ved å motta utnevnelsen som leder av den av regjeringen 
nedsatte komité for elektrifisering av grubeindustrien.

Venner av den samme Hodges står nu i spissen for internasjo
nalen. Vi har et ordtak som sier: Si mig hvem din venn er, så vet 
jeg hvem du selv er. For vart forbund er det en ekstra anledning

A §
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og et ekstra motiv til å holde sig på avstand og undvike disse 
personer som nu står i spissen for grubearbeiderinternasjonalen og 
dikterer dens politikk.

Men skjønt vi fortsetter å forbli utenfor internasjonalen som i 
parentes bemerket omfatter bare nogen av de europeiske land og 
av utenfor Europa bare det amerikanske grubearbeiderforbund, og 
hvis medlemsantall og innflytelse uavladelig synker (i de siste 3 år 
tapte internasjonalen 40 pct. av sine medlemmer) kjemper vi allike
vel for en virkelig Internasjonale av grubearbeidere idet vi bekjem
per internasjonalens streikbryterpolitikk, dens splittelsesvirksomhet 
som tar sitt uttrykk i uvilje til å tillate grubearbeiderorganisasjoner 
med andre meninger enn deres å tre inn i Internasjonalen. I vår 
virksomhet og politikk ledes vi av internasjonal solidaritet.

En betydelig del av sine inntekter ofrer vårt forbund på den inter
nasjonale solidaritets alter. For å opnå enhet, foreslår vi grubear- 
beiderorganisasjonene i de forskjellige land å danne enhetskomitéer 
med oss. Dere har sikkert hørt tale om den russisk-svenske grube- 
arbeiderkomité ? — Denne komité er dannet med følgende mål og 
opgaverj

1. A hjelpe og understøtte hverandre gjensidig, så vel moralsk 
som økonomisk.

2. Å understøtte aktivt andre lands grubearbeideres kamp for 
deres interesser, deriblandt kamp mot det internasjonale streikbryteri, 
mot samarbeide og fred mellem klassene o. s. v.

3. A kjempe mot splittelsen innen grubearbeiderbevegelsen samt 
for å skape en enhetlig altomfattende Internasjonale av grubear
beidere o. s. v.

Grubearbeidernes sammenslutning i felles kamp mot det inter
nasjonale streikbryteri og mot splittelsen av grubearbeiderbevegelsen 
bør, ifølge vår mening, lede til skapelsen av en virkelig kampdyktig 
internasjonale av grubearbeidere, som skulde omfatte alle grubear
beideres fagorganisasjoner og forene dem i felles kamp mot kapi
talen. Vårt forbund er dypt overbevist om at alle solidariske 
aksjoner av grubearbeidere i forskjellige land skal lede til virkelig
gjørelsen av våre sovjet-russiske grubearbeideres inderligste mål det 
mål som — jeg tillater mig å uttale min forvisning herom — også 
er de norske grubearbeideres mål, nemlig: Å skape en verdensom
fattende, kampdyktig grubearbeiderinternasjonale — ved å sammen
kalle en verdenskongress av alle grubearbeiderorganisasjoner, uten 
hensyn til land eller retning. Jeg er overbevist om og det er også 
vårt forbunds synspunkt, at denne kongress vil komme, at den 
ikke er så fjern, og at den og bare den kan skape enhet blandt 
grubearbeiderne, at den kan skape en virkelig verdensomfattende 
internasjonale, at den skal befeste grubearbeidernes stilling i kampen 
mot kapitalen.

I tilslutnine hertil har jeg fått i opdrag av vårt forbunds cen- 
tralkomité å fremføre våre grubearbeideres varmeste hilsen i anled
ning av dannelsen av enhet mellem de tre lands organisasjoner i 
Norge, Sovjet-Unionen og Finnland.
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Vi ser i denne enhet en av etappene på veien til å skape en 
verdensomfattende og klassebevisst faglig internasjonale.

Allerede de første skritt på denne vei har vist at denne enhet 
kan være til stor nytte for hele den internasjonale arbeiderbevegelse.

Jeg sikter hermed til deres og den finske landsorganisasjons 
henvendelse til Profintern Og til Amsterdam-internasjonalen med et 
forslag gående ut på å sammenkalle en kongress for å skape enhet. 
Dere vet at tross Profinterns samtykke har Amsterdam-internasjo
nalen nektet å gå med på en slik kongress. Men jeg er overbevisst 
om at om bare vi, om bare de enkelte fagorganisasjoner slutter sig 
sammen, om arbeiderklassen med energi opstiller kravet om enhet, 
da skal vi få og får vi enheten gjennemført, såvel nasjonalt som 
internasjonalt.

I tilslutning hertil vil jeg minne om det forslag formannen i 
deres forbund, kamerat Ødegård, fremsatte på vårt presidiumsmøte 
straks efter vår siste kongress. — Kamerat Ødegård kom da med 
et forslag om tilnærmelse mellem de norske og sovjetrussiske grube
arbeidere. Formannen i vårt forbund, kamerat Schwartz, har da 
bedt ham fremkomme med et konkret skriftlig forslag efter kamerat 
Ødegårds tilbakekomst til Norge. Jeg vil håpe at de eksempler på 
vilje til en tilnærmelse, til å knytte vennskaps- og broderbånd, som 
er blitt vist av andre industriers arbeidere i våre to land, skal be
sjele også grubearbeiderne i Norge og Sovjet-Unionen for at det 
skal kunne skapes intimere organisasjonsmessige forbindelser, venn
skap og broderskap, for at i fellesskap opta kampen for arbeider
klassens interesser, for enheten innen grubearbeiderrekkene, mot 
splittelse og mot streikbryteri, som desorganiserer og ødelegger 
grubearbeidernes rekker.

Jeg anser at spørsmålet å skape en enhetlig og sammensluttet 
grubearbeiderbevegelse, er blitt særlig aktuelt og brennende netop 
nu når faren for en ny krig blir alt mer overhengende og truende. 
Alle fakta som den siste tid fremviser, taler for at krigen nærmer 
sig mer. I Kina er det faktisk krig allerede. Avisene meddeler at 
Japan forbereder til og med angrep og annektering av Mansjuriet. 
Forholdet mellem Polen og Lithauen blir mer og mer tilspisset. 
Avisene diskuterer allerede muligheten av en åpen, vepnet konflikt 
mellem disse to land, med det perspektiv at Lithauen erobres av 
Polen. Alle kjenner vi U. S. A.s innblanding i Nicaraguas indre an
liggender. — Nasjonenes Forbund har avslått Sovjet-Uhionens for
slag om fullstendig avvebning, det eneste forslag som kan dempe 
trusselen og avverge faren for en ny krig. Alt dette beviser at de 
kapitalistiske stater forsøker, ved hjelp av store ord og reklame- 
makeri og snakk å avlede de arbeidende massers opmerksomhet fra 
den stadig mer overhengende fare for ny krig. Det beste bevis her
for er økningen av krigsrustningene. Bare de seneste dagers aviser 
kan meddele at Frankriges krigsbudgett er blitt øket med 1 milliard 
francs, at England og Frankrige har opnådd enighet i spørsmålet 
om flåterustningene, at Polen og Rumenia står i ferd med å slutte 
overenskomst om felles vebnet optreden på krigsskuepladsen o. s. v.
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Disse forberedelser til et nytt masseslakteri er for oss, arbei
derne i Sovjet-Unionen, særlig følbare, synlige og konkrete. Ti den 
kapitalistiske verden hater med et frenetisk, dyrisk hat den første 
union av arbeiderrepubliker i verden. Fordi den kapitalistiske ver
den med alle sine krefter, med alle sine midler ønsker å tilintet
gjøre landet med proletariatets diktatur, det land som er en borg 
og en støtte for det arbeidende folk i hele verden. Det er derfor 
de omringer oss med en ring av fiendtligsinnede land, det er derfor 
de uavlatelig smir sine renker og intriger mot oss. Betyr ikke den 
sist avsluttede såkalte Kellog-pakt, som kalles pakten om krigens 
avskaffelse, betyr ikke denne „freds“- pakt en trusel med krigsan- 
grep mot Sovjet-Unionen? Fremgår ikke det allerede derav at de 
land som underskrev pakten ikke vil ha med i pakten om krigens 
avskaffelse de socialistiske sovjetrepublikkens union?

En ny krig henger i luften og truer verden. En ny krig — 
som i første rekke rettes mot Sovjet-Unionen.

Vi er overbevist om at arbeiderne i alle land ikke vil vite av 
nogen krig, at de vil kjempe mot krigen, at de vil støtte Sovjet- 
Unionen, at de vil kjempe mot ethvert forsøk fra kapitalistene på 
å angripe den første arbeiderstat i verden. Derfor anser vi det nød
vendig å si til arbeiderne i alle land og i første rekke til kame
ratene i Norge: Kamerater, vær på vakt! Et nytt masseslakteri for
beredes. Et nytt angrep på Sovjet-Unionen forberedes. Kinas land 
kveles av et jernhårdt grep. Sovjet-Unionens arbeiderklasse kjemper 
mot krig. La oss da i fellesskap opta kampen mot verdenskrigens 
blodige og forbryterske handlinger. La oss i fellesskap befeste grube- 
arbeidernes enhet for kamp mot den nye krig som truer verden.

Det er derfor, kjære kamerater, at jeg retter opfordring om 
enhet blandt grubearbeiderne til dere, om enhet som er så nødven
dig for en fremgangsrik kamp for våre interesser, for kamp mot 
forberedelsene til en ny krig. Og jeg vil slutte min hilsen med 
denne opfordring og med et ønske om fremgang i deres landsmøtes 
arbeide:

Leve Norges grubearbeidere!
Leve arbeiderklassens enhet i og for kampen mot kapitalen!
Leve den enhetlige sammenslutning mellem Norge, Sovjet-Uni

onens og Finnlands landsorganisasjoner!
Ned med det nye masseslakteri som forberedes av imperialistene!
Kamerat Pristavakin sluttet med å uttale at formålet for ar

beidernes kamp i alle land er det samme og de russiske arbeidere 
har intet høiere ønske enn å knytte nærmere og nærmere forbin
delse med arbeiderne i alle land og jeg håper at landsmøtet vil 
vedta det forslag til gjensidighetsavtale som foreligger fra konfe
ransen i Kjøbenhavn.

Det svenske grubearbeiderforbunds hilsen.
Dirigenten takket på landsmøtets vegne de russiske representanter 

for deres gode ønsker og hilsener til landsmøtet. Derefter ga han 
ordet til Svensk Grubearbeiderforbunds representant A. J. Hedkvist, 
som uttalte:
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— Jeg ber om først og fremst å få takke dere for innbydelsen 
til å overvære dette landsmøte og så skal jeg få overbringe en 
hjertelig hilsen fra de svenske grubearbeidere. De svenske grube
arbeidere har nettop avsluttet en av de mest langvarige og hård
nakkede kamper som har forekommet i den svenske arbeiderbeve
gelses historie. Det er meget interessant å se hvor forskjellig 
bedømmelsen er av denne konflikt. I „Tidens Tegn“ for idag ser 
jeg således en artikel, hvori bladet hevder, at det forekommer det 
urimelig at man har tatt en 7 måneders streik for å opnå status 
quo. Jeg må derfor nevne litt om konflikten. Vårt forbund sa op 
overenskomsten fordi endel medlemmer tjente under minimallønnen. 
Under forhandlingene dekreterte arbeidsgiverne 15 pct.s reduksjon 
i de Mellemsvenske gruber og 10 pct.s reduksjon i de gruber som 
Jernbaneforbundet omfatter. Nogen dager før jul i fjor, den 18 og 
19 desember møttes partene til forhandlinger. Men ennu før man 
hadde talt om forhandlinger om selve vilkårene kom det opslag om 
lockout fra den 2 januar. Forhandlingene blev avbrutt også dengang 
og hele forbundsstyret trådte sammen i januar måned for å be
handle situasjonen. Styret består av 11 medlemmer. Det sat sammen 
i 3 dager. Det var umulig å komme til et resultat. Vårt styre be
sluttet da at arbeiderne ved eksportgrubene i Norrbotten skulde gå 
i sympatistreik for arbeiderne ved de Mellemsvenske gruber, som 
siden 1921 hadde fått sine vilkår forverret. Dette standpunkt fikk 
tilslutning fra avdelingene i Norrbotten. Førenn vi hadde fattet våre 
beslutninger var det kommet krav om voldsomme reduksjoner for 
arbeiderne ved de eksportfelter som tilhører Grångesbergbolaget. 
Dessuten krevet arbeidsgiverne avskaffelse av de almindelige be
stemmelser av betydning for arbeiderne. Kravene om reduksjoner 
vilde arbeidsgiverne ikke gå fra før i møtet i juni i år. Videre 
har de hele tiden nektet å gå med på akkordlønn for dem som har 
hatt timelønn tidligere. Det har vært 4 offentlige meglinger forinnen 
man kom til det siste resultat. Det var ikke mindre enn 20 felter 
som man ikke var klar over før i det siste møte. Det som da blev 
gjort betegner forbedringer for arbeiderne. Vi kan derfor nu kon
statere at arbeiderne har avverget reduksjoner og gjennemført visse 
forbedringer i akkordene samt overført timelønnsarbeide til akkord, 
hvilket også betyr forbedringer i grubearbeidernes kår. Ferien er 
øket fra 4 til 6 dager for jernbanegrubenes vedkommende. I Norr
botten er det 14 dagers ferie, men de omfattedes ^ikke av forhand
lingene nu. Det var ingen dumhet av arbeiderne å ta denne kamp. 
Vi har derfor også under hele kampen kunnet opvise et ubrutt 
samhold — og det til tross for at arbeiderne i Norbotten kun har 
vært med i sympatistreik uten å kjempe for egne krav.

Vårt forbund har 5 500 medlemmer og teller majoriteten av ar
beiderne i den svenske grubeindustri. Den syndikalistiske organisasjon 
har 1800—2000 medlemmer innen grubeindustrien. I alt er det i grube- 
industrien beskjeftiget ca. 8000 arbeidere. S. A. C. har fulgt de paroler 
som er kommet fra oss. Dette er dog et spørsmål som jeg ikke kan 
komme inn på nu, tross det at det er et meget interessant spørsmål.
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Jeg har dessverre ikke kunnet komme før til Eders landsmøte 
på grunn av forhandlinger i Stockholm og Hanssons sykdom. Jeg 
ser at jlere har store og interessante spørsmål til behandling. Det 
spørsmål som dere behandlet igår om arbeidsforholdene i kommunene 
har stor interesse også hos oss. Det er også hos oss vanskelig for 
arbeidernes representanter å vareta de faglig organiserte arbeideres 
interesser på grunn av hjemstavnsrétten. Dette er et problem som 
dukker op som følge av selve det kapitalistiske samfundssystem. Vi 
ser ogsa hvordan den gevinst som skulde følge rasjonaliseringen 
kommer kapitalistene tilgode, men går ut over arbeiderne. Arbei
derne må erobre makten skal de få rettet på disse forhold. Vi har 
i det hele tatt en hel del lærdommer å trekke ut av det som finner 
sted, når vi nu samles til landsmøte. Jeg ser at dere har oppe til 
behandling en rekke spørsmål som også er oppe hos oss. Den avtale 
vi har inngått gjelder for et år.

Jeg ser at mange grubearbeiderorganisasjoner er representert 
på dette landsmøte. Vi har særskilt grunn til å rette vår hilsen og 
takk til dere for den interesse som dere har vist oss i Sverige under 
var lange kamp. Vi har ikke villet kunne greie vår kamp uten den 
støtte vi har fått frå våre utenlandske kamerater — i første rekke 
i Norge og Russland. Vi har brukt over 2 millioner kroner til un
derstøttelse under denne kamp, og når dere hører at bare 500 av 
forbundets 5 500 medlemmer har vært i arbeide i denne tid, så for
står dere at vi ikke har kunnet greie denne opgave uten den støtte 
vi fikk fra Norge og Russland. Vi har selvfølgelig fått støtte fra 
den svenske landsorganisasjon og fra andre forbund, men det har 
heller ikke strukket til uten den støtte vi fikk fra dere våre norske 
kamerater. Jeg vil til slutt fa uttale håpet om at de beslutninger 
dere kommer til å ^ fatte på dette landsmøte vil lede til at vi kan 
bli sterke nok til a møte de angrep som rettes mot hele verdens 
arbeiderklasse. (Bifall).

Formannen-. Da det på dette landsmøte er første gang vi har 
anledning til å se blandt oss representanter for de russiske grube- 
arbeidere, så finner jeg mig beføiet til å henlede landsmøtets op- 
merksomhet pa den store beredvillighet og hjelpsomhet som fra de 
russiske arbeideres side vises når arbeiderklassen i andre land står 
i kamp med arbeidskjøperklassen. Også vi har nytt godt av de rus
siske grubøarbeideres støtte under kamp. Under de lange kamper 
som vi har mattet føre i de senere år har vi vært nødsaget til å 
påkalle våre utenlandske kameraters hjelp og vi kan med beret
tigelse si at vår anmodning er blitt mottatt og hjelp er ydet med 
velvilje og den evne som forholdene har tillatt. Dette gjelder også 
vare russiske kamerater. Jeg hadde den glede på de russiske grube- 
arbeideres kongress å kunne overbringe dem en hjertelig takk for 
den hjelp de har ydet oss. Jeg antar at jeg har hele forbundet med 
mig, når Jeg ber de russiske kamerater motta vår beste takk og 
hilsen. Vi kan forsikre, at så lenge det er nødvendig å føre kamp 
for arbeiderklassens erobring av makten i samfundet, så vil grube- 
arbeiderne og de øvrige arbeidere innen Norsk Arbeidsmandsfor
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bund vise den samme interesse og offervillighet i kampen som de

Jeg vil også rette landsmøtets opmerksomhet på den beretning 
som kamerat Hedkvist har gitt om kampen i Sverige. Det er oss 
en stor glede å høre at den hårde og lange kamp har bragt et re
sultat som de svenske arbeidere finner er tilfredsstillende under de 
nuværende omstendigheter. Kampen har i første^ rekke hatt sin be
tydning for grubearbeiderne i Sverige, men også de.norske grube- 
arbeidere har nytte av dette resultat, idet vi praktisk talt har de 
samme kapitalinteresser å kjempe mot. Det er den svenske storka
pital som er interessert også i den norske grubeindustri, og den 
bøigen vi særlig har hatt å kjempe med er sammenligningen med de 
slettest lønnede svenske grubearbeidere. Det har vært det vanskelige 
skjær som arbeidsgiverne hos oss altid har villet lose oss inn pa. Nar 
det svenske grubearbeiderforbund har skaffet faktiske forbedringer 
for disse arbeidere, så har det også sin betydning for oss, og vi har 
grunn til å takke for det de har gjort for oss. Vi har ydet vart 
i kampen, men vår hjelp har dessverre på grunn av forholdene vært 
meget liten. Den har imidlertid vært så stor som vi overhodet har 
maktet å yde den. Vår skjerv kan sammenlignes med enkens skjerv. 
Jeg vil be kamerat Hedkvist om å ta med sig en varm og broderlig 
takk til de svenske grubearbeidere og si dem, at vi med tilfredshet 
noterer de resultater de har opnadd i sin kamp.

Rettsforfølgningene mot arbeidernes tillitsmenn i Finnland.
Dirigenten meddelte at Konrad Karlsen hadde fremsatt følgende 

forslag:
„Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte vil på det kraftigste protestere 

mot de rettsforfølgninger som nu foregår i Aabo mot en stor del av arbei- 
dernes tillitsmenn i Finnland. Yi er fullt på det rene med at disse rettstor- 
følgelser er satt igang fordi de anklagede har varetatt arbeidernes interesser, 
først og fremst ved å søke å gjenopbygge de finske arbeideres kamporgani
sasjoner. Da dette ikke bare er et nasjonalt, men ogsa et internasjonalt spørs
mål, er disse rettsforfølgelser et slag rettet mot den internasjonale arbeidei- 
klasse

Vi stiller oss fullt solidarisk med våre fengslede finske kamerater og 
krever at de blir satt i frihet."

Forslaget blev enstemmig vedtatt.

Rettsforfølgningene efter bygningskonflikten.
Dirigenten refererte videre, at Konrad Karlsen hadde fremsatt 

følgende forslag:
„Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte vil nedlegge en kraftig pro

test i anledning av regjeringens avslag på Landsorganisasjonens henstilling 
om å innstille de rettsforfølgelser som er opstatt ved bygningskonflikten. 
Det vil aldri kunne lykkes å få gjort det til en forbrytelse a yde solidaritet, 
og disse rettsforfølgelser foregår derfor stikk i strid med almmdehge men
neskers rettsbevisthet. Vi kan derfor kun betrakte disse rettsforfølgelser som 
en hevnakt fra regjeringens side."
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Videre forelå det fra Kristian Moljord følgende forslag som til
legg til Konrad Karisens:

. ..Videre vil landsmøtet på det innstendigste henstille til Landsorganisa
sjonen om a gjøre hvad som gjøres kan for å stanse borgerskapets forføl
gelser av de organiserte arbeidere."

Begge forslag blev enstemmig vedtatt.

Den muntlige beretning for 1928.
Efter forslag fra dirigenten blev det enstemmig vedtatt at be

retningen for 1928 skulde behandles for lukkede dører.
Formannen: Blandt de saker som knytter sig til virksomheten 

i 1928 er det spesielt tre som man kan si har adskillig større be
tydning og interesse enn de øvrige. Disse saker er den bevegelse 
som foregår for å bringe overenskomstforholdet i orden for Store 
Norske pa Svalbard, videre den konflikt som en tid har pågått ved 
A/S Sydvaranger og endelig den stilling som arbeiderne ved Sta
tens anlegg for tiden befinner sig i. Disse saker har jeg tenkt å 
omtale nærmere, mens de andre saker som står i forbindelse med 
det arbeide som er utført har jeg ment at det kunde være nok å 
referere. Bnpresentantene kan da notere sig disse, og hvis det så 
er nogen av dem de ønsker å se nærmere på, så kan vi diskutere 
dem senere.

Saken angående Store Norske er av adskillig komplisert art og 
hovedstyret har igår funnet å burde forelegge saken slik at lands
møtet må fatte en positiv beslutning i denne sak allerede i formid
dagsmøtet idag, idet det haster med den.

lår har vi ikke hatt nogen revisjon i sin almindelighet av over
enskomsten for bergverksindustrien, idet den overenskomst som blev 
oprettet ifjor skal vare til 1929, men vi har iår hatt en indeksre
gulering på 3.49 pct. Vi har sluttet en overenskomst for Bærum. 
Det gjelder anleggsarbeidere. Denne overenskomst medførte at ar
beiderne fikk lønnsforhøielse og lønn under sykdom. Disse arbeidere 
er derved kommet op pa samme høide som andre anleggsarbeidere. 
Vi har også oprettet overenskomst for Bremanger kraftanlegg. Videre 
har vi fra 1927 hatt gående en konflikt ved Drag feltspattgruber. 
Årsaken til denne konflikt er de spesielle omstendigheter som er 
tilstede ved denne bedrift. Det er faktisk en av de gamle kamper 
om organisasjonsretten som gar igjen. Det foreligger opsigelse av 
overenskomsten ved Foldals verk fra arbeidernes side. Overens
komsten har hatt en varighet av 4 år, idet den tidligere er blitt 
prolongert. Overenskomst er oprettet for de gruber som tilhører 
Kristiansands Nikkelraffineringsverk, idet driften i 1927 igjen er satt 
igang efter den store misere.

Man står i forhandlinger vedkommende Store Norske Spits
bergen Kullkompani. Overenskomsten for Kings Bay er også opsagt, 
men her er situasjonen til idag ikke særlig tilspisset. Vi har også 
iar hatt revisjon av reglementet ved Kongsberg Sølvverk og der har 
man gått med på en lønnsreduksjon. Vi har også oprettet overens
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komst ved et annet nytt grubefelt, nemlig Rausand, hvor det er 
forholdsvis stor drift nu. Vi har vært interessert i oprettelsen av 
overenskomstene ved Norsk Hydros anlegg, særlig på Herøya, og 
vi deltok også ved oprettelsen av overenskomst for Rjukan. I Sauda 
er overenskomsten prolongert med reduksjon av minstelønnssatsene. 
For Tyinfallene er overenskomsten av ifjor prolongert. Ved Hytte- 
fossen er det prolongasjon av lønningene fra ifjor, men det er op- 
nådd forbedringer med hensyn til lønn under sykdom, så anleggs
arbeiderne er der kommet på høide med kommunens faste arbeidere. 
Så har vi forbundets arbeidende kvinner — rengjøringskvinnene ved 
Øst- og Vestbanen i Oslo og ved Oslo Samvirkelag. Ved sistnevnte 
sted er det opnådd en ordning som for kooperasjonens øvrige ar
beidere, et resultat som var gunstig, men så hadde man også med 
et arbeiderforetagende å gjøre. For jernbanens vedkommende blev 
det lønnsreduksjon, idet det samme gjorde sig gjeldende som ved 
alle statens øvrige virksomheter. Det kan muligens høres litt rart 
ut at man har kvinner som medlemmer i et forbund som Norsk 
Arbeidsmandsforbund, men det er her den ting å legge merke til 
at Oslo Vask- og Rengjøringskvinners Forening er en gammel for
ening, som altid har stått i det beste samarbeide med Norsk Ar
beidsmandsforbund. Under konferanser om organisasjonsspørsmålet 
har de svart at skal vi være organiserte, så skal vi stå i Norsk 
Arbeidsmandsforbund for der ser de sine interesser best ivaretatt. 
Vi har grunn til å takke for denne opmerksomhet og jeg vil be 
Kvinneforeningens formann, som er representant her på landsmøtet, 
om å ta med sig landsmøtets hilsen til kvinneforeningen.

Det spørsmål som har den mest brennende interesse er forhand
lingene med Store Norske Spitsbergenkompani. Den overenskomst 
som nu gjelder blev oprettet den 26 juli ifjor og varer til 1 oktober 
iår. På grunn av forholdene er det i denne overenskomst en særlig 
bestemmelse om forhandlingene, som går ut på at hvis nogen av 
partene opsier overenskomsten, så skal forhandlingene begynne den 
15 juni og være ferdig innen utgangen av august. Dette skyldes at 
det ikke er fastboende folk på Svalbard. Overenskomsten blev op
sagt fra forbundets side og man mente at man iår skulde søke å 
få optatt forhandlingene deroppe på stedet, idet man anså det som 
en fordel å være så nær arbeiderne som mulig, så man kunde fore
legge saken direkte for medlemmene. Under forhandlingene deroppe 
kom man til et forslag som partene vilde anbefale sine mandanter 
å akseptere. Foruten en del almindelige bestemmelser blev det gjort 
forandring i lønnssatsene, således at minstelønnen i akkord, som nu 
er 1 krone, blev 95 øre og dagarbeide som før var betalt med kr. 
1.17 pr. time blev satt til Kr. 1.12. Det vil si at disse to satser 
skulde reduseres med 5 øre pr. time. Dessuten er der en sats for 
spesialarbeide på kr. 1.47, hvor forslaget går ut på kr. 1.40, altså 
en reduksjon av 7 øre pr. time. For øvrig gikk forslaget ut på at 
det i den nuværende godtgjørelse for overreisen til Svalbard, som 
er 4 kroner pluss kost pr. dag, skulde det gjøres den forandring 
at daglønngodtgjørelsen skulde bortfalle, mens fri kost skulde fast-



74

holdes. Reduksjonen skulde dreie sig om 5 pct. Da arbeiderne blev 
sig forelagt dette forslag fandt de ikke å kunne akseptere det og i 
et senere forhandlingsmøte kom man til det resultat, at videre for
handlinger på stedet var nytteløse. Tiden var knapp og man be
stemte sig derfor til å overføre forhandlingene til Oslo, hvor be
driften og forbundet har sitt sete. Under drøftelsene der oppe var 
man kommet til det resultat at man skulde søke saken løst ved 
en frivillig voldgift, idet man under andre omstendigheter vilde 
komme til å stå overfor en tvungen voldgift. Voldgiftsloven gjelder 
også for Svalbard. Utviklingen førte imidlertid det med sig at ar
beiderne endret sin opfatning på dette område og meddelte at de 
ikke vilde delta i megling eller voldgift. Derved var saken kommet 
inn i et nytt leie også for forbundet. Når arbeiderne ikke vilde 
møte så kunde selvfølgelig heller ikke forbundet gjøre det. Hvis 
bedriften eller en samfundsinstitusjon vilde ha saken fremmet for 
megling eller voldgift, så vilde det skje selv om ikke vi vilde delta. 
Vi fandt derfor å burde søke å få et resultat som man kunde an
befale arbeiderne å vedta. Vi fik forhandlinger, men bedriften hen
viste da til sitt oprindelige forslag om 7 pct.s reduksjon, det for
slag som blev fremsatt deroppe. Lenger kunde de ikke gå, og de 
bad om å få vite hvor langt vi kunde gå. Vi kom til det resultat 
under forhandlingene, at kunde vi få bedriften med på et forslag, 
som gikk ut på opretholdelse av det tidligere forslag, når det gjaldt 
lønnssatsene, hvis bedriften kunde frafalle sitt krav om at bort- 
reiselønnen skulde bortfalle og for øvrig vilde vise nogen imøte
kommenhet, når det gjaldt kostprisen. Vi krevet som bevis for lønns- 
senkningens berettigelse, at kostprisen blev senket på Svalbard. 
Dette hadde de ikke nogen saklige argumenter imot. Vi kom til 
det resultat at det var en mulighet for å komme til en forandring 
fra kr. 3.00 til kr. 2.80 pr. døgn for kosten. Når man summerer 
sammen dette så kommer man til det resultat at reduksjonen vilde 
representere 3.5 å 4 pct. Fra vår side blev det telegrafert til 
foreningen og bedt om mandat til å slutte overenskomst på dette 
grunnlag. Foreningen svarte at den opretholdt sitt tidligere stand
punkt om status quo. Det var da klart at forbundet ikke kunde 
oprette overenskomst. Bedriften rapporterte saken til Riksmeglings
mannen og man blev innkalt til møte der. Bedriftens represen
tanter var da igjen stivnet til i sine oprindelige krav, og de sa 
at de kunde ordne sig med enkeltmannskontrakter siden de ikke 
kunde få organisasjonsmessig overenskomst. Dette var ikke noget 
nytt for oss. Vi hadde forutset at bedriften kunde benytte sig av 
denne fremgangsmåte. Fra Riksmeglingsmannens side blev det da 
erklært at han ikke fant det mulig å fremsette noget meglingsfor
slag. Saken gikk da tilbake til partene igjen. Det blev da sendt 
et utførlig telegram til foreningen deroppe og vi bad om mandat 
til å ordne saken som man fandt det mest forsvarlig. Svaret gikk 
kort og godt ut på at de hadde henlagt fortmndets telegram og 
hadde besluttet at de kunde delta i forhandlinger på stedet.' Dermed 
satt man kanskje enda mer fast enn tidligere. Jeg vil i denne for
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bindelse si at det ikke har forekommet i min praksis at man har 
stått i en så broket situasjon som dette. Situasjonen er ikke broket 
for så vidt gjelder oprettelsen av overenskomst, men på grunn av 
de forhold som opstår ved at det her gjelder Svalbard. Når det 
gjelder forholdene deroppe er man nødt til i større grad enn for 
andre steder å stille sig det spørsmål: Er en konflikt gjennemførlig? 
Jeg og flertallet i hovedstyret, og forøvrig de fleste organiserte 
arbeidere ser det slik, at en konflikt på Svalbard ikke er gjennem
førlig nu. Som jeg allerede har nevnt er forholdene ekstraordinære 
når det gjelder Svalbard, idet det kreves ekstraordinære forberedelser 
for vinteropholdet og for anskaffelsen av materialer m. v. Forholdene 
ligger slik an, at hvis det ikke blir drift om vinteren, så er det 
heller ikke nødvendig å skaffe alt til veie. Men ikke bare dette. 
De folk som er deroppe må også skaffes tilbake til Norge fordi de 
er helt avhengig av de forhold som selskapet skaffer. Dersom ikke 
selskapet skaffer varer så er enhver annen avskåret fra det. Derfor 
er det ikke annen utvei enn at folkene må tilbake fra Svalbard. 
Situasjonen har utviklet sig slik at man allerede nu må ta sitt stand
punkt til dette. Igår blev det fra selskapets side rettet den siste 
forespørsel til forbundet om muligheten for å komme til en ordning. 
Selskapets representanter sa at de fremdeles var villig til å oprette 
overenskomst, men i det de hadde sagt at de var villig til å gå med 
på kunde de ikke gjøre nogen forandring. De kunde for så vidt gå 
til en overenskomstløs periode og engasjere folk på enkeltmanns
kontrakter, men da til lavere betingelser enn de de hadde gått med 
på under forhandlingene. Så kunne vi komme tilbake til forhand
linger i mars—april. Dette kunde de erklære skriftlig. Jeg forela 
denne sak for hovedstyret igår og vi drøftet situasjonen så inngående 
som mulig. Vi drøftet dette alternativ og alternativet helt frie vilkår 
og videre mulighetene for å gjennomføre en konflikt. Vi fant det 
utilfredsstillende å gå til overenskomstløs periode selv om selskapet 
erklærte sig villig til forhandlinger igjen til våren. Det var også 
utilfredsstillende at organisasjonen ikke hadde noget holdepunkt 
deroppe. Det var uholdbart at arbeiderne helt og holdent skulde 
være prisgitt bedriften. Det vilde være den sikre undergang for 
organisasjonen på stedet. Alle som er her til stede har hatt anled
ning til å skaffe sig rede på hvordan organisasjonsforholdene har 
utviklet sig på Svalbard og vet hvor kostbart det har vært å få 
ordnet organisasjonsforholdene deroppe. Vi drøftet også mulighetene 
for konflikt. Vi tror at det kan lykkes selskapet å få folk på enkelt
mannskontrakter. Man kan derfor ikke hindre produksjonen. Så er 
spørsmålet: Hvad kan man her i landet gjøre for å hindre bedriften 
i å nyttiggjøre sig produksjonen. Man er klar over at de organisa
sjoner man her kan henvende sig til er sjømennenes og transport
arbeidernes organisasjoner. Det er Staten som yder selskapet kreditt 
og den er også den absolutt største avtager av produktene. Efter 
de grundigste overveielser kommer man til det resultat at en kon
flikt bør undgås.

Spørsmålet blir da om man skal gi forholdene på Svalbard på
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båten eller om man skal søke å redde mest mulig av de rettigheter 
som det har lykkes organisasjonen å oparbeide. For mig fortoner 
det sig slik at man må søke å redde mest mulig, men det kan ikke 
skje på annen måte enn at organisasjonens høieste myndighet treffer 
bestemmelse om hvad som skal skje. Hvis man gir affæren på båten 
vil man ikke for nogen kortere tid, men for lang tid fremover være 
nødsaget til å se på uorganiserte tilstander på Svalbard. Og man kan 
være ganske sikker på at vilkårene for folkene ikke vil være bedre 
enn de vilkår bedriften ser overensstemmende med sine interesser. 
Hovedstyret kom derfor igår til det resultat, at det vikle fremme et 
forslag til landsmøtet enten til vedtagelse eller forkastelse. Man fant 
det ikke forsvarlig å la saken gå landsmøtet forbi, når man er så 
heldig å ha landsmøtet samlet nu. Man tror også at landsmøtet vil 
nå frem til det mest tilfredsstillende resultat. Den representant som 
er tilstede her på landsmøtet vil kunne supplere det jeg har sagt 
med nærmere enkeltheter. Jeg skal derfor få avslutte med å referere 
det forslag som hovedstyret har fremsatt til foreleggelse for lands
møtet. Det lyder således:

„På grunn av de vanskeligheter som er opstått ved ordningen av lønns- 
og arbeidsvilkårene ved Store Norske Spitsbergen Kullkompani, og de store 
interesser som står på spill med hensyn til organisasjonens bevarelse på 
Svalbard, beslutter landsmøtet, at det mellem selskapet og forbundet oprettes 
overenskomst angående lønns- og arbeidsvilkårene gående ut på, at de nu
værende lønnssatser henholdsvis for

minstelønn i akkord kr. 1.00 pr. time settes til kr. 0.95 pr. time, 
dagarbeide kr. 1.17 pr. time settes til kr. 1.12 pr. time, 
verkstedsarbeidere, elektrikere, smeder, snekkere, stemplere, skyttere og 
skinneleggere kr. 1.40 pr. time.

Godtgjørelse for kost og losji m. v., der nu er kr. 3.00 pr. døgn, settes- 
til kr. 2.80 pr. døgn.

Forøvrig blir den nuværende overenskomst uforandret."

Dirigenten opfordret landsmøtet til å holde sig til dette spørs
mål først.

Arne Brufladt: Som dere hører av Ødegaards innlegg er denne 
tariffrevisjon kommet i en vanskelig situasjon. Forhandlingene be
gynte den 26 juli. Når arbeiderne fant ikke å kunne vedta det for
slag som dengang fremkom, så var det fordi man nu i to år på 
rad har fått lønnsreduksjoner, så de med denne reduksjon vilde få 
en samlet reduksjon på 30 pct., mens kosten ikke er gått ned mere 
enn det den gjorde første år, nemlig med V2 krone. Yi hadde da et 
møte med direktør Bay, som imidlertid erklærte, at han ikke kunde 
strekke sig lenger. Yi kunde ikke gå med på noget annet forslag,, 
idet foreningen motsatte sig at vi innbragte saken for megling eller 
voldgift. Da vi reiste fra Svalbard den 3 august lå saken ganske 
klart an. Det skulde være frivillig voldgift. Det var bare valget; 
av representanter som gjenstod. I Trondhjem fikk vi imidlertid 
telegram om at foreningen tilbakekalte sin beslutning om at vi 
skulde kunne møte i retten. Eikefjord svarte da telegrafisk at denne 
beslutning måtte annulleres idet den stred mot overenskomsten. Da 
var det Ødegaard tok sitt initiativ. Jeg deltok her ikke som repre
sentant, men som konsulent eller rådgiver.
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Den første organisasjon på Svalbard blev oprettet i 1917. Den 
bestod til 1918. Der blev ikke oprettet overenskomst. Folkene blev 
sendt ned og nye folk blev sendt op. I 1919 blev Spitsbergen^ Ar
beiderforbund stiftet og det bestod til 1920. Da kom det på en 
trakasseringshistorie og den samme historie som i 1918 gjentok sig. 
Så blev det igjen spørsmål om å danne ny organisasjon. Jeg var 
av den opfatning at vi måtte tilslutte oss Norsk Arbeidsmandsfor
bund, så vi under en konfliktssituasjon kunde ha den støtte her nede 
som var nødvendig for oss. Denne organisasjon har bestått i 3 år, 
men nu ser det ut til at det skal gå samme vei med denne som med 
de øvrige, idet vi ikke kan få den støtte som vi trenger. Forholdene 
på Svalbard er som Ødegaard har skildret dem. Vi var derfor 
tvungne til å reise hjem igjen. Det er umulig å føre konflikt der 
oppe uten støtte her nede. Jeg vil si, at hvis saken hadde gjeldt 
en arbeidsplass i Norge, så vilde hverken forretningsutvalget, hoved
styret eller landsmøtet ha kunnet fatte en beslutning som den fore
liggende. Jeg er imot forslaget fra personlig synspunkt sett, men 
når man ser på det ut fra almene hensyn så kan forslaget til nød 
gå an.

Hans Røste: Jeg kan ikke slutte mig til flertallet i hovedstyret. 
Ødegaards oplysninger er riktige, men jeg vil supplere dem med den 
oplysning at grubedriften der oppe drives med statsstøtte og den 
blev ydet mot at lønnen skulde reduseres med 5 pct. Dette bør 
landsmøtet holde sig for øie når det skal behandle hovedstyrets 
forslag. Arbeiderne på Svalbard har behandlet saken og har for
kastet forslaget til overenskomst. Det er unødvendig for mig å 
komme nærmere inn på dette, fordi Brufladt har redegjort for de 
nedslag de har fått i de tre år de har stått i Norsk Arbeidsmands
forbund. Det var selvfølgelig forutsetningen at arbeiderne på Sval
bard skulde få støtte da de gikk inn i Norsk Arbeidsmandsforbund. 
Nu har arbeiderne forkastet forslaget om reduksjon, og da er det 
efter min mening umulig for landsmøtet a vedta et sadant forslag 
som det foreliggende. Vi her i landet har ogsa fatt reduksjoner i 
disse år, og vi må regne med at når våre nuværende overenskom
ster løper ut, så vil det komme krav om nye reduksjoner. Det er 
krav som arbeidskjøperne alltid vil møte frem med. Efter mitt skjønn 
er det umulig for landsmøtet å fatte beslutning om at arbeiderne 
skal ha lønnsreduksjon. Vi bør ikke se bort fra at det er de med
lemmer saken gjelder, som skal avgjøre saken. Jeg er klar over 
vanskelighetene med en konflikt på Svalbard. Norsk Arbeidsmands
forbund har ikke forsøkt sig på dette tidligere, men L. S. har gjort 
et forsøk og led nederlag på det. Vi har tidligere stått overfor 
konfliktssituasjoner der oppe. Dengang kom det dog ikke til åpen 
konflikt, men vi drøftet allikevel hvordan vi skulde ordne oss. Ogsa 
den gang fant vi at vi måtte ta folkene til Norge. Jeg har mitt 
eget forslag i denne sak. Vi må ordne oss slik at medlemmene kan 
ha den tro på organisasjonen at den er noget å samle sig om. Jeg 
vil spørre: Er det mulig å stabilisere organisasjonen på det grunn
lag som hovedstyret har foreslått? Kan det skje ved at man påtvinger
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arbeiderne en lønnsreduksjon som de ikke vil godta? Jeg tror dette 
vil føre til opløsning av organisasjonen der oppe. Det vil bli følgen 
av å vedta hovedstyrets forslag. Dette forslag er helt i strid med 
det vi har kjempet for i alle år. Jeg tillater mig å fremsette føl
gende forslag:

«Landsmøtet kan ikke gi sin tilslutning til hovedstyrets forslag om å 
påtvinge forbundets medlemmer ved A/S Store Norske Kuilfelter på Svalbard 
en overenskomst med selskapet, som går ut på en forringelse av arbeids
vilkårene som arbeiderne ikke har kunnet akseptere, men har forkastet.

Landsmøtet er enn videre av den opfatning, at en sådan fremgangsmåte 
vil virke uheldig savel for forbundet som for forbundets medlemmer. Det 

or 1 f°rehggende tilfelle — som ellers under konflikter med arbeidskjøperne — 
gaes frem efter de bestemmelser som i forbundsloven foreskrevet/'

O. Bech: Som en der har deltatt i flere år på Svalbard og ifjor 
som forhandler for Store Norske er jeg litt kjent med forholdene 
der oppe. I 1926 mente vi at vi skulde kunne begrense nedskjæringen 
en smule. Den gang kom det et moment til, nemlig kullstreiken i 
England. Selskapet hadde gått med tap, men vi mente at streiken 
skulde kunne gjøre det mulig å stramme kravene. Jeg mener at vi 
ikke skulde ha gitt oss så snart dengang, men det var ikke mulig 
å få dette frem. Saken blev behandlet i sekretariatet og vi fikk de 
samme oplysninger som de Ødegaard har gitt her nu. Da konflikt 
dengang sannsynligvis vilde blitt tap og resultatet av forhandlingene 
ikke var sa avskrekkende allikevel fant jeg å kunne være med på å 
anbefale forslaget for ikke å ta en kamp for kampens skyld, men 
for resultatets. Ifjor hadde vi også revisjon og iår er vi kommet 
op i det samme. Arbeidsgiverne sier at forholdet på Svalbard ikke 
er slik at arbeiderne behøver kompensasjon for å arbeide der oppe. 
Man har imidlertid en hel del savn. Man må gi avkall på mange 
goder som arbeiderne i Norge har. Man kan således ikke ha familien 
med sig der oppe, og det er vesentlig familiefolk som arbeider der. 
Av disse grunner er lønnsforholdene der oppe grelle. Selskapet har 
alltid holdt sig til sin økonomiske stilling. Det drives med statsstøtte. 
Det avgjørende, her må være om bedriften er levedyktig og beret
tiget, og da må man forlange levelige vilkår. Det som foreligger 
idag^ er at landsmøtet skal fatte beslutning om å fastsette arbeids
vilkårene på Svalbard. Jeg vil da minne om at arbeiderne på Sval
bard siden 1925 ikke har hatt anledning til å øve innflytelse på 
sine arbeidsvilkår. Nu skal de heller ikke få gjøre det. Nu er det 
forbundet som skal gjøre det. Man vil frata arbeiderne retten til å 
bestemme. Når foreningen har satt sig imot dette, så er det gode 
grunner til stede.

Leveforholdene er blitt verre og verre år efter år, og det må 
da være en, grense. Selv om man regner med den mulighet, at 
en konflikt ikke fører frem, så er det bedre enn at vi skal bestemme 
hvad disse folk for eftertiden skal ha for sitt arbeide. Det er en 
vanvittig affære. Jeg synes at landsmøtet skal si at arbeiderne der- 
oppe selv skal bestemme hvad de vil. Selskapet truer med enkelt- 
mannskontrakter, og det vil det vel også prøve sig med. I dette
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tilfelle kan det hende at det vil være heldig å ha enkeltmannskon- 
trakt. Da vi første'gang skulde oprette overenskomst i Kings Bay 
var selskapets hovedrepresentant deroppe og han uttalte, at man 
vilde ansette folk på enkeltmannskontrakter. Jeg sa da at det, kunde 
organisasjonen ikke godta, men enkeltmannskontrakter betyr ikke at 
man undgår konflikter når som helst.

Løgavlen: Man kan være enig med formannen i at dette er en 
vanskelig og eiendommelig situasjon, men jeg må si, at når, jeg hører 
det forslag hovedstyret fremmer, så vil jeg ha sagt at min organi
satoriske rettsbevisthet krenkes på det dypeste. Yi har netop igår 
igjen vedtatt bestemmelsen om at forretningsutvalget ikke kan heve 
en konflikt uten at arbeiderne har besluttet dette. Det er^bare 
juristeri å si at om ikke forretningsutvalget kan gjøre dette, så kan 
hovedstyret eller landsmøtet gjøre det. Jeg skal ikke innlate mig 
på å anvise hvordan forbundet skal optre her, men jeg vil si at 
det må optre slik, at den smule rest av anseelse som er igjen 
beholdes. Forbundet ser naivt på dette spørsmål. Hvis vi forkaster 
hovedstyrets forslag, så vil selskapet anmode Regjeringen om vold
gift, og det er da bedre å få en dom av en statsmyndighet enn at 
vi skal sitte her og dømme våre kamerater. Enkeltmannskontraktene 
har tidligere vist sig ikke å ha så stor betydning på Svalbard. Jeg 
ser det slik, at om vinteren kan arbeiderne selv forsvare sig. Jeg 
er under alle omstendigheter mot hovedstyrets forslag.

Eikefjord: Løgavlen glemte å anvise veien vi skal gå.
Løgavlen: Jeg mener at vi heller får la en voldgiftsrett slå 

ned lønningene enn å la landsmøtet gjøre det. Denne sak har sa stor 
politisk og nasjonaløkonomisk betydning, hvilket er understreket av 
formannen og Røste, at regjeringen Mowinckel undlater ikke å op- 
nevne voldgiftsrett.

Albert Karlsen: Det hadde vært høist behagelig for hovedstyret 
om det hadde kunnet slippe å forelegge en sak som denne for Iands; 
møtet, men når saken ikke har kunnet ordnes ved forhandling, sa 
får landsmøtet se koldt og nøkternt på hovedstyrets forslag. Når 
Løgavlen skal anvise vei i denne situasjon, sa mener han at vold
giftsretten — et borgerlig rettsapparat — skal komme til anven
delse. Yi har sett også på denne side av saken og Landsorganisa
sjonens formann har konferert med Riksmeglingsmannen om den, 
men denne vil ikke anbefale voldgift her. Jeg har også preket om 
føderalisme, men jeg vil si, at det vilde være prinsipprytter! om vi 
skulde prisgi Svaibard-arbeiderne, sa de blir bundet til enkeltmanns
kontrakter og i årevis blir avskåret fra på organisasjonsmessig måte 
å ordne sine arbeidsvilkår. Til Røste vil jeg si, at jeg tror at man 
stabiliserer organisasjonen bedre ved en sadan lønnsreduksjon enn 
ved å optre slik at organisasjonen på Svalbard blir opløst i høst. 
Jeg tror ikke at Røste kan løse historien efter sitt forslag. Da hoved
styret anmodet om mandat til å føre forhandlingene, svarte forenin
gen at den ikke var mot forhandlinger, men mot at forhandlingene 
førtes i Oslo. Den vilde ha dem på Svalbard. Det er også et mo
ment at selskapet i sine lånebetingelser har dette om lønnsreduksjon.
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Når saken nu ligger sådan an at selskapet krever et greit og tydelig 
svar, så må landsmøtet gi dette. Nekter organisasjonen å gå med 
på en ordning, så må den også være klar over hvilke midler den 
skal anvende for å ta en konflikt på Svalbard. Det kan opstå 
situasjoner, da de som er mest føderalistisk innstillet må ta stand
punkt mot dette syn for å opnå det som er i arbeidernes og orga
nisasjonens interesse. Hadde vi nu vært i mai istedetfor i september, 
hadde meget sett anderledes ut.

Peder O. Moan: Jeg er ikke kompetent til å utrede denne kon
fliktsituasjon, men jeg er heller ikke kompetent til å være med på 
å vedta flertallets forslag her. Organisasjonen på Svalbard kan gå, 
sier man. Javel, så la den gå. Det får gå den organisasjonsmessige 
vei også i dette tilfelle. Vi har ingen garanti for at organisasjonen 
blir stående, om vi vedtar flertallets forslag i denne sak.

Chr. Henriksen: Det er ikke delte meninger om at dette er et 
vanskelig spøysmål og heller ikke om at det er et urimelig lønns
nedslag. Det er ikke mulig for forretningsutvalget å ta stilling til 
saken. Det var nødt til å forelegge saken for hovedstyret, som 
måtte ta stilling til den. Som ansvarlige organisasjonsfolk har vi 
også tatt vår stilling. Vi mente at når organisasjonens høieste 
instans — landsmøtet — var samlet, så var det nødvendig at den 
sa det siste ord i et sådant spørsmål. Det er avgjørende for min 
stilling at det blev ført forhandlinger på Svalbard. Viceformannen 
var deroppe, men kom ikke til noget resultat. Arbeiderne forkastet 
det resultat som forelå, men så besluttet medlemsmøtet at man skulde 
reise til Norge og fortsette forhandlingene der. Med det mandat 
reiste forbundets viceformann til Oslo. Den vei man da hadde å gå 
var meglings- og voldgiftsveien. Det er ikke langt hoppet fra meg
ling til voldgift. Når man besluttet å fortsette forhandlingene i Oslo 
og meddelte meglingsmannen at disse forhandlinger er brutt, så er 
saken dermed innlevert til megling. Meglingen er også brutt uten 
noget vesentlig endret resultat av det som forelå på Svalbard. Men 
her kommer det som gjør saken så vanskelig, og det er telegrammet 
fra foreningen om at den på et senere medlemsmøte har besluttet 
at den ikke vil være med på nogen megling. Det er klart at van
skeligheten er opstått ved at man først besluttet megling, og så når 
forhandlerne er reist til Norge ånnullerer denne beslutning. Vi står 
nu overfor å komme på de gamle slavekontrakter. Før vi tok vår 
stilling sendte vi et telegram til arbeiderne på Svalbard og spurte 
dem om de vilde godta en overenskomst basert på meglingsforslaget. 
Dette spørsmål henlegger de, men erklærer sig villig til å fortsette 
forhandlingene på Svalbard. Deri må det da ligge at de er villig 
til et forlik. Jeg vil henstille til landsmøtet at det overveier denne 
sak nøie. Jeg stemmer for hovedstyrets forslag ut fra det at hvis 
vi mister fotfestet deroppe nu, så får vi en overenskomstløs periode 
og må regne med at organisasjonsmessige forhold på Svalbard får 
vi ikke på lange tider.

Kristen Aarthun: Når hovedstyret har fremmet dette forslag, 
så mener jeg at det er skjedd efter nøie overveielse og vurdering
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av de forskjellige faktorer, men likevel er jeg uenig i det. En kon
flikt kan føre til nederlag for arbeiderne, men kan allikevel være 
uundgåelig. Det er usmakelig åt landsmøtet skal vedta en lønns
reduksjon som arbeiderne selv har forkastet. Det bærende prinsipp 
i vår organisasjon har vært medlemmenes selvbestemmelsesrett, og 
jeg tror at medlemmene idag vil ha denne rett fremdeles. Jeg tror 
at forbundet vil komme i en ynkelig situasjon, hvis vi vedtar dette 
forslaget. Dette med statstilskuddet vil også gi det utseende av at 
Norsk Arbeidsmandsforbund i 1928 går sammen med de reaksjonære 
statsmakter for å gjennemføre en lønnsreduksjon.

Daniel Berg: Forslaget fra hovedstyret forekommer mig å være 
en fullstendig kapitulasjon overfor kapitalistklassen og statsmakten. 
Her i landet er det jo sådan at når vi går for 8 kroner^ dagen, så 
er mange nødt til å gå til fattigvesnet for å greie sig. På Svalbard 
må man ha ennu høiere lønnssatser enn her hvis man skal greie sig. 
Svalbardarbeiderne har allerede så snau lønnssats at de ser det godt 
at de går sin undergang i møte, hvis de går lenger ned.. Organi
sasjonen der oppe kan gå under hvis ikke forslaget blir vedtatt, 
men jeg tror at den går døden imøte hvis forslaget blir vedtatt. 
Jeg kan ikke støtte hovedstyrets forslag om at vi skal diktere ned
slag for arbeiderne der oppe. Jeg anbefaler Røstes forslag.

Dirigenten: Ingvald Løgavlen har fremsatt følgende forslag:
„Landsmøtet kan ikke vedta hovedstyrets forslag, men uttaler at arbei

derne ved Svalbard må gis anledning til å oprettholle sin selvbestemmelses
rett i dette spørsmål."

Løgavlen: Når jeg har funnet å burde fremsette et anderledes 
formet forslag, så er det fordi Røstes forslag mere ligner en resolusjon. 
Jeg mener at arbeidernes selvbestemmelsesrett også skal gjelde^ for 
Svalbard. Det sies at vi vil gi arbeiderne på Svalbard på båten. 
Jeg tror at arbeiderne der oppe vil få respekt for organisasjonen 
når vi fatter en sådan beslutning. Hovedstyret lager derimot materie 
til en sprengning av organisasjonen på Svalbard. Min mening er at 
i mars—april vil forbundet få telegram om å reise op for å oprette 
en overenskomst. Nu får vi en dom, men til våren får vi anmodning 
om å knytte båndene med Svalbardarbeiderne. Hvis hovedstyrets 
forslag vedtas så blir det 10 års tariffløs periode på Svalbard efterpå.

Hans Røste-, Jeg har intet imot Løgavlens forslag, men jeg har 
vært nødt til å dele forslaget i to deler fordi landsmøtet må si fra 
om hovedstyrets premisser er riktige eller ikke. Jeg henviser for 
øvrig til forbundslovens bestemmelser. Her står det i § 8, punkt 9, 
at arbeiderne har anledning til selv å bestemme skriftlig eller binnende 
avtale eller på annen måte å ordne forholdet til arbeidsgiveren. 
Tenk dere den situasjon at arbeiderne på Svalbard får en overens
komst vedtatt av landsmøtet og så finner de at de ikke kan arbeide 
på disse lønns- og arbeidsvilkår. Det er klart at det er noe som 
ligger til grunn for arbeidernes stilling til forslaget. Disse folk 
slutter og reiser tilbake til Norge, hvor de kommer inn på gruber 
og anlegg her i landet. Ligger det da ikke nær å tro, at disse folk 
kan finne på å si at vi går ikke inn i denne organisasjon for slik

A ^
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er vi blitt behandlet o.s.v. ? Vi skal ikke bare ha medlemmer på 
Svalbard.

O. Beck: Jeg tror at hovedstyret har sett på saken ut fra et 
feilaktig syn. Jeg kan ikke se at det her er en sådan situasjon at 
man behøver å fravike prinsipperklæringens regler. Om sommeren 
er det helt utelukket a føre konflikt på Svalbard. Kampen må føres 
om vinteren for da har arbeiderne makten. For organisasjonsfor
holdenes vedkommende vil resultatet efter min mening bli næsten 
det samme hvilken form man velger. I vinter var misnøien med 
organisasjonens resultater så stor at organisasjonen holdt på å dø. 
Det er bare 30 organiserte av en arbeidsstyrke på 400 mann. Vi 
har jo protestert mot voldgiftsinstitusjonen, så det må da være det 
glade vannvidd om landsmøtet skulde etablere sig som voldgiftsrett. 
Jeg er tilbøielig til å gå over til Løgavlens forslag, og jeg henstiller 
til Røste at han tar sitt forslag tilbake. Det kan bli motstridende 
avgjørelser på ^Svalbard, men det kommer av at det er intet sted 
det skiftes ut så mange arbeidere om sommeren som der.

Formannen: Det kom ikke overraskende på mig at det er mange 
opfatninger av^ dette forslag. Jeg sa det også i hovedstyret at lands
møtet vil se på saken med skepsis. Det har fra flertallets side vært 
hevdet, at driften deroppe er basert på statsstøtte. Og det er riktig. 
Det selskap vi snakker om har nu større behov for statsstøtte enn 
tidligere, men dette er ikke av avgjørende betydning. Det viktigste 
for hovedstyret var å finne frem til en ordning som man mente 
var den gunstigste i den nuværende situasjon. Jeg er ikke overbe
vist om at den opfatning som er kommet frem fra annet hold er 
bedre. Jeg tror det blir en katastrofe, hvis man velger den linje. 
Jeg tror° man velger det onde som kan være det behageligste. Jeg 
tør påstå, at den støtte som arbeiderne på Svalbard har fått i den 
tid de har vært organisert har kommet arbeiderne til gode. Hvis 
det skulde utregnes i kroner og ører så vil den utelukkende ha 
kommet arbeiderne deroppe til gode. Det er riktig at arbeiderne 
ikke hadde nogen innflytelse på sine vilkår dengang de hadde enkelt- 
mannskontrakter. Siden har man søkt å få oprettet organisasjons
messig avtale for dem og jeg tror at Beck vil måtte medgi at siden 
1926 har arbeiderne hatt anledning til å være medbestemmende. 
Ordningen i 1926 var gunstigere enn hvad arbeiderne her i landet 
på det tidspunkt var istand til å opnå gjennem sin organisasjon. 
Jeg vil understreke det som er sagt med hensyn til muligheten av 
en konflikt. Det var dette hovedstyret hadde for øie igår og som 
var hovedmomentet for den innstilling som er fremlagt. Man fant 
at ved en konflikt kunde man ikke endre forholdet. Beck sier at 
det beste tidspunkt for en konflikt er om høsten. La oss føre dette 
videre. Sett at det blir konflikt og bedriften får tilstrekkelig med 
streikebrytere. I sitt siste innlegg understreket Løgavlen, at til våren 
vilde arbeiderne på Svalbard anmode organisasjonen om å komme 
til Svalbard for å rette på forholdene. Dette var sagt ut fra den 
forutsetning at man skulde få en voldgiftsavgjørelse iår. Skal dette 
skje, så må vi forandre lovbestemmelsen om at man ikke skal organi-
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sere streikebrytere. Man har nødig villet komme i den situasjon, 
at det skulde være folk som vilde organiseres, men at man så ikke 
skulde kunne gjøre det. Flertallets beveggrunner er ene og alene: 
Hvordan skal man ro denne sak iland med minst mulig skade. Under 
diskusjonen har jeg ikke kunnet få den opfatning at man kan bringe 
forholdene i en mindre vanskelig situasjon ved det som nevnes. Jeg 
vil gi den oplysning, at det selskap det her gjelder har en ekspek- 
tanceliste som er kommet op i 800 av folk som vil ha arbeide på 
Svalbard. Det kan ikke beskjeftige halvparten av et så stort ar
beiderantall. Man kan derfor anta at selskapet vil være i stand til 
å skaffe sig folk. Man vil altså bringe det dithen at arbeids
plassen er full av streikebrytere når våren kommer. Man setter 
saken på spiss når man sier at landsmøtet medvirker til lønnsre
duksjon. Ja, men hvad er mest formålstjenlig, enten å begrense lønns
reduksjonen eller å gi det helt i selskapets hånd å bestemme 
lønnsreduksjonen? Selskapet vil kunne bringe ballanse i sitt budgett 
helt på arbeidernes bekostning. Den gjennemsnittlige fortjeneste på 
Svalbard har iår bragt et resultat av kr. 2.04 pr. time ved Store 
Norske. Ved den annen bedrift har fortjenesten ligget noget høiere, 
nemlig på kr. 2.40 pr. time. Jeg har ikke kunnet tilegne mig den 
opfatning at det er en bedre måte å gjøre det på det å slippe for
holdene der oppe løs.

Chr, Henriksen: Man sier at det er bedre å la arbeiderne selv 
bestemme. Den situasjon vi står overfor er imidlertid om det skal 
fattes en organisasjonsmessig beslutning eller ikke. Derfor er det 
jeg har sagt, at det er bedre organisasjonsmessig å nå frem til et 
resultat enn å snu ryggen til å la det ryke. Jeg forstod av Bechs 
utmerkede innlegg, at han mente, at det ikke var mulig å få en ord
ning. Det er ingen som har anvist andre muligheter for en organisa
sjonsmessig ordning på Svalbard. Skal vi da la skuta seile sin egen 
vei? Det vil jeg som ansvarlig organisasjonsmann ikke være med 
på. Hvad måtte vi ikke gjøre ved statens anlegg i 1926? Vi sa 
dengang til arbeiderne: Vi må allikevel søke å komme til en ord
ning på dette grunnlag. Dette er et analogt tilfelle. Er det rett
ferdig nu å si at det ikke er muligheter for en organisasjonsmessig 
ordning? Jeg gjør opmerksom på at det også er dissens mellem 
Svalbardarbeiderne.

Aasmund Selfors: Formannens innledning var bygget på en ut
regning i kroner og ører og en sammenligning av lønnsreduksjonene. 
På denne basis anbefalte han at hovedstyrets forslag skulde vedtas. 
Her er det imidlertid ikke spørsmål om kroner og ører, men om 
prinsipper som Norsk Arbeidsmandsforbund har kjempet for i år
rekker for å knesette. Hovedstyrets forslag er byråkratisk til ytterste 
fingerspisser. Albert Karisens argumentasjon er likefrem snurrig. 
Han sier jo at hvis selskapet ikke får 4J/2 procents reduksjon, så 
kan det ikke kjøpe mat til arbeiderne. Derfor må landsmøtet vedta 
hovedstyrets forslag. Henriksens argumentasjon er mere utflytende, 
men går i samme retning. Det er aldeles sikkert, at hvis landsmøtet 
vedtar hovedstyrets forslag, og dermed fravrister arbeiderne den
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rett de mener sig a ha, sa vil Norsk Arbeidsmandsforbund få en 
fnekk som det ikke vil kunne bøte på. Vi skal ihvertfall holde vårt 
hoved apparat purt og rent. Hvis vi vedtar hovedstyrets forslag, så 

an vi ga herfra med senket blikk. Jeg opfordrer representantene 
til a stemme forslaget ned.

Konrad Karlsen: Dette er et ubehagelig, ja, nærsagt vemmelig 
spørsmål, som man skulde ønske at man kunde skyve fra sio- Vi 
kom imidlertid i hovedstyret til det resultat at vi måtte forelegge 
spørsmålet for landsmøtet i den form det har fått. Hovedstyret hadde 
ikke myndighet til a treffe avgjørelsen, men vi mente at landsmøtet 
hadde denne myndighet. Saken foreligger slik at det er bare 3 veier 
a ga: Enten en ordning som denne, eller en overenskomstløs periode 
med enkeltmannskontrakter eller også konflikt. Da vi drøftet spørs
målet om overenskomstløs periode, sa representantene fra Svalbard 
at. organisasjonen i tilfelle vilde ødelegges. Konflikt i dette tilfelle 
reiser spørsmålet: Kan vi ramme selskapet? Dette må besvares med 
nei. Med hensyn til de 800 som står på ekspektancelisten, så mener
rSuuat f®, V\1 ^nne mangedobles- Det er nemlig bare de som har 
trodd at de hadde chanse til å komme på Svalbard som har tegnet 
sig pa den nu. Man ma huske på at det nordpå er nød i hjemmene, 
spesielt blandt fiskerbefolkningen, så de sier ikke nei til en jobb 
nu. Organisasjonen har heller ikke den tradisjon deroppe som her, 
sa de skiller ikke sa lett mellem hvad som er streikebryterarbeide 
og hederlig arbeide efter vår opfatning. Konflikt er derfor ingen 
farbar vei i dette tilfelle. Er man klar over hvad medlemmene der
oppe egentlig mener? Det er kort tid siden at medlemmene deroppe 
vedtok a innbringe saken for megling. Denne beslutning blev annul- 

f^iagot fra forbundet henlagt, men videre blev det be- 
sluttet a tilby forhandling pa stedet. Dette siste må innebære noget. 
Hvis de fremdeles skulde sta på samme standpunkt som tidligere 
sa var det jo ikke grunnlag for videre forhandlinger. Nu er det 
imidlertid ikke anledning til forhandlinger på stedet, idet selskapet 
nu ma treffe sine forberedelser straks. Landsmøtet får gjøre hvad 
det vil, enten det vil vedta eller nedstemme forslaget. Jeg mener i 
motsetning til Henriksen, at det er riktig å stille arbeiderne fritt. 
Det viljPg anbefale hvis hovedstyrets forslag nedstemmes. Slik som 
saken blev forelagt i gar lå den i virkeligheten anderledes an enn 
den gjør i dag. Bech og Brufladt har nu hver sine opfatninger 
Bech mener at organisasjonen vil gå ut av sagaen om man får en 
periode med enkeltmannskontrakter. Hvis hovedstyrets forslag ved- 
tas sa skulde heller ikke organisasjonen dø ut, idet det er et min
dretall deroppe som vil gi organisasjonen bemyndigelse til å oprette 
overenskomst Spørsmaiet blir derfor: Gagner vi organisasjonen 
best ved a fatte en beslutning som oprettholder organisasjonen selv 
om den svekkes, eller ved en beslutning som medfører at organisa
sjonen faller bort?

Hans Paulsen: Jeg blev høilig forbauset over hovedstyrets for
slag Det har jo vært et gammelt krav at makten skulde tilbake til 
medlemmene. Nu gar makten til hovedstyret som har gitt den til

landsmøtet i dette tilfelle. Det er ett og det samme enten man ved
tar Røstes eller Løgavlens forslag. Hvis hovedstyrets forslag vedtas 
kommer vi i den stilling at vi må si til arbeiderne på våre arbeids
plasser at vi har hjulpet arbeidsgiverne mot arbeiderne på Svalbard. 
Albert Karlsen synger den gamle svanesang om at man skal vedta 
et forslag når det bærer utover mot høsten. Til våren vil man stå 
uten overenskomst og vil kunne bygge organisasjonen op fra nytt 
av. Jeg synes at Ødegaard i dette tilfelle har valgt å forfekte det 
største ondes sak. Vet ikke Ødegaard at det er hundreder av arbeids
søkende ved alle bedrifter i landet nu? Jeg anbefaler at man for
kaster hovedstyrets forslag.

Ole Bech: Beslutningene på Svalbard om megling og voldgift 
kan jeg forstå, fordi det er så stor utflytning av folk deroppe. Nu 
er det kommet et nytt belegg op og størsteparten av dem som har 
hatt kjennskap til det som blev gjort i fjor er reist. Nu skal fore
ningen telle 200—250 mann, mens den i vinter bare talte nogen og 
tredve mann. Vi begikk en dumhet i fjor ved at vi gikk på frivillig 
voldgift. Vi trodde dengang at det skulde være mulig å få bedre 
vilkår ved å delta i frivillig voldgift. Det viste sig imidlertid at 
retten ikke tok hensyn til arbeidernes krav. Det var derfor en mis
lykket affære. Dette har bevirket at folkene deroppe har fått den 
opfatning de nu har. Det er få i Oslo som har rede på forholdene 
deroppe, derfor vil de ha forhandlingene ført på stedet. Det er to 
onder som Ødegaard sa, men jeg er ikke i tvil om at hovedstyret 
har valgt det største av disse to. Jeg frykter for at hovedstyrets 
forslag, hvis det blir beslutning, vil gi organisasjonen på Spitsbergen 
en knekk.

Eftermiddagsmøtet onsdag den 29 august.
Dirigent: P. O. Moan.

Sekretæren, Aksel Selboe, refererte protokollen som blev en
stemmig godkjent. Dirigenten gav en del meddelelser.

Ordningen av lønns- og arbeidsvilkårene ved 
Store Norske Spitsbergen Kullkompani.

Efter forslag av dirigenten blev det vedtatt å sette strek ved 
de inntegnede talere.

Løgavlen: Jeg vilde ikke ha forlangt ordet for tredje gang, 
hvis ikke formannen var fremkommet med nogen eiendommelige 
uttalelser. Jeg opfattet ham iallfall derhen, at han doserte at hvis 
det blir overenskomstløs periode på Svalbard i vinter, og arbeiderne 
til våren kommer og anmoder forbundet om assistanse for å få op- 
rettet overenskomst, så skal de betraktes som streikebrytere. Jeg 
håper at denne opfatning av uttalelsene er en misforståelse. Det 
har i alle år vært så at vi har hevdet at organisasjonsforholdene 
skulde være så smidige at arbeiderne skulde kunne velge mellem.
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'bindende avtaler og anerkjente arbeidsvilkår. Selskapets represen
tanter har sagt at arbeidsbetingelsene ikke skal bli ringere enn hvad 
selskapet har tilbudt under forhandlingene. Dette har jeg lagt vekt 
på, og det kan hende at arbeiderne foretrekker en ordning på dette 
grunnlag fremfor alle paragrafene i overenskomsten. Jeg kan ikke 
skjønne annet enn at dette er i beste overensstemmelse med organi
sasjonens praksis. Jeg kan ikke tro at det er smågutter der oppe, 
så det må ligge noget under de eiendommelige standpunkter som 
foreningen har tatt. Man må forutsette at foreningen har fulgt med 
i forhandlingenes gang.

Thv. Nilsen: Alle talere hittil har pointert sterkt at det vilde 
være vanskelig å seire i en konflikt på Svalbard. Argumentet har 
særlig vært at det skulde bli så mange streikebrytere. Man hen
viser til at det står 800 mann på listene hos selskapet. Men hvor
dan er det i så henseende på hver eneste arbeidsplass her i landet 
nu. Er det ikke likedan? Hvis resonnementet var riktig, så skulde 
vi altså tape alle konflikter. Jeg tror ikke at nordlendingene er så 
dårlige at de ikke kan skjelne mellem en streikebryter og en heder
lig arbeider. Yi kommer ut på et skråplan, hvis vi gir oss til å 
binde arbeiderne til en overenskomst som de ikke vil ha. Yi gjør 
ikke organisasjonen til en revolusjonær organisasjon ved å påtvinge 
arbeiderne sådant. Vi skal heller ikke være med på å bryte de 
prinsipper som Arbeidsmandsforbundet har kjempet for i mange år.

Kr. Moljord: Jeg er en av dem som ikke kan være med på 
den innstilling som foreligger. Kan organisasjonen reddes ved denne 
innstilling? Jeg har den opfatning at det ikke kan være mulig å 
oprettholde organisasjonen på Svalbard ved å vedta en sådan inn
stilling. Arbeiderne har forkastet forhandlingsforslaget og likeledes 
å innbringe saken for megling og voldgift. Man må ta hensyn til 
om flertallet der oppe vil bøie sig for en slik avgjørelse av lands
møtet. Brufladt tror det ikke. Flertallet vil gå ut av foreningen 
og vil få et godt argument mot organisasjonen, så det vil komme 
til å gå mange lange år før det vil bli muligheter for organisasjon 
der oppe igjen. Da er det bedre at arbeiderne selv har ført sig op 
i en konflikt som har ført til nederlag. Da vil det være lettere å 
bygge organisasjonen op igjen. Beslutningen er så usmakelig at jeg 
må si med Løgavlen, at jeg måtte gå fra landsmøtet med bøiet hode, 
hvis jeg hadde vært med på en sådan beslutning. Jeg tror at man 
i Nordland ser like skjevt på streikebrytere som man gjør det her 
på Sørlandet.

Albert Karlsen: Jeg kan meddele, at Brufladt i hovedstyret sa, 
at han trodde at det kunde være mulig å oprettholde organisasjonen 
på det forslag som hovedstyret har fremsatt. Om vinteren er ar
beiderne henvist til selskapets mat og boliger.. Jeg har ikke sagt, 
Selfors, at hvis selskapet ikke får de 4'/2 pct. nedslag, så kan det 
ikke kjøpe mat til arbeiderne. Det jeg sa var at hvis selskapet ikke 
får lønnsreduksjon, så kan det ikke få midler til å kjøpe mat til 
vinterdrift. Vi har valget mellem samme reduksjon i begge tilfelle, 
men i det ene også organisasjonsmessig overenskomst og i det annet
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å miste enhver innflytelse på arbeidsforholdene der oppe. Når ar
beiderne går inn på enkeltmannskontrakter, så har de ikke interesse 
av å oprettholde organisasjonen på Svalbard, og da kan heller ikke 
forbundet ha anledning til å gripe inn til våren. Jeg har inntatt 
mitt standpunkt for å søke å nå frem til de best mulige lønns- og 
arbeidsvilkår for arbeiderne på Svalbard.

Olaf Bjerke: Jeg synes at arbeiderne på Svalbard er å beklage 
i denne sak fordi de har fattet to motstridende beslutninger. Der
ved har de ikke lettet arbeidet for forbundsledelsen. Efter dette 
vil heller ikke riksmeglingsmannen medvirke til en voldgiftsdom for 
denne bedrift. Han har gode grunner for det, for han brente 
fingerne sine på en lignende sak i vares. Jeg synes at en streik 
på Svalbard må være like samfundsskadelig som en stans i bygnings
fagene her i byen. Det vilde være bedre for oss om denne sak kom 
for voldgiftsretten enn at vi skulde oprette en overenskomst uten 
arbeidernes medvirken.

Peder Nystad : Jeg kan ikke la Konrad Karisens uttalelse om 
nordlendingene og streikebryterne stå uimotsagt. Folket på Svalbard 
består ikke bare av nordlendinger, men like meget av sørlendinger. 
Også nordpå er streikebryterne blitt behandlet med godt resultat. 
For øvrig mener jeg at saken nu er debattert så meget at alle har 
tatt sitt standpunkt.

Brufladt: Da jeg hadde ordet ista gav jeg bare en orientering 
om forholdene der oppe og fortalte om hvordan de forskjellige^ or
ganisasjoner hadde virket. Jeg vil si at hvis man kommer til å gå 
over til enkeltmannskontrakter igjen, så vil organisasjonen snart 
være en saga blott. Hvis man får en organisasjonsmessig ordning 
med tvang, så vil nok en del gå ut med det samme, men foreningen 
vil bestå og vil kunne arbeide sig op igjen til en stabil organisa
sjon. Det kan være delte meninger om en ordning som kunde bli 
godtatt der oppe. Jeg synes imidlertid at jeg må oplyse landsmøtet 
om hvad som er det almindelige flertalls opfatning der oppe, og det 
er at arbeidet må fortsette. Hvis det blir konflikt, må arbeiderne 
bort derfra. Vintrene 1922, 1923 og 1924 hadde vi lokale konflikter 
på grunn av enkeltmannskontraktene. I november måned, da siste 
båt var gått til Norge, fant arbeiderne å kunne forberede sig på 
konflikt. Man senket arbeidstempoet. Det gikk i 3 uker, men så 
ebbet det ut ved at ingeniørerne og stigerne gikk og snakket med 
folkene enkeltvis. Selskapet kan trekke tilbake tilskuddet til familiene 
og det kan tvinge arbeiderne til å godta et dårligere resultatt enn 
det som foreligger her. Jeg har den opfatning at vi ikke har hatt 
noget tap på å stå i Norsk Arbeidsmandsforbund. Vi har ved det 
kunnet bremse på arbeidsledelsens lyst til å trykke lønningene ned
over. Med hensyn til det å føre konflikt, så må denne føres i Norge 
og skje ved at man blokerer produktene her, men på dette område 
har det vist sig at de organisasjoner som vi skulde holde oss til^ikke 
er denne- opgaven voksen nu. De nordlendinger som har vært på an
leggene der oppe har vist sig å være gode organisasjonsfolk. På 
Svalbard er det vanskelig å få alle med i organisasjonen. Det er
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nemlig der oppe ikke den samme slags anleggsarbeiderstokk som man 
har her i Norge. De som kommer op til Svalbard, kommer dit for 
å tjene penger til ett eller annet formål. Yed de matstreikene som 
vi har hatt en gang om måneden, har ingen sviktet, selv om de 
ikke har vært med på de organisasjonsmessige beslutninger.

Aasmund Selfors: Henriksen uttalte at denne konflikt og kon
flikten i Sulitjelma var analoge. I Sulitjelma bestemte imidlertid 
arbeiderne selv at de skulde ta et lønnsnedslag, men her er det 
motsatte tilfelle. Man skal ikke blande kortene. Jeg er ikke enig 
med den siste taler i at man ikke kan ta en konflikt på Svalbard. 
Jeg har vært med på en konflikt på Svalbard, men den taptes 
fordi den blev ført her i Norge. Det vi her innbydes til er å bryte 
et prinsipp. Hvis vi skal føre konflikt, får vi imidlertid behandle 
det spørsmål særskilt.

Formannen: Løgavlens forslag er basert på den forutsetning 
at det kan inntre en tariffløs periode og på det grunnlag som sel
skapets direktør uttalte til mig. Mine uttalelser var basert på den 
forutsetning at det blev en overenskomstløs periode under konfliktens 
tegn, og da står man der som jeg søkte å gi et fotografi av. Hvis 
situasjonen ordner sig slik som direktøren antydet, da blir det ikke 
konflikt og da står den anledning åpen som jeg nevnte, om organisa
sjonsmessige forhandlinger til våren. Men hvis konflikten utvikler 
sig, står det sådan for hovedstyret at man mister organisasjonen, 
og ut fra den betraktning er det at hovedstyret fremmer sitt forslag 
for at man under enhver omstendighet skal ha tak i forholdene på 
Svalbard.

Konrad Karlsen: Det er spesielt av hensyn til uttalelsene fra 
Moljord og Nystad at jeg forlangte ordet nu. De gjør sig skyld i 
en misforståelse. Jeg har ikke uttalt mig nedsettende om nord- 
lendingene som sådanne, men jeg har pekt på at organisasjonen 
er ny der oppe og at den ligger spredt, og så det at det økonomiske 
trykk er så sterkt der oppe. De to som har uttalt sig, er fra Suli
tjelma. Der er det ikke farlig, for det er et gammelt industristed. 
Men det kan ikke sammenlignes med Nord-Norge for øvrig. Når 
nordlendingene kommer inn i organisasjonen, så er de fullstendig 
like så gode som folk her sydpå. Det er prinsippspørsmål som gjør 
sig gjeldende her. Det er riktig at det dreier sig om medlemmenes 
selvbestemmelsesrett, og jeg vil ha sagt, at hvis beslutningen på 
Svalbard hadde vært klar, så vilde ikke jeg ha inntatt dette stand
punkt. Por mig har det spillet en overordentlig stor rolle, det 
standpunkt som foreningens egen representant har inntatt. Hvis 
man ikke kan vedta hovedstyrets forslag, så bør man vedta Løgavlens 
forslag.

Dirigenten: Bør det ikke i denne sak foretas navneoprop?
Hans Røste: Efter de uttalelser som er falt, er det så stor 

forskjell i opfatningene at det bør foretas navneoprop.
Chr. Henriksen: Jeg synes det er nok å ta alternativ votering.
Aasmund Selfors: Kan ikke de to forslagsstillere enes om et 

felles forslag?
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Løqavlen: Jeg kan ikke gå over til Røstes forslag, fordi det i 
forslaget står ting som der kan diskuteres om hvorvidt det er over
ensstemmende med sannheten. Det er ikke bragt pa det rene at
arbeiderne har forkastet forslaget.

Røste: Efter de oplysninger som er gitt, har arbeiderne be
handlet forslaget og forkastet det. Lønnsreduksjonen har de stemt 
over to ganger. Mitt forslag sier noget om hvad saken gjelder,, 
men det gjør Løgavlens forslag ikke. ,

Voteringen over hovedstyrets forslag foregikk derefter ved 
navneoprop. Forslaget blev forkastet med 61 mot 18 stemmer.
3 representanter var fraværende. „

De 18 som stemte for hovedstyrets forslag var: Johan Røtter- 
eng, Jakob Hagen, Aksel Nygren, Alfr. Tonstad, Arne Brufladt, 
Julius Leifseth, Johs. M. P. Ødegaard, J Eikefjord, Anton Granrud 
Lars Løkkebø, Konrad Botten, Konrad Karlsen, Aksel Selboe, Albert 
Karlsen, Magnus Magnussen, H. J. Jubskaas, Chr. Henriksen og •

De 61 som stemte mot forslaget var: Kristoffer Morken, O. M. 
Johansen, Thv. Nilsen, Halvdan Kristensen, Johannes Tog st ad, Julie 
Ingebrektsen, S. Simonsen, John L. Moen, Peder O. ^oan, Ivei • 
Brekken, Magnus Guldbakke, Godtfred Isaksen, Arnt Jakobsen, O e 
O. Holden, Arthur Lie, N. Syvergaard, Kr. Karlsen, Kristen Aarthun, 
Tideman Hessenget, Jakob Sæther, Ole Beck, Karl Nilsen, Ed v. Sjø- 
lander, Andor Ramberg, Martin Maalø, Peder Nystad, Arnt Pedersen, 
Daniel Berg, Olaf Bjerke, Viktor Nordahl, Olav Bergvik Anders 
Haugen, Ragnar Fossum, Edvard O. Hjelle, D. Isaksen, Johs. Olsen 
Selfors, Martin Dyrseth, Hans Lund, Jakob Jensen, Hilmar O- 
nan, Oskar Hansen, Ole Kristensen, Aasmund Olsen Selfors, Adolf 
A. Lakseforsmo, Jens Martinsen, Olav Paulsen, W. Anstensen, Sigurd 
Sagdal, Emil Jansen, Johan Fagerlien, Ingv. Løgavlen, Lars Bergund- 
haugen, Marius Andersen, Karl Jansen, Kristoffer Høidalen Ole 
Hagen, Hans Paulsen, Magnus Omdal, Karl Bjørnstøl, Hans Røste
on Kristian Moljord. ■ , o- ^

Fraværende var: Frithjof Andersen, Karl Lorntsen og Sigurd

Dirigenten foreslog nu alternativ votering mellem Røstes og
U^&Konrad°VKarlsen: Det er også en annen^ ting i Røstes forslag 
som landsmøtet ikke kan vedta og det er pastanden om at lands
møtet skal påtvinge arbeiderne en lønnsreduksjon. Lønnsreduksjonen 
foreligger uten vår deltagelse.

Løgavlens forslag blev vedtatt mot 32 stemmer som avgas lor
Røstes forslag. . „Konflikten i Sør-Varanger.

Dirigenten: Vi skal nu fortsette behandlingen av den miindt- 
lige beretning for 1928. Som man vil huske fremsatte Edv. bjøian-
der igår et forslag. Det lyder således:

Landsmøtet finner at den pågående kamp om organisasjonsretten ved 
A/S Sydvarangers bedrifter er av så stor betydning for organisasjonens fort-
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satte eksistens i distriktet at alt må settes inn på å støtte samtlige streikende, 
så at kampen kan føres frem til seier for organisasjonen. Forretningsutvalget 
pålegges a undersøke mulighetene for en effektiv blokade ved at andre ar- 
beidergrupper trekkes inn ved betinget sympatistreik. Videre utsender for
retningsutvalget på landsmøtets vegne en utredning av kampens karakter og 
opfordrer de fagorganiserte arbeidere over hele landet til moralsk og øko
nomisk å understøtte de streikende arbeidere."

Formannen: Jeg avbrøt min beretning for at vi skulde be
handle den sak som nu er avgjort. Soin jeg nevnte var det nogen 
saker som var av større omfang. En del saker nevnte jeg titelvis, 
men saker som konflikten ved Sydvaranger og situasjonen ved 
Statens anlegg finner jeg at det er nødvendig å gi landsmøtet en 
nærmere oversikt over. Jeg skal da først gi en oversikt over kon
flikten ved A/S Sydvaranger. Jeg forholder mig refererende, men 
der vil bli mange enkeltheter som det vil være adgang for repre
sentantene å komme inn på så landsmøtet kan få den fulle orien
tering.

Som de fleste er bekjent med har der i de senere år vært 
mindre tilfredsstillende tilstander ved A/S Sydvaranger på grunn 
av at selskapet kom under konkursbehandling. Driften stoppet ikke 
helt, men ruslet og gikk under administrasjon av bostyret. Sommeren 
1927 kom det til en ordning med kreditorene og det blev drift 
under hvad man kan kalle for ordnede forhold, men i mindre måle
stokk enn hvad det hadde vært i selskapets største periode. Under 
konkursperioden engasjerte selskapet arbeidere på enkeltmannskon- 
trakter og løftet dem ut av det almindelige arbeidermiljø ved å gi 
dem titel av betjenter. Da man igjen kom over i mere almindelige 
og stabilere forhold fortsatte imidlertid selskapet med dette. Da det 
var kommet inn i mere trygge arbeidsforhold igjen, begynte man å 
se efter mulighetene for å reise organisasjonen på benene og det 
blev satt igang organisasjonsarbeider der oppe for å vinne tilslut
ning til organisasjonen. Man begynte også å se nærmere på kon
traktsforholdet. Man blev klar over at det var en uting og et ledd 
i bedriftens bestrebelser for å komme bort fra organisasjonens inn- 
flydelse pa stedet. Det reiste sig spørsmål om å komme bort fra 
enkeltmannskontraktene. Flere gamle organisasjonsfolk hadde gått 
inn på enkeltmannskontrakter og derved kommet ut av organisasjo
nen. Det blev da rettet spørsmål tik forbundet om man kunde gjøre 
regning på at forbundet vilde støtte de organiserte arbeidere som 
nektet å gå inn på enkeltmannskontrakter og nu risikerte å bli op- 
sagt. Det spørsmål blev gjentagne ganger drøftet i forbundsstyret, 
men man fant at det ikke var noget middel til å demme op for 
denne utvikling om man støttet de som nektet. Det måtte reises en 
mer effektiv kamp mot kontraktsystemet. Det første ledd i det som 
måtte gjøres var å hindre bedriften i å engasjere folk i det hele 
tatt. Det var det som var grunnlaget for den opfatning som gjorde 
sig gjeldende i forretningsutvalget. Under Landsorganisasjonens kon
gress blev det holdt en konferanse mellem forretningsutvalget og 
representantene der oppe fra. Denne konferanse resulterte i at for
retningsutvalget besluttet å gi organisasjonen i Kirkenes mandat til
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å blokere tilgangen av arbeidere. Nu var man imidlertid rett inn
under jul og nyttår, og man hadde fått den opfatning pa grunn av 
foreteelser selskapet hadde foretatt, at der vilde bli gprt forandrin
ger En del arbeidere var opsagt. Det viste sig imidlertid at dette 
endret sig snart. Alle opsagte blev inntatt igjen og vi fikk beskjed 
om at det var måneds- eller kontraktskarer som var begynt a si 
op sine kontrakter. Det var tendens til at organisasjonen skulde fa 
et bedre føre å arbeide i. Efter som vi opfattet det artet det sig 
også slik. Man var i mars—april kommet til den opfatning at nu 
burde der stilles krav til selskapet om oprettelse av overenskomst. 
Og der oppe mente man at det var påkrevet at forbundet sendte 
en mann til Sørvaranger for å konferere med arbeiderne om stil
lingen eller at det måtte bli anledning for to representanter fia 
organisasjonen der oppe å komme til Oslo for a orientere forret
ningsutvalget. Forretningsutvalget fant at dette var et rimelig kra 
og besluttet å sende Hans Røste nordover,^idet hverken formannen 
eller viceformannen hadde anledning til å ta en reise som vilde 
kreve så mange dager. Hans Røste reiste og kom til Kirkenes 22 
mars. For å gi en så fyldestgjørende oversikt som mulig, ma jeg 
referere Hans Røstes rapport fra Sørvaranger.

Ved min ankomst til Kirkenes onsdag 22 mars var det ordnet med 
møter, så jeg allerede samme dag holdt fellesstyremøte med fagfor
eningsstyrene for Nordens Klippe og Grubernes arbeidsmannsforemng 
hvor man gav de oplysninger som kunde gis angaende mntagelse 
av arbeidere på enkeltmannskontrakt, samt om arbeidsforholdene
ved A/S Sydvaranger for øvrig.

I følge de oplysninger som fremkom pa dette møte, blev cl 
som forbundet kjenner til i følge tidligere meddelelser - ^allerede 
under den tid konkursboet drev verket, inntatt arbeidere pa enkelt
mannskontrakt. Ved selskapets rekonstruermg blev disse kontrakter 
fornyet med 3 måneders opsigelse for samtlige, men for øvrig av 
samme innhold som tidligere. En del av disse som har undertegnet 
enkeltmannskontrakt er yngre arbeidere som ikke har tenkt nøie 
over saken, eller vært klar over hvilke konsekvenser en sadan trem 
gangsmåte kunde medføre. Men det er ogsa de som har undertegnet 
disse kontrakter fullt vidende om den stilling de pa denne mate 
kommer i til de øvrige arbeidere ved verket og til

Det er bl. a. organiserte arbeidere med op til 15 a 20 ars .med 
lemsskap i fagorganisasjonen som har meldt sig ut av fagforeningen 
og festet sig på enkeltmannskontrakt. Det fortaltes at enkelte av de 
som har kontrakt endog håner dem som fremdeles holder pa oigani-
Sa ^ Til jul 1927 blev som tidligere meddelt ved samorganisasjonen, 
samtlige arbeidere ved verket som ikke stod på kontrakt opsagt. 
Disse har dog i alt vesentlig efter hvert blitt gjeninntatt utover vin
teren For enkeltes vedkommende med den bemerkning fra verke s 
side, at de før eller senere alle vilde bli forelagt kontrakter og at 
de likeså gjerne kunde hoppe i det som å krype i det.
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o Det har dog i den senere tid begynt å vise sig en del misnøie 
også blandt de som har kontrakter. I enkelte tilfelle har dette resul
tert i at vedkommende arbeider har gått til å opsi kontrakten, fullt 
vidende om at de derved utsetter sig for ikke å få arbeide ved AIS 
Sydvaranger mere.

Hvad angår den påtenkte blokade for tilgang av arbeidere ved 
verket så var jeg straks klar over at slik som forholdene for nær
værende lå an, idet at verket hadde inntatt så mange arbeidere som 
det for tiden trengte, vilde en sådan blokade ikke ha nogen vesent
lig betydning for å bekjempe inntagelse av arbeidere på enkeltmanns- 
kontrakt. Den vilde så vidt jeg kunde forstå heller ikke føre til at 
organisasjonen kunde få nevneverdig innflydelse over de lønns- og 
arbeidsvilkår som skulde være gjeldende ved verket. Skulde det vært 
utsikter for at en sådan blokade vilde føre frem til en organisasjons
messig ordning av forholdene ved verket, måtte den ha vært iverk
satt på et tidligere tidspunkt.

Slik som alt tatt i betraktning for tiden arter sig ved AIS Syd
varanger, er jeg av den opfatning at man må reise krav om oprettelse 
av overenskomst ved verket. Jeg anser dette som den fremgangsmåte 
som nu kan anvendes og hvorved det kan være muligheter for 
organisasjonen å få tak i saken igjen og derved bli medvirkende når 
arbeidernes lønns- og arbeidsvilkår skal ordnes. Og samtidig ved en 
eventuell overenskomst forsøke å få inn bestemmelser i denne som fast
slår en opsigelsesfrist som gjøres gjeldende for samtlige arbeidere ved 
verket. På dette grunnlag blev saken optatt til drøftelse i fag
foreningene.

Saken blev drøftet i 4 fellesstyremøter hvor man enedes om å 
utarbeide forslag til overenskomst og forelegge saken til behandling 
i vedkommende foreninger.

På fagforeningsmøtene hvor saken blev behandlet var det en
stemmighet om å gi sin tilslutning til den fremgangsmåte som vi 
var enig om på fellesstyremøtene.

Man drøftet og var fullt på det rene med de eventuelle vanske
ligheter som kunde melde sig under en konflikt. Men man var på 
samme tid klar over at hvis det ikke blev gjort noget forsøk på å 
foreta noget som kunde hitføre en endring av forholdene ved verket, 
vilde det bli vanskelig for ikke å si umulig for organiserte arbeidere 
å få arbeide ved A/S Sydvaranger.

Efter et saken var ferdigbehandlet av våre avdelinger og de 
nødvendige beslutninger angående forbundets mandat var fattet, som 
alle^var enstemmige, hadde jeg en konferanse med direktør Knudtsen 
angående spørsmålet om oprettelse av overenskomst med verket. 
Herunder fremholdt direktøren at han hadde inntrykk av at Arbeids- 
mandsforbundet hadde mistet all innflytelse på Kirkenes, men at han 
for øvrig ikke hadde noget særlig å innvende mot å oprette over
enskomst med forbundet. Men tidspunktet for ham passet best enten 
til høsten eller til næste vår.

I hvert fall vilde det for hans vedkommende bli spørsmål 
om en overenskomst av lengere varighet, idet verket var i den
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stilling at det ikke kunde ta en konflikt hvert år. Han hevdet til 
slutt at han ikke kunde gå med på andre betingelser enn de som 
er gjeldende ved bergverkene for øvrig og at de eventuelle lor- 
handlinger måtte føres i Oslo. Jeg gjorde direktøren opmerksom pa 
at de spørsmål som han berørte fikk han fremlegge under de even
tuelle forhandlinger og at vi ikke hadde noget å innvende mot at 
forhandlingene *blev ført i Oslo.

Våre avdelinger blev gjort bekjent med direktørens svar, hvor- 
efter jeg fant at det ikke var mere å kunne utrette på Kirkenes i 
anledning denne sak.

I følge de oplysninger jeg kunde fa arbeider det for tiaen ved 
A/S Sydvaranger omkring 550 mann. Heri ikke medregnet funksjo
nærer og kontorpersonale. I følge opgave fra herredssekretæren skal 
det være omkring 150 arbeidere som har undertegnet enkeltmanns- 
kontrakt. Av disse er høit regnet 40 ved _ Bjørnevand og resten pa 
Kirkenes I den opgave som forbundet tidligere har fått fra sam
organisasjonen over disse forhold var også medregnet funksjonærer
og kontorpersonale. , . . , , n qk

Yerket utbetaler en forskuddslønn for akkordarbeidere av kr. 0.85 
pr. time. Dette ansees ikke som nogen garantert minstelønn, idet 
arbeiderne ved overtagelse av akkordseddelen gjøres opmerksom pa 
at de får hvad de tjener på akkorden og intet mere, selv om det 
ikke blir mer enn 25 øre timen. Fortjenesten på akkord er litt for
skjellig, men i almindelighet dreier det sig omkring kr. 1.40 pr time

For timelønnede arbeidere varierer timelønnen fra kr. 1.00 til 
kr 1 25 pr. time. For arbeidere på enkeltmannskontrakt ligger time
lønnen noget høiere, samtidig som disse arbeidere også får 12 dagers 
ferie om året, for de øvrige arbeidere praktiseres i almindelighet 
den samme ordning som ved bergverkene for øvrig.

I følge opgaver har vår avdeling ved Bjørnevand 55 medlemmer, 
Nordens Klippe, Kirkenes 110 medlemmer. Av disse er for Nordens 
Klippes vedkommende en del medlemmer som for nærværende ikke 
arbeider ved A/S Sydvaranger.

Som det vil fremgå av foranstående er orgamsas]onsprocenten 
ikke stor ved denne bedrift. Dette har naturligvis sin årsak i de 
vanskelige arbeidsforhold som i de senere år har gjort sig gjeldende 
her. Men til tross herfor er det min opfatning at organisasjonens
medsemstall kunde vært adskillig større. „ „

I løpet av de siste måneder har dog organisasjonen begynt a ia 
tilslutning igjen. Dette skyldes for en vesentlig del det prisverdige 
arbeide som de få medlemmer — som vi utover høsten 1927 hadde 
igjen i våre avdelinger - har utført for å holde organisasjonen i 
sammen og for å få ny tilslutning. I dette sitt arbeide har de selv- 
følo-elig fått all den støtte fra samorganisasjonen som denne har 
kunnet gi dem. Det er også min opfatning av^ forholdene der oppe, 
at forbundet bør ofre litt på agitasjon. Jeg går ut fra at det blir 
anledning til å komme til dette spørsmål senere.

Med solidarisk hilsen H. Røste.
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På grunnlag av denne rapport behandlet forretningsutvalget 
saken, og man fant at den eneste måte å reise organisasjonen på 
var å reise krav om oprettelse av overenskomst. Det var videre 
besluttet at hvis kravet ikke blev akseptert av selskapet og megling 
ikke kunde føre til resultat, så hadde man mandat til å opsi plas
sene. Forretningsutvalget godkjente det standpunkt som var inntatt 
i Sørvaranger, og det fremmet forslag til bedriften overensstem
mende med det forslag som var utarbeidet på stedet. Forhandlinger 
blev det praktisk talt ikke, idet selskapet sa at det praktisk talt 
ikke hadde arbeidere som stod tilsluttet organisasjonen. I meglings- 
møtet blev det opsatt følgende protokoll:

År 1928 den 3 mai holdtes møte hos Riksmeglingsmannen.
Tilstede var for A/S Sydvaranger direktør Behrens og for Norsk 

Arbeidsmandsforbund sekretær Eikefjord.
Riksmeglingsmannen fremla l) melding om arbeidsopsigelse fra 

Arbeidsmandsforbundet dat. 2 ds.
Behrens uttalte at bedriften ikke hadde prinsippielle innvendinger 

å gjøre mot å oprette overenskomst med arbeidernes organisasjoner, 
men at den for tiden ikke fant anledning hertil, idet forholdene, 
efter at driften ifjor høst var gjenoptatt, ikke ennu var tilstrekkelig 
konsolidert, og hensett til den ringe prosent av arbeiderne som er 
organisert. Bedriftens ledere var av den opfatning at den fore
liggende opsigelse ikke vilde medføre stans.

Riksmeglingsmannen uttalte derefter, at han efter omstendig
hetene ikke fant å burde nedlegge forbud mot arbeidsstans. Han 
ønsket enkelte forhold nærmere belyst og foreslo derefter forhand
lingene utsatt, idet det var forutsetningen at den bebudede arbeids
stans ikke foreløbig iverksettes.

Eikefjord meddelte at saken vil bli behandlet i et møte i for
bundet i eftermiddag og svar bli gitt umiddelbart efter.

Valentin Voss.

På grunn av reise hadde jeg ikke anledning til å være til stede 
hverken i meglingen eller i forretningsutvalget. Man fant at man 
måtte oprettholde det standpunkt man hadde inntatt og eventuelt 
gå til arbeidsstans. Man hadde jo bemyndigelse til det og arbeids
stansen skulde inntre 12 mai. Det viste sig da at arbeidsstansen 
fikk større omfang enn man hadde kunnet regne med efter de or- 
ganisertes antall. Allikevel var det en stor del av folkene som stod 
igjen på arbeidsplassen. Ja, det alt vesentlige antall av arbeiderne 
stod igjen på arbeidsplassen. Det opstod da den situasjon at man 
fikk henvendelse fra de uorganiserte som protesterte mot stansen, 
idet de hevdet at streiken var iverksatt av folk som ikke arbeidet 
ved A/S Sydvaranger. Overensstemmende med gammel praksis har 
man imidlertid ikke innlatt sig med uorganiserte. Konflikten inn- 
tråtte 12 mai. Det blev da rettet en henvendelse fra organisasjonen 
deroppe om at de som ikke var organiserte, men deltok i streiken 
skulde erholde understøttelse fra organisasjonen. Videre fikk man

95

envendelse om ikke organisasjonen kunde stille sig som garantist 
or en ikke uvesentlig varepost til det kooperative selskap deroppe 
mder konflikten, så det kunde yde kreditt i denne tid. Lands- 
rganisasjonen og forbundet skulde bære det eventuelle tap _ pa 
ffæren. Hverken Landsorganisasjonen eller forbundet kunde mn- 
ilo-e i denne varekreditt og heller ikke i det å understøtte de uor
ganiserte som deltok i konflikten. Denne beslutning har man en- 
temmig oprettholdt også senere. Med hensyn til nærmere oplys- 
ainger om enkelte omstendigheter i forbindelse med denne konflikt, 
å anser jeg det mest formålstjenlig at representanten for bør- 
raranger redegjør for dem. Rapportene er oversiktlige og greie, 
nen man kan allikevel vanskelig greie å huske alt. Derfor anser 
eg det riktigst å anvende denne fremgangsmåte. Vi fikk imidlertid 
ølelsen av at det ikke var så sterkt tak i konflikten som det burde, 
■ære. Tross blokaden var det tilsig av arbeidere og arbeidsstyrken 
red bedriften øket efterhvert. Det artet sig imidlertid da sa, at det 
rar en konflikt under opseiling for Skog- og Landarbeiderforbundet, 
)g dette sendte sin viceformann opover. Vi fant det da riktig a 
mmode Vestad, som er gammel grube- og anleggsarbeider, om a 
mdersøke forholdene på Sørvaranger for oss og avgi en rapport 
im stillingen på det tidspunkt. Vi fandt ogsa a burde medvirke 
ved omkostningene ved dette. Vestad fremla en rapport for for
retningsutvalget, og han deltok også i det møte hvor saken blev. 
behandlet. Det tok nogen tid førenn man kom til a behandle saken, 
idet jeg har vært meget borte på reiser i denne tid. Vestads, rap-, 
port lyder således:

Ad konflikten ved AjS Sydvaranger-.
I henhold til avtale ved min avreise fra Oslo den 22 juni d. å. 

til Kirkenes, skal jeg i anledning forholdene dersteds fa meddele
f°rblbi!lerf ndttndnærvær på Kirkenes har jeg avholdt møter med 
både „Nordens Klippe" og Grubenes Arbeidsmannsforenmg for a kunne 
få et innblikk i medlemmenes betraktning over situasjonen.

Mitt inntrykk fra disse møter er at folkene stort sett er klar over, 
at konflikten neppe fører frem til et for arbeiderne gunstig resu ta .

I den forbindelse kan nevnes, at spesielt pa Kirkenes begynner 
misstemningen å gi sig ganske høilydte utslag, og disse memngs- 
ytringer vil ganske sikkert bli ennu mere betydningsfulle, bi det 
kan endog være fare for at en stor del vil ga tilbake til arbeidet, 
når de stedlige organisasjoner om ganske kort tid vil være ute av 
stand til å yde bidrag til de ikke understøttelsesberettxgede. °

Man har imidlertid ennu tømmerlastningen ved Elvenes a talle 
tilbake på: denne er dog ennu ikke satt i gang, og i hvor stor ut
strekning den vil komme de streikende til gode er foreløbig et 
åpent spørsmål. Det viser sig også at det nede pa Kirkenes i gans e 
stor utstrekning må gis ekstrabidrag til medlemmer som oppebærer 
ordinær understøttelse, og når dette er forholdet pa denne årstid, 
kan enhver tenke sig, hvorledes det vil arte sig til vinteren.
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Det er en utbredt misnøie over at forbundet ikke har dispensert 
fra lovens bestemmelser angående understøttelsen, og henvises det 
i den anledning til at det alltid har vært kotyme deroppe å „kjøpe“ 
medlemmer før konfliktene. Likeledes har medlemmene fått det 
inntrykk av Røste, at i dette tilfelle, hvor det var kamp om orga
nisasjonsretten, vilde forbundet i denne retning stille sig ytterst 
velvillig.

Det sier sig selv at jeg under møtene understreket sterkt, at 
arsaken til det forhold man nu var kommet op i i Sørvaranger var 
a søke i, at man ikke hadde sørget for å holde sin organisasjon i 
mobil stand, og pa møtene og likeledes under et felles styremøte 
som blev avholdt gav jeg uttrykk for at jeg ikke trodde det var 
nogen utsikt til at forbundet og Landsorganisasjonen vilde forandre 
sin tidligere beslutning om understøttelsesforholdet.

Som et resumé av betraktningsmåten kan noteres at organisa
sjonene neppe vilde ha tatt konflikten på dette tidspunkt, hvis de 
ikke hadde vært forvisset om at organisasjonen vilde ha tatt sig av 
samtlige som gikk ut i konflikten.

For å komme over til forholdene på arbeidsplassen kan nevnes 
at det, uten at man kan få tak i det absolutt nøiaktige tall, i Bjørne
vatn nu arbeider ca. 130 mann og på Kirkenes ca. 275.

Dette vil si at det sa vidt man vet ved Bjørnevatn er kommet 
til efter konfliktens utbrudd 31 mann og for Kirkenes’ vedkommende 
ca. 20 nye mann.

Ved Kirkenes arbeides det i ganske stor utstrekning 16 timers 
dag, slik at det reelle antall arbeidere sannsynligvis er noget mindre.

Ved Bjørnevatn er det for tiden kun 1 vant stolldriver, mens 
det normale antall er 16; dertil kommer at selskapet ikke har nogen 
øvet storborer.

Man kan vel imidlertid gå ut fra, hvilket jeg også gav uttrykk 
for pa møtene, at selv om det ikke melder sig nogen øvet grube- 
arbeider til tjeneste, så vil selskapet sørge for å trene op folk, som 
om ikke altfor lang tid kan utføre arbeidet tilfredsstillende.

Ved Kirkenes er visstnok også forholdet at det mangler vesent
lige fagarbeidere for å få produksjonen på toppen, men også der 
vil selvsagt det samme forhold gjøre sig gjeldende som for Bjørne- 
vatns vedkommende, under forutsetning av at konflikten blir gående 
utover vinteren.

Produksjonen er såvidt de oplysninger jeg har kunnet innhente 
ca. 50 pct. av hvad den var før konflikten. Dette gjelder så vel 
grubene som Kirkenes. Jeg vil dog her bemerke at dette talls rik
tighet kan jeg ikke garantere for.

Som min opfatning av situasjonen kan noteres at jeg har liten 
tro på at^ denne konflikt kan føre frem. Selv om arbeiderne har 
utsikt til å kunne holde det gående i samme utstrekning som nu til 
høsten, så vil ganske sikkert de uorganiserte og de ikke bidrags- 
berettigede organiserte, om ikke før, så ved vinterens inntreden bli 
tvunget tilbake til arbeidet, og jeg har heller ingen tro til at de 
som understøttes av organisasjonen vil være i stand til å klare sig

vinteren igjennem uten ekstraordinære foranstaltninger fra hoved-

0rgaFo3detSer1nemlig at folkene deroppe. bortsett fra en del ved 
Bjørnevatn, ikke er grubearbeidere i den forstand so meler si landet 
De er hverken innstillet på eller har evne og vilje til a kunne ta 
en virkelig kamp, som grubearbeiderne ellers har visert nødt til.

Og i dette tilfelle er det vel mere enn tvilsomt om selv 1 ars

kordlM ^ og som {or øvrig også drøftedes ganske
tidlig på møtene, om hovedorganisasjonen har evne til a ramme 
A/S lydvaranger på andre steder, f. eks. losnmgen av batene eller 
blokade av arbeide som utføres for A/S Sydvaranger pa andre ste-
der Unikke dette la sig gjøre, vil jeg til slutt ha uttalt som min 
personlige opfatning (styrket for øvrig ved samtaler med flere av 
våre folk), at hvis hovedorganisasjonen innen vinterens komme kan 
opnå at samtlige streikende kan fa sine plasser tilbake, vil resul 
tatet av denne aksjon, forholdene tatt i betraktning, være akseptabelt 
for orJanisasionen og vil arbeiderne deroppe da muligens for efter- 
tiden sørge for å være bedre rustet til å ta et tak med A/S Sydvaranger.

Kongsvinger den 17 juli 1928.

I forbindelse med denne rapport fremla Vestad ogsa 0et ^ 
som gikk ut på å henstille til forretningsutvalget a søke a fa istand 
nve forhandlinger på basis av det forslag som blev fremlagt i meg- 
Hngsmøtet i mai måned, og så søke å få sympatiaksjoner i stand 
fra andre gruppers side. Yidere forelå det en ny henvendelse om 
støtte til de^som ikke var bidragsberettiget efter lovene. Forretnings
utvalget besluttet å forsøke nye forhandlinger og likeledes a foreta
undersøkelser for å bringe på det rene J^^Se '-
aksloner Men med hensyn til spørsmålet om støtte, sa tant torret 
nii gsutvalget ikke å kunne endre sitt tidligere standpunkt. En ar- 
sak^ertil var at man regnet med at saken vilde komme op pa det

,0r<! ffl^uligheten, .or forhandlinger, ha» jeg med-
dele at bedriffen oprettholder sitt standpunkt fra meglingsmøtet. Den 
vil ikke forhandle om overenskomst under den situasjon som er ti 
Itede på Kirkenes nu. De sier, at skulde de oprette overenskomst 
med Norsk Arbeidsmandsforbund nu, sa vilde det være a opre 
overenskomst med en organisasjon som ingen av be(^Ilf^ ® 
dere er medlem av og overenskomsten vil ikke være av intere 
fordi det på grunn herav ikke vil bli tatt hensyn til overenskomsten. 
vTdere har de sagt, at den drift de har nu tilfredsstiller de krav 
som stilles. De kan øke arbeidsstyrken noget for a legge produk 
sionen på lager, men det vil kun gjelde en 50 a 100 mann tor et 
nar måneder. Dette vil si at forhandlinger fører ikke frem.
1 Med hensyn til sympatiaksjoner, så er det her ikke sa mang
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organisasjoner man har a velge mellem. Det kunde varne en sym
patiaksjon fra formernes side, idet Sydvaranger er en stor forbru
ker av støperigods. Jeg har derfor henvendt mig til formannen for 
Formerforbundet. Han lovet å undersøke i hvilken utstrekning stø
periene leverer gods til Sydvaranger. Han kjente til en bedrift i 
Bergen som var leverandør, men denne bedrift var i den forfatning 
at den ikke kunde betale sine folk. Det er dog ikke inntrådt stans 
her. Formerforbundets formann sa videre at utviklingen vilde bli 
den, at når våre medlemmer nekter på et støperi, så overføres leve
ransen til et annet støperi, inntil vi kan regne med at vi har alle 
våre medlemmer i sympatilockout. Og den opgave klarer ikke vårt 
forbund. Yi ma ha ekstra støtte fra de forbund som krever vår 
sympati. Dette var Formerforbundet. For øvrig har jeg ikke kunnet 
undersøke nærmere om de bedrifter som har forbindelse med Syd
varanger, idet de er spredt over det hele land. Med hensyn til 
spørsmålet om a stanse lossingen av de skib som transporterer Syd- 
varangers produksjon, så har jeg undersøkt hvordan det ligger an 
i Transportarbeiderforbundet. Det vesentligste går i transport til 
England og Tyskland. Man kunde naturligvis ha forutsatt at under 
den langvarige konflikt i Sverige, så skulde eksporten fra Syd
varanger øket. Forholdet er imidlertid at den største del av den 
svenske eksport gar til de tyske jernbruk og den er også av en 
annen kvalitet enn malmen fra Sydvaranger. Det er meget van
skelig å kombinere de to malmsorter ved ett og samme bruk. Der
for har konflikten i Sverige bare hatt en ganske uvesentlig betyd
ning for Sydvaranger, og Sydvaranger har derfor heller ikke gjort 
nogen anstrengelse for å øke arbeidsstyrken under konfliktsituasjo
nen i Sverige. Det man må regne med er eksporten til England. 
Transportarbeiderforbundets formann sier, at her i landet kan vi 
makte a stanse de produkter som kommer fra Sydvaranger. Det 
vil i tilfelle bli her i Oslo, for det er Spikerverket som overtar den 
malm som Sydvaranger leverer her i landet. Internasjonalt hadde 
han liten tro på at en blokade vilde lykkes, idet forholdene i Eng
land ligger særlig vanskelig an. England er nemlig velsignet med 
tukthuslover av en ganske anderledes omsiggripende art enn de vi 
har her i landet. Loven der forbyr absolutt at man blander sig inn 
i konflikter som har sin rot i andre land. Konklusjonen av dette 
blir at det er små utsikter til, at man som forholdene ligger an der 
hvor det har særlig interesse kan gjøre regning med sympatiaksjo
ner som kan føre til tilfredsstillende organisasjonsmessig ordning. 
Jeg vil for tydelighets skyld gjenta, at det fremgår av Yestads rap
port, at det er hans inntrykk at arbeiderne selv ser på det slik, at 
det er ingen sannsynlighet for at man kommer ut av affæren med 
et resultat som er et virkelig resultat. Det eneste kunde da være 
en ordning som sikret de streikende arbeide ved selskapet.

Det essensielle nu er imidlertid det forhold som er opstått mel
lem organisasjonen deroppe og forretningsutvalget angående den 
økonomiske støtte. Jeg vil si et par ord til begrunnelse for mitt 
standpunkt i det spørsmål. Jeg kunde ikke vite, at det har vært
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praksis at man under en konflikt — selv om man er nødt til å 
regne med at en del uorganiserte vil vise solidaritet — skal yde 
uorganiserte understøttelse. Jeg har aldri forstått det slik at man 
skulde ha nogen juridisk eller moralsk plikt til å yde understøttelse 
til sådanne. Det er en linje som efter min mening vil føre til orga
nisasjonens opløsning. Hvis dette blir praksis, hvem skulde da være 
interessert i å være organisert? Hvor mange vilde da ofre det som 
er nødvendig og bære de omkostninger som skal til for å ha en 
handledyktig organisasjon? Jeg har ennvidere spurt mig selv: Hvil
ken rett har disse folk til å kreve bidrag av de midler som de 
organiserte arbeidere gjennem slit og savn har skaffet til veie for 
sig selv og sin organisasjon? Denne linje vil føre til uholdbare 
tilstand.

Karl Nilsen: Det eneste vi kan bruke her er solidaritet og 
kameratskap.

Hans Røste: Yestads uttalelse om mig er uriktig. Sjølander har 
protokollen med sig og av den vil man se, at Røste ikke kunde ut
tale noget bestemt. Jeg har svart, at så langt Landsorganisasjonen 
går, så langt går også forbundet. Det er hvad jeg har sagt.

Edv. Sjølander: Såvidt jeg kunde forstå formannens redegjø
relse, så er det intet å innvende mot den for korrekthetens. og sak- 
lighetens skyld. Det som jeg bet mig fast i og som muligens var 
en misforståelse, var det han uttalte om hvor mange som gikk ut 
i konflikt og hvor mange det var som stod igjen, da konflikten brøt 
ut. Efter kretssykekassens opgave pr. 12 mai, var det 308 som stod 
igjen på arbeidsplassen, mens det var 118 som gikk i streik. Men 
av de 308 var det en del som deltok. Vi anså de streikendes antall 
noget høiere enn det kretssykekassens opgave lyder på. Nu anser 
vi antallet omkring 300, idet det er en del som er reist fra stedet. 
Dette har dog ikke så stor betydning. Det som interesserer er stil
lingen idag. Yi har ca. 500 arbeidsvillige, og hvis vi har 318 med 
i streiken, så er det et nøkternt tall. I konfliktens annen uke var 
det 300 streikebrytere. En del av disse har skrevet til sine hjem
steder efter flere, slik at tallet nu er kommet op i 500. Det har 
stadig vært tilsig av arbeidsvillige. En del av disse har vi fått om
vendt og sendt hjem. Ellers vilde tallet ha vært betydelig høiere. 
Konfliktens karakter er alsidig. Kun i formen er det en streik, men 
i virkeligheten er det bare en fase i selskapets utrydningskrig mot 
de organiserte arbeidere. Ved en rekke manøvrer lyktes det direktør 
Knutsen å utrydde Formanns- og Verksmesterforeningen. Dermed 
var han ferdig med det „Lille Folkets Hus . Nu skulde han snart 
greie det store Folkets Hus, blev det sagt. Trakasseringene er gjen- 
nemført metodisk. Vi har et eksempel i den måten hvorpå Konrad 
Karlsen blev trakassert. Han blev først flyttet over til en avdeling 
som det senere viste sig skulde legges ned. Derved blev man kvitt 
ham. Omkring 1. desember var der ialt 615 mann i arbeide ved 
A/S Sydvaranger. Av disse var der 48 organiserte, 267 organisa- 
sjonsmulige og 213 månedskarer. Av de organiserte var det kun 12 
på Kirkenes, hvor de fleste er i arbeide. På Bjørnevand var orga-
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nisasjonsprosenten bedre. Arbeidsmandsforbundet hadde praktisk 
talt ikke medlemmer der oppe den gang, idet de fleste hadde opgitt 
troen pa organisasjonen. De fleste av medlemmene stod utenfor ar- 
beidsplassen^ og betalte sin kontingent med fri-merker. Efter hvert 
lyktes det å trekke inn mange av de gamle medlemmer og agita
sjonen blev øket. I november måned blev alle arbeidere ved sel
skapet tilskrevet om å ordne sig med organisasjonen. Da opsigelsen 
kom blev det et ophold i dette arbeide, idet det blev annet å drive 
med da. Efter nyttår tok hvervningen fart påny og dette bragte 
vare medlemmer til å frykte for at organisasjonen skulde gå helt 
til grunne. Dette resulterte i henvendelsen om å få en mann op over. 
Det blev fra vår side gjort henvendelse til de som hadde kontrakter, 
men det var ikke mulig å få dem til å si op sine kontrakter. En 
del sa dog op, men de fleste av dem blev skremt til å ta sine op- 
sigelser tilbake igjen. Den 12 mai var det få som var ferdig med 
sine kontrakter. Jeg^ tror det er få som kan peke på at det er for
sømt noget for å få arbeiderne organisert. Det er særlig to mann 
som er blitt martyrer for sin trofasthet mot organisasjonen. Den 
ene av disse har vært ledig et helt år, mens den annen blev inntatt 
igjen efter 5 måneders ledighet. Nektelsen av å yde disse kamerater 
støtte førte til at månedskarene brukte dette som argument mot å 
ga inn i organisasjonen. De pekte også på tidligere tilfelle og sa at 
organisasjonen gjør ikke noget for sine medlemmer. De som under
skrev kontraktene blev fullstendig verktøi i bedriftens hånd og de 
agiterte mot organisasjonen. Det er ikke så godt å arbeide for or
ganisasjonen på et sted, hvor man foruten selskapets makt har 250 
agitatorer mot fagorganisasjonen. Dette er en lockout fra selskapets 
side. Dette er det Sydvaranger-arbeiderne gjør gjeldende når de 
krever dispensert fra lovenes bestemmelser. De spør: Hvilken for
skjell er det på de som gikk inn i organisasjonen før 19 mars og 
de som star i organisasjonen idag? Nu har vi 109 bidragsberet- 
tigede og over 200 som den stedlige organisasjon må dra omsorg 
for. Hvorfor har organisasjonen dratt omsorg for disse 200 mann? 
Selskapet tilbakeholdt lønnen da konflikten brøt ut og disse folk 
stod derfor på bar bakke. Varekreditten blev avvist og organisa
sjonen skaffet da bidrag til alle inntil 9 mai ved varesedler. Dette 
bade til organiserte og uorganiserte. De første 14 dagene måtte 
organisasjonen sørge for alle som var i konflikt. Det er til dato 

a u^e(^e 4000 kroner i uken, mens forbundet har utredet 
2019 kroner i 14 uker. Det er for å skaffe den bredest mulige front 
mot selskapet at dette er gjort. Månedskarene viste sig å være 
væire enn vi regnet med. Møtene med dem artet sig som de rene 
barratmøter. De holdt prinsipielt på kontrakter og sendte en depu
tasjon til organisasjonens styre for å få en konferanse. Kravet var 
da at konflikten skulde utsettes — ikke i tre måneder, men til 1. 
april 1929 mot at månedskarene sa op sine kontrakter. Måneds- 
karene, gikk selskapets erinde. Like før opsigelsen fant sted var 
dei pa selskapets kontor satt op en liste på 50 mann som skulde 
sies op. Yi har bragt på det rene at de fleste av disse var fagor

ganiserte arbeidere Hvis ikke opsigelsen var kommet, så vilde vi 
på dette tidspunkt under ingen omstendigheter hatt nogen organiserte 
ved bedriften. Stillingen er nu den at selskapet har 60 prosents 
produksjon med en arbeidsstyrke på 500 mann mot før 540 mann. 
Spørsmålet er nu hvordan konflikten skal kunne bringes til den 
heldigst mulige løsning. Det må bli spørsmål om vi skal henstille 
til avdelingene å overveie om vi skal avblåse streiken, eller også 
om å øke støtten til de streikende så de kan holde ut utover vin
teren. Organisasjonsprosenten er nemlig ikke idag mindre enn den 
har vært tidligere, men forholdet er blitt mere ondartet ved at sel
skapet har kjøpt en del folk som har dannet en gul organisasjon. 
Denne gule organisasjon boikotter Folkets Hus og de kjøbmenn som 
holder sig til de organiserte arbeidere. For å gjøre kampkraften 
enda tyngre enn den er hadde vi tenkt også å nevne det som for
mannen var inne på, nemlig utsiktene til å blokere selskapet innen
lands og utenlands. Efter formannens redegjørelse skulde det være 
små utsikter til at slike aksjoner kan føre frem. Trusselen om blo
kade skulde vel kunne hjelpe om man maktet å gjennemføre et 
eller to eksempler? Videre har vi tenkt at man kunde få Lands
organisasjonen til å medvirke til at fagorganisasjonen ad frivillig- 
hetens vei vilde gjøre sitt til å støtte eller stive op kampviljen. Jeg 
kan ikke komme bort fra at forbundet ved en betraktelig økono- 
nomisk støtte skulde kunne gjøre sitt til å føre konflikten frem til en 
heldig løsning. Våre anstrengelser for å avfolke bedriften er et ledd 
i denne kamp. Yi har forsøkt dette gang på gang. Rapportene fra 
disse forsøk har ikke vært opmuntrende, men vi mener at man her 
skulde kunne opnå noget i det lange løp. Dette er ikke store ting, 
men jeg vil si at hvis landsmøtet ikke gjør noget, så går de 300 mann 
det her gjelder sin undergang i møte i løpet av 6 uker. Det er av
hengig av når isen går i Pasvikelven. Sjølander konkluderte med å 
opta det forslag som dirigenten refererte ved debattens begynnelse.

Formannen: Man må være opmerksom på at det i dette forslag 
ligger den realitet, at hvis Sjølanders forslag vedtas, så vil det si 
at alle skal understøttes. Forbundet slår derved inn på den linje 
at ikke organiserte arbeidere skal understøttes under en konflikt. 
Det er selvsagt ikke i dette tilfelle første gang i organisasjonens 
historie at den ting inntrer at uorganiserte viser sin sympati, men 
det er like så sikkert at det tidligere ikke er fattet beslutning om 
at de skal være like berettiget til understøttelse som de organiserte. 
Man må spørre: Hvad har de uorganiserte gjort for å skape en 
organisasjon? Men når disse folk like meget av skamfølelse som 
av solidaritet forlater arbeidsplassen under en konflikt, så skal de 
være likeberettiget til å nyte godt av det de organiserte har skaffet 
sammen. Det må være en fastslått linje at de som har bidratt til 
å skape og oprettholde organisasjonen også bør være de som nyter 
godt av den. Jeg har ikke oversikt over hvilke konsekvenser dette 
fører med sig. Jeg er ikke sikker på at man har tilrettelagt alt 
den gang man besluttet å gå til konflikt. Nu er det 109 bidrags- 
berettigede i Sydvaranger. Da kan man ikke si at grunnlaget var
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ærlig godt i Kirkenes. Selv om det var et stort antall kontrakts- 
bundne deroppe, sa var det også et stort antall uorganiserte så man 
hadde arbeidsfelt nok for å skape en brukbar organisasjon ’på. Det 
viser sig at det er praktisk talt like mange uorganiserte som orga-
Tf f l01? deltar 1 k^flikten. Hvis man her slår fast at de 200 
skal ha bidrag, sa er det heller ikke noget lite økonomisk spørsmål 
Forslaget innebærer at konflikten skal understøttes inntil a/det kan 
opnaes et tilfredsstillende resultat. Faktum er at bedriften nu har 
de arbeiderantall som den hadde da konflikten brøt ut. Nu er det
sakeif tU /f fiar f°r.egatt tilsig av arbeidere under konflikten. År- 
saken til at tilsiget ikke har vært større enn det har vært skyldes 

el at organisasjonen ogsa pa det område har tatt de økonomiske 
konsekvenser. ^ Man har forstrukket de som er kommet til stedet 
med midler, sa de har kunnet komme sig til en annen nlass lander: Ja, det er riktig.) Dette utvidl konfli™ Man må da
linie S^Man Tå ®I?elm]antel\ Kan^organisasjonen gi sig inn på denne 
mje. Man ma ikke gi sig mn pa en votering her uten å ha fore

tatt nærmere undersøkelser. Jeg vil på det bestemteste fraråde at 
andsmøtet vedtar forslaget. Deri ligger det imidlertid ikke at ikke 

landsmøtet har vist solidaritet med de kjempende arbeidere Det er
ffikt ^ Tf reiSer til 6n arbeidsPlass hvor det er kon-
likt. Den understøttelse som nu utbetales får vi refusjon til fra 

Landsorganisasjonen, men man kan ikke regne med at Landsorua 
nisasjonen vil utvide støtten. Man må derfor regne med at for
bundet selv ma skaffe tilveie de midler som skal til for en støtte 
som den det her er tale om. Disse midler må skaffes fra medlem
mene gjennem kontingent. Nu er det opfatningen at kontingenten 

stor> meneden har allikevel ikke vært større enn at den så 
vidt har klart a dekke forbundets virksomhet Vedtagelse av 
Sjølanders forslag må derfor medføre ekstrakontingent. For
mannen sluttet sitt innlegg med å meddele at han nu måtte eå
debatPtridaegende °g derf°r ikke kUnde delta 1 den avsluttende

Tideman Hessenget: Vi er kommet til det resultat at konflikten 
bør og skal vinnes. Dette kan høres rart ut for folk som ikke er 
kjent deroppe, men forholdet er det at selskapet ikke har vante folk 
hT f i,, kk<j ,f° k nok 1:11 a drive °P stullene. Da konflikten
det io Tått f Se.lskapet løssPrengt f]'e11 til et års drift- men nu er 
ri,f fat* 4 måneder av denne tid. Jeg har forstått Sjølanders
som fTderhen’ aVdet, biare gielcler å skaffe understøttelse til folk 
som fra _en viss tid skulde ha vært understøttet efter sine rettig-
heter, hvis ikke konflikten var kommet så tidlig. Det skal ikke være 
til understøttelse til folk som kommer reisende for å få arbeide 
Det er mange deroppe som har vært med på konflikter før og de
?vTs d^ dTne k°,nfIikt ,er g0dt forberedt. Konflikten kan greies
hvis de som er i kamp kan greie å holde sammen. Før konflikten
stod d^ Trf Stll ln,gGa nboidbar for oss som var organiserte. Vi
Det er dTT Va g enten \ta kontrakt eller også ikke få arbeide. Det er derfor organisasjonens beståen eller ikke beståen det gjelder
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Organisasjonen er 20 år gammel deroppe. 20 års arbeide vil der
for i tilfelle gå til grunne.

Sjølander: Det jeg foreslår er det som vi har tenkt å opnå. 
Formannen legger en utvidet betydning i forslaget. Dette forslag 
behøver ikke å bety at de som kommer til Stedet skal bli gående 
der og heve streikeunderstøttelse. Det det menes er at alle de som 
efter 19 mars har oparbeidet sig rettigheter i forbundet, skal til- 
ståes almindelig streikebidrag. Forretningsutvalget vil ha kjennskap 
til at det foreligger andragende om å utvide streikebidraget for de 
som har 8 ukers medlemsskap. Vi kunde ha fått alle som er ute 
i kamp inn i organisasjonen, hvis vi ikke hadde holdt oss forbun
dets lover efterrettelig. Vår optreden vakte misnøie blandt arbei
derne, for de var forberedt på å bli med i konflikten og var ikke 
tidligere blitt gjort opmerksom på dette. I 1923 blev det foretatt 
en masseinnmeldelse av medlemmer deroppe. Medlemstallet kom op 
i 600 mann, men de fleste av disse blev ikke medlemmer mer enn 
tre uker, da det ikke blev konflikt. Som gammelt medlem i Jern- og 
Metallarbeiderforbundet kan jeg ikke gå med på å yde understøt
telse til nyinnmeldte. Realiteten i den beslutning landsmøtet fatter 
må være at det oprinnelige andragende fra avdelingen om utvidelse 
av understøttelsen må det kunne gå an å innvilge. Det er da klasse- 
messig ingen forskjell på de som gikk inn 8 og de som gikk inn 7 
uker før konflikten. Storparten av medlemmene deroppe har mindre 
enn 8 ukers medlemsskap. Nu utbetaler forbundet ca. 2400 kroner 
pr. uke. Beløpet vil da komme op i 5000 kroner pr. uke. De kli
matiske forhold deroppe om vinteren gjør at man da trenger store 
midler til brensel. De kan derfor ikke klare sig med understøttelsen 
på denne tid. Det kan være riktig av formannen å si at det ikke 
skal være nogen undtagelsesbestemmelse for Sydvaranger, men til 
det vil jeg spørre: Finnes det lignende tilstande andre steder i Norge? 
Forholdet er det at folkene enten må gå under eller også må de 
bli arbeidsvillige. Vi kan efter min mening ikke være bekjent av 
å overlate disse folk til sin skjebne. Da vil i tilfelle organisasjonen 
til evige tider være ryddet vekk fra jordens overflate.

Dirigenten: Vi kan neppe fortsette lenger når formannen er 
fraværende.

Konrad Karlsen'- Det er nu gitt så inngående redegjørelser at 
jeg ikke behøver å si så meget. Det er riktig at der under lockouten 
i 1923 tegnet sig 200 å 250 medlemmer av organisasjonen, så mange 
som 600 var det imidlertid ikke. Det det dengang gjaldt var optje- 
ningstiden for ferien. Jeg vil bare si at det er få som ikke har vært 
en tid i Sydvaranger som vet hvordan forholdene er deroppe. I årene 
før krigen var organisasjonsprocenten betydelig høiere enn den er 
nu. Det har sin grunn i at det fra 1918 til 1922 blev driftsstans og 
det medførte at organisasjonen blev oprevet. Da så driften kom 
istand igjen fikk vi selskapets konkurs. Hertil kommer at det der 
oppe er en stor fiskerbefolkning, som når fisket slår feil søker sig 
arbeide ved selskapet, men som snart blir lei av det innelukkede 
arbeide og derfor stadig skifter. Denne stadige skiftingen av folk
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^driftsledelsen anledning til å føre en bevist trakasserings- 
taktikk. Jeg tror ikke at vi kan vedta Sjølanders forslag. Vi står
i7 f va w/1 oVmt®ren- Det eneste vi kan gjøre er å pålegge forretnings
utvalget a undersøke om det kan utvide konflikten ved en blokade 
som rammer eksporten fra Sydvaranger.

Formiddagsmøtet torsdag 30 august.
Dirigent: Kristian Moljord.

rnd ‘tvIw at det var foretatt navneoprop refererte sekretæren, Kon
rad Karlsen, protokollen som blev godkjent.

Konflikten i Sørvaranger.
, P- O- Moan] Jeg beklager at Sjølanders forslag har fått en sådan 
form at det er i strid med forbundets og Landsorganisasjonens lover. 
Dette gjør at jeg ma stemme mot forslaget
fliktef^Fft^ • Porh°!det e.^ i° det at forbundet har godkjent kon- 
har fo^kS j “T1?® V arbeiderne, når meddelelsen om at vi
har forkastet forslaget kommer til Sydvaranger, i flokk gå til sel
skapet og undertegne enkeltmannskontrakter. Organisasjonen der
tilPSiø7n I 3 Vfrh Ødelagt. for laD8'e tider fremover. Jeg henstiller 
til Sjølander at han tar sitt forslag tilbake og i stedet går over til 
følgende forslag som jeg vil fremsette: ^
som deltarT keotnfh>tpnIer TSinlndela7^trei^understøttelsen ti] alle arbeidere

ideeim Je® f°rStår at Sjølandeps f°rsJag er fremsatt av rent
«r et Fffefrieri°g-]eg SklUde 0nSk6t at kunde ha ste^ 

art . rlj 1 °plJSnmger som foreligger er konflikten av den 
art at det er nødvendig at man bidrar til den. Det er nødvendig 
at vi her fastslar at Norsk Arbeidsmandsforbund er en kamporgato- 
msasjon som med alle midler vil forbedre vilkårene for grube og
organfs^oneerna begynner nu å sPre si8' en viss mistillit til
for lå nf f m kamP0L=anisasjonen. Dette truer organisasjonen
få h1 J ,tl?eir fpemover- Tendensen innenfor Norsk Arbeidsmands- 
f or bun ds ledelse har vært å fremelske borgfredslinjen og det er vel

Gt “f1 har bld.ratt 411 at ållden blandt arbeiderne er som den 
åån-o - ■ Jeg ,er 6?g med Ødegaard i at Sjølanders forslag er

ganisasjonsop^løsende. Man måtte også ha en ganske annen økono-
sla? 07®rsikt hvis man skulde kunne gå til vedtagelse av dette for- 
SJZ 6r d°g klar ,over at det her gjelder såvidt ekstraordinære 
W ål ,1 ,ma 1h]elpe arbeiderne der oppe så langt det går an.
sert bir H? r !andsmøtet1 at man kan bevilge et nærmere fik
sert beløp til finansiering av konflikten.

Dirigenten: A. K. Hansen har fremsatt følgende forslag •
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Sjølander: Til A. K. Hansens forslag er det å si at en slik 
sammensetning av komiteen vil skape en flertalls- og en mindretalls- 
innstilling. Saken er at konflikten står og faller med landsmøtets 
beslutning. Hvis landsmøtet beslutter ikke å støtte konflikten øko
nomisk, så er ikke avdelingen der oppe ansvarlig, men det er for
bundet og landsmøtet som overtar ansvaret. Forholdene der oppe 
er så utenfor alle land. Det er bare to alternativer, nemlig verket 
og fattigkassa. Ja det er også et tredje: Sult ihjel. Når det sies 
at det ikke kan være tale om å yde til uorganiserte, så vil jeg si 
at dette begrep er nokså svevende i dette tilfelle. Her gjelder det 
så ekstraordinære tilfelle at man må se bort fra alle formelle beten
keligheter. Man kan selvfølgelig som Beek sa bevilge et bestemt 
beløp. Men hvis man nu bevilger f. eks. 50 000 kroner og det viser 
sig å være for lite? Man kan kanskje spare litt tid ved A. K. Hansens 
forslag, men det blir allikevel to innstillinger. Lies forslag rammer 
situasjonen.

Olaf Bjerke: Jeg kan ikke forstå at det kan opstå en situasjon 
som denne oppe på Kirkenes. Jeg har alltid hørt at det har vært 
arbeidere og organisasjon på Kirkenes, og da kan jeg ikke forstå at 
det bare er 112 som er berettiget til understøttelse av over 300 
organiserte. I Røstes beretning står det at folk som har bortimot 
20 års medlemsskap i fagorganisasjonen har skrevet under på enkelt
mannskontrakter. Når forholdet er slik kan det jo ikke være mulig 
å få en organisasjon til å holde sammen. Jeg tillater mig å betvile 
at selskapet skal råke op for råmalm for folk som har mere enn 20 
års medlemsskap i fagbevegelsen kan da noget mere enn å skrive 
under enkeltmannskontrakter. Når det er kommet så langt som det 
er kommet nu der oppe, så nytter det ikke å knuse dette kontrakts
forhold. Sjølanders forslag kan jeg ikke stemme for. Arthur Lies 
forslag er betydelig bedre, så hvis det ikke kommer andre forslag 
så kan jeg stemme for det.

Thv. Nilsen: Jeg hadde aldri innbildt mig dette. Jeg har alltid 
trodd at organisasjonen var god i Sørvaranger. Nu er imidlertid 
spørsmålet: Skal det være slutt med organisasjonen i Sørvaranger? 
Skal Norsk Arbeidsmandsforbunds medlemmer deroppe aldeles ut
ryddes og fabrikken bli ene bestemmende? Jeg mener nei. Derfor 
må den pågående konflikt ikke tapes. Når det så sies: Hvis folkene 
ikke får understøttelse, så vil konflikten være tapt. Da blir spørs
målet: På hvilken måte skal vi understøtte disse folk? Det er 
spørsmål om vi skal begynne å understøtte de som har vært ute i 
4 ukers kamp. Jeg mener at Landsorganisasjonen som har vært 
med på å godkjenne konflikten plikter å yde sin del her. Arbeids- 
mandsforbundet har allerede tapt en hel del tillit, og da skal man 
ikke gi arbeiderne i Sørvaranger på båten.

Albert Karlsen: Yi kan alle være enig i den ting at det er stor 
overdrivelse når det sies at Arbeidsmandsforbundet har tapt en del 
tillit utover landet. Men vi kan også være enig om at tilliten ikke 
blir bedre ved at vi vedtar Sjølanders forslag. Yi må først ta stil
ling til på hvilken måte vi skal skaffe midler til denne konflikt. Og
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orhandlmgene for statens anlegg foreligger og kan føre til konflikt 
7 ma utfkrive ekstrakontingent. Men skal det skje må vi si med’ 
lemmene beskjed om hvad pengene skal gå til. Tror dere at med 
lemmene vil betale ekstrakontingent til det formål at d7t n

n/i mpn -f n ne denne konflikt som enhver konflikt vi kommer
Vi mnedtaSA K H ^ “f P,å 8t Vi kan Stange hode mot veggen. 
Vi ma vedta A K Hansens forslag. Ved det kan vi komme inn nå
pa hvilken mate konflikten kan løses og hvordan det skal skaffa’
penger. Arthnr Lies forslag er ikke et spøtt bedre enn SJølanders
slag f T9?2W-ig2?tetTlflnTnn f°rskje11, På Lies «ff Sjølanders for- 
biag. i 192^ 1923 betalte Arbeidsmandsforbundet os Landsorsani
sasjonen en fastlønnet agitator på Kirkenes i 18 måneder Det lyktes
dengang a fa en hel del medlemmer - op imot 6-700 Men Het
r tro Sa? deat f0rb™det, og Landsorganisasjonen mente å ha grunnpil 
a tro at det var skapt en god begynnelse til organisasjon der onne 
og at denne nu skulde begynne og rulle videre av sig^ selv at det 
blev en^ stor skuffelse De 7-800 medlemmer der oppe har ikke 
betalt sa meget kontingent at de medlemsbøker som dengang blev
T Q h 0p0ve.r er Det kan ikke være urimelig at forbundet os
Landsorganisasjonen ikke lenger vil yde så store direkte bidrag td 
organiseringen, idet man regnet med at nu skulde organisasSnen 
trekke litt av sm egen tyngde. Fra efteråret 1925 harket nå^ Kir 

enneSfIfri fab erl: ef fagli£ samorganisasjon med fastlønnet sekretær 
iTsbpi 6t 7d:!PU1?kt be^nte det også å bli adskillig større vanlke
af arbeider^var detS?kkeDa badfif,ten begynte å innfkrenke antaUet 
■tro,, t ver det ikke godt a drive agitasjon. Konrad Karlsen
det vært0Edv SfT1”1 der,°ppe ti! 1927 °g fra 1927 til dato har 
?•? rt Edv- Sjølander som har innehatt denne stilling. Fra 1922 
til dato er det således bare i en periode på mindre enn to år at 
organisasjonen ikke har hatt fastlønnet tillitsmann til å arbeide for 
organisasjonen på Kirkenes. Som forholdene er nu regner Ske es 
med at det skulde kunde være en blomstrende organisasjon nå KirS 
kenes, men man måtte da kunne forutsette at enfang Sde man
der oUpnpnee Dm mSr df rette linje 1 organisasjonsarbeidet også
aer oppe. Det merkverdigste av alt jeg har hørt i denne debatt Pr
at en gammel organisasjonsmann som Thv. Nilsen kan si at de som 
var uorganiserte da konflikten bre, „t, * ikke er i en ’a?ne„ S 
haf'M11 ^ Organiserte. Det som er fremkommet i denne forbindelse 
har ikke pa noget punkt kunnet gi forretningsutvalget den onfat
SerteTivuj ,^,0 «f-1 “ P* Hn/lte^d? ot

ganiserte. te a vidt jeg forstår mener man her at det sikreste middelkaVnen^Ct" ler ‘ ^ «il ak detomt.tor

Kampen. Man kan danne sig en mening om hvad det her o-ielder-
nar man hørte Sjølanders uttalelser om de 40 - 50 000 kroner Det
• r„Unnn11 .h?I\som haJ det sPor begrep om hvad dette kan innebære 

økonomisk henseende. Hvis landsmøtets representanter slår inn nå
dater ttSm uTZS 35 ^ tro iSe^at

er opmerksom pa hvad som er grunnen til at forretningsutvalget

107

og hovedstyret stadig må plage medlemmene med ekstrakontingenter. 
Med utrykket råstoff mener man her løssprengt fjell. Jeg vil feste 
opmerksomheten på de opgaver som foreligger og de uttalelser som 
er falt. Det er oplyst at bedriften har 1 øvet borrer, mens den 
behøver 16. Det heter imidlertid i Yestads rapport, at det ikke er 
nogen uoverkommelig sak å lære op borrere og bedriften vil kunne 
bli selvhjulpen. Kvintesensen er dog denne, at landsmøtet her er 
innbudt til at man blankt og bart skal yde organisasjonens midler 
til uorganiserte. Sjølander har bekreftet at man har ydet penger til 
folk som er kommet til arbeidsplassen for å bli streikbrytere. Jeg 
har også stått på en arbeidsplass, men der var det ikke ualmindelig 
at man ga slike karer „spø“ istedetfor penger for å få dem bort fra 
arbeidsplassen. Enten man her vedtar Sjølanders eller Arthur Lies 
forslag vil det ha akkurat den samme betydning.

Løgavlen: Efter formannens første utredning igår og efter hvad 
vi har fått bekreftet idag var forretningsutvalget fra første stund 
av opmerksom på de ytterst slette organisasjonsforhold i Sørvaranger. 
Man kan ikke si at det siden er fremkommet noget nytt som har 
forværret forholdene. Det fremgikk av Røstes rapport hvordan det 
var der oppe og så vidt jeg kan skjønne har forretningsutvalget 
bygget på denne rapport. Dette må være fastslått. Jeg er ikke ganske 
klar over om det ikke må sies at forretningsutvalget har handlet 
en smule letsindig ved den måte hvorpå konflikten er lagt an. Det 
kan imidlertid være meget som undskylder det som er gjort, så jeg 
skal ikke rote så meget op i dette. Spørsmålet blir nu: Hvordan 
skal forbundet komme ut av det uføre som organisasjonen er kom
met op i. Jeg kan dessverre hverken stemme for Sjølanders eller 
Arthur Lies forslag i denne sak. Det er aldeles umulig for et lands
møte å utforme i detalj hvordan et kommende forretningsutvalg 
skal arbeide med slike saker. Jeg har selv vært med på at man i 
slike tilfeller har anvendt et visst beløp til å få sendt streikebrytere 
bort, men jeg mener at slik som forholdene er i Finnmarken nu 
fører ikke dette frem. Yi har jo en ansvarlig ledelse og jeg vil 
minne om at tidligere har praksis været den at man har bevilget 
et beløp som hovedstyret har vært ansvarlig for. Jeg finner at dette 
ikke er noget som landsmøtet behøver å hefte tiden med. Jeg vil 
fremsette et forslag som jeg mener er det eneste forslag som lands
møtet under ansvar kan vedta i denne sak. Det lyder således:

„Landsmøtet pålegger det kommende hovedstyre å ha sin største opmerk 
somhet henvendt på forholdene ved Sørvaranger ved å anvende alle til 
rådighet stående midler — alt under fornøden hensyn til øvrige forbund og 
Arbeidernes faglige Landsorganisasjon."

Efter forslag av dirigenten blev der nu satt strek.
Olaf Bjerke: Jeg hørte ikke den setning i Lies forslag som 

Ødegaard understreket da han refererte forslaget. Det blir jo da 
bare en gjengivelse av Sjølanders forslag og det kan vi ikke vedta. 
Det er ingen arbeidsplass det er ofret så meget på som Sørvaran
ger, så man kan ikke legge forbundet, men nærmest de lokale krefter 
tillast at forholdene der er som de er. Jeg har fått det inntrykk
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r HH—-Som vi vea a tenke klassemessig skal søke å vinne konflikten Detto 
er en overmåte vittig konflikt fordi den danne? grunnlageT fév 
organmaaionens beatåen ved alle grnbefelter iallfall ? ZrdS ”

r ‘ar§de8.,r,t,‘ V^T,,ndita?l? aa”tdt<,mp-“ie'- Sak,ffl er d“ at ^ da^neVi pré 
deler Lil • °^amsas^^ kan skaffe arbeiderne virkelige for-
Mde i Servarangemt^Iliinderla^idsdalen Btikt ^ OT«“™si»”a->

aig gjlSåniefelilir48 “ *m gjorde
Aasmund Selfors: Jeg er opmerksom på feilen

Forhandlingene om nytt reglement ved statens anlegg.

for statens anlegg. På grunngav'1 sb t°m ,1i0ri?nd1rm^er x.reglementet 
mannen ikke fnrteotkci n ^ c sitt arbeide kunde riksmeglings-
utsettes til mandag den sTeptember'8 Jio?'' S-a del1 lnåtte 
de. som er begaufneten frSm krav i d?.r,1 Sk “

'v* -io sSi^L;e^ts3
styrken medTbO ma“ uZ ai dm vM Va “r™ °te arb<!i'is-
ÉT skulde11 bli TZn^l “f f "®h

tabell over fortjenesten i tidef fra 1 april 1927 «Pi Iag°‘ “ 

PraT?anuarh’tfl ‘sTtlTuflr rn",11!?' tifkr

^-sr8 M/mSW 7fsr iSfamilietillegget b^r^ortjenestén aitså kr 13^8 pi^dag^0!!8 P 83 ,ir
Ssrsr?if T“!“s“

diiieggbarneiaerne ba en lønn som ligger fullt på
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høide med lønnsnivået i industrien. Rent tallmessig er dette ikke 
uriktig, men det er jo stor forskjell på anleggsarbeide og arbeide 
i industrien. Den totale fortjeneste for industriarbeiderne vil stå på 
samme høide som anleggsarbeidernes fortjeneste selv om anleggs
arbeiderne står på en noget høiere timelønn. Vi har fremholdt dette 
som gjør at anleggsarbeiderne er berettiget til å tjene mer pr. time 
enn industriarbeiderne. I 1914 lå anleggsarbeidernes fortjeneste 
høiere enn fortjenesten i industrien for øvrig. Man har grunn til 
å si at det forhold som har utviklet sig siden 1914 har skjedd efter 
livets egen lov. Anleggsarbeiderne skulde imidlertid under en hver 
omstendighet være berettiget til en høiere dagsfortjeneste enn industri
arbeiderne. Jeg har imidlertid inntrykk av at argumenter blir det 
ikke tatt stort hensyn til nu og det er derfor ikke usansynlig at det 
om ikke altfor lenge vil foreligge et dekret som går ut på den for
andring som jeg her har redegjort for. Det er mulig at de vil dele 
sitt oprindelig krav i to deler. Vi har sagt at vi ser like slett på 
denne ordning. Efter den lille føling man hadde hos riksmeglings
mannen fikk man heller ikke grunn til å se fortrøstningsfullt'på 
situasjonen. Riksmeglingsmannen er ved siden av å være en klok 
mann også en prosederende advokat. Det kan derfor hende at riks
meglingsmannens uttalelser var en taktisk manøvre. Vi har nu ikke 
noget konkret å forelegge, idet meglingen skal fortsette den 3 
september. Hvis det da fremkommer noget som kan forelegges an
leggsarbeiderne vil det skje. Det kan hende at forhandlerne må gi 
avdelingene en skriftlig meddelelse om hvordan saken ligger an efter 
dette meglingsmøte.

Ragnar Fossum: Jeg er enig i den fremstilling Ødegaard ga 
om hvordan disse forhandlinger er anlagt og ført. Der var selvsagt 
mange krav fra arbeiderne som de ønsket fremmet under disse for
handlinger. Som eksempel kan jeg nevne 8-timersdagen for skinne- 
leggerne. Statens forhandlere erklærte imidlertid at de ikke vilde 
forhandle om noget annet enn det de hadde mandat til. Forhand
lerne må imidlertid efter min mening ikke gå fra hinannen uten at 
det er anvist på hvilken måte denne sak skal gripes an for neste 
års forhandlinger. Helt siden 1913 har det fra våre forhandleres 
side vært uttalt at akkordfortjenesten skal ligge 50 pct. over for- 
skuddslønnen. Under disse forhandlinger er det blitt mere presisert 
enn tidligere at disse 50 pct. skal vi ha, men jeg tror ikke at vi 
får det på papiret. Hvordan praktiseres disse 50 pct. ? Jo, resultatet 
blir at en del tjener 70—80 pct., mens en del ligger på 20—30 pct. 
Vi har drøftet dette spørsmå på anlegget og arbeiderne spør om de 
vil ha organisasjonens støtte i tilfelle de går til aksjon for å opret- 
holde reglementets forutsetning. Vi må gjøre disse 50 pct. av verdi 
for arbeiderne. Vi henvendte oss til Norsk Arbeidsmandsforbund 
om saken og svaret var tilsynelatende meget imøtekommende. For
retningsutvalget behandlet dette den 19 juni og sier i sin uttalelse, 
at en almindelig forpliktelse kan forbundet ikke påta sig, men det 
vil bidra og støtte i hvert enkelt tilfelle. Dette er imidlertid ikke 
et tilfredsstillende svar, for skal vi kunne gjøre noget ut av sådanne
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MnnTT’ f, ma ode* v„ær® de sydlige organisasjoner som bestemmer 
Man fcan ikke ga til forbundet med saken i hvert tilfelle. Jeg mener 
at nar forbundet gir en sådan aksjonsplan sin støtte, så må de sted- 

ge organisas.oner bestemme hvor og når aksjonen skal finne sted, 
og det ma være dem som sier til arbeiderne at de skal ha organisa- 
sjonens^ støtte. Vi har måttet gå tilbake på mange spørsmåf, ikke 
bare pa lønnen Forbitrelsen over dette er tilstede og jeg kan si 
at nu mottar arbeiderne ikke lønnsreduksjoner i nogen henseende 
Jeg kan som forhandler nu ikke si som tidligere at dette har dere 

VedÅl' Vl1 gJØre Øpmerksom på dette allerede nu.
Albert Karlsen: Jeg har en bemerkning å gjøre til forbundets 

for™!\n“- Jeg har nu deltatt i forhandlingene i mange år. Forhollet 
“eddet f0,®311™ ta^e om er at fortjenesten i akkord skulde være 

•i ™an11ska?(fe ha 50 Pct. av forskuddet som tillegg i akkord. Jee 
7111imid ®rtld særhg komme inn på lønnsspørsmålet for de såS 
kaldte ekstraarbeidere,o som arbeider før driften kommer i gang
disse6 fn/k 7hsar Vært f31'118 organis<irt 1 Drammens distrikt hadde 
disse folk 75 øre pr. time, men ved forbundets inngripen fikk de
dTe^r1 «e!iet h] 80- øre‘ Før vi kan Siøre n°get effektivt for 
St! fS d6 0rganiSere siS- Vi kan ikke ta en kamp for uorgani
serte ved statens anlegg. Jeg tror neppe at man kan opnå en ord-
mng i ar, men jeg tar saken op her på landsmøtet for jeg mener 
a k land?raøtet skal^ pålegge det kommende forretningsutvalg å 
arbeide intenst for a få rettet på disse forhold. Disse arbeideres 
ønnsvilkar vil nemlig komme til å øve press på lønningene for de 

almmdelige anleggsarbeidere.
P. O. Moan: Jeg vil understreke Fossums uttalelser, men jeg: 

vil ogsa si at forretningsutvalgets svar er imøtekommende, idet det
DetSS filf ll Gt f På S‘?kenS °mfang før det yder støtte. 
Det er et tilfelle ved statens anlegg som er nokså merkverdig og
det er at statens repesentanter sier at akkordene skal stipuleres
under forutsetning av 50 pct. tillegg til forskuddslønnen. På min
avdeling ligger akkordene for lavt. Chefen benektet dette, da jeo-
doSl0^6! fuPa !0ril0lIet\men da jeg henviste til stortings 
dokumentet lovet han a rette pa forhollet, hvis det forholdt sig som
iegr3a‘ oJeg mener at statsadministrasjonen er uvidende om dette 
g ikesa mange anleggsarbeidere. Man må nu sørge for at med

lemmene far kunnskap om dette.
Formannen: Den beslutning som forretningsutvalget har fattet

i aniednmg av det Fossum nevnte var efter min mening den eneste
beslutning organisasjonen kunde fatte i denne sak. Det er menino-en
n%.°IgriSairnen skal støtte dem som viser opposisjonstendenser

T S3p Vlktlg sak s°m denne, men forbundet har an-
stvret måtte b°J ni førbunde1ts cmidler fo^altøa «g da fant man at 
styret matte ha anledning til a ta stilling til hvert enkelt tilfelle.
Det er ikke alltid sa at en støvel passer på alle ben. Vi som sitter 
? ;5ret er lkke alene om disse ting. Landsmøtet har nedsatt en 
institusjon som nøie gransker våre disposisjoner. Dere vil senere 
i dag ta se at revisjonsutvalget nøie har behandlet våre økonomiske
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disposisjoner, og det mener jeg er riktig. De forandringer som er 
foretatt i anleggsarbeidernes goder er skjedd i forbindelse med ta
riffrevisjonene, hvor medlemmene har hatt sine valgte representanter 
til stede. Såvidt mig bekjent har det ikke foregått forandringer på 
andre steder eller måter. Avgjørelsene har vært lagt i medlem
menes hender. Men forhandlingene ved statens anlegg har i de 
senere år vært vanskelige. Jernbanebyggingen har i disse år vært 
gjenstand for politisk dragkamp, og de forskjellige borgerlige regje- 
ringer — det er bare i 18 dager vi ikke har hatt borgerlige regje- 
ringer i dette land — har bare sett det som sin opgave å spare 
budgettet for utgifter til den slags formål. Situasjonen var engang 
slik, at hvis de overhodet på nogen måte kunde undgå å bevilge 
til anlegg, så hadde de gjort det. Jeg har vært opmerksom på at 
stillingen har vært så kritisk og man har måttet innstille sig på å 
demme op for at situasjonen ikke skulde blitt verre enn den blev. 
Det spørsmål Albert Karlsen nevnte ligger på siden av det almin- 
delige reglement, derfor tok jeg det ikke med. Jeg kan bare be' 
krefte riktigheten av Albert Karisens fremstilling.

Dirigenten-. Albert Karlsen har fremsatt sådant forslag:
„I tilslutning til det som i den siste tid er foretatt fra forbundets side 

for å få organisert efter- og ekstraarbeiderne ved statsbanerne for derved å 
kunne få gjennemført lønnsforbedringer for disse, pålegges det nye forretnings
utvalg å opta fortsatt forhandling for ordning av disse arbeideres lønninger 
i Drammens distrikt."

Lars Bergundhaugen- Jeg vil ikke imøtegå d'e foregående 
talere, men som medlem av forhandlingsutvalget vil jeg få fremkomme 
med nogen bemerkninger. Det som skjer må sees i forbinnelse med 
statsråd Mjeldes plan. Men at dette skulde skje på bekostning av 
de som er store familieforsørgere utover anleggene kunde vi ikke 
gå med på. Vi anleggsarbeidere står i en særstilling overfor andre 
arbeidere. Man legger den såkalte gjennemsnittsfortjeneste til grunn, 
men det er urettferdig fordi enkelte tjener bra, mens det store gross 
ligger under. Det vil være formålstjenlig for oss å få normallønn. 
Slik som forholdene er nu er det vanskelig for anleggsarbeiderne 
å forstå det som det dreier sig om. Og industriarbeiderne utover 
landet forstår ikke at vi går til aksjoner på de lønninger som opgis 
som gjennemsnittsfortjenesten. For øvrig er det i reglementet nogen 
punkter som f. eks. hovedrengjøring i barakkene, som skulde kunne 
ordnes ved lokale aksjoner. Det vil være heldig å få klare bestem
melser i reglementet om at anlegget skal utrede disse utgifter.

Chr. Henriksen: Man regnet med at staten iår ikke skulde frem
komme med krav om revisjon av reglementet, men når det allikevel 
er skjedd henger det nok som Bergundhaugen sa sammen med statsråd 
Mjeldes plan. De 150 mann spiller ikke nogen synderlig rolle for 
arbeidsløsheten, så jeg ser det slik at dette er kommet for at man 
skal opnå denne lønnsreduksjon og dermed også få bort den siste 
rest av familietillegget, som representerer vel 600.00 kroner. Anleggs
arbeiderne skulde søke å undgå dette krav selv om det går til 
yderligheter. Jeg undres på om venstreregjeringen våger å sette



112

igfing en lionihfct ved stBtrøs anlegg på dette grunnlag. Jeg mener
Skulde V™Væfe et,SVakt grunnlag for en lockout ved statens anlegg. 
uu ldneHe forsØke nogen aksjon så mener jeg at det måtte være 
w .Dette1^nemllg ramme enkelte anleggsarbeidere meget hårdt 
fuot n t f Vært m0t familietilleg& men dette må jeg reagere 
TrlJi lr ØVrig, lkkG tn f0rdel for forkollene på anlegfene 
stvkke vil0h!t Siennomlørt. Jeg tror at man, når det kommef til 
nrunnlJ i w S1S Pa f kast:o arbeiderne ut i kamp på et sådant 
omgang J g 3 ““ lkke bør slippe denne sak 1 første

8. Simonsen: Kristiansands Nikkelraffineringsverk har som 
bekjent -vært en stor bedrift. Da arbeidet nu ble? gjenoptatt blev 
det korrespondert med forbundet på forhånd. Jeg vil sette fingeren 
1 g patale denne korrespondanse. Jeg mener at det er uriktig 
av organisasjonen a gi slike tilsagn på forhånd. For fremtiden bør 
det utvises stor forsiktighet på dette område.

Jlans Røste: Jeg hører Simonsen nevne forbundet i denne for
bindelse. Jeg kjenner ikke til at det er korrespondert med for
retningsutvalget om denne sak.
h,J-7TZien: rDet er riktig SOm Simonsøn sier at da den gamle
oss om S it? Selfapet’ Så rettet den en henvendelse til
Men det i l m Sat 68 lgang skulde oprettes overenskomst. 
Men det sa vi kunde ikke skje, idet betingelsen for at vi kunde
oprette overenskomst var at bedriften er igang og at det er organi
sasjon ved bedriften. Det er riktig at det er mange som har grafsket
soerehindrretSPObdare’ Met ^ har ment St d6t Var gitt koncesJjoner 
dT VPH dh n ai;beiderne 1 a rette krav. Forholdet er imidlertid at 
lønnJforhpHd“ftemef /(l>pr1ottet. en overenskomst som medførte nogen

bedri,ten SMe d‘ 0“

m3 si ,tdem,e
Yed voteringen blev først Albert Karisens forslag enstemmig 

vedtatt og derefter blev formannens muntlige beretning for 192!
Z "TfeSt erk„mM.age” .*» f “«5'' S»™rangOTSalte„,

Forslag om arbeidsløshetens bekjempelse.
Dirigenten: Fra Martin Maalø foreligger følgende forslåo-;
,,TiI bekjempelse av arbeidsledigheten vil jeg foreslå følgende- °

. Der hvor forbundet i fremtiden opretter tariffer forsøkes det'å få med 
1 overenskomsten følgende bestemmelse: Har en arbeider ved bedriften en 
samiet overtid av 48 timer 1 tidsrummet 15 mai til 15 mai har han rett til en 
time?sa oveS.“ ^ 0rdmære ferie °g stigende med en dag for hver 48

Formannen: Jeg kan ikke skjønne annet enn at den beste be
handling andsmøtet kan gi dette forslag er at det oversendes det 
nye hovedstyre, men jeg vil peke på at man allerede nu til en viss 
grad kan gjøre sig fortrolig med at det kan komme til å vise sig

113

at det blir meget små resultater av dette forslag til arbeidsløshetens 
bekjempelse. Når det som middel til arbeidsledighetens bekjempelse 
foreslåes at de som arbeider overtid skal få tillagt en dag til sin 
ferie, så vil jeg spørre om det ikke vilde være riktigere at den som 
arbeider overtid får sig fratrukket en dag av sin ferie? Yi har jo 
i våre lover at vi skal motarbeide overtid. Det ligger en fare i dette. 
Hvis forslagsstilleren hadde vært tilstede vilde jeg ha henstillet til 
ham å ta forslaget tilbake.

P. O. Moan: Jeg vil advare mot dette forslag fordi det vil 
virke som premiering av overtidsarbeide. Forøvrig foreslår jeg:

„Forslaget settes under votering uten debatt."
Beck: Forslaget har fått feil formulering. Forslagsstilleren har 

ment bekjempelse av overtiden. Spørsmålet kan sees fra to sider 
og forslagsstilleren har ment at arbeidsgiverne vilde komme til å 
motarbeide overtiden hvis de forstod at det vilde bety forlengelse 
av ferien.

Ved voteringen blev først Moans forslag vedtatt enstemmig og 
derefter blev Martin Maaløs forslag forkastet med stort flertall.

På foranledning av en opfordring fra dirigenten oplyste valg
komiteens formann, O. M. Johansen, at man hadde ment at man 
skulde spare tid ved at valgkomitéen fremkom med en samlet 
innstilling.

Revisjonsutvalgets bemerkninger.
Fra revisjonsutvalget forelå følgende:

Protokollkomitéens (revisjonsutvalgets) bemerkninger
til

Norsk Arbeidsmandsforbunds forretningsutvalgs- og hovedstyres beslutninger 
i tiden 12 juni 1925 til 7 august 1928.

I henhold til lovenes §16 punkt 1, 2 og 3.
Anmerkninger.

Sak a 29/25 behandlet 12 juni og 18 august 1925. Fåvang Skifferbrudd. 
Den 12 juni er det besluttet: Det anmodes Transportarbeiderforbundet 
om å stanse all lasting av skiffer så lenge det pågår streik ved Fåvang 
Skifferbrudd.

Den 18 august er det ført til protokolls en forespørsel om hvorfor denne 
skrivelse ikke er sendt Transportarbeiderforbundet?

Saken utsatt i møte den 18 august, senere ikke gjenoptatt. Skrivelsen 
finnes ikke i gjenpart på mappen.

Sak a 2/25. Formo Jernbanearbeiderforening, avd. 107, Nordlandsbanen. 
I en skrivelse fra foreningen til forbundet den 14 september 1925 beklager 
denne at forbundet i den ferietvistsak, som var oppe til behandling på en 
konferanse i Steinkjer den 27 mai 1925 ennu ikke pr. 14 september har fått 
nogen løsning. (Behandlet 17—9—25.)

Forbundet hevder i sitt svar til foreningen at forbundet hadde opfattet for
eningens formann slik at denne skulde selv fremme saken for banens hoved
ledelse, så foreningens kritikk mot forbundet må bero på en misforståelse.

Bemerkning: Efter å ha gjennemgått sakens dokumenter vil revisjons
utvalget hevde som sin mening, at da de førte lokalforhandlinger ikke hadde 
ført til et for arbeiderne tilfretsstillende resultat og saken skulde videre til

A 8
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sådan8art°for^banens^ovedQedSse og^kk^b Sa^ å+-,fr?mme alle saker av 
når de lokale forhandlinglr ir Sndet. 186 tl! den Iokale forening,

foreningens kritikk finnes derfor berettiget.

arbemrforSj. behandlet 4 desember 1925. Bærum Sten-, Jord- og Cement- 

meldte medlemmer?1- lnilsendt andragende om kontingentlettelse for nyinn-

ningen6gjelder^kan stå ^om vi-bltålelde meSme/f^6 medle.m.mer ansøk- 
at foremngen ikke tilstrekkelig er gjort mSm

ler på^appen^ jlmbandlet^asf^e^embe^igfs)^0^ ,]ohs' He^iksen. Bilag mang-

Det fremgår ^av besfutaiiieen bollar/ JarnbunejxrbeJderforeninti
3dje uke^eslutniniThafikke* ^ ko^ttZ

Revisjonsut?Ifg6ét vifTSedtinl de^førte1, fSndf^ KuUk(>™pani.
overenskomst få fremme følgendi spørsmål mger med 0PrettelsG av
SvalbSf6 fOTb“dI-gene ha skad^ligT^ger for de øvrige arbeidere på

blev ?XitetVdgang “ å k°rferCre med de andre arbeidere før overenskomst

1925 fattetføl^^ide^beslutrdn^^de^da^orehff^dsmøtet den 1 juni 
møtet henstiller til forretnhigLtva£t T Lands-
grubearbeiderforeningens forhold th Malmkonflik?0merk“ST0?het henvendt på 
optrer pa sådan måte at den kan skade d^«nÆ ’ således at denne ikke 
otr „ Bemerkning: Hvis landsmøtet med den saSled^fri118^0?8 inferea®er. 
ogsa de organisasjoner, som ikke står tilslnttpt A^?Jganisa,sl01? har ment 
organisasjon f. eks. Syndikalistisk Federasion må^Hb+eide^nes fagkSe Lands- 
var forphktet til å støtte syndikalistene i dør<Umaawet a,nt?s at var avdeling 
skade den øvrige organisaijon er6S aks:,on’ hvis det ikke kunde
utvalg. 0§g8 P-ri2°kå!iledeX?ikk^anvindls^ffo61 N‘ A‘ F-S forretnmgs- 
hgger ikke krav fra avdelingen i Malm mpriPKQf° •tningsutval^et- Det fore- 
avsluttes i henhold til lovens § 8 p 12 d beglærin£ om at konflikten skal
f. eks^24 l^^novenfbm^11^ dese^ib j^^fi^desp1^!!^ aV fo™tøingsutvalget

og i hovedstyret den 24 oktober 1925 oe fpbtembioopg 2»9 desember 1925 
den _i hovedstyret fattede beslutningbemlrkes^ Hnifu6tma*dei1 henlloId tn 
i strid med lovenes § 8 p. 12 da de ikkp tnrf' ffovedstyrets beslutning er

r mTeAfken ^ 4-ndeeSd%rkaioveSs^ § 37 og fkke
Tv?1, k0|ld',iktnen optet^lSmTedlemmerav^N ^ ‘p'iger®, arbeidende folk 
strid med lovenes § 2 p. 5. 11BUJGmmer av N. A. F.s avdeling. Dette er i

Tilleggsbernerkninger til protokollen for året 192J
fra 31 perJoMr^vedrørende9! sakerl^* rapport over reiser> agitasjon o. 1. g.
gis meddeielsertVthSforretningmitvalg^edeom SfomatfltStl'®kning enn hittiI må 
disses resultat, samt at dette føreJ tif protokolls m8er °g agitasj°n °g
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Hovedstyremøte 14 januar 1926.
Beslutning om sak vedrørende bergverkskonflikten. Revisjonsutvalget 

finner ikke at denne beslutning er i strid med lovenes § 8 p. 12. Da det for
hold at flere forbund i fellesskap foretar et samlet tariffopgjør med arbeids
giverne formentlig må komme under Landsorganisasjonens lover, når det er 
denne som leder konflikten.

Hovedstyrets beslutning av 14 januar 1926 om å gi medlem smed Berg 
anledning til å få utbetalt sitt bidrag av forsikringskassen i levende live 
er ikke i overensstemmelse med lovenes § 17 p. 3.

Rapportsystemet.
For året 1926 foreligger 7 agitasjonsrapporter.

Bemerkning: Det er ikke protokollert nogen beslutning om tillitsmen- 
nenes reiser til de forskjellige avdelinger og ikke nogen rapport over de 
foretatte reiser for behandling av tvister, tariffer o. 1. Revisjonsutvalget kjen
ner til at det er foretatt sådanne reiser f. eks. gjennem kassabilag. Dette for
hold kommer i strid med lovenes § 14 p. 3.

Likeledes må det i hvert forretningsutvalgsmøte protokolleres hvem av 
utvalgets medlemmer er til stede. Konferer lovenes § 13 p. 5 og § 13 p.,2.

Sak b 15/27. Beem Jernbanearbeiderforening. Basar-arrangementet. 
Den juridiske konsulent, o ver r etts sakfører Trygve Lies betenkning burde 
resultert i at foreningen hadde fått juridisk bistand eller at basarregnskapene 
blev oversendt forbundets revisorer istedetfor lensmannen. Basarkomitéens 
optreden synes å være i strid med lovenes § 28 p. 5.

For året 1927 foreligger 11 agitasjonsrapporter.
For - 1928 — 13 —

Oslo den 8 august 1928.
Martin Johansen. A. K. Hansen.

Revisjon sutvalg.

A. K. Hansen oplyste at den på forrige landsmøte nedsatte revi- 
sjonskomité hadde gjennemgått så vel forretningsutvalgets som hoved
styrets protokoller helt frem til dato og de bemerkninger som komi
teen har funnet å burde fremkomme med er mangfoldiggjort og om- 
delt på representantenes plasser.

Man blev enig om å behandle hver bemerkning for sig, hvor
for A. K. Hansen refererte bemerkningene en for en efter hvert som 
behandlingen skred frem.

Saken Faavang Skiferbrudd.
Formannen- Det er skjedd henvendelse til Transportarbeider

forbundets formann personlig. Faavang Skiferbrudd er en liten be
drift, men til sine tider kan det komme en jernbanevogn fra denne 
bedrift til Oslo for eksport. Under konferansen med Transport
arbeiderforbundets formann om saken gjorde han opmerksom på at 
ved tvister hvor det forekommer jernbaneomlastninger, så søker 
eksportfirmaene gjerne å føre jernbanevognene til havner hvor or
ganisasjonen ikke har innflytelse. Han anså det som givet at hvis 
det opstod konfliktsforhold på bryggen i denne anledning så vilde 
denne fremgangsmåte bli benyttet.
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Saken Formo Jernbanearbeiderforening.
Formannen \ Med hensyn til denne ferietvist forholder det sig 

slik, at det var pa slutten av anlegget pa det sted hvor foreningen 
hadde sin virksomhet. Det blev på foreningens henvendelse sagt 
fra jernbanens side at man ikke kunde etablere ferie på denne års
tid, idet det ikke var mere arbeide igjen enn man blev ferdig med 
til høsten. Jernbanen mente derfor at den i henhold til reglemen
tet kunde forskyve ferien. Overingeniøren hevdet at de arbeidere 
det her gjelder i vesentlig grad vilde bli ledig når arbeidet var 
ferdig. Da anleggsledelsen ikke vilde gi sig på dette konfererte jeg 
med foreningens formann og anmodet ham om å forelegge saken 
for foreningen, meddele den resultatet av konferansene og den be
grunnelse overingeniøren hadde gitt, samtidig som jeg anmodet ham 
om at foreningen måtte underrette forbundet om den stilling for
eningen tok til saken. Det er en misforståelse fra foreningens side 
nar den mener at forbundet automatisk skulde forfølge saken.

Olaf Bjerke-, Datoen her er feil. Jeg kjenner den mann som 
var sammen med Ødegaard under disse konferanser. Han sa til mig 
at det var meningen at Ødegaard, når han kom til Oslo, skulde for
handle med hovedstyret om saken. Jeg sa da, at jeg tror neppe at 
hovedstyret vilde kuldkaste en sak som hadde vært både hos av
delingsingeniøren og overingeniøren. Vi hadde konflikt den gang 
og hadde med en vrang avdelingsingeniør å gjøre. Han var en av 
dem som skulde vise sig.

Formannen: Efter Bjerkes oplysninger må det være en mis- 
forståelse fra Aunes side. Det var han som var med mig.

Saken Bcerum Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening.
Å. K. Hansen-. Jeg kan oplyse at de nyinnmeldte medlemmer 

det her gjelder var nødsarbeidere og veiarbeidere. Vi mener at for
bundets svarskrivelse her ikke var tydelig nokk. Det gjaldt en 
blandet forening.

Formannen: Selv om svaret kan være litt utydelig, så mener 
jeg at når det intet er ^å bemerke til andragendet, så skulde 
heller ikke° besvarelsen, når den er overensstemmende med andra
gendet, forårsake bemerkning. Jeg forstår imidlertid godt revisjons- 
utvalgets grunner for å fremkomme med denne bemerkning. Det 
kommer mange slike andragender i årets løp. Man har jo forrige 
landsmøtets beslutning i § 6 om at veiarbeiderne skal ha anledning 
til a sta som halvtbetalende. Forretningsutvalgets forutsetning har 
vært at man skulde være innenfor lovens bestemmelse.

Viktor Nordahl: Saken var den at vi i 1925 fikk nødsarbeidere 
“e<L610 ®;e t™611; Vi søkte derfor om å få kontingentnedsettelse. 
Vi tikk tillatelse til a betale halv kontingent. Det var ikke nyinn
meldte medlemmer, men vi hadde ikke vært opmerksom på § 6. I 
løpet av 1926 gikk alle medlemmer over til å være heltbetalende.

Saken feriekrav for Johs. Henriksen og Rena Jernbanearbeiderforening.
Formannen-. Årsaken til at det ikke er bilag i denne mappe
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er at disse saker går stadig igjen, så bilagene kan^bli overført til 
et annet nummer. Det er noget som ikke kan undgaes ved denslags 
saker som stadig vender tilbake.

Saken Rollag Jernbanearbeiderforening.
Formannen: Det var vistnok særlige omstendigheter . tilstede, 

idet arbeidet på Numedalsbanen var ferdig. De hadde, bare litt skrot- 
arbeide igjen her og der. Det var gamle organisasjonsmedlemmer 
så forretningsutvalget fant at man burde gi dem litt lettelse i kon
tingenten.

Saken Kings Bay Kullkompani.
A. K. Hansen: Her gjelder det at overenskomst blev oprettet 

for at arbeidet skulde gjenoptas. .
Formannen: Da det angikk Svalbard fant man at prinsippet 

måtte fravikes. Man hadde imidlertid forbindelse med arbeidere 
som hadde arbeidet deroppe og foreningens formann hadde alle for
eningens saker. Han deltok såvidt jeg erindrer også i forhandlin
gene hernede. Vi mente at det i dette tilfelle ikke kunde skade 
andre arbeideres interesser.

Hans Røste: Man hadde overenskomst med Kings Bay Kull
kompani. Man fikk oprettet denne overenskomst i 1925. Efter at 
det var gått en tid krevet selskapet 7 pct.s lønnsreduksjon for. at 
arbeidet skulde fortsette vinteren over. Arbeiderne behandlet vist
nok saken og besluttet at de ikke kunde, godta selskapets^ krav. 
Driften blev da innstillet og arbeiderne reiste til Norge.. Sa kom 
det fra disponenten krav til forbundet om at forbundet midt i peri
oden skulde gå med på en lønnsreduksjon på 14 pct. Det blev ikke 
enighet i forretningsutvalget om å opta forhandlinger på dette, grunn
lag. For mitt vedkommende gjorde det sig gjeldende at vi hadde 
overenskomst. Det blev imidlertid forhandlet, men resultatet blev 
bare at selskapet stillet større krav om reduksjon. Det var da en
stemmighet i forretningsutvalget om at man skulde ta tilbudet til
bake. Men senere blev det av forretningsutvalgets flertall vedtatt 
å gå med på lønnsreduksjon uten at arbeiderne hadde anledning til
å ta stilling til denne sak. „

Formannen: Man konfererte med de folk som det var mulig a 
konferere med i denne sak. Overenskomsten var gjeldende og skulde 
gjelde til 15de desember samme år. Det som foregikk var at man 
optok anteciperte forhandlinger. Hvis dette ikke var blitt sa
kunde man ikke ha løst spørsmålet, idet det kom ikke folk til Sval
bard før spørsmålet var løst.

Malmkonflikten.
A. K. Hansen: Av den korrespondanse som er ført mellem for

bundet og avdelingen i Malm fikk vi det inntrykk, at det har vært 
maskepi mellem avdelingen og L. S. i Malm. Vår avdeling var ti 
en viss grad forpliktet til å støtte konflikten. Man kunde da ikke 
avslutte denne konflikt uten i samarbeide med L. S. Hovedstyret 
kunde ha godkjent tillitsmennenes beslutning på grunn av loven.
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Forretningsutvalget har ikke avsluttet konflikten, men hovedstvret
GrLnSf6? tllllt1sn}ennenes optreden ved konfliktens avslutning. 
Grunnlaget for avslutningen av konflikten i Malm er svakt. Tillits
mennene har søkt a vareta organisasjonens interesser. Vår avdeling 
deroppe var klar over at syndikalistane ikke kunde vinne konflikten 
men ønsket at de skulde brekke nakken på den. Feilen er ikke S 
man har avsluttet konflikten, men at man har tillatt den. I revi- 
sjonsutvalget var det enstemmighet om at iverksettelsen var en poli
tisk spekulasjon. Det forrige landsmøte så klart for sig at medlen 
samlede organisasjon regnet man også syndikalistenes interesser
hJbdWYi •Sldn ha varetatt syndikalistenes interesser så vilde man 
imidlertid ikke ha varetatt forbundets interesser, og det er i strid
med forbundets lover. I begge tilfelle er det altså lovbrudd Dette 
beviser hvor innviklet loven er. For å få saken op her har vi vridd 
pa disse lovspørsmål, men reelt betrakter jeg saken som et lik som 
man ikke behøvet å behandle. m

Formannen: Jeg hadde ikke tenkt mig at revisjonsutvalgets
we?r0relS-6 SkUlde ga .så sterkt 1 favør av forbundets tillitsmfnn 
Jeg er enig med revisjonsutvalgets formann i at det selvsagt ikke
interesser!86 landsmøtes beslutning at man skulde skade forbundets

Dirigenten: Fra Norsk Syndikalistisk Federasjon er det kommet 
følgende skrivelse, datert 28de august 1928:

Til Norsk Arbeidsmannsforbunds landsmøte,
Kamerater! F°lketS Hus> Osl0-

som WevTX^I alI grUnn ti11 a Påmmne om den beslutning 
som blev fattet pa forbundets siste landsmøte i 1925, angående for
bundets optreden under Malmkonflikten.
hllnrwl0fda1n •d6n dengang fattede beslutning blev efterfulgt av for
bundets funksjonærer har vel de fleste av landsmøtets representanter 
unnskap om o Malmo Grubearbeiderforening optok således det av

Toh^M P k arbeide 1 gruben efter at forbundets formann 
Johs. M. P. Ødegaard gjennem bekjentgjørelse i Ny Tid og Arbeider-
Åøre? av Maln?PLeVS6t “Tf* S°m selvsagt kun kunde
gjø es av Malm L. S. som hadde erklært blokaden. I dette tilfelle
dere?3 Maljno Grubearbeiderforening ikke påberope sig at det var
deres gamle plasser, da de ved konfliktens begynnelse ikke hadde
nogen medlemmer som arbeidet i gruben.

Lifceså har forbundets ledelse tillatt at Malmo Grubearbeider-
det å? M 7T111 1de streikbrytere som kom til Malm og optok 
det av Malrn L. S. blokerte arbeide. ^ ^
k •^E^ter ^ar formening har forbundsstyret og Malmo Grubear
besStninTTska?3? 1 StT ,med den av forrige landsmøte fattede 
nesiutning til skade for arbeiderne i Malm.

Vi går ut fra at landsmøtet ikke kan anerkjenne en sådan frem-
gangsmate som forbundsledelsen i dette tilfelle har benyttet og at
det for fremt,den kan sikre sig mo, e„ gjentagelse av en sTdan 'aHa,re‘
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Klassesolidariteten må og bør gå foran uenigheter om enkelte prin
sipielle ting. .

I tilfelle landsmøtet skulde anse det behøyehg skal vi mer enn 
gjerne sende en til å redegjøre om Malmkonflikten.

Med syndikalistisk hilsen

Norsk Syndikalistisk Federasjon, 
Arbeidsutvalget,

Einar Skaalbones.

Konrad Karlsen: Jeg skal få rette på en misforståelse, som 
revisjonsutvalget har gjort sig skyldig i. Jeg var med på å utforme 
det forslag som blev vedtatt på forrige landsmøte. Vi mente at det 
var forbundets interesser og ikke syndikalistenes interesser som 
skulde varetas. Jeg er helt enig i at dette nu er et lik, som det ikke
er nødvendig å grave op. „ .

Dirigenten: Er det nødvendig å få en representant for syndikal-
istene til å redegjøre for saken?

Flere stemmer: Nei!
A. K. Hansen: Jeg er enig med Konrad Karlsen, men vi matte

ha et prosedyregrunnlag.
Chr. Henriksen: Jeg tillater mig å foreslå:
«Revisjonsutvalgets bemerkning tas til efterretning. Skrivelsen fia N. S. i 

gir ikke anledning til nogen forføining fra landsmøtets side,
Chr. Henriksens forslag blev enstemmig vedtatt.

Tillegsbemerkningene.
Formannen: Dette er egentlig ikke bemerkninger til saker i sin 

almindelighet, men en skjerpning av forretningsordenen i f°rret- 
ningsutvalget. Med hensyn til rapporter er det selvsagt sa at det 
blir forelagt forretningsutvalget en hel del muntlige, iallfall nar det 
gjelder tillitsmennenes reiser. Det nye forretningsutvalg vil selvsagt 
gjøre sig bekjent med dette forhold. o „

P. O. Moan: Når denne bemerkning fremkommer, sa ma det 
være fordi kontrollsystemet ikke er betryggende. Jeg vil derfor hen
stille til det nye forretningsutvalg at det opretter en betryggende
kontroll. , , . .

O. M. Johansen: Når det gjelder kontrollen, har_revisjonsut
valget også senere fremkommet med en bemerkning, nemlig av hensyn 
til det nye revisjonsutvalg og forretningsutvalg. Hittil har det vært 
et mangelfullt rapportsystem, så det har vært vanskelig for revi
sjonsutvalget å følge sakene.

Hans Røste: Dette var oppe til behandling i hovedstyret i 1927, 
og hovedstyret besluttet da at alle som reiser, skal avgi rapport.

Formannen: Menes det med det at det skal være skriftlig 
rapport ?

Røste: Ja.
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Saken Hovedstyremøtet 14 januar 1926.
ript fta ^®nsen' Årsaken til at denne bemei’kning kommer er ai 
det fra enkelte avdelinger er fremkommet kritikk

Formannen: Dette har jeg intet å si til.

Saken Smed Berg.
den i IIer1 Står vi overfor et særskilt tilfelle. Det gjelder

®en evende av dem som stiftet Norsk Arbeidsmandsfor- 
nlikt ’ å °yretr'ingsutvalget og hovedstyret har sett det som en kjær
ffi den en1St den 0Pmerksonihet som det var mulig å
gi den eneste gjenlevende av stifterne. Berg er blind oxr som JL
Jar søkt å klare gig selv mest mulig og røsket å gå
da Jen w lnlStltllSj0ner’ som fattigfolk ellers må ty til på sinegame 
sBt W btg.?nnet oSitt andragende med at hvis han kunde få 
sitt forsikringsbidrag, så vilde det hjelpe ham over den krS Som
hadde lenkt at0^0,5Iovedftyrets beslutning var enstemmig. Jeg 
det blev det ikke n^e ““by smed Berg til dette landsmøte, men

o-'.”” <iWig. Jeg anbefaler de?“ forsfag
akklamasjon blev O. M. Johansens forslag vedtatt.

Saken Sem Jernbanearbeiderforening.
bar Her gjelder det en vandrebasar, hvor de som

* -j “ed basaren, har fatt sine utgifter godtgjort Dette bar

Skrønt sl vi^

myndighetene mlå sTikeTakeT^mSrølrde^vild^^

Se11/dehahaddee.d baSar6n & gj0re’ ikke har Vært °P“eSS,m på de®

Formannen: Fra basarkomitéens formann Petter Petersen e 
det kommet en skrivelse hvori han anmoder om afdenne S'„i
bli tatt op pa landsmøtet og han onlvser at rlet nå icnsi ,K,marepresentanter som har kjennlkap^ifsaken. Det Jar her S^meT

som harabed? n-0gvJr,eningen, °8' det er medlemmer av foreningen 
TTi.m ^ar bedt om luridlsk assistanse for å prosedere mot foreninke

gl.« bedømmelse av «V^KfvTvXe8^
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landsmøterepresentantene tok sig dette ad notam og bringer det med 
sig til sine foreninger.

Konrad Botten: Jeg har hatt litt med denne sak å gjøre, idet 
Eikefjord bad mig søke å få rettet på forhollet. Basarkomitéen 
bestod delvis av styrets medlemmer. Beskyldningen gjelder at den 
har lagt noget tilside. Basarkomitéen oplyser at den hadde fått en 
mengde sølvgjenstander og den mente at hvis den skulde lodde dem 
ut alle på en gang så vilde man ikke få full valuta for gjenstandene. 
Derfor la komiteen nogen gjenstande tilside for å få mere inntekt 
på dem senere. Opposisjonen i foreningen beskyldte så styret og 
basarkomitéen for å ha stjålet disse gjenstande. Jeg reviderte 
regnskapene og kontrollerte de sølvgjenstander som var lagt tilside. 
Da jeg hadde gjort det fant jeg at vi burde ha et foreningsmøte 
om saken og formannen innkalte også til det. Dette blev et svert 
diskusjonsmøte, hvorunder det blev optrådt meget aggressivt mot 
styret. Jeg sa da at gjenstandene ligger her og det er meningen at 
de skal anvendes ved en senere utloddning. Jeg utformet også 
et forslag som jeg mente at jeg skulde fått vedtatt. Dette forslag 
ga uttrykk for at beskyldningen skulde falle bort. Forslaget blev 
enstemmig vedtatt og såvel styret som formannen inntok sine plasser 
igjen. Regnskapene var oversendt lensmannen før jeg fikk befatning 
med saken. Det som gjorde at man fant å måtte la lensmannen 
revidere regnskapene var at en av foreningens revisorer nektet å 
revidere basarkomitéens regnskaper. Basarkomitéen hadde betalt 
en del kvinner for å hjelpe til med basaren. Dette blev kritisert. 
Jeg fikk det inntrykk at det var rot alt sammen og at det intet var 
i kritikken.

P. O. Moan: Petter Petersen stod som formann både for for
eningen og basarkomitéen. Komiteen skulde arbeide på fritt grunnlag. 
Saken er så innviklet at jeg ikke skal gå i detalj, men hvis lands
møtet kan vedta en beslutning for å få slutt på striden vil det være 
meget godt. Basarkomitéens formann er gått ut av foreningen, men 
har boken sin liggende og har uttalt at han vil betale til punkt og 
prikke når striden er avviklet.

Jens Martinsen: Jeg er representant for den forening det her 
gjelder, men jeg har hatt lite med saken å gjøre. Jeg mener at 
landsmøtet lite eller intet kan gjøre med denne sak. Vi kan nemlig 
ikke ta stilling til saken uten å se på alle dens detaljer, og det kan 
ikke skje. Landsmøtet bør derfor la saken ligge.

Løgavlen: Det fremgår ikke av nogen av redegjørelsene at 
basarkomitéen har ført protokoll. Hvis dette hadde vært tilfelle, sa 
hadde man ikke hatt slike historier. Det vilde nemlig da ha vært 
protokollert hvorfor de omtalte saker var lagt tilside. Jeg vil gjøre 
opmerksom på at i slike saker kan man ikke være for forsiktig.
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Regnskapsbemerkninger.
Fra revisorerne forelå følgende regskapsbemerkninger:

1. Sak vedrørende ncestformann Jakob Eikfjord.
. Revisjonsutvalget vil henvise til sine rapporter til forretningsutvalget 

gjennem revisjonsprotokollen av 31 august 1926, 31 mai 1927, 31 desember 
1927, se skrivelse av 3 juni 1927, i henhold til lovenes § 16 punkt 1

Bemerkning. Det fremgår ikke av nogen forretningsutvalgsmøteproto- 
koll at var anmerkning er tatt notam i overensstemmelse med lovenes § 13 
punkt 2. 3 ’

Den utestående fordring pr. 31 juli utgjør kr. 1 600.00.
2. Sak vedrørende leieboerforhold i Møllergaten 3. Angående AlS Nye 

Norske Gjensidige Forsikringsselskap.
Revisjonsutvalget henviser til rapporter til forretningsutvalget gjennem 

revisjonsprotokollen.
Bemerkning. Det fremgår ikke av nogen beslutning i forretningsutvalget 

at lorbundet har sikret sig dekning for nevnte beløp kr. 2110.00 avviklet 
efter avtale av 18 mai 1928 (se bilag hos kassereren).

Sak vedrørende næstformannens forhandlings- og agitasjonskonto.
Revisjonsutvalget finner ikke i forretningsutvalgets forhandlingsproto

koller beslutning om agitasjonsreiser eller forhandlinger, som skulde nød
vendiggjøre anvendelsen av så store beløp. Likeledes foreligger det ikke rap- 
porter om foretatte reiser i en utstrekning som skulde kreve så meget. 
Selvsagt rna næstformannen reise mer enn formannen, nogen må jo også 
være pa kontoret, men rapportene kunde dog derfor foreligge.

Bemerkning. Forretningsutvalget synes ikke å være opmerksom nå 
lovenes § 13 punkt 2. nr

Oslo, 8 august 1928.
Martin Johansen. A. K. Hansen.

Revisorer.

A. K. Hansen refererte i tilknytning til regnskapsbemerkningenes 
post 1 en skrivelse, som revisjonen hadde sendt forretningsutvalget 
om samme sak og uttalte:

Til disse bemerkninger vil jeg bare få knytte nogen få ord. Det 
er ikke med nogen glede at vi fremlegger dette for landsmøtet, men 
når vi_ i løpet av to år uten resultat har forsøkt å få kontoen vekk, 
har vi ikke annet å gjøre enn å forelegge saken for landsmøtet. 
Hvis næstformannen hadde visst, hvor meget han i denne tid har 
genert kassereren, så vilde han for lenge siden ha rettet på dette. 
Kassereren har søkt å holde sine saker i den beste orden. Yi synes 
synd på Eikefjord, som er en meget dyktig organisasjonsmann. For
retningsutvalget har vært for snille guttei\ Her gjelder det orga
nisasjonens midler, og forretningsutvalget må håndheve de bestem
melser vi har.

Formannen-. Jeg deler fullt ut de betraktninger A. K. Hansen 
har gjort gjeldende. Det var så korrekt sagt at ingen kan innvende 
noget imot det. Jeg kan oplyse at alle forelegg angående regn
skapene er forelagt forretningsutvalget, og det har fattet sine beslut
ninger i sakene. Forretningsutvalget har tatt revisjonsutvalgets 
bemerkninger ad notam. Det er truffet beslutning om at kontoen 
skulde ned, og videre at reiseregnskapene skulde gjøres op senest
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tre dager efter hjemkomsten. Yi har en egen protokoll for regn- 
skapssaker. Dette har vært en gammel ordning, som alltid har vært 
betraktet som den mest betryggende. Anførselen angående leiefor
holdet i Møllergaten 3 går ut. Angående punkt 3 kan jeg kun si 
at forretningsutvalget skal ha rede på alle forhold, og det skal avgis 
rapporter. I de fleste tilfelle avgis rapportene muntlig av forbundets 
tillitsmenn.

Dirigenten: Vi behandler disse saker i sammenheng.
J. Eikefjord: Det er selvfølgelig beklagelig at jeg står i en gjeld 

til forbundet på 1 600 kroner. Jeg skal forklare, hvordan dette 
henger sammen. Jeg har inngått tre garantiforpliktelser, som jeg 
har måttet betale. Da saken kom op, lovte jeg å betale avdrag, og 
jeg betalte også 700 kroner, men så fikk jeg et garantikrav som 
gjorde at jeg ikke kunde greie det. Jeg kunde ha greid dette beløp 
innen landsmøtet, men da jeg fikk vite at saken vilde komme op på 
landsmøtet, fant jeg ikke å burde gjøre noget, som gav det utseende 
av at jeg vilde skjule noget for landsmøtet. Med hensyn til reisene 
så noterer kassereren, når jeg reiser og når jeg kommer tilbake, og 
man kan lett kontrollere, om jeg har gjort noget med billetter og 
lignende. Det kom en bemerkning fra Sørlandsbanen. Det er riktig 
at revisjonen fremkommer med dette. Det er ikke min mening å si 
at dette er feilaktig. Jeg får ta det ansvar som følger av mine 
handlinger.

Aksel Nygren-. Da Gjerstad Jernbanearbeiderforening behandlet 
regnskapet for 1927, fant vi å måtte innhente revisjonsutvalgets 
bemerkninger angående utgiften til agitasjon og forhandlinger, til- 
sammen kr. 5979.50. Efter denne sum fant vi at det var brukt 290 
dager. Når vi sammenligner dette beløp med det som er brukt av 
formannen, så fant vi at det ikke kunde være tale om annet enn 
at det måtte være et misforhold tilstede. Det er klart at de som 
har med foreningene å gjøre måtte ha en redegjørelse for dette. 
Revisjonsutvalget har ikke funnet beslutninger som skulde nødven
diggjøre så store beløp, og heller ikke foreligger det rapporter om 
ting som skulde medføre dette. Når viceformannen har brukt 6 
ganger så meget som formannen, så skulde dette jo tyde på at for
mannen ikke har gjort sin plikt, men det kan vi ikke forstå kan 
passe. Jeg vil fremsette følgende forslag:

«Landsmøtet krever en redegjørelse fra viceformannen angående de 
opførte beløp i regnskapet for 1927 under posten agitasjon og forhandlinger."

Ahlstrand: Revisjonsutvalget har gitt nøiaktig beskjed, så jeg 
kan bare supplere det som er oplyst. Jeg kan ikke ha innflytelse 
på når en reise begynner eller slutter. Jeg må opfatte de beskjeer 
jeg får om forskud til disse formål som ordrer. Jeg kan heller ikke 
kontrollere om det behøves å være borte så lenge. Jeg må henholde 
mig til det som oplyses og honorere regningene. Jeg kan heller 
ikke holde greie på viceformannens kausjonsforpliktelser, men jeg 
har gjort hvad jeg har kunnet for å holde posten nede.

Albert Karlsen-. Jeg vil presisere grunnen til at kravet fra 
Gjerstad fremkom. Det er det store skille mellem formannens og
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viceforrnannens andel i reiseutgiftene. Medlemmene ser skjematisk 
Pa. taUene og mener at her må det være et misforhold tilstede. For
eningen nedsatte derfor en komité på 3 mann til å undersøke saken 
og jeg var så uheldig å bli medlem av denne komité. Det vil være 
hensiktsmessig for Eikefjord, om han kunde gi en mer konkret rede- 
gjørelse for disse forhold.

Hansen: Bilagene forteller bare om kroner og ører. Der
for ei det at vi legger så stor vekt på rapportskjemaene. Vi har 
diskutert dette spørsmål sammen med kassereren og spurt om ikke 
avdelingenes kasserere. eller formenn kunde attestere bilagene. Hvis 
vi skal kunne godta bilagene slik som de nu er må vi ha rapporter 
Da skrivelsen kom fra Gjerstad gjorde vi forbundets formann op- 
merksom pa at det ikke var nødvendig å oversende denne skrivelse 
til revisjonsutvalget, idet dette hadde gjort sine bemerkninger om 
det nevnte forhold et halvt år i forveien. Næstformannen kan ikke 
gi nogen annen redegjørelse enn a gjennemgå bilagene og forklare 
disse, men det kan ikke føre til noget. Det er nu spørsmål om 
hvordan vi skal kunne undgå gjentagelser. Yi har nu det system 
at det efter hvert forretningsutvalgsmøte blir tatt avskrift av pro
tokollen og denne avskrift tilstilles revisjonsutvalgets medlemmer. 
Det er imidlertid rapporter vi må få, hvis det skal bli ordentlig 
kontroll. &

Eftermiddagsmøtet torsdag den 30 august.
Dirigent: P. O. Moan.

Sekretæren, Aksel Selbo, refererte protokollen som blev enstem
mig godkjent. Dirigenten meddelte, at formannen på grunn av 
forhandlinger med Store Norske Spitsbergen Kullkompani ikke kunde 
være til stede under første del av møtet.

Regnskapsbemerkninger.
Dirigenten: Albert Karlsen har fremsatt følgende forslag:

■j »Re0vi?j°nsutvalgets bemerkninger forelegges hovedstyret til uttalelse 
ved de arhg innkalte hovedstyremøter."

„ Olaf Bjerke: Nygrens forslag er aldeles ugjennemførlig. Det 
matte i tilfelle bli revisjonsutvalget som skulde gjennemgå hele denne 
sak. Hvis forslaget ikke endres er jeg nødt til å stemme mot det.

Albert Karlsen: Jeg har stillet mitt forslag fordi jeg mener at 
vi fritar forretningsutvalget og hovedstyret for adskillig ansvar, 
hvis vi skal legge så meget over på revisjonsutvalget. Efter de 
uttalelser som er fremkommet av revisjonsutvalgets formann vil jeg 
henstille til Nygren at han tar sitt forslag tilbake, idet det forslag 
forutsetter at Eikefjord har ført nøiaktig dagbok og det kan man 
ikke forlange at han har gjort.

Eikefjord: Jeg kan ikke pa stående fot gi en redegjørelse for 
alt det det her gjelder, men jeg har materiale til en meget utførlig rede

gjørelse, hvis man ønsker at vi skal ga pa beretningsdebatten for 
1927 på nytt, jeg går ut fra at det er det det,siktes til. Jeg er ikke 
sikker på at representantene er opmerksom på at utgiftene til mine 
reiser er gått ned i 1926 og 1927 sammenlignet med 1925. _ Der er 
ikke brukt mere på denne konto nu enn tidligere. Hvis vi skal ta 
fatt på disse ting igjen, så må vi regne med at det vil kreve en 
dags tid, idet jeg må ha tid på mig hvis jeg skal gjennemgå dette 
på en betryggende måte.

Nygren: Eikefjord sier at han kan gi en redegjørelse for hvad 
pengene er brukt til. Det er ikke mer jeg krever. Jeg tror at det 
er enkelte som mener at en del av Eikefjords lån er overført til 
disse poster som mitt forslag omfatter, men det kan ikke være tilfelle. 
Jeg kan ta mitt forslag tilbake til fordel for Albert Karisens forslag.

Thv. Nilsen: Til Albert Karisens forslag vil jeg få si, at revi
sjonsutvalgets bemerkninger må fremlegges for landsmøtet. Jeg kan 
ikke være med på at bare hovedstyret skal behandle dem. Yi ma 
få rapportene fremlagt her.

Dirigenten: Det var vel ikke Albert Karisens mening at revi
sjonsutvalgets bemerkninger ikke skal forelegges landsmøtet?

Albert Karlsen: Nei, mitt forslag gjelder den fremtidige ordning.
Ved voteringen blev Albert Karisens forslag vedtatt mot 9 

stemmer.
Dirigenten optok nu punkt 2 i regnskapsbemerkningene.
Jubskaas: Dette blev jo avgjort i sted.
Ahlstrand redegjorde for hvad postene gjelder og punktet blev 

derefter forbigått uten bemerkninger eller beslutning.

Organiseringen av veiarbeiderne.
Fra den av landsmøtet nedsatte komité forelå følgende innstilling:
Den av landsmøtet nedsatte komité for å fremkomme med forslag om 

hvorledes agitasjonen blandt veiarbeiderne skal føres har efter konferanse 
med formannen i Norsk Skog- og Landarbeiderforbund og Landsorganisa
sjonens representant, Alfred Madsen, funnet å ville foreslå følgende: _

Idet landsmøtet fastslår nødvendigheten av en effektiv faglig agitasjon 
må det samtidig op tas arbeide for å få gjennemført ensartede ferie-, lønns- 
og arbeidsvilkår for veiarbeiderne. , , . „

I overensstemmelse hermed bemyndiges hovedstyret a anvende de.midler 
som er nødvendig for å drive en planmessig agitasjon for organisering av 
de veiarbeidere, som driver veiarbeide som hovederhverv, i tilslutning til 
Norsk Arbeidsmandsforbund. , „

Forretningsutvalget innhenter opgaver fra de faglige distriktsorganisa
sjoner over distriktenes anleggsvirksomhet og på grunnlag herav utarbeides 
en plan for dette agitasjons- og organisasjonsarbeide, og søkes Landsorga- 
sjonens bistand for å få planen gjennemført. .

Agitasjonen føres i samarbeide med de faglige distriktsorganisasjoner 
og hvor det lar sig gjøre anvendes til agitasjonen veiarbeidere med inn
gående kjennskap til veiarbeidernes livs- og arbeidsvilkår.

Albert Karlsen: Det grunnlag komiteen har hatt å arbeide på 
er det forslag som fremkom her pa landsmøtet fra Konrad Karlsen 
og hovedstyrets tidligere forslag. Det første komitéen måtte gjøre

v



var å innhente uttalelser fra de som i dette tilfelle representerte 
Landsorganisasjonen og Skog- og Landarbeiderforbundet. Her gjel
der det ikke en part. Jeg skal referere hvad Skog- og Landarbei- 
derforbundets formann har erklært:

„Vi har i forbundet to spesifike veiafbeiderforeninger, nemlig Østfold 
veiarbeiderforening med sæte i Rakkestad og en fra denne utgått avdeling 
med sæte i Rygge. Disse foreningers medlemmer er faste arbeidere ved 
fylkets veianlegg og er beskjeftiget der hele året.

Yårt forbunds opbygning og praksis er bassert på den forutsetning a 
medlemskapet skal være knyttet til hjemstedets forening. For disse to for
eninger kan dette ikke praktiseres og vanskelig er det også å pålegge for
eningene å innta andre enn de fagorganiserte de nu har.

Forbundet har optatt spørsmålet om disse medlemmers ferie og har da 
vi henvendte oss derom til departementet, blitt henvist til de forhandlinger 
som Norsk Arbeidsmandsforbund har ført med departementet om dette 
spørsmål.

Yårt forbund kan således vanskelig opta dette arbeide uten i det inti- 
tyiøc+p cidTYifiT*Vipir?p mpH A

Likeledes må man forutsette at det vil reise sig andre spesifike anleggs- 
arbeiderspørsmål som i større eller mindre grad ligger utenom de arbeids- 
opgaver vårt forbund i hovedsaken må og skal arbeide med, men som vi 
ikke kan forutsettes å ha den fornødne kjennskap til, fordi vi ikke har anled
ning til å holde oss å jour med fagets utvikling.

Yi har naturligvis en rekke andre veiarbeidere, men deres medlemskap 
er knyttet til spesifike skog- og landarbeiderforeninger og har bare periode
vis veiarbeide eller tilgrensende beskjeftigelse innenfor sin kommune og ved 
mindre anlegg av kortere varighet.

Min personlige mening er at den førstnevnte gruppe naturlig hører 
hjemme i N. A. F. og den annen i vårt forbund. Skulde komiteen og for
bundet ønske å ha den førstnevnte inn i N. A. F. vil jeg foreslå for N. S. & 
L. F.s forretningsutvalg og hovedstyre at vi medvirker til å overføre disse 
avdelinger til N. A. F.

Det vilde også være ønskelig om det på dette område kunde opnaes 
gjensidighet i så måte, at når en anleggsarbeiderforening av veiarbeider- 
gruppen ophører på grunn av at anlegget er ferdig med bistand av N. A. F. 
overføres til Norsk Skog- og Landarbeiderforbund hvis forutsetningene her- 
for Gr tilstede.

Det bemerkes at denne betraktning inntil saken er behandlet i vårt for
bund må betraktes som min personlige mening om spørsmålet.

P. t. Oslo 22. 8. 1928. Johan Ødegaard (Sign.).

— Det fremgår av denne uttalelse at den dekker den opfatning 
som de fleste talere her på landsmøtet gjorde sig til talsmann for. 
Vi konfererte også med Landsorganisasjonens representant, Alfred 
Madsen, som erklærte at han anså det sannsynlig og rettferdig at 
Landsorganisasjonen er med på å bære disse utgifter, men da ma 
Landsorganisasjonen ha krav på at agitasjonen fremmes efter en 
plan. Komitéen har søkt å ramme det som man kom inn på under 
diskusjonen i sin innstilling. Forbundet må se det som sin plikt a 
opta disse arbeideres lønns- og arbeidsvilkår og komitéen preciserer 
videre at det til agitasjonen fortrinsvis må engasjeres folk som har 
kjennskap til veiarbeidernes arbeidsvilkår. Jeg fremlegger med disse 
bemerkninger komiteens innstilling og den uttalelse som er frem
kommet fra Skog-ogLandarbeider forbundets formann, da de kan danne 
et grunnlag å bygge på hvis det skulde opstå tvistigheter i fremtiden.

Komiteens innstilling blev vedtatt enstemmig.
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Forbundslovens innledning.
Dirigenten: Fra den annen nedsatte komité foreligger følgende

hvis medlemmer er DesKJe™&elj; ft 8 fabrikkanlegg, samt veianlegg, nar

Aksel Nygren. Konr. Karlsen. Ingv. Løgavlen.

Konrad Karhen: Komitéen blev nedsatt 
i forslaget fra Gjerstad god, men det var enkelte ting i forslaget 
som man mente burde være anderledes formet. I komiteen har vi 
SeJ o?de“ reguleringsanlegg, idet vi hevder at dette kommer inn 
SS kraftanlegg Videre Tan vi foretatt en egen n.formnmg av 

bestemmelsen om veiarbeiderne. , ,
Komitéens innstilling blev enstemmig vedtatt.

Lovforandringer.
Angående § 1, formålet, forelå følgende forslag:

Fra avd. 4, Gjerstad Jernbanearb eider forening.

nevni ^ISTog
SSr30.\onomist Off socpfe interesser. Pankt 2. 2, 4, 5 eg 6 ufor- 

andret. Motivering:

Når man foreslår en sådan utformni^

beskjeftiget ved fabrikk-, kraft- og nya gg g nogen monopolisering

Arbeidsmandsforbundets medlemmer kan ikke tales.
Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening.

Unde^6 henyimiing ^il ^den ^avTandsmøtet1 vedtatt^prlnsipperklaeriiig ^kai

forbundets ^ arbeidere innen anleggs- «g f
solidarSk^sanndrk^^å^lle^imrådei^ka^fvaretø^sine økonomiske og sociale 

interesser. ^ medlemmenes medbestemmelsesrett over sine lønns-og
arbeide"mecf' midre^rgaihsas^ontsr^ ^ kf^Sampens" g™ motvirke den 

kapitalistiske utbytning av arbeiderne.
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3. Å understøtte medlemmene under konflikter med arbeidskjøperne 
samt ved dødsfall å sikre medlemmenes efterlatte et bidrag som står i forhold 
til avdødes medlemsskap i organisasjonen.

Å søke avskaffet alt overtids- og helligdagsarbeide, eller hvor sådant 
måtte finne sted å få det betalt med størst mulig tillegg.

Gjennemførelse av sommerferie på minst 2 uker med full lønn samt søke 
gjennemført en daglig arbeidstid av 6 timer, særlig for de arbeidere som er 
beskjeftiget med sundhetsskadelig arbeide.

4. Ved agitasjon og på annen måte styrke arbeidernes solidaritets- og 
klassefellesskap, å samle statistisk materiell til belysning av arbeids- og lønns
forholdene samt fremme det socialistiske organisasjons- og oplysningsarbeide.

5. Å knytte forbindelse med klassekamporganisasjoner innen anleggs- 
og grubeindustrien i andre land for ved gjensidig solidarisk samarbeide å 
motvirke det kapitalistiske utbytningssystem.

6. Å arbeide for forbrukssamvirkets fremme.
Fra forretningsutvalget:
Ødegaard, Eikefjord og Løkkebø foreslår de nuværende bestem

melser uforandret.
Røste og Granrud tiltrer Oslo og Omegns Anleggsarbeider- 

forenings forslag.
Albert Karlsen: Når landsmøtet har vedtatt innledningen efter 

komiteens innstilling, så er det naturlig at det også benytter den 
form som Gjerstad Jernarbeiderforening foreslår her. Når vi fore
slår at punktene 2—6 skal forbli uforandret, så er det av den enkle 
grunn at det ikke er nødvendig å foreta forandringer i disse punkter. 
Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforenings forslag er jo også bare 
en omgruppering av punktene.

Eikefjord: Jeg kan ikke være enig i at dette er så ganske 
naturlig. Yi har ikke opdaget at det er noget unaturlig i at vi be
holder det vi har. Jeg vil derfor opta vårt forslag om at § bibe
holdes som den er.

O. M. Johansen: Som man vil se av forslaget fra Oslo og Om
egns Anleggsarbeiderforening er det foreslått en del forandringer
1 punktene 2, 3, 4 og 5. Jeg mener at disse forandringer skulde 
bli en forbedring i den nuværende ordlyd. Ingen har vel imot det 
som står i punkt 5. Det skulde være nødvendig å få markert hvor
dan vi skal legge vårt arbeide an.

Kristoffer Morken: Yi har også et forslag fra Mo, som tilsiktet 
det samme som disse punkter, nemlig å motvirke trakkasseringene. 
Når vi ser utviklingens gang blandt grube- og anleggsarbeiderne 
innen Norsk Arbeidsmandsforbund så sier det sig selv at det å 
knytte forbinnelse med de utenlandske kamerater skulde være en 
selvsagt tanke. Vi bør også ha med at vi skal motvirke det kapi
talistiske utbytningssystem.

Hans Røste: Når det gjelder punkt 1, så må jeg være enig med 
Eikefjord i at dette punkt som det nu er dekker bedre enn Gjerstads 
forslag. Jeg kan ikke se at Gjerstads forslag sier noget mer. Punkt
2 skulde være en selvfølgelighet. I de fleste forbunds lover har man 
med dette om medlemmenes selvbestemmelsesrett. Punkt 4 er en 
sammendragning av det man hadde tidligere fra 1918, men nu ligger 
forholdene litt anderledes an, så man bør ha med en bestemmelse
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om oplysningsarbeidet. Det kommer jo stadig til unge og nye 
lemmer som vi bør si hvad vi arbeider med. Ingen er uenig i det 
som står i punkt 5, men jeg mener at det er nødvendig a precisere

dGt XEikefjord: Jeg mener at før vi vedtar punkt 5 bør vi behandle 
de internasjonale forbindelser og formannen være til stede, fore
slår derfor at vi forbigår dette punkt nu. Jeg kan ikke se at det
er nevneverdig (orskjell på Oslo og omegns og vårt forslag om
bibehold av de tidligere bestemmelser. Det kan ga an a utsette 
dette til formannen, som har disse saker, kan være til stede. La oss 
ikke vedta en beslutning som kommer til a stenge for at det kom 
mende forretningsutvalg kan slutte internasjonale forbindelser hvor 
det finner at det kan være praktisk og nødvendig. Det er selvfø 
o-elig ingen her som ikke vil være med på a avslutte internasjonale 
forbindelser, men vi mener at man ma se pi akhsk

Albert Karlsen: Hvis landsmøtet skulde ^ga _pa forslaget fra 
Oslo os omegn så vil jeg gjøre opmerksom pa at i punkt 5 kommer 
?Mnn på de^rMndelir vi ng har. Landsmotet bor vomo opmerk- 
som på at vi har forbindelse med andre enn bare anleggs- og grube- 
arbeidere. Vi skal ikke vedta en beslutning som ophever de forbin
delser vi nu har. Det vil være forhastet. Jeg tror at det vil være 
taktisk klokt å gå over til forslaget fra Gjerstad.

Chr. Henriksen: Jeg kan ikke forstå at det er nødvendig a 
henvise i loven til den beslutning vi har fattet. Med hensyn til 
punkt 5, så er det vi har godt nok. Vi har tidligere ikke i lovs 
form slått fast hvilke organisasjoner vi skulde samarbeide med. Jeg 
vil anbefale at vi ikke foretar nogen forandring i de bestemmelse

V1 ^RcSnar Fossum: Vi kan ikke behandie dette før vi har be
handlet forslagene om forsiknngskassen. Punkt 3 kunde ellers b

galt Th™Nilsen: Jeg kan ikke forstå faren ved å vedta Oslo og om
egns forslag og vil derfor anbefale det til vedtagelse.

Eikefiord' Det ligger vel en viss realitet i dette forslag , er vfl ingen «om er i tvil om at Norsk Arbeidsmandsforbund er en 
klassekamnorganisasjon? Da blir spørsmålet: Er pa den annen 
side Svensk Grubearbeiderforbund, Dansk Arbeidsmandsforbund og 
de hollandske og tyske organisasjoner klassekamporganisasjoner. 
Og videre: Er det russiske forbund klassekamporganisasjon? Nar 
vi stiller dette på spissen slik som det gjøres i dette forslag, sa kan 
det bli vanskelig å stikke op linjene her. Vi har ikke rett til a 
dømme de andre organisasjoner. Jeg fastholder forslaget om at 
dette bør utstå til vi har behandlet de internasjonale forbindelser.

Ved voteringen blev Eikefjords utsettelsesforslag vedtatt mot
3 stemmer. . „Konflikten i Sørvaranger.

Fra den nedsatte komité forelå følgende forslag:
I andsmøtet nålegger det kommende hovedstyre å ha sin største op- 

merksomhet henvendt pa forholdene ved Sørvaranger. Hovedstyret pålegges
A 9
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å anvende den form og de midler som til enhver tid ansees forsvarlig for å 
føre kampen til en for arbeiderne heldig løsning. Alt under fornødent hensyn 
til øvrige forbund og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon".

Komiteens mindretall, Edv. Sjølander, foreslo:
«Forbundet utbetaler sin andel av streikeunderstøttelsen til alle med

lemmer som deltar i konflikten. Landsmøtet henstiller til sekretariatet å gjøre 
det samme. Da forbundets økonomiske stilling er mindre god pålegges for
bundsstyret å sette sig i forbindelse med de fagorganiserte klassefeller i 
andre forbund om å yde støtte til denne viktige konflikt."

Sjølander: Det blev i komiteen straks bragt på det rene at 
hverken forbundets formann eller Løgavlen vilde gå med på noget 
som forpliktet forbundet. Yåre mandanter har gitt oss i opdrag å 
fremme arbeidernes minstekrav, men det er så vidt jeg skjønner ikke 
mulig å få frem en forpliktende beslutning fra landsmøtet. Sør- 
varangerarbeiderne mener at det er umulig å leve av slike løfter, 
de må ha et materielt grunnlag å stå på, derfor har mindretallet i 
komitéen fremsatt Arthur Lies forslag. Den nuværende understøt
telse er 2 500 kroner uken. Mindretallets forslag betyr 3 500 kroner 
til. Forbundet må utrede hele dette beløp idet det er oplagt at 
Landsorganisasjonen ikke vil yde sitt bidrag. Dette er ikke noget 
nytt i forbundet dette. Aasmund Selfors var i formiddag inne på 
den lovbestemmelse som blev vedtatt i 1918, men som senere er falt 
vekk. Det er heller ikke noget nytt at forbundsstyret har sett sig 
nødt til å yde ekstraordinær understøttelse i lokale konflikter.

Formannen: Det er riktig at vi ikke kunde bli enig i komi
téen. Yi hadde heller ikke lang diskusjon om det, idet motsetningene 
var så diametrale og klare. Det går igjen i Sjølanders uttalelser 
at her er det spørsmål om Sørvarangerarbeiderne i organisasjons
messig forstand, men medlemmer som i lovens forstand er uorgani
serte. Det kan da også komme til å gjelde for de folk som er kom
met til Sørvaranger for å bli streikebrytere. Sjølander oplyste at 
det vilde koste 6 000 kroner pr. uke å understøtte disse arbeidere. 
I gunstigste tilfelle vil dette representere en ukentlig utgift av prak
tisk talt hele den kontingentinntekt som forbundet har å regne med. 
Man er da nødsaget til for å finansiere forbundets øvrige arbeide å 
angripe de beskjedne kapitaler man har eller også å utskrive ekstra- 
kontingent. Det kan hende at man nu får et så populært hoved
styre at medlemmene med glede vil ta imot underretningen om en 
sådan ekstrakontingent som den første meddelelse fra hovedstyret. 
Flertallets forslag forutsetter at det skal gjøres hvad gjøres kan. 
Det er ikke nogen liten forpliktelse. Jeg hadde også mine betenke
ligheter med å gå så sterkt på denne affære, men for ikke å få tre 
innstillinger aksepterte jeg det Løgavlen kunde gå med på. Vi må 
regne med at konflikten blir av lang varighet og at kravene om 
materiell støtte kan bli så store at man med den beste vilje ikke 
kan imøtekomme dem.

Løgavlen : Jeg vil bare pointere at landsmøtet ikke bør fore
speile arbeiderne ting som man må være vitende om at man ikke

131
. t + hvor man kan øine å skaffe de midler

kan innfri. Jeg vet ikke heller ikke forsvarlig av
som Sjølanders forslag mn • jor en hamp. Flertallet
A w gicmf som mindretallet at man kunde gjøre mere,
“efvi S foretfr.” nu er noge, annet enn den gang r. var en

finner er rik g l na til mange betraktninger, men de op-
i Sørvaranger kan gi adga g Jj nok for refleksjoner om
lysninger som er M fra om hvordan det ligger an for
konflikten. Jeg har vi skulde behandle krav om bidrag til
Landsorganisasjonen om ^ ™e be isasjonen da de
arbeidere like stor rfspekt for lovene i
kom ut i konflikt. Sekret forbundets lover. Landsorga-
Landsorganisasjonen som dere har medlem f to måneder før

stemmer. Naturligvis har d ramme loven fastsetter og

£tT r SSrSe
k^mer” det ^“dlerHd også inn at Landsorganisasjonen på grunn 
avHde6 mmige ™amper ^en kar før^^g fører dag^øtk |r t°!^!^[or

£ =tåsSife - « ss

Kl
disse omstendigheter er det ikke ^ J sig slik at
ekstravaganser selv om dct ma,Tg kanSikke gjøre det uten at med- 
man gjerne .vll h^^^Je^beslutte6 dette, men da m»
deremeongeså ha £ øie ? skufle penger, og de mi «as Aa ■neaem- 
mene. Bare konflikten i Sørvaranger "*”“£Teie £'dere
for samtlige medlemmer i forbundet. Dere skal q. 1ds for.

Mn
"Hb SaSesoVm er kkoinmetrfra^ flertallet Y^mitéet Man

“■ ‘KMtS hTef MtTilsSfliKt mot

11 stemmer som blev avgitt for Sjølanders forslag.
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Lovforandringer.
Angående § 12, hovedstyret, foreslås følgende forslag:

Fra avd. 28, Rena Jernbanearbeiderforening.
Det samlede styre består av 9 — ni — mann. Av disse skal 5 velges 

fra distriktene og de 4 fra Oslo og omegn. De 4 siste skal utgjøre forret
ningsutvalget. Fra avd. 84, Stord Arbeiderforening.

2. Det samlede styre består av 15 medlemmer. Av disse skal 8 velges 
fra avdelingene utenom Oslo og 7 fra avdelingene i Oslo og omegn. De 7 
siste utgjør forretningsutvalget. For de utenbys styremedlemmer velger 
landsmøtet 6 suppleanter.

Fra avd. 2, Ranumslettens Ånleggsarbeiderforening.
Punkt 2 får følgende ordlyd:
Det samlede styre består av 10 medlemmer. Av disse velges 5 fra 

avdelingene utenom Oslo og 5 fra avdelingene i Oslo og omegn. De 5 siste 
utgjør forretningsutvalget. Representantene fra Kirkenes, Røros og Vestlandet 
innskrenkes. Motivering:

Med den sammensetning som forbundet har, nemlig grube- og anleggs
arbeiderne og veiarbeidergruppen, finner man at det bør foretas en inn
skrenkning i det man mener, at disse 3 medlemmer av det utenbys valgte 
styre kan innskrenkes uten skade for den samlede organisasjon.

Fra avd. 88, Sandøla Jernbanearbeiderforening.
2. Siste passus forandres til:
For de utenbys styremedlemmer velger landsmøtet 8 personlige sup

pleanter.
Motivering :

Idet man går ut fra at de utenbys valgte hovedstyremedlemmer fremdeles 
vesentlig vil bli valgt fra de større arbeidsplasser, hvilket selvfølgelig er 
riktig vil vi ikke undlate å gjøre opmerksom på at det med den nuværende 
ordning lett kan forekomme at store arbeidsplasser blir uten representasjon 
i hovedstyret, mens andre derimot kan bli så å si overrepresentert.

Fra avd. 58, „Nordens Klippe“.
Det kreves av landsmøtet ved valg på nytt hovedstyre at avdelingene i 

Sørvaranger blir representert med en mann og med personlig varamann.
Fra avd. 16, Undergrunnsbanens Ånleggsarbeiderforening.

Valgte medlemmer til hovedstyret av grube- og anleggsarbeidere, som 
under sin funksjonstid overgår til fast stilling utenfor forbundet blir a betrakte 
som utgått av hovedstyret.

Fra forretningsutvalget:
Forslaget fra Stord Arbeiderforening tiltredes.
Valgkomiteen innstillet:
„Valgkomitéen innstiller på bibeholdelse av den nuværende ordning med 

hensyn til størrelse av forretningsutvalg og hovedstyre".
Jens Martinsen: Her er som man ser et forslag fra Ranumslettens 

Ånleggsarbeiderforening. Vi er en del som mener at antallet av 
hovedstyremedlemmer kan innskrenkes og jeg har i opdrag a støtte 
forslag som går ut på innskrenkninger.

n M Tohansen: Når valgkomiteen har foreslått at man skal 
bibeholde' det nuværende MtaU, nemlig ^^ggTen utvidede 
retningsutvalget, sa er det ,.H Man diskuterte for-sfsliisssa-is
0“ endrede standpunkt
- r i r^fen fi^ri me»rrmfkomme 

«“disS tnsytr ml^rSse°™
skal vi greie det med e- ”ie foresin ytterligere reduksjon.
^^«en^^^^^det^odv^

aSr^ tirsxrantall. Nar det er store sa .p er de rette til å redegjøre 
menn fra distriktene og d Kvie man innskrenker hoved-
«or hvordan situasjonen “-sig S uSn flr krav fra distrik-
styret for meget vil det sna s re(jegåøre for
situasjonem “ VS'r,utaTme"d-

^s^— er 

opmerksom pa at Hagen gl e ’ , forslag om 15 med-
S:r0^:gV«i pl 5 nedskjære hovedstyret

,OT Som det temgår av dagsordenen har^
ningsutvalget gitt ™ *llsl"*“erS dét 5 i forretningsutvalget og 8 i

SnSS. åSmiXÆ
verste,0 a^i lÆle det er ferrest antad « "

at nogen ganske fa skal ta atvrke for hele forbundet og dets
ShSrfom^deTuteWe^rgan bJ utvidet. Nu er ikke forslaget



134

fra Stord optatt og jeg har ikke mandat fra forretningsutvalget til 
å opta forslaget. Det må derfor bortfalle.

S. Simonsen: Det viste sig med en gang da valgkomiteen kom 
sammen, at det var forskjellige meninger om antallet og man mente 
da at man burde samarbeide sig. Man diskuterte saken ut fra øko
nomiske og praktiske sider og blev tilslutt enig om å foreslå bibe
hold av det nuværende. Dette for å samarbeide.

P. O. Moan: Jeg har også hensyn å ta, nemlig til det mandat 
jeg har fra foreningen om^å sørge for å få kontingenten ned. Skal 
det kunde gjennemføres må vi begynne å spare. Efter anmodning 
skal jeg forandre forslaget til 11 medlemmer av hovedstyret istedetfor 
10 som det står i forslaget.

Arthur Lie: Jeg tillater mig å opta forslaget fra Stord Arbeider
forening. Forslaget er fremsatt av de grunner som Ødegaard gjorde 
rede for. Sakene har i mange tilfeller ikke vært fremmet på en 
måte som medlemmene er tilfreds med, og det har vi funnet hadde 
sin grunn i at forretningsutvalget var for litet.

Konrad Karlsen: I vår forening mente man at det ideelle var 
å vedta Stords forslag og det var ut fra at det ikke skulde bli 
kostbarere for forbundet. Det er forretningsutvalget som har ledelsen 
av forbundets daglige virksomhet. Yed at forretningsutvalget gjøres 
sterkere mente vi at hovedstyremøtenes antall kunde innskrenkes til 
et om året. I de senere år har man hatt 5 møter på 3 år. Kan dette 
skje, så blir det snart besparelser for forbundet. Imidlertid er det 
sannsynligvis ikke stemning for et sådant forslag som det fra Stord. 
Jeg vil derfor anbefale valgkomiteens innstilling. Skal vi være en 
kamporganisasjon, så kan det ikke skje ved å innskrenke hovedstyret. 
Jo mindre hovedstyret blir desto svakere blir det. Moan og andre 
skal ikke gå til en overilet beslutning i dette spørsmål. Jeg tror 
man overdriver denne saks innflydelse på kontingenten. At kontin
genten er så stor nu skyldes de store konflikter vi har hatt i de 
senere år. Det er himmelvid forskjell på hvor stor del av kontin
genten som går til konflikter nu sammenlignet med før krigen. 
Administrasjonsutgiftene og spesielt utgiftene til hovedstyret spiller 
på langt nær ikke den rolle som man vil ha det til.

Albert Karlsen: Jeg tror ikke det er riktig at man innskrenker 
administrasjonsutgiftene ved å redusere hovedstyret. Jeg vil bare 
be representantene om å se på regnskapene for perioden. Ut
giftene er redusert fra år til år. Mens de var 11 000 kroner i 1925 
er de kommet ned i kr. 4 103.15 i 1927. Man vil av regnskapene 
se at forretningsutvalget har gjort hvad det har kunnet for å drive 
utgiftene ned og hovedstyret har også vært sig sitt ansvar overfor 
medlemmene bevisst.

Jens Martinsen-, Dette spørsmål er en praktisk opgave. Jeg 
har fått i opdrag å innskrenke og jeg mener at noget her og noget 
der gjør penger for forbundet. Jeg kan gå over til det forslag 
som er nevnt av Moan. For mig har det ikke noget å si hvor 
representantene i hovedstyret er fra bare det er menn som kan og 
vil noget og som kan gi medlemmene beskjed om det hovedstyret
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arbeider med. De. nytter ikte 4
organisasjonen^ SX mener at den er inBtim„g

styre pa lo mediommer^ o^g^det var ^ arbeiderforening for-

Svensk Grubearbeiderforbunds representant tar avskjed med
landsmøtet.

Hedquist: Kamerater. °et er kom^ 

saker av stor betydning. Dere har g g * av forbundet.

sx nS? sx; - Lrxxxxs
Tr Pog tg SpTa. ^gi “rige stal tnnne komme gjengjelde
dåneTor let d^re har ™SeVbriT%rka.r»sk?taatL« v4r

Formannen-, Jeg har aliereae » | k h d jeg sa for et
hilsen, men *7“ ^ “ iX sf sterS som det’ef mulig, at
XsfArbSXandXbund ve. ikke pS filten mitem^ tan

å redusere grubearbeidernes øk°nomiske er slik at
stilling her i landet, og lkke m\ S enstemmig opfatning at
den tåler ingen rystelser Det vil oenSte^ £ir den største
den vei kan man ikke gå. Jeg antf ^"^"oettemå mane oss 
interesse for dere pa den S1, av o-rubearbeidernes kår.
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arbeide han har å utføre når han kommer hjem igjen. Vi føler 
oss forvisset om at de svenske grubearbeidere vil overvinne de van
skeligheter som kan melde sig nu. (Bifall).

Lo vf o ran d ri nge r.
Dirigenten ønsket å få bragt på det rene om at det er lands

møtets opfatnmg at forretningsutvalgets medlemstall skal forbli 
som før uforandret.

O. M. Johansen-, Det var valgkomiteens forutsetning at forret
ningsutvalgets medlemstall skulde være det samme som nu, nemlig 
o og sa 8 utenbys til hovedstyret.

Dirigenten optok derefter forslaget fra Saridøla Jernbanearbei- 
derforenmg til behandling.

Olaf Bjerke-, Når vår forening har innsendt dette forslag om 
personlige varamenn for de utenbys hovedstyremedlemmer, så var 
det med sikte på det som er hendt, spesielt på Kirkenes, at hoved- 
styremedlemmet er gått ut av forbundet og dermed også av hoved- 
stj ret. Vi fant det nødvendig å få dette gjennemført særlig av hen- 
syn til de store arbeidsplasser.

O. M. Johansen-. Valgkomiteen har enstemmig gitt forslaget fra 
bandøla sm tilslutning ut fra det som Bjerke har nevnt.

Albert Karlsen-. Skal forslaget forståes på den måte at det er 
arbeidsplassen som skal representeres? Det er nødvendig å få klar
het i dette.

Løgavlen: Det av Karlsen reiste spørsmål er ikke så inngående
drøftet, men min personlige opfatning er at så bør det være På 
landsmøtet i 1913 blev det fastslått at det skulde være personlige
former61111’ 1 1916 kom vi ved en gruPPeinndeling inn på andre

q JeS er av den samme mening som Løgavlen. Hvis
bulit]eima, Stord og Løkken fikk en mann hver i hovedstyret her 
pa landsmøtet, men så snart dette var over flyttet disse tre til samme 
arbeidsplass, hvordan vilde dette opfattes?

Formannen: Det er også spørsmål om kvalifikasjoner. Men 
e har vært sadan at man har villet fordele representantene utover 

landet i forholl til medlemsstyrken. Hvis det skal være personlige 
varamenn, sa ma det preciseres hvordan det skal ordnes. Vi har 
nu det tilfelle, at Konrad Karlsen var valgt fra Kirkenes, men nu 
har vært et ar på Notodden. Vi har ikke hatt anledning til å si 
til ham at han ikke skulde være medlem av hovedstyret fordi han 
har byttet plass. Dette forholl gjør sig i særlig grad gjeldende for 
anleggsarbeiderne som når som helst må flytte. Man må få dette 
sa klart som mulig. Hvad skal man gjøre i det tilfelle at både 
representant og varamann flytter på en annen kant av landet8 
Dette forslag har mange fordeler, men det kan bringe virvar.

Thv. Nilsen: Jeg mener at varamennene bør velges på samme 
mate som før. For oss anleggsarbeidere er det umulig å praktisere
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en ordning med personlig varamenn. Jeg mener at de som velges 
her skal fungere fra landsmøte til landsmøte.

J. Martinsen: Jeg er ikke imot det som har vært praktisert 
hittil, men jeg mener at når det skal være representasjon fra arbeids
plassene, så bør den som flytter fra det sted han er valgt til å 
representere også gå ut av hovedstyret.

Dirigenten: Olaf Bjerke har fremsatt følgende tilleggsforslag^
„Når et medlem av hovedstyret fraflytter den plass eller det distrikt 

hvorfra han er valgt, rykker hans varamann op som fast medlem av styret."
Bjerke; Inntreffer det tilfelle at begge er reist, både repre

sentant og varamann, må den valgte representant fungere.
Dirigenten: Ingv. Løgavlen foreslår.-
„Saken angående suppleanter til hovedstyret tilbakesendes valgkomiteen.

Konrad Karlsen; Forslaget høres bra ut, men selv om vi vedtar 
at det skal være 15 medlemmer i hovedstyret, så får vi ikke alle 
større arbeidsplasser representert allikevel. På forrige landsmøte 
kunde vi således ikke få en representant fra Løkken med i hoved
styret. Representanten fra Løkken blev første varamann og hvis 
han hadde fått leve så vilde han ha fått møte omtrent bestandig, 
så Løkken vilde ha blitt representert i hovedstyret. Som ordningen 
nu er kan man få de arbeidsplasser som ikke er representert blandt 
varamennene. Ved denne ordning vil de som ikke får hovedstyre
medlemmer for altid være avskåret fra å få en sådan.

Dirigenten: Thv. Nilsen har fremsatt følgende forslag:
„Den nuværende ordning med varamenn til hovedstyret bibeholdes."
Løgavlen: Jeg foreslår saken tilbakesendt valgkomiteen fordi 

den er for dårlig forberedt. Det vil være greiere for landsmøtet å 
gå på saken når det foreligger en klar innstilling.

Chr. Henriksen: Jeg tror at Løgavlen har nok å gjøre om vi 
ikke skal få mere virvar. Jeg tror i likhet med Karlsen at det er 
en grei ordning den vi har hatt. Det er hovedsaken at man far 
personer som er kompetent til å sitte i hovedstyret.

Ved voteringen blev Løgavlens forslag først forkastet med stort 
flertall og derefter blev Thv. Nilsens forslag vedtatt mot 4 stemmer.

Dirigenten optok så til debatt forslag fra avd. 16, Undergrunns
banens Anleggsarbeiderforening.

Magnus Guldbakke: Ved valget av hovedstyremedlemmer blir 
det tatt hensyn til de forskjellige grupper innen forbundet. Dette 
mener vi skal opretholdes, derfor er dette forslag fremkommet. Når 
en mann får et offentlig hverv som stortingsmann eller lignende, så 
kan han ikke opfattes som overgått til fast stilling, men i^det til
felle vi hadde fra Kirkenes mener vi at vedkommende er gått over 
i fast stilling. Jeg vil anbefale at man vedtar en bestemmelse så 
slikt ikke kan gjenta sig.

Formannen; Jeg har hatt vanskelig for å finne tråden i dette 
forslag. Vi hadde et tilfelle, da Vestad som var valgt til annen 
varamann skulde rykke op i hovedstyret. Han hadde opretholdt sitt
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medlemsskap i forbundet, men vi fant i forretningsutvalget at han 
måtte fratre som medlem av vårt hovedstyre efter at han var blitt 
næstformann i det nye Skog- og Landarbeiderforbund. Dette fikk 
også hovedstyrets sanksjon. Dette forslag kan ramme et tilfelle som 
det med Konrad Karlsen. Han er blitt fastlønnet sekretær i sam
organisasjonen, først på det sted han var valgt til hovedstyremed- 
lem fra, og siden flyttet han til Notodden. Hvis forslaget skal ramme 
et tilfelle som dette, så er det meget vidtrekkende. Når det gjelder 
slike tilfelle har spørsmålet hittil ikke en gang vært oppe til drøftelse.

Albert Karlsen: Jeg er enig i forslaget fra Undergrunnsbanens 
Anleggsarbeiderforening. Vi har tidligere hatt meget troubbel med 
dette. I perioden 1922—1925 var halvparten av hovedstyrets med
lemmer i faste stillinger utenfor de fag de representerte. Det må 
være innlysende at disse folk i faste stillinger ikke har den riktige 
føling med arbeiderne på arbeidsplassen.

Chr. Henriksen; Dette er den rareste begrunnelse jeg har hørt 
på dette landsmøte. Hvem var det som valgte Lien og Sundby, hvad 
var de da de blev valgt, og hvorfor blev de valgt? Da jeg blev 
stortingsmann kunde jeg ha utesket hovedstyrets uttalelse om min 
stilling, men jeg fant det ikke nødvendig. Jeg mener at det går ikke 
an å gi den motivering for forslaget som Albert Karlsen frem
kommer med.

P. O. Moan: Kan vi ikke bli enig om at dette skal være en 
kamporganisasjon, så bør vi iallfall bli enig om at den skal være 
en arbeiderorganisasjon. Jeg vil derfor anbefale forslaget.

Konrad ^Karlsen: Jeg vil bare si til Albert Karlsen, at hvis det 
skal være så at man blir diskvalifisert ved å ta en skarve plass som 
tillitsmann i Samorganisasjonen, så vil jeg håpe at Albert Karlsen 
ikke blir tillitsmann, for da kan disse ord komme igjen. Slutter man 
å være arbeider fordi om man blir tillitsmann i en Samorganisasjon?

Løgavlen: Dere tar for hårdt på dette nu. Den ånd at ingen 
som ikke stod på en arbeidsplass ikke skulde være medlem av hoved
styret har vært særlig fremtredende. Det var iallfall tilfelle i 1925. 
Jeg setter ikke en stortingsmann ved siden av stillingen som forret
ningsfører, for det å være stortingsmann er ikke nogen stilling. Det 
er ønskelig at landsmøtet sier uttrykkelig fra om at man skal 
følge denne linje.

P. O. Moan: Jeg ser det ikke slik at de enkelte personer blir 
forkleinet ved at de får andre stillinger, men jeg er kommet hertil 
for å vareta mine arbeidskameratens interesser og opfatning. Jeg 
sier heller intet til forkleinelse for de fastlønnede som har sittet i 
hovedstyret.

J. Hagen: Det er da vel klart at vi ikke kan ha et funksjonær- 
hovedstyre? Derved får de jo dobbeltstillinger i organisasjonen.

Forslaget fra Undergrunnsbanens Anleggsarbeiderforening blev 
vedtatt mot 3 stemmer.

Angående § 13, forretningsutvalget, forelå følgende forslag:
Fra avd. 34, Stord Arbeiderforening.

Forandres i henhold til vårt forslag til forandringer i § 12 p. 2.
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Fra avd. 70, Sandnes Arbeiderforening.
Forbundets ledelse i samråd med forretningsutvalget består av formann, 

kasserer samt en — en — kontordame.
Motivering:

Ved gjennemsyn av forbundets regnskap pr. 1 januar til 31 desember 
1927 får man inntrykk av at lønningskontoen med kontorpersonale er unødig 
stor i forhold medlemstallet som teller ca. 4 900.

Under formannens fravær overtar kassereren formannens arbeide.
Vi mener at hele den administrative del av forbundets virksomhet bør 

forenkles i overensstemmelse med ovenanførte forslag.

Fra avd. 16. Undergrunnsbanens anleggsarbeiderforening.
Forretningsutvalget består av formann og kasserer samt 2 mann valgt 

fra Oslo eller omegn.
Motivering:

Medlemmene fordrer forenkling, og vi tror at det kan 151^re..s'f , ™e/| 
formann og kasserer. Dog skal forretningsutvalget i hvert tilfelle ikke besta
av mere enn 4 mann.

Fra forretningsutvalget:
Forslaget fra Stord Arbeiderforening tiltredes.
Valgkomiteen fremla en felles-innstilling for § 12, 13 og 14. 

Den lød således:
..Valgkomiteen innstiller på bibehold, av den nuværende ordning med 

forretningsutvalg og hovedstyre, likeså innstilles pa at det velges tre, iast- 
lønnede tillitsmenn."

Angående § 14, formann og næstformann, forelå følgende forslag:
Fra avd. 75, Giken Grubearb eider forening.

2. Foreslåes følgende forandring i forbundets administrasjon: ^
Stillingen som viceformann i forbundet opheves samt en kontordame 

opsies, og forbundets daglige ledelse består av formann, kasserer «g 011 kon
tordame. Under formannens fravær tiltrer en av forretningsutvalgets med
lemmer.

Motivering:
Da omorganiseringen nu er i orden og medlemstallet er redusert til ca. 

5 000 finner vi at 2 fastlønnede tillitsmenn og en kontordame ma være fullt 
ut nok til forbundets administrasjon."

Valgkomiteens innstilling om at antallet av medlemmer av for
retningsutvalget blir uforandret blev vedtatt enstemmig og uten 
bemerkninger.

Da man kom til spørsmålet om tre lønnede tillitsmenn uttalte:
O. M. Johansen: Da valgkomiteen behandlet disse spørsmål 

fant vi ikke å kunne slutte oss til det forslag som er innsendt fia 
Giken grubearbeiderforening, da det vil være liten besparelse og 
forbundets virksomhet vil bli uheldig stillet ved det.

Arne Brufladt: Jeg vil fullt ut støtte komiteens innstilling. Her 
kan det ikke bli nogen besparelse og jeg kan ikke være med pa a 
kaste Ahlstrand nu, så gammel som han er i organisasjonen og sa 
dyktig som han har utført sitt arbeide.

Valgkomitéens innstilling blev vedtatt mot 6 stemmer.
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Kontingenten for Svalbard-arbeiderne.
Budgetkomitéens formann, Chr. Henriksen, fikk nu ordet:
I dagsordenens side 10 finnes følgende forslag:

Frct avd. 90, Kings Bay lokale forening.
w.cil!1 herved henstille til landsmøtet om en særskilt nedsettelse av med-
inT1iS^olltln”aenten-f0n Sva!bard eller Pa annen måte utrede de utgifter ' for-
Xmer Pf)etm Sf, hT pa grUnn aT d.e jler °PPe fordyrede administrasjons- 
utgiiter. Dette kan begrunnes pa at vi den største del av året er helt hen-
vmt bl den trådløse telegraff or bind else med Norge og disse omkostninger 
har jo ikke avdelingene i Norge. Vi måtte i vinter gå til en forhøielse gav 
W^gentnnr0g +de,ttf* Vakt1e stor misnøie blandt medlemmene, og det var 
Se måte g andragende blev ordnet på en for oss tilfredssffl-

Budgetkomitéen har drøftet de ting som nevnes i denne hen
vendelse, men har funnet at man ikke kan gå inn på innferelse av 
en spesiel kontingent for Svalbard. Vi innstiller imidlertid på 
følgende, som jeg tror vil være en heldig ordning:

„Angående Kings Bays forenings forslag om en særskilt nedsettelse nv
ovsl^nr11^ f<i^Svamard vil budgetkomitéen innstille på at kontingenten 
ogsa for fremtiden blir ensartet. Derimot vil budgetkomitéen anbefale at
hwmt8?11 Pa v,Yalbarod ?ar refnndert tre femtedeler av sine utgifter av for
bundet, fors a vidt angar korrespondansen med Norge." 8

Jeg tror det er riktig at forbundet gjør dette. Derved mener 
komiteen at den har utjevnet forholdet.

Budgetkomitéen har også drøftet en annen ting i denne for- 
bmdelse. Siden omorganiseringen er Norsk Arbeidsmannsforbund 
blitt et htet forbund med avdelinger spredt utover det hele land 
Dette gjør det vanskelig og kostbart for oss. Vi har derfor vært 
mne pa den tanke at Landsorganisasjonen skulde kunne yde oss 
støtte til agitasjonen for å få organisert veiarbeiderne. Vi har funnet 
at det er grunn til at Landsorganisasjonen støtter litt til vår ad- 
mmistrasjon ikke bare av hensyn til Svalbard-organisasjonen, men 
ogsa pa grunn av vare øvrige organisasjoner. Jeg vil referere hvad 
budgetkomitéen foreslår i dette spørsmål :
, ”På Srunii av omorganisasjonen har forbundet fått en uforholdsmessig 
kostbar administrasjon ved at foreningene er spredt utover det hele inn cf 
£IsieaÆrfSidT,igg?nde Steder-, De?til kommer Svalbard som Sgså bhr

fkcmSrfo^ ^danrSSngI:llenh0ld ^ Vil k°mitéen

støtte^for forbimde^sVvi>ksomhet.“LandSOrganiS','0nen °m et år]ig bidraS ti]

Jeg tror at som stillingen nu er skulde det være mulig for 
Landsorganisasjonens sekretariat å finne en ordning for støtte til oss.

. .^ff. ArM/ZarfA Longyearbyens arbeiderforening er selvsagt
enig i Kings Baysforeningens krav her. Vi har ikke innsendt noget 
sadant forslag fordi vi mente at landsmøtet kunde ha vanskelig for 
a o imøtekomme kravet i denne form. Det er meget sesongarbeide 
pa bvalbard, bade om sommeren og vinteren og sådanne folk er 
vanskelig a fa inn i organisasjonen. De er kommet derop på grunn 
av den øiebhkkelige nød. Av disse grunner er det absolutt på
krevet at man far en lettelse. P
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Formannen: Jeg stusset adskillig da jeg fikk dette forslag. 
Det er riktig at det er kostbar korrespondanse, men dette forhold 
virker selvsagt gjensidig både på forbund og avdeling. Det faller 
meget store utgifter med organisasjonen på Svalbard. Avdelingene 
der oppe kan ikke sammenlignes med de andre avdelinger og det 
kommer av at de ligger så langt fra Oslo. Det samme gjør også 
Kirkenes. Man skal imidlertid ikke bare se på nachdelene. På den 
annen side har arbeiderne ikke nogen utgifter til lokale, opvarm- 
ning m. v. Efter dette forslag blir det forbundet som kommer til 
å måtte betale alt vedrørende korrespondansen. Jeg vil advare 
mot at man søker Landsorganisasjonen om støtte, idet jeg tror at 
Landsorganisasjonen vanskelig kan gå inn på den linje. Til Skog- 
og Landarbeiderforbundet har Landsorganisasjonen måttet bevilge 
til forbundets virksomhet. Jeg tror at vi må søke om bidrag til 
vår virksomhet, men ikke som foreslått her til vår administrasjon. 
Jeg henstiller til budgetkomitéen å overveie dette på ny og komme 
til en riktigere beslutning.

Chr. Henriksen-. Jeg kan være enig med formannen i at ut
trykket administrasjon er uheldig valgt. Det kan erstattes med 
ordet virksomhet. Dette retter jeg med en gang, idet jeg antar at 
komitéens øvrige medlemmer er enig i det.

Forslaget blev derefter rettet overensstemmende hermed og fikk 
da den form som det foran er gjengitt med.

Yed voteringen blev først budgetkomitéens forslag angående 
Svalbard enstemmig vedtatt og derefter blev forslaget om bidrag 
fra Landsorganisasjonen enstemmig.

De internasjonale forbindelser.
Dirigenten-. Nu foreslår jeg at vi tar kveld og jeg gjør op- 

merksom på at imorgen skal vi behandle de internasjonale for
bindelser.

Åsmund Selfors-. Jeg vil foreslå at det innbydes en mann fra 
det internasjonale utvalgs flertall og en fra mindretallet til å inn
lede for oss spørsmålet om de internasjonale forbindelser.

Albert Karlsen: Kan det være hensigtsmessig og heldig å etab
lere en sådan ordning? Dette spørsmål har vært behandlet på 
fellesstyremøter og på andre møter og flere av de som er her har 
deltatt i diskussjonen om dem før. Jeg foreslår at landsmøtet be
handler saken uten innledere.

Åsmund Selfors: Det vil være enestående hvis vårt landsmøte 
skulde avslå å la oss fa dette spørsmål utredet. Jeg er ikke klar 
nok i dette spørsmål derfor vil jeg ha det ordentlig innledet.

Konrad Karlsen-. Jeg støtter det forslag som er optatt av 
Selfors.

Yed voteringen blev Selfors forslag vedtatt mot 3 stemmer. 
Møtet blev hevet efter at Kristian Moljord hadde anmodet samtlige 
grubearbeidere om å stanse i salen efter møtets slutt.
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Formiddagsmøtet fredag den 31 august.
Dirigent: Kristian Moljord.

Efter at det var foretatt navneoprop refererte sekretæren, Konrad 
Karlsen, protokollen, som blev godkjent.

Det var forutsetningen at man skulde behandle de internasjonale 
forbindelser, men på grunn av inntrufne omstendigheter blev det 
efter bemerkninger av formannen, dirigenten, Eikefjord, P. O. Moan, 
Løgavlen og Hans Røste besluttet at man først skulde behandle en 
del andre saker som forelå.

Lovforandringer.
Angående § 10, Landsmøtet, forelå følgende forslag:
Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening.

2. Valg av representanter til landsmøtet foregår efter følgende regler*
1 representant for det første fylte 40-tall og siden 1 for hvert fylt 100-tali
medlemmer. Mindre foreninger kan i fellesskap med andre mindre
opT40ger VelSe 6n representant så fremt det samlede medlemstall når 

For øvrig uforandret.

Fra avd. 34, Stord Arbeiderforening.
4. Tilføielse:

Heller ikke har de stemmerett ved valg av forbundsstyre.

Fra forretningsutvalget:
Forslaget fra Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening tiltredes.

Hans Røste: Forretningsutvalget har som man ser tiltrådt 
forslaget fra Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening, som går ut 
pa a utvide representasjonen til landsmøtet. Før da vi hadde så 
mange store foreninger var det nødvendig å begrense de store for- 
eningers representasjonsrett, men nu er forholdet helt endret. Det 
er omtrent bare mindre foreninger. Ødegaard og jeg har regnet 
ut, at hvis dette forslag gjennemføres, så vil det bare bli 7 repre
sentanter mere enn det er nu. Både i Bygningsarbeiderforbundet 
og i Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund har man 
rett til a sende en representant for hvert påbegynt 100. Jeg optar 
forslaget pa forretningsutvalgets vegne.

O. M. Johansen: Valgkomiteen har ikke behandlet spørsmålet, 
som nærmest henhører under budgettkomitéens arbeide. Jeg vil 
anbefale Oslo og Omegns forslag. Det er også mange små foreninger 
som blir dårlig representert, men det er noget som henger sammen 
med de geografiske forhold.

Konrad Karlsen: Dette spørsmål forelå også på forrige lands
møte og blev støttet av mange foreninger den gang, men forslaget 
blev nedstemt efter at det hadde møtt kraftig motstand i debatten 
særlig fra Vestad som hevdet at de små foreninger var for dårlig 
representert. Jeg har regnet over dette, og det viste sig den gang, 
at den halvpart av forbundets medlemmer som representeres av de
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små foreninger hadde to tredjeparter av representantene på lands
møtet, mens den annen halvpart av medlemsstokken bare hadde en 
tredjepart av representantene. Jeg vil anbefale forslaget, og jeg 
komplimenterer forretningsutvalget for at det støtter dette forslag.

P. O. Moan: Jeg vil anbefale Oslo og Omegns forslag fordi det 
forekommer mig at de store foreninger nu får for liten represen
tasjon sammenlignet med de små. Forslaget er derfor rettferdig. °

Løgavlen: Hvis man går igjennem representantlisten, så får 
man inntrykk av at forretningsutvalget har arbeidet ut fra den 
forutsetning at man skulde ha så liten representasjon som mulig. 
Jeg vil si, at hvis dette forhold ikke endres for fremtiden, så vil 
det komme protester. Jeg vil at det kommende forbundsstyre skal 
ha sin opmerksomhet henvendt på forholdet.

Røste: Det er bare tre foreninger som har rett til to represen
tanter på dette landsmøte. Disse tre foreninger representerer IpOO 
medlemmer, men de har bare 6 representanter her. Nu har disse 
foreninger et langt større medlemstall. Vår forening i Oslo har ikke 
bare arbeiderne ved statens anlegg som medlemmer, den har også 
ekstraarbeiderne og andre arbeidere som skal stå i Norsk Arbeids- 
mannsforbund. Det som det er klaget over er fremgangsmåten ved 
valget av representanter til landsmøtet, idet det er påtalt at avde
linger med 70 medlemmer ikke har fått en representant til lands
møtet. Å regne ut disse ting er vesentlig et kontorarbeide, og jeg 
kan ikke vite hvilke grunner som har vært bestemmende, men jeg 
kan tenke mig at formannen har forsøkt å slå sammen avdelinger 
som ligger nær hinannen.

Olaf Bjerke: På forrige landsmøte satte forretningsutvalget sig 
imot dette forslaget, men iår anbefaler det det. Jeg er enig i at 
forslaget er mere demokratisk enn den ordning vi har, men jeg 
synes allikevel, at hvis en forening får over 500 medlemmer, så skal 
representasjonen bare være en for hvert 200 medlemmer.

S. Simonsen'. Det er ingen her som ikke er interessert i å fa 
en rettferdig ordning, men det som sist gjorde at forslaget falt var 
at det satte antallet op fra 40 til 50 medlemmer. Jeg mener at det 
er all grunn til å støtte forslaget fra Oslo og Omegns Anleggs
arbeiderforening.

Dirigenten: Løgavlen har fremsatt følgende forslag:
„Landsmøtet pålegger det kommende forretningsutvalg å påse at det 

ved utregning av representasjonsretten til landsmøtet ikke unødig blir sam
menslått flere avdelinger for å få representasjonsrett enn strengt tatt påkrevet 
efter loven."

Arthur Lie-. Vi har foreslått en tilføielse her fordi vi mener 
at det er bare de som er valgt fra avdelingene som skal ha stem
merett på landsmøtet. Jeg optar tilleggsforslaget fra Stord.

Albert Karlsen: Det har ved valgene forekommet ting som 
gjør det nødvendig å foreta en tilføielse til forslaget fra Oslo og 
Omegns Anleggsarbeiderforening. Jeg vil derfor opta sådant forslag:

„Hvor valg i fellesskap blir nødvendig blir valget å foreta på med
lemsmøte."
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Det har forekommet at en avdeling har sendt en mann langs 
anlegget for a samle inn stemmer, mens en annen avdeling i samme 
valgkrets har foretatt valget på medlemsmøte. Det bør være ens
artethet i slike tilfeller.

Formannen: Jeg har dessverre ikke fått anledning til å høre 
de forskjellige innlegg, men jeg hører at sammenstillingen av de 
forskjellige foreninger som velger sammen har vært berørt Det er 
jeg som har utført dette arbeide ved flere landsmøter nu, og jeg 
har alltid søkt å finne frem til det nøiaktigst mulige resultat. Jeg 
har foretatt kontrollberegninger, og er da også kommet til det resultat 
at enten man bruker den ene eller den annen representasjonsordning 
sa bhr totalrepresentasjonen den samme. Man kan ikke få delt den 
shk op at det blir bare 40 i hver krets. Foreningenes beliggenhet 
spiller ogsa en rolle. Representantantallet vilde ha blitt det samme 
om man hadde valgt en annen sammenstilling. Det er det med den repre
sentasjonsordning som nu gjelder, at den har varet siden forbundet 
var et stort forbund med mange store avdelinger, og man mente at 
det kunde være grunn til å foreta en forandring selv om dette vilde 
medføre at det blev nogen flere representanter. Hvis vi hadde hatt 
den valgordning som Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening nu 
foreslår, sa vilde det ha vært 7 representanter mere på dette lands
møte. Dette er altså ikke i og for sig ikke noget stort spørsmål. 
Fra mm side har det vært et prinsipiellt motiv at medlemmenes 
selvbestemmelsesrett skal gis adgang til å komme frem i så stor 
utstrekning som alle rimelige hensyn tilsier. Forslaget fra Stord 
gar ut pa en begrensning av styrets adgang til å delta i avstem
ningen ved valg av styremedlemmer. Dette er et omtvistet spørs- 
mal, men det fortoner sig for mig slik, at et styremedlem bør være 
Iikeberettiget med andre medlemmer når det gjelder de forskjellige 
avgjørelser som ikke angår vedkommende personlig. Nu kan et 
styremedlem stemme på sig selv til gjenvalg, men det vil jo bli det 
samme for en representant som er valgt, hvis han bringes i forslag.
eg kan ikke finne at det ligger nogen annen betydning i bestem- 

meisen enn dette, og da bør det være en konsekvens at det skal 
gjelde for alle som opstilles, nemlig at ingen kan stemme på sig selv 
Jeg anser at det er både rett og billig at alle som deltar i lands
møtet far stemmerett. _ Jeg foreslår derfor at paragrafen på dette 
punkt oprettholdes i sin nuværende form.

Aasmund* Selfors: Jeg vil ikke anbefale Oslo og Omegns for
slag, men vil innskjerpe at de bestemmelser vi har i lovene skal 
overholdes. ^ Hvis den representasjonsparagraf vi nu har hadde vært 
overholdt, sa vilde det ha vært 8 representanter mere på dette lands
møte enn det nu er. Her er flere grupper som har rett til halv- 
annen representant, som bare har fått en. Den værste sammen- 
sniimg finner vi for den gruppe hvor Lørenskog er med. Her har 
avdelinger med tilsammen 74 medlemmer bare fått en representant. 
Her er det næsten dobbelt så mange medlemmer samlet som loven 
påbyr. Hvis landsmøtet skal si noget i denne sak, så må det bli 
at det vi har i lovene fra før skal overholdes. Det er selvsagt at

145

en hel del praktiske forhold spiller inn her, men sammenstillingen 
kan foretas slik at lovene blir bedre overholdt enn hvad tilfelle er nu.

Thv. Nilsen: Som representant for forbundets største avdeling 
vil jeg ikke uttale mig om utvidelsen av representasjonen fra de 
større foreninger, men jeg er ikke enig med formannen i hans utta
lelser om Stords forslag. Yi må komme bort fra at et forbunds
styre skal kunne gjøre utslaget ved valget av tillitsmenn på lands
møtene. Det undgår vi ved at alene de valgte representanter stem- 
i slike saker.

Dirigenten: Syvergaard har fremsatt følgende forslag:
„Valg av representanter til landsmøtet foretas ved uravstemning."

Kristoffer Morken: Valgene til landsmøtet bør foregå på orga
nisasjonsmessig måte. Jeg vil derfor anbefale Albert Karisens for
slag som tillegg til Oslo og Omegns forslag.

Formannen: Jeg er ikke enig i at man er mere i overens
stemmelse med lovene om man anvender den fremgangsmåte som 
Selfors talte for. Hvis man skulde utnytte brøkene, så må man 
f. eks. slå alle foreninger i Sulitjelma sammen og gi dem tre repre
sentanter i fellesskap, men det åpner loven ikke adgang til. Med 
hensyn til Lørenskog-gruppen så er forholdet det, at her måtte man 
slå sammen alle de foreninger som lå innen en rimelig geografisk 
radius. Hvis man skulde ha gjort dette på en annen måte, så måtte 
man ha sprengt hele systemet i stykker og fordelt det på en så vid 
strekning at det ikke kunde vært tale om noget samarbeide mellem 
foreningene. Jeg har forstått loven slik, at det skal kunne velges 
i fellesskap, men da må dette fellesskap gis uttrykk. Skal man rette 
på disse forhold, så må man komme med forslag som klargjør loven. 
Albert Karisens forslag er berettiget, fordi det er foretatt valg på 
forskjellige måter i de forskjellige foreninger. Dette kom også frem 
under behandlingen av fullmaktskomitéens innstilling. Jeg mener 
at foreningene bør benytte samme fremgangsmåte.

Aasmund Selfors: Det ligger ikke i mine anker nogen siktelse 
eller insinuasjon mot formannen, men jeg nevner dette for at man 
kan korrigere forholdet. Det kan nemlig under sammenstillingen 
opereres eftersom man har interesser. Jeg sier imidlertid ikke at 
Ødegaard har gjort det. Den krets jeg representerer strekker sig 
fra Nord-Rana til Salangen, og det er sandelig en lang strekning. 
Jeg henstiller til formannen at han er opmerksom på dette, for det 
gir anledning til mange refleksjoner. Jeg holder pa den nuværende 
paragraf, men mener at den må overholdes bedre enn hittil.

Formannen: Ja, det siste eksempel var nettop det jeg studerte 
lengst på. Men efter opfatningen av de geografiske forhold i Nord- 
Norge, så er det nu ikke så langt bort i natta heller. Selfors repre
senterer 48 medlemmer, så han er så nær demokratiet som det er 
mulig å komme. Hvis man skal velge mellem Karisens og Syver- 
gaards forslag, så vil jeg velge Karisens, idet det annet blir en tung
vint ordning. Hvordan skal uravstemningen foregå i en forening 
som Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening? Ved anleggene er

A 10



146

denne form brukbar og kanskje den mest praktiske, idet det der er 
tungvint og vanskelig å holde møter. Hvis jeg hadde vært til stede 
da saken blev optatt, tror jeg at jeg vilde ha filosofert litt over et 
forslag som pålegger de som velger sammen å bli enig om en ens
artet fremgangsmåte.

Løgavlen: Selfors taler godt for at de små foreninger skal få 
bedre representasjon, men hvorfor kan han da ikke være med på 
en utvidelse av representasjonsretten også for de større foreninger? 
Nar en forening blir stor, så skal det 200 medlemmer til for å få 
en representant. Det må da være grenser for hvor langt man skal 
gå med å ta distriktshensyn. Yi er da en nasjon. Jeg er ikke så 
begeistret for Albert Karisens forslag, men er enig i formannens 
uttalelse om at det bør være ensartet optreden.

Aasmund, Selfors: Jeg sier ikke at sammenstillingen er gjort i 
en viss hensikt, men jeg vil at dette ikke skal kunne skje for frem
tiden. Jeg vil^spørre Albert Karlsen: Er det riktig hvad jeg har 
hørt, at man på Sørlandsbanen har gjort det motsatte av hvad som 
her foreslåes ? Og videre at det er Albert Karlsen som har stått 
i spissen for anvendelsen av den motsatte fremgangsmåte? Det 
er sagt mig at Karlsen under valg av forhandlere og av represen
tanter til landsmøtet har gått langs anlegget og samlet inn stemmer. 
Jeg vil gi Albert Karlsen anledning til å beriktige dette.

Albert Karlsen: Det skal være mig en fornøielse å svare Selfors 
pa hans spørsmål. Han er blitt bundet en skrøne på armen, og det 
skal jeg kunne dokumentere om så måtte ønskes. Med hensyn til 
mitt forslag, så er det fremkommet ut fra den erfaring jeg har 
høstet og på grunn av det krav jeg har fått fra foreningene. Vi 
har nemlig sett at to foreninger like ved hinannen ikke har kunnet 
bli enig om fremgangsmåten. Dette beviser at landsmøtet må fastslå 
en bestemt linje her. Jeg må derfor fastholde forslaget.

Ved voteringen blev først Hans Røstes forslag enstemmig vedtatt. 
Derefter blev ved alternativ votering mellem Albert Karisens og 
Syvergaards forslag Karisens vedtatt med stort flertall. Til slutt 
blev ved alternativ votering Ødegaards forslag vedtatt med 35 mot 
24 stemmer, som blev avgitt for Stor ds forslag.

Løgavlens forslag blev enstemmig vedtatt.

De internasjonale forbindelser.
^ Det opstod nu en del debatt om hvorvidt man skulde ta fatt 

pa behandlingen av de internasjonale forbindelser. I denne debatt 
var det innlegg av formannen, dirigenten, Elias Volan, Alfr. Madsen 
Konrad Karlsen og Ingv. Løgavlen. Det endte med at dirigentens 
forslag om at Volan skulde innlede for flertallet nu blev vedtatt.

I denne sak var det innsendt følgende forslag:
Fra Larvik Arbeidsmannsforening

1. Arbeidsmandsfoi bundets landsmøte godkjenner Kjøbenhavner-konferan- 
sens beslutninger om samarbeide mellem Norges faglige Landsorganisasjon,
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Sovjet-Unionens centrale Fagforeningsråd og Finnlands faglige Lands
organisasjon og deres bestrebelser for faglig enhet og kamp mot krigs
faren.

Videre godkjenner landsmøtet sekretariatets internasjonale utvalgs 
flertalls innstilling sålydende:

„Under henvisning til fagkongressens uttalelse og bemyndigelse god
kjennes Kjøbenhavner-konferansens forslag til gjensidighetsavtale mellem 
landsorganisasjonene i Norge, Finnland og Sovjet-Unionen. Med hensyn 
til det intei nasjonale samlingsarbeide er den norske Landsorganisasjons 
medvirken uttrykkelig betinget av at dette arbeide har til formål å samle 
Amsterdam-Internasjonalen og Den røde faglige Internasjonale eller de 
landsorganisasjoner som står tilsluttet Amsterdam-Internasjonalen, Den 
røde faglige Internasjonale og de frittstående landsorganisasjoner i en 
verdensorganisasjon. Under denne forutsetning støttes arbeidet for en 
verdenskongress, som da må ha karakteren av en samlingskongress."

Landsmøtet vil anbefale Landsorganisasjonens sekretariat eventuelt 
Landsorganisasjonens representantskap og fagforbundenes ledelse hurtigst 
å slutte sig til det internasjonale utvalgs flertalls innstilling.

Landsmøtet forutsetter at Kjøbenhavnerkonferansens beslutninger og 
det internasjonale utvalgs innstilling bygger på å samle arbeiderklassen 
i en enhetlig faglig internasjonale som bygger på klassekamp og klasse- 
solidaritet.

2 Gjensidighetsoverenskomst med det russiske broderforbund.
Landsmøtet pålegger Arbeidsmandsforbundets ledelse straks å opta 

forhandling med det russiske broderforbund om gjensidighetsoverens- 
komst. Det forutsettes at overenskomsten oprettes på grunnlag av Kjø- 
benhavnerkon eransens bes utning i møte 15-18 februar 1928.

Motivering:
Den internasjonale kapitalistiske offensiv mot arbeiderklassen nødvendig

gjør at arbeiderklassen knytter fastere internasjonale forbindelser sig imellem 
gjennem de respektive landsorganisasjoner og forbundene, og i første rekke 
med de landsorganisasjoner og forbund som bygger på uforsonlig kamp mot 
kapitalismen. Organisasjonen må videre sette hele sin kraft inn på arbeidet 
for internasjonal faglig enhet bygget på klassekamp og klassesolidai itetens 
grunnlag. En Internasjonale, som ikke søker samarbeide med kapitalismen, 
men som vil føre en hensynsløs kamp mot det kapitalistiske samfund.

Vi er opmerksom på at de kapitalistiske representanter i alle kapitalistiske 
land anstrenger sig til det ytterste for å forhindre oprettelse av laglige for
bindelser med Landsorganisasjonen og forbundene i Sovjet-Unionen; derimot 
anbefaler kapitalismens lakeier tilslutning til Amsterdam-Internasjonalen. 
Likeså er vi opmerksom på, at de fleste faglige ledere i Amsterdam-Inter
nasjonalen i Sverige, Danmark med flere land har stillet sig på samme linje 
som de kapitalistiske representanter i den skarpeste kamp mot laglig enhet 
på et revolusjonært grunnlag. Likeså bekjemper de på det skarpeste enhver 
forbindelse med Russlands faglige organisasjoner.

Kapitalismens agenter forstår den veldige styrke for den internasjonale 
arbeiderklasse, som ligger i en eventuell fast organisatorisk tilknytning med 
tie russiske fagorganisasjoner (arbeiderklassens revolusjonære festning), derfor 
bekjemper de Kjøbenhavnerkonferansens beslutninger, bekjemper enhver for
bindelse med kusslands fagorganisasjoner. Kapitalismen frykter sin egen 
tilintetgjørelse Men det skulde tilsi at arbeiderklassen i høiere grad optok 
kampen for organisatorisk tilknytning med de russiske broderorganisasjoner.

Vi kan ikke la oss skremme av de arbeidsledere som stiller sig på kapi
talismens side og truer med å bryte forbindelsen med de organisasjoner som 
knytter organisatoriske forbindelser med de russiske fagorganisasjoner. Stilles 
vi overfor valget enten brudd med Amsterdam-Internasjonalens ledere eller 
gjensidighetsoveren-kopist med Sovjet-Unionens fagorganiseite arbeidere, må 
valget være liketil. Arbeiderklassen har all interesse av å stå i organisatorisk 
forb ndeise med de organisasjoner, som vil føre en uforsonlig kamp mot det 
kapitalistiske samfund, og da risikerer man heller brudd med de ledere innen
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Amsterdam-In ter nasjon alen og dens sek-joner som samarbeider med kapi
talismen. 1

Med denne motivering som grunnlag vil vi anbefale for landsmøtet å 
vedta foranstående to forslag.

Fra avd. 53, Nordens Klippe.
I anledning konferansen mellem representanter for de russiske finske og 

norske^fagorganisasjoner, avholdt i Kjøbenhavn februar 1928, beslutter lands
møtet a pålegge det nye hovedstyre straks å tre i forbindelse med finske og 
russiske broderforbund med sikte på oprettelse av gjensidighetsoverenskomst 
om støtte under faglige kamper

Forbundets representanter i A. F. L.s sekretariat og representantskap 
pålegges a medvirke til oprettelse av faste organisatoriske forbindelser mellem 
landsorganisasjonene i Norge, Russland og Finnland.

o Videre vedtokes et forslag som går ut på å kreve av landsmøtet ved valg 
pa nytt hovedstyre at avdelingene i Sørvaranger blir representert med en 
mann og med personlig varamann.

Forretningsutvalgets medlem, Hans Røste, foreslår:
Efter som de store internasjonale truster og aktieselskaper underlegger 

sig de forskjellige lands industrier, blir også den kapitalistiske utbytning av 
arbeiderklassen av en mere internasjonal karakter. Under den derav følgende 
utbytnings- og stabiliseringspolitikk blir arbeiderne i alle land og ikke minst 
her i landet utsatt for det mest hensynsløse angrep fra arbeidskjøperne med 
lønnsreduksjoner og forringelse av de øvrige arbeidsvilkår

Klassestaten vedtar voldgifts- og tukthusloven, hvormed den med alle 
maktmidler kan stille sig pa både de utenlandske ug innenlandske arbeids- 
kjøperes side i den mest hensynsløse kamp mot arbeiderklassen.

Klassestaten forsøker_ ved sine klasselover å stanse arbeidernes faglige 
organisasjoner i deres virksomhet for å ivareta arbeidernes interesser for 
derved a gjøre den til et legalisert statsapparat som skal respektere klasse
statens lover, hvorved arbeiderne uten hindring vilde bli prisgitt den kapi- 
tahstiske_ utbytnings- og undertrykkelsespolitikk.

Arbeiderne må med alle til rådighet stående midler sette sig til motverge. 
Men skal arbeiderne kunne hevde sig med styrke og til slutt seire i kampen 
mot den kapitalistiske utbytning mot klassestaten — er det en bydende nød
vendighet at arbeiderne organiserer sig såvel internasjonalt som nasjonalt på 
klassekampens grunn.I , 1 erkjennelse herav er det også nødvendig for Arbeidsmandsforbundet 
a knytte internasjonale forbindelser.
. 1 denne internasjonale konsolidering av de faglige organisasjoner bør det
i tørste rekke søkes etablert samarbeide med broderorganisasjonene i andre 
land, som både klassemessig og faglig kan stå solidarisk og yde positiv øko
nomisk understøttelse under konflikter.

Arbeidsmandsforbundet står tilsluttet Det internasjonale Grov- og Fabrikk- 
arbeiderforbund og Det internasjonale Grubearbeiderforbund. Anleggsarbei
derne star dog ikke tilmeldt Internasjonalen, men kun grubearbeiderne.

Disse forbindelser har imidlertid ikke hatt nogen økonomisk betydning 
tor Arbeidsmandsforbundet under konflikter med arbeidskjøperne. Samar
beidet har i.alt vesentlig innskrenket sig til betaling av den ordinære kon
tingent og til representasjon på internasjonale kongresser

Nogen forbindelse med de skandinaviske broderforbund som forplikter 
til gjensidig økonomisk understøttelse under konflikter har forbundet ikke 
hatt siden 1918

• -Arbeidsmandsforbundet kan således neppe med sine nuværende interna- 
sjonale forbindelser gjøre regning på nogen effektiv økonomisk støtte under 
de faglige og sociale konflikter.

De forbund som det da i første rekke blir spørsmål om å etablere orga- 
iiisatonsk samarbeide med, er Det russiske Grubearbeiderforbund. Vart 
iorbund kan, såvidt man har kjennskap til saken, når somhelst få oprettet
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en gjensidighetsoverenskomst med det russiske broderforbund pa samme 
grunnlag og med de samme gjensidige forpliktelser til understøttelse under 
konflikter som de, som er gjort gjeldende i den overenskomst som er oprettet 
mellem det svenske og russiske grubearbeiderforbund. Eventuelt inngå som 
part i overenskomsten. (Denne overenskomst _ bygger på samme grunnlag 
som Kjøbenhavnerkonferansens flertallsbeslutning). n .

Gjenpart av overenskomsten er inntatt i „ Arbeidsmanden for mai 1J28, 
men vil allikevel bestemmelsene om formål og opgaver bli inntatt her. Og 
man kan neller ikke finne at det er noget punkt i denne overenskomst an
gående formål og opgaver, som ikke kan godkjennes.

Overenskomst.
Undertegnede forbund beslutter for tilveiebringelse av et intimt samar

beide mellem broderforbundene i Sovjet-Unionen og Sverige a innga neden
stående overen komst. . . ,

For organis torisk å befeste nevnte beslutning, etablerer nevnte forbund 
en russisk-svensk samarbeids- og vennskapskomité med to representanter 
for hvert forbund, som godkjenner denne overenskomst.

Komiteens formål og opgaver ev.
I størst mulig utstrekning å opfordre til økonomisk og moralsk hjelp og 

understø telse under lockout eller streik innen broderorganisasjonene
Aktivt å fremme og understøtte gmbearbeidi rnes kamp i alle land under 

lockou er og andre konflikter samt å kjempe mot internasjonalt streike bry teri, 
å bekjempe alle ;orsøk på å fremheve arbeidernes og arbeidskjøpernes 
fellesinteresser eller skape såkalt arbeids- eller industrifred, som faktisk fører 
til undertrykkelse av arbeidernes interesser, å understøtte kravet pa 6 timers 
arbeidsdag for alle arbeidere under dagen såvel som kravet pa gjennem- 
førelse av en socialforsikring på arbeidskjøpernes bekostning, a understøtte 
kravet om nasjonalisering ay gruber og industriforetagender uten erstatning. 

5. Felles kamp for en alle grubearbeidere omfattende kampdyktig og handle
kraftig Internasjonale i kamp mot splittelse av grubearbeidernes orga
nisasjoner, nasjonalt og internasjonalt yjennem sammenkallelse av en 
internasjonal enhetskonferanse av grubearbeidere, i hvilken alle grube- 
arbeiderorganisasjoner opfordres til å delta, kamp for hel faglig samling 
gjennem sammenkallelse av en faglig verdenskongress o 

6 Å virke for utvidelse av overenskomster om samarbeide pa enhetsfron' ens 
plattform i første rekke mellem de skandinaviske grubearbeiderforbund.

7. Besluttsom kamp mot nye truende kriger som forberedes av imperialistene.
8. Regelmessig utveksling av informasjons-, beretnings- og trykksaksmate- 

riale.
Under henvisning til foranstående foreslåes følgende:

1. Forretningsutva get søker straks optatt forhandling med det russiske
grubearbeiderforbund om oprettelse av en solidarisk gjensidignetsover- 
enskomst med gjensidige forpliktelser til økonomisk understøttelse under 
sociale og faglige konflikter. . .,. , .

2. De formål og opgaver, som er lagt til grunn for den gjensidighetsover
enskomst, som er inngått mellem det svenske og russiske grubearbeider
forbund godkjennes. . , , • t

3. For å styrke det skandinaviske samarbeide søkes etablert organisatorisk 
forbindelse med det svenske grubearbeiderforound og for øvrig søke 
innledet samarbeidet med de beslektede forbund i Skandinavien.
Forretningsutvalgets medltmmer: Ødegaard, Eikefjord, Løkkebø og 

Granrud vil angående spørsmålet Internasjonale forbindelser uttale:
Det må tydelig slåes ast, at de bestrebelser som er gjort fra den . orske 

organisasjons sidf, og beslutningene på siste fagkongress, uttrykkelig for
utsetter at hovedsaken er å styrke og utvide det internajsonale samarbeide. 
Om dette grunnlag for arbeidet er det praktisk talt enighet her i landet, med 
undtagelse av de enkelte tilfelle, som anser det riktigst å slutte overenskom-
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esj'-! fagorganisasjonen i Sovjet-Russland uansett om dette medfører 
Sn p forbindelser som nu består både interskandinavisk og Interna
sjonalt. En utvikling som vil føre til brudd av de nu beståend • forbindelser 
er i apenbar strid med beslutningene på siste fagkongress.

_ De foreliggende forslag i denne sak innebærer mulighetene for at det,““d - •»'"* ”‘r n..»es.?”Æidp1

russiske organisasjoner, idet spørsmålet ikke er drøftet led de skandinaviske 
organisasjoner, som vårt forbund har samarbeide med len bør deme side

a^kla^ef ¥ de^ tld landsmøtet skal fatte sin beslutning. Ennu 
:l d?f vært anledning til a bringe klarhet heri. ”

Uar . fter var °Pfatmng må det videre være forutsetningen, at organisasionen 
her i landet ølger samme linje i dette spørsmål. Kuli på dennl måte får 
vare bestrebelser i arbeidet for faglig samling den fornødne tyngde og verdi.

Da sakens utvikling ennu ikke er så langt fremskreden at alle fmlinld er tilstrekkelig avklaret, finner vi på dette tidspunkt Ikke å kunne fremsette 
noget p isitivt forslag, men vil dette bli fremlagt på landsmøtet. tremsette

Elias Volan: ° Det er ingen uenighet blandt arbeiderne om nød
vendigheten av a ha internasjonale forbindelser. Arbeiderne vil 
behandle dette spørsmål ut fra deres interesser som arbeidere Dette 
standpunkt har de norske arbeidere gitt uttrykk for gjennem en 
rekke beslutninger pa kongresser, landsmøter og fagforeningsmøter. 
Det som det har vært strid om har alltid vært om hvorvidt man skal 
ha den internasjonale faglige samling på klassekampens grunn eller 
om man skal ha den på klassesamarbeidets grunn. I dette spørs
mål har de norske^ arbeidere alltid inntatt det standpunkt at enheten 
skal og ma skje pa klassekampens grunn. Vi erindrer i så måte 
ivad sekretariatet sa i 1920, 1921 og 1922 og også senere. I 1920 
hadde Amsterdam-Internasjonalen sin kongress i London og sekre
tariatet sendte en stor delegasjon til London. Denne delegasjon fikk 
1 opdrag av sekretariatet å søke å få fåttet beslutning om at "Am
sterdam-Internasjonalen skulde bryte samarbeidet med Arbeidsbyrået 
i Genf. For a befordre dette brudd fremsatte den norske Lands
organisasjons representanter en rekke forslag. Det var imidlertid
med6 5 k°TreSS0Vil å fatte bes]utnin8' at samarbeidet
med Genf skulde ophøre. Tvert imot. Kongressen var innstillet på
den linje at alle spørsmål av betydning skulde søkes løst gjennem
SrFnf A|?eidsb^ået 1 Både Halvard Olsel Aarø“
Knut Eng, Oskar Olsen og jeg var med i denne delegasjon oo- dele
gasjonen var enstemmig i sine krav. Da delegasjonens rapport blev 
forelagt for sekretariatet var dette på to mann nær for at lands
organisasjonens forbindelse med Amsterdam måtte bringes til ophør 
Sekretariatet sa i 1922, at det er uholdbart at den norske lands-' 
organisasjon skal sta i organisatorisk forpliktende forhold til en 
organisasjon som av hele sitt vesen arbeider på en annen linje 
enn den som er knesatt av den norske arbeiderklasse. Og man sa 
CVuTpI “nstiUmgen at Nasjonenes Forbund og Arbeidsbyrået i 
Genf ei en fordekt sammensvergelse til ivaretagelse av kapi-
S lITa mteresfer og/ar Amsterdam pleier samarbeide med Genf 
sa kan den norske landsorganisasjon ikke bli stående i Amsterdam
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Amsterdam var i strid med de norske arbeideres opfatning og 
landsorganisasjonens arbeidslinje i økonomiske spørsmål. Dette var 
grunnlaget for den norske fagorganisasjons utmeldelse av Amster
dam-Internasjonalen.

Man har siden behandlet det internasjonale spørsmål pa en 
rekke konferanser, landsmøter og kongresser. Jeg nevner således 
konferansen i Kjøbenhavn høsten 1925, hvor sekretariatets flertall 
stemte for en resolusjon som betød at den norske landsorganisasjon 
skulde arbeide for innmeldelse i Amsterdam. De fagorganiserte ar
beidere i Norge tok imidlertid bestemt avstand fra Kjøbenhavner- 
konferansens beslutning. Yi fikk så en skandinavisk-baltisk konfe
ranse i Stockholm høsten 1926. Den . var bedre forberedt fra 
Amsterdammernes side enn konferansen i Kjøbenhavn. Landsorgani
sasjonens kongress i 1925 besluttet at man skulde søke å oprette 
gjensidighetsoverenskomster med landsorganisasjonene i andre land. 
Det vår også utvilsomt 'slik at man dengang kunde ha fått gjensi- 
dighetsavtaler med Sverige og Danmark. Amsterdam så imidlertid 
en fare i dette. Den så det slik at hvis sådanne gjensidighetsavtaler 
blev truffet, så vilde den norske landsorganisasjon overhodet ikke 
komme til å gå inn i Amsterdam. Den mobiliserte derfor hele sitt 
maktapparat for å hindre at sådanne gjensidighetsavtaler kom i 
stand. Oudegeest fikk såvel Sverige som Danmark til å fatte be
slutning om at gjensidighetsavtaler ikke kunde inngåes med Norge 
før den norske landsorganisasjon hadde meldt sig inn i Amsterdam. 
Det blev efter dette umulig å få gjensidighetsavtaler med våre nabo
land. Vi hadde så kongress i 1927, hvor Amsterdams tilhengere 
fremsatte sitt forslag om at landsorganisasjonen skulde gå inn i 
Amsterdam for å få gjensidighetsavtaler med Sverige og Danmark. 
Dette var Amsterdamtilhengernes begrunnelse for sitt forslag. Der 
så man hvordan de diplomatiske manøvrer fra Amsterdams side 
hadde båret frukter.

Vi husker hvordan arbeiderne her i landet mottok denne inn
stilling. Det har vel neppe nogensinne hendt tidligere at en sekre- 
tariatinnstilling er blitt meiet ned slik som denne. Den fikk ikke 
en eneste stemme i fagforeningene, derfor trakk også sekretariatet 
sitt forslag tilbake. På kongressen gikk de som var for internasjonal 
faglig samling på klassekampens grunn sammen, tiltross for at det 
var en rekke detalj messig uenighet og prinsippiell uenighet om arbei
derbevegelsen som helhet. Det er således en understrøm til stede 
hos alle klassebevisste revolusjonære arbeidere at den faglige sam
ling må skje på klassekampens grunn. Beslutningen blev fattet med 
152 mot 84 stemmer. Det faktiske forhold var imidlertid at mange 
av de som stemte med mindretallet hadde bundet mandat til å 
stemme mot et sådant forslag.

Yi hadde så efter kongressen en konferanse i Kjøbenhavn med 
representanter for de finske og russiske landsorganisasjoner og hvoi 
det internasjonale utvalgs flertall blev enig med russerne om en 
avtale. Flertallet bestod av Tranmæl, Forbord og mig. Halvard 
Olsen var imot det foreliggende forslag og Trygve Lie som møtte
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som varamann for Alfred Madsen stemte sammen med Halvard Olsen. 
Det er ikke riktig a ta Alfred Madsen til inntekt for mindretallet 
for han var ikke til stede i Kjøbenhavn. Mindretallet har reist en 
rekke innvendinger mot avtalen. Den er ikke en rent faglig avtale 
men politisk derfor at den går ut på at arbeiderklassen skal føre 

krigen- Mindretallet spør: Hvordan skal den norske 
arbeiderklasse kunne støtte den russiske arbeiderklasse i tilfelle av
£voSr ik£T be/ynner “V utvikle til et storindustrielt land, 
hvor ikke bare den norske kapitalistklasse, men også de store inter- 
nasjonale kapitalistkoncerner er interessert. Dette gjelder i første 
rekke dem elektrokjemiske industri. Her kommer Norge før eller 
senere til a spille en stor rolle. Yi vet jo at nutidens kriger i før- 
ste rekke føres som en kamp med de kjemiske produkter som egner 
b/L L! meT6S}er med' Hvor manSe millioner mennesker
fra N^e? Ierfen, lge“ drept med kjemiske stoffer som kom 
fra Norge Den tyske kjemiske industri er nu trådt inn i den nor-
bruk^noÆ industr1' den internasjonale kapitalistklasse vil
derkl!,0= ^ produkter i en krig mot den russiske arbei
derklasse, skal da den norske arbeiderklasse undra sig plikten til å

bh arbeiderklassens fiender eller dens forredere? Hvordan kan den 
arkeiderkIasse ellers støtte de russiske arbeidere? De rus- 

bar man?teidere k-l®mper ikke mot den russiske kapitalistklasse. De 
ar makten over dem. De ma derimot delta i det socialistiske op- 
ygmngsarbmde for a skape en socialismens sovjetunion De må 
kke gjennem faglig kamp bringe forstyrrelse inn i dette opbyg- 
mgsarbenie. Det vilde bety at de førte kamp mot sig selv

Hom ,i ar “1,ndr1etaltet saet: Vi er klar over at den russiske ar- 
onbvffSnt86 lkke ,kan fore streik, men vi kan delta med støtte til
hvor iTn/ u iaV russ.lske industri. Jeg har ikke kjennskap til 
hvor store beløp den russiske arbeiderklasse må gi til opbyggino-en
eiLs?eeVU D indUf I- det er nogen tusen milHone? hvert
eneste ar. Den er nødt til a pålegge sig denne byrde for å bygge
låPne 8nanrnnndevStat S°m m0te kaPitalismens anslag. Yi fik i 1927 
ane 800 000 kroner og fikk som bidrag 200 000 kroner. Den norske

detfdff0rganiTaS]0H kai! tl! dato ikke evnet å tilbakebetale 10 øre av

den har mfe f re f ^ den n0rske fagØrganisasjon dette for den har mattet føre store kamper i denne tid. Dette skyldes den
å sTTden i,lg °K arb®iderne i dette land, men da er det tåpelig 
a si at den norske arbeiderklasse skal bidra til opbyggingen av den
russiske industri. Dette er et fantasifoster som anvendes i kampen 
mot gjensidighetsavtalen og intet annet. P

Jeg skal så se litt på de beslutninger som foreligger fra siste
å3 samarbeide df bIe^.n°dsatt en redaksjonskomité som skulde søke 
a .samarbeide de forskjellige forslag. Det blev da en flertalls- og en
haJ^e^beSet1111^' Fler.tf.11?ts innstilling blev vedtatt. Kongrefsen 
har hor^ besluttet at gjensidighetsavtaler skal oprettes efterhvert som
med rn^rig r0m sadanne avtaler- er man som nevnt enig 
med russerne og finnerne, men mindretallet søker med alle midler
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å hindre vedtagelse av avtalen. Dette skjer ved at de forelegger 
for landsmøtene forslag om at avtalen skal vedtas, hvis den ikke 
svekker andre avtaler. Det var Alfred Madsen som på kongressen 
motiverte mindretallets innstilling. Han sa at det som det er dissens 
om er punktet om mistillit til sekretariatet og så punkt 2 i fler
tallets innstilling og han uttalte videre at hvis flertallets forslag 
blev vedtatt av kongressen, så vilde han opta forslag som at min
dretallets forslag til punkt 2 skulde vedtas. Ellers var det ikke så 
meget som skilte. Alle de som tilhørte flertallet forstod dengang at 
det gikk an å få svenskene og danskene til å true med å bryte. Tran- 
mæl sa derfor også på kongressen: „Når vi er klar over at her er 
delte meninger, så må vi la vårt grunnsyn være det bestemmende . 
Det var klassekamplinjen som måtte være det bestemmende. Med
lemmene hadde uttalt sin opfatning hevdet han videre og tilføiet at 
det tillegg som Madsen foreslår ikke kan knyttes til flertallets for
slag. Madsens forslag blev kategorisk avvist. Jeg vil si til dem 
som tilhører mindretallet og som på kongressen avga løfte om å 
bøie sig loyalt for kongressens avgjørelse, at de ikke har handlet 
hederlig mot kongressens vilje. De arbeider nu for å få organisa
sjonen til å knesette det som kongressen med to tredjedels flertall 
avviste. Dette må arbeiderne nu gjennem voteringer bringe til op- 
hør. Det er meget i det forslag som foreligger fra Kjøbenhavner- 
konferansen som ikke tilfredsstiller kommunistene og mitt syn, men 
jeg er nødt til å gi avkall på disse særopfatninger for å være med 
på å reise en internasjonal kamporganisasjon som arbeiderklassen 
kan være tjent med. Jeg står ikke her som representant for en 
liten del av arbeiderklassen. Det er vi som står på flertallets grunn 
i dag som fortsetter den linje som den revolusjonære del av arbei
derklassen reiste i 1911 og bragte fremover til seier i den norske 
arbeiderklasse. Det er mange som i tidens løp er drattet av og 
kommet til å stå mot oss, men det kan ikke forplikte oss til å løpe 
fra våre prinsipper.

Vel, sier man. Står ikke alle arbeidere på klassekampens grunn? 
Står f. eks. ikke de tyske og de engelske arbeidere på klassekampens 
grunn? Jeg tviler ikke på at arbeiderne står på klassekampens 
grunn, men de som leder f. eks. den tyske arbeiderklasse i dag står 
ikke på klassekampens grunn. Eller vil kanskje nogen innbilde mig 
at de tyske socialdemokrater, som sammen med de ^borgerlige par
tier har stemt for bygging av panserkryssere, står på klassekampens 
grunn? Er det å forberede krigen å drive klassekamp? Har de 
som leder fagorganisasjonen i Tyskland i dag et annet politisk syn 
enn de tyske socialdemokrater? Nei, hadde de det så vilde de ha 
feiet socialdemokratene ut og selv tatt ledelsen. De er sa lik hver
andre som to dråper vann. De står på klassesamarbeidets linje og 
vil fortsette med det.

Arbeiderklassen i Norge går nu en kamptid imøte med en stor
industrien utvikling, hvor avgjørelsene finner sted i pengeinstituttene 
i London, New York og Paris. Er dette en tid da den norske ar
beiderklasse kan nå frem ved å bøie nakken og tigge arbeidskjø-



154

peine om nade? Nei,^ det er en tid da det gjelder at arbeiderklassen 
samler sin kratt for å løpe storm mot den kapitalistiske festning. I 
dette løp må de søke støtte hos de kamerater som søker å bygge 
op den socialistiske verden, de arbeidere som fører klassekamp på 
kniven og som fører kamp mot hele det kapitalistiske system. Yedta 
derfor såvidt mulig enstemmig det foreliggende forslag til gjen- 
sidighetsavtale med den russiske og finske arbeiderklasse. La dette 
landsmøte reise Norsk Arbeidsmandsforbunds gamle fane og si et 
alvorsord til den norske arbeiderklasse.

Dirigenten meddelte at Halvard Olsen, som skulde innlede for 
mindretallet, fremdeles er optatt i et møte, hvorfor han foreslo at 
man skulde avslutte møtet for at komiteene kan få tid til å gjøre 
sitt arbeide ferdig.

Efter bemerkninger av Løgavlen, Bergundhaugen og Aasmund 
Selfors blev dirigentens forslag vedtatt enstemmig.

Eftermiddagsmøtet fredag 31 august.
Dirigent: P. O. Moan.

Sekretæren, Aasmund Selfors, refererte protokollen, som god- 
kjentes uten bemerkninger.

De internasjonale forbindelser.
Dirigenten oplyste, at Halvard Olsen på grunn av forhandlinger 

ikke kunde komme på møtet, hvorfor Alfred Madsen hadde lovet å 
innlede i hans sted.

Alfred Madsen: Jeg har ikke lovet å innlede i stedet for Hal
vard Olsen, men er blitt pålagt å gjøre det. En hel del av Yolans 
foredrag var referat av beslutninger som er fattet ned gjennem 
tidene, men det var ikke alle. Ved siden av dette var det et parti
politisk foredrag om panserkryssere og lignende, som ikke har med 
den foreliggende sak å gjøre. Dette vil jeg la ligge.

Kongressens _ beslutning i 1927 var søkt effektuert like efter 
kongressen, dog ikke i den rekkefølge som kongressen hadde fattet 
beslutning om, men med russerne og finnlenderne først. Det inter
nasjonale utvalg, hvor Tranmæl er formann og jeg sekretær, utar
beidet et utkast, som var mitt utkast. Jeg sier dette fordi Volan 
sier at han kjenner mitt standpunkt. Det var jeg som formet mindre
tallets forslag på kongressen og som er utvalgets sekretær. Dette 
forslag fikk tilslutning fra utvalget, subsidiært også fra Volan. Han 
hadde et eget forslag som imidlertid var dårlig utformet. Dette var 
vart forhandlingsgrunnlag. Det var et faglig forslag i 6 punkter, 
mens det som nu er vedtatt er et politisk forslag i 22 punkter. Det 
var ganske sikkert kongressens forutsetning, at selv om vi inngår 
overenskomster med russerne, så skal vi ikke svekke de forbindelser 
vi har. I Kjøbenhavn kom russerne med et noget endret forslao- 
enn det de oprinnelig hadde fremsatt, og det blev akseptert av ut-
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valgets flertall — Tranmæl, Volan og Forbord — til dels under tvil 
på enkelte punkter, særlig punkt 13. Det kan ikke være tvil om at 
det har sterkt politisk tilsnitt, og det påstår jeg ikke er overens
stemmende med kongressens forutsetning. Hvis russerne hadde villet 
ha en faglig avtale, så kunde de ha bygget på det utkast som vi 
hadde utarbeidet og som hadde tilslutning fra de forskjellige av
skygninger innen sekretariatet. En sådan handling kunde ha bidratt 
til å konsolidere fagbevegelsen, men hensikten synes ikke å være 
den å konsolidere bevegelsen og styrke de forbindelser vi har, men 
å holde den indre strid gående i fagorganisasjonen her i landet og 
så å svekke de forbindelser vi her i landet har oparbeidet. Dette 
anser jeg uheldig. Vår fagorganisasjons utvikling står i stampe også 
sammenlignet med de reformistiske fagorganisasjoner ute i Europa. 
Vi har ikke så meget å skryte av når vi sammenligner oss med 
fagorganisasjonene i Sverige og Danmark, som står i Amsterdam. 
Vi har eksempler også her på landsmøtet. Kirkenes f. eks., som var 
så revolusjonær i sin tid. Hovedårsaken til dette er den politiske 
strid. Vi har også tidligere hatt strid, men det var om faglige 
spørsmål, om retningslinjene. Den partipolitiske og fraksjonspolitiske 
strid som vi har fått i den senere tid bidrar til å svekke fagorga
nisasjonen.

I det internasjonale spørsmål har vi vedtatt så mange beslut
ninger at vi ikke har maktet å gjennemføre den ene beslutning før 
den annen er vedtatt. Jeg tror vi kan ha godt av å se tiden litt 
an nu, før vi vedtar flere vidtrekkende beslutninger i det interna
sjonale spørsmål. Det er idag opgaven å utbygge organisasjonen 
ved praktisk agitasjons- og organisasjonsarbeide. Dernæst å styrke 
og utvide det vennskapelige samarbeide som vi har også med den 
russiske fagorganisasjon. Vi har faktisk samarbeidet med den rus
siske landsorganisasjon i de senere år. Faren ligger i at man setter 
i fare det som man allerede har ved å følge efter fuglene på taket. 
Jeg frykter for at man nettop setter i fare det skandinaviske og 
internasjonale samarbeide vi har såfremt man vedtar Kjøbenhavner- 
konferansens beslutninger i den form de nu har.

Efter at Kjøbenhavneravtalen var fremkommet skrev vi til den 
svenske og danske landsorganisasjon. Disses svar er ikke meget 
opmuntrende. Tal. siterte den svenske landsorganisasjons skrivelse 
og fortsatte: Dette standpunkt kjenner vi fra tidligere, og det er 
nylig blitjt ytterligere understreket — ikke overfor oss, men overfor 
Svensk Grubearbeiderforbund. Med hensyn til De samvirkende Fag
forbund i Danmark, så var ikke deres svar mere opmuntrende. Det 
heter her at man avslår anmodningen om konferanse. De gjentar 
også det som står i den svenske skrivelse. Det er blitt sagt at disse 
uttalelser er blitt bestilt. Ja, når man skriver for å få svar, så er 
det bestilt. På denne måten er disse uttalelser bestilt. De svenske 
og danske arbeidere og deres organisasjonsledelse har like stor klar
het over sin opfatning som vi har over vår. Ja, jeg tror de har 
mere klarhet. Vi får respektere deres standpunkt.

En faglig avtale som den vi foreslo i januar vilde konsolidere



156

fagbevegelsen i Norge og ikke møte større motstand fra skandinavisk 
og internasjonalt hold, mens derimot Kjøbenhavnerkonferansens avtale 
vil matte møte motstand. Jeg mener at arbeiderne i de skandinaviske 
land bør sta sammen. De har for store økonomiske og organisa
toriske fellesinteresser til at man kan eventyre det samarbeide man 
har. Det samme gjelder de internasjonale forbindelser vi har.

Volan var inne på den kapitalistiske utvikling. Har man ikke 
størst interesse av å samarbeide med de tyske arbeidere, som i f. eks. 
den kjemiske.industri har den samme kapitalistklasse som vi å kjempo 
imot. Arbeiderne i de kapitalistiske land har interesse av å stå 
sammen. Vi ma beholde og videre utvikle det forbundsvise inter
nasjonale samarbeide som fagforbundene allerede har oprettet. Det 
var dette som ^var innholdet av mitt forslag på fagkongressen. Jeg 
kan ikke forstå at dette strider mot de norske arbeideres syn og 
interesser. Vi ser også at i forbundenes styrer og på sine lands
møter sier arbeiderne at vi må beholde disse forbindelser. Volan 
polemiserte mot dette,^ og det forstår jeg godt, for for ham er det 
novedsa.ken a fa en sådan politisk avtale, selv om det skal skje på 
bekostning av de avtaler vi har. Sådan ser imidlertid ikke jeg på 
det. Det er dette som er realiteten i denne sak.

Tal. refererte nu de uttalelser som Norsk Tekstilarbeiderforbunds 
landsmøte, Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbunds hoved- 
styre, Høvlenarbeiderforbundets hovedstyre, Kjøttindustriarbeider- 
forbundets landsmøte og Norsk Bokbinderforbunds landsmøte har 
vedtatt i denne sak og uttalte til dette: Dette er uttalelser som 
oreligger fra forbundene hittil. Samtlige går ut på at man ikke 

vil ha svekkelse i de forbindelser man nu har. Jeg mener at også 
dette landsmøte må slå fast den samme linje. Hvis forbundene 
vedtar en slik linje, så vil det styrke organisasjonen og medføre at 
representantskapet lettere vil kunne samarbeide sig om et forslag 
som kan føre til styrkelse av de forbindelser man har. Jeg er over- 
bevisst om at .efter den mottagelse overenskomsten har fått, vil den 
ikke tilfredsstille og styrke den norske organisasjon og heller ikke 
bli av betydning for den russiske fagorganisasjon.

Dirigenten spurte om nogen av gjestene ønsket å uttale sig i 
uenne S3.Jr.

Slutsky: Kamerater! Jeg og min kamerat har lært meget på 
dette landsmøte, men nu ønsker vi kort å gjøre landsmøtets repre
sentanter bekjent med de russiske grubearbeideres standpunkt i det 
spørsmål som nu behandles her. Hvilken opgave er det som idag 
er den viktigste for alle grubearbeidere ? Jo, det er tilveiebringelsen 
av internasjonal faglig enhet. I England er en tiendedel av grube- 
arbeiderne helt ledige, og i Frankrike er 40 000 av tilsammen 300 000 
arbeidsledige. I Amerika er samme situasjon til stede. Jeg vil også 
minne om .hvordan samtidig arbeidstiden er forlenget og lønningene 
redusert, likesom jeg vil minne om de mange kamper som grube- 
arbeiderne har måttet føre. Det har vært månedslange kamper, 
fagorganisasjonen, er splittet og svekket. Har man sett noget til 
Hrubearbeidernes internasjonale Federasjon under disse kamper eller
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i den kamp som dere nu fører i Sydvaranger? Den russiske orga
nisasjons standpunkt er at man skal oprette enheten. Det er av den 
grunn man har gått til oprettelse av enhetskomitéer. I Sverige har 
man nu i 9 måneder hatt en sådan komité med det svenske giube- 
arbeiderforbund. Jeg er bemyndiget til å hilse Kjøbenhavnerkonfe
ransens beslutning med glede, og jeg opfordrer landsmøtet til a yde 
noget for å gjøre den faglige enhet til virkelighet og derved fremme 
kampen mot kapitalismen. Vil dere dette, må dere støtte de russiske 
arbeidere i denne kamp. Tal. sluttet med å utbringe et leve for den
internasjonale faglige enhet. , ^ £ •*. a

Formannen: De to fraksjoner som har arbeidet for. istand- 
bringelsen av Kjøbenhavnerkonferansen har nu gitt hver sm rede
gjørelse. Det er i og for sig intet nytt som er kommet frem i disse 
redegjørelser. Det er et gammelt spørsmål dette, om internasjonale 
faglige forbindelser, og man kan med sikkerhet slå fast at det arbeide 
som er nedlagt for å fremme denne sak har vært et ærlig og op 
riktig bidrag fra vår side for å skape enhet og samdrektighet mellem 
alle verdens proletarer. Det er beklagelig at man må si at man 
har langt igjen innen man står foran realiseringen av denne opgave. 
Vi her på berget har til enhver tid søkt å delta i dette arbeide. 
Det har til og med til sine tider sett ut som om man har forivret 
sig noget. Dette er selvsagt å beklage, men det er iallfall en ting 
som jeg mener at det ikke lenger er grunn til å tvile pa, og det er 
at vårt arbeide har vært et ledd i samlingen, forbrødringen og 
enhetsbestrepelsene. Det er her i landet en sterk vilje til ikke a 
opo-i dette arbeide. Man skal fortsette sa godt man kan og med den 
innflytelse man har. Et av de sterkeste tegn på denne vilje er 
konferansen i Kjøbenhavn og det resultat den kom til. Det er blitt 
strid også om dette. Forslaget er man jo enig om, men det er andre 
ting man strides om. Dette skyldes bl. a. at saken var ugrei, da de 
kom tilbake fra Kjøbenhavn. Det blev strid innen flertallet og hvad 
flertallet mente med Kjøbenhavnerkonferansen. Som det er påpekt 
av de som tidligere har hatt ordet, så har det vært mange stand
punkter her i landet. Det har vært alt for mange standpunkter, og 
da man nu skulde sette tingene inn på det rette spor, var det derfor 
ganske naturlig at man måtte rydde av veien alle de tvil og mis- 
forståelser som det var med hensyn til Kjøbenhavnerkonferansens 
overenskomst. Såvel flertallet som mindretallet er nu enig om at 
overenskomsten hviler på kongressens beslutning, som dens gjennem- 
førelse er betinget av. Vi står på den samme plattform i denne sak 
som vår russiske kamerat sa at de russiske grubearbeidere gjør. 
Den russiske kamerat nevnte også Grubearbeider-Internasjonalens 
stilling til enkelte konflikter. Det er ingen her i landet som mener 
at dette er en Internasjonale, slik som en Internasjonale bør være. 
Det er i beste fall en begynnelse til en Internasjonale. Den har for
bindelser i en rekke land og i alle verdensdeler, men den består for 
den alt vesentlige del av arbeiderne i kullgrubeindustrien, og det er 
ikke ukjent at denne industri for tiden befinner sig i en miserabel 
økonomisk situasjon. Det er en knivskarp konkurranse, og det søkes
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Volan: Det er ikke til å undgå at det blir nødvendig å komme 
med nogen bemerkninger til den annen innleders innlegg. .Madsen 
sa at sekretariatet hadde gått den forkjerte vei, og at kongressen 
ikke hadde bestemt denne vei. Der må Madsen erindre feil. Det 
kongressen besluttet er klart og tydelig og det matte sekretariatet 
selvfølgelig efterkomme. Det var det som ledet til konferansen i 
Kjøbenhavn. Om det at det var Madsen som utarbeidet det forslag 
som blev vedtatt, kan det også være litt å si på. I virkeligheten 
var det jeg som skrev forslaget, men fordi det var jeg som skrev 
det måtte det gjøres enkelte forandringer i det. Jeg tok med i mitt 
forslag kampen mot krigsfaren, for det er på den front de russiske 
arbeidere kan få støtte og må få det. Tranmæl og Forbord bøide 
sig for Halvard Olsens og Madsens innvendinger, og yi fikk et 
kompromis som jeg subsidiært kunde slutte mig til. I Kjøbenhavn 
kunde vi ikke stille ultimatum til den russiske landsorganisasjon. 
Vi skulde forhandle. Og russerne kom da med sine forslag, men de 
gav under forhandlingene avkall på mange av de ting de hadde 
tatt med, fordi de ønsket å få en gjensidighetsavtale. Når Tranmæl 
og Forbord kunde gå med på en slik avtale, så burde i all fall 
alle de som kaller sig for revolusjonære arbeidere kunde være med 
på den. Vi kommunister skulde kunne beklage oss, men vi sier: La 
oss ikke holde for strengt på prinsippene i dette tilfelle, men heller 
Søke å få i stand en overenskomst selv om den ikke er tilfredsstil
lende ut fra vårt syn. Det er vel på den basis man overhodet kan 
få i stand en gjensidighetsavtale. Madsen må være klar over at det 
er han og mindretallet på kongressen som har reist striden. De 
holdt ikke sitt løfte om å være lojal, men de reiste striden. Det er 
derfor flertallet som har grunn til å bebreide de andre for dette. 
Hvad er det som er det politiske tilsnitt i overenskomsten? Jo, det 
er kampen mot krigen. Finnes det nogen fagorganisert arbeider i 
dette land som er uenig i at man skal bekjempe krigen ? At det er 
socialdemokrater som er uenig i kampen mot krigen, det vet jeg, 
for ellers vilde de selvsagt ikke ha bevilget penger til panserskibe.

Den internasjonale faglige enhet må skapes slik at den inter
nasjonale organisasjon blir en maktfaktor. Hvad foregikk under den 
engelske grubearbeiderstreik ? De engelske arbeidere gikk ut i en 
av de hårdeste kamper som nogen arbeiderklasse nogensinne har 
ført. Grubeinternasjonalen tillot under disse forhold en forlengelse 
av arbeidstiden i de tyske gruber for å skaffe den engelske regje
ring og industri kull i den tiden de engelske arbeidere streiket. Det 
er dette internasjonale streikebryter! som må bekjempes. Hvis arbei
derklassen ikke kan avskaffe dette, så vil kapitalistklassen bli i stand 
til å knuse arbeiderne gruppe for gruppe i land efter land. Det er 
denne prinsipielle linje som må seire. Var det ikke organisasjonens 
prinsipielle arbeidslinje det var strid om i fagopposisjonens dager? 
Det er denne kamp som fortsetter idag. Vi har ennu ikke fått løst 
det vi stred for den gang. Man ønsker å føre denne striden inntil 
man har fått disse viktige prinsipper stadfestet gjennem organisa
sjonsmessige beslutninger. Det er derom striden star. Det er en
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del som har vært konjunkturrevolusjonære. I en opgangsperiode er 
det lett a være revolusjonær. Det er imidlertid i nedgangstider det 
røiner på å være revolusjonær. Det er da det er spørsmål om arbei
derklassen har evne og vilje til å reise sig til kamp. Det var ikke 
sa enkel en historie for de norske bygningsarbeidere, da de tok op 
kampen mot voldgiftsdommen. De hadde arbeidsgiverne, regjeringen 
og domstolene mot sig, men de tok kampen og førte den fremstil 
seier for arbeiderklassen ? Det var en seier som vil ha den største 
betydning for arbeiderklassen i Norge. Jeg vil be Norsk Arbeids
mandsforbund om å gå inn på den revolusjonære linje som Norsk 
Arbeidsmandsforbund før noget annet forbund slo inn på. Følg 
ikke de socialdemokratiske forbunds standpunkt til denne sak, men 
følg Oslo faglige Samorganisasjons beslutning — det forslag som 
Selfors har fremsatt.

Dirigenten meddelte at Løgavlen hadde fremsatt forslag om at 
landsmøtet skulde la de optatte forslag mangfoldiggjøre.

Løgavlen ■. Det er av rent praktiske grunner jeg har fremsatt 
dette forslaget. Forholdet er jo det at når en almindelig arbeids
mann bare hører oplest et forslag, så er det ikke mulig for ham 
helt å fa tak i traden i det som det skal stemmes over, især i dette 
tilfelle, nar forslaget blir sa langt som det Selfors har fremsatt. 
Slik har vi jo også ordnet det før.

Albert Karlsen-. Jeg tror ikke det er mulig å få mangfoldig
gjort forslagene idag.

Dhv. Nilsen: Den svenske og danske landsorganisasjon vil ikke 
innga overenskomster med organisasjoner som ikke står tilsluttet 
Amsterdam. Yi har sagt tydelig ifra i dette spørsmål. Når da over
enskomst ikke kan oprettes på annen basis, så kan det altså ikke bli 
tale om overenskomst med disse land. Hvordan samarbeidet har 
artet sig i de senere år fremgår av regnskapet. Det er som man 
ser det svenske grubearbeiderforbund og det russiske forbund som 
har hjulpet oss.. Det har ogsa her bekreftet sig at russerne har 
vært de første til a tre støttende til når arbeiderne har vært i kamp. 
Grubearbeiderinternasjonalen vedtar resolusjoner, men sender kull. 
Russerne vedtar også resolusjoner, men sender penger. Når vi altså 
skal velge mellem de ^som hjelper oss eller de som bekjemper oss 
nar vi er i konflikt, så er valget greit. Derfor vil jeg anbefale det 
forslag som er fremsatt av Selfors.

Løgavlen. Jeg har ikke tenkt at debatten skal avbrytes, men 
jeg vil ikke at avstemning skal finne sted førenn vi har fått se for
slagene. Yi bør også ha disse forslag med oss hjem.

. Albert Karlsen: Det siste Volan kjørte op med og som han 
øiensynlig mente var et sterkt argument var at Samorganisasjonen 
i Oslo hadde vedtatt tilslutning. Jeg skal medgi at det er enkelte 
samorganisasjoner som har vedtatt tilslutning til flertallet, men det 
er skjedd førenn de hadde full oversikt over saken. Jeg tror at de 
fleste på arbeidsplassene er imot at vi ved overilete beslutninger 
skal risikere de forbindelser vi har. Jeg har aldri kommet i for
bindelse med et spørsmål som det har vært blandet så meget juks
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i denne sak. Vi husker det som foregikk ifjor. Volan sa til oss: 
Nu har dere tilbud om.41/2 million kroner. Hvis dere ikke tar imot 
dette, så er dere idioter. Siden måtte man „ut fra revolusjonær 
erkjennelse" ta dette tilbake. Det er derfor ikke å undres over at 
man nu er forsiktig. Jsg forstår ikke at Volan kan si at det pa 
kongressen var nogen som gikk fra sitt mandat og stemte med mino" 
dretallet. Når jeg ser dette i forbindelse med Selfors historie, sa 
forstår jeg hvordan det er kommet i stand. Det er ingen dissens 
om at russerne kan klare å skaffe mest penger, men selv om man 
førte en permanent kamp, så skaper man ikke et socialistisk sam
fund på den måten. Jeg vil anbefale at man stemmer for Ødegaards 
forslag.

Norsk Skog- og Landarbeiderforbunds representant tar 
avskjed med landsmøtet.

Johan Ødegaard: Det har vært reist en del tvil om hvorvidt 
en norsk-finsk-russisk komité vil bevirke at de øvrige forbindelser 
man har vil komme i fare. Det forbund jeg tilhører har oprettet 
en norsk-finsk-russisk enhetskomité. Nu skulde man tro at vi i vårt 
forbund, som har ført en rekke kamper like op i skigarden til det 
svenske forbund vilde ha blitt utsatt for sjikanerier fra det svenske 
forbunds side i den anledning, men vi har ikke hørt eller merket 
den ringeste antydning til blokade eller trakasserier fra det hold. 
Tvert i mot, vi har ikke bare vært innbudt til landsmøter, men 
også til konferanser, hvor de planla årets tariffrevisjoner. Jeg tror 
at dette er skremsler laget av forbundenes ledelse og ikke av arbei
derne. Madsen refererte en rekke forbundsuttalelser. Jeg vil supp
lere disse med at Norsk Skog- og Landarbeiderforbunds hovedstyre 
enstemmig har gitt sin tilslutning til flertallets forslag og vi sier 
at selv om vårt forbund skulde bli blokert av det svenske forbund, 
så vil vi allikevel oprettholde vårt standpunkt Dette vil jeg moti
vere på den måte, at den norske Landsorganisasjon har stillet sig 
på det standpunkt, at det skal arbeides for en sammenslutning av 
de to internasjonaler uten underkastelse av nogen av dem. Vi skal 
ikke ta tæring av det om Amsterdam vil søke a hindre samarbeidet 
mellem oss og de andre. Vi får ofre litt for å gjennemføre det vi 
arbeider for. Det blir jo i tilfelle bare en overgang. Jeg er over
bevist om at de menige medlemmer i de forskjellige land ikke vil 
ta del i dette. I Sverige er det en tydelig tendens i retning av 
samarbeide med Russland, så jeg tror ikke at det er nogen fare
for dette. 0 . „ .

Jeg må desverre reise fra landsmøtet nu, sa jeg vil ta si en 
hjertelig takk for at vi har vært innbudt, og for at jeg har fatt vært til 
stede her. Vi skal i vårt forbund forsøke å arbeide slik, at. nar 
engang vårt forbunds historie skal skrives, sa skal det vise sig at 
vi°har like så ærerike tradisjoner som de Norsk Arbeidsmandsfor
bund har idag. (Bifall). _ o 0

Formannen'. Når Ødegaard nu skal reise, sa vil ]eg fa be ham
A 11
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ta med sig en hilsen til sine mandanter. Vi har i ikke liten grad 
felles interesser og forbindelser. Norsk Arbeidsmandsforbund var 
det første forbund som organiserte skog- og landarbeidere. Jeg 
husker, da man første gang drøftet spørsmålet om dannelse av et 
skog- og landarbeiderforbund, og Norsk Arbeidsmandsforbund ga 
tanken sin tilslutning. Grunntanken var den gang, at hvis skoa:- oa 
landarbeiderne fikk sitt eget forbund å stelle med og de fikk en 
organisasjon som passet for dem, så skulde det også lykkes å få en 
organisasjon også for disse folk. Det lyktes ikke den gang, men 
siden er tanken tatt op og man har fått et forbund hvis tilslutning 
hittil man ikke kan klage på. Vi vil sende med formannen en hilsen 
til jordens og skogens arbeidere og vi ønsker dem alt held i arbei
det ior deres store og endelige mål. (Bifall).
. Thv. Nilsen: Jeg vil gjøre Albert Karlsen opmerksom på at
jeg aldri har sagt at Ødegaards forslag vilde føre arbeiderne til 
Amsterdam.

Albert Karlsen: Da har jeg opfattet Nilsen feil og ber om und- 
skyldnmg.

Thv. Nilsen: Det jeg sa var at Ødegaards forslag ikke var 
art nok presisert pa det punkt at vi vil samarbeide med russerne.

Konrad Karlsen : Da vi hadde fattet vår beslutning om å gå 
ut av Amsterdam og siden beslutningen om ikke å gå inn i R. F. I. 
var det klart at vi en tid måtte bli stående utenfor de internasjo
nale organisasjoner. Be norske arbeidere har alltid vært internas o- 
nalt interessert og vi har alltid beskjeftiget oss meget med de inter
nasjonale spørsmål. Som et ledd heri må vi se beslutningen på kon
gressen i 1925. Denne beslutning var enstemmig, men da man skulde 
td a praktisere beslutningen viste det sig at man ikke fikk samarbeide 
med den engelsk-russiske komité. Da var det sekretariatet fant at 
man ikke kom lenger ved å stå isolert og derfor foreslo innmeldelse 
i Amsterdam. Kongressen fastholdt beslutningen av 1925 Med hen- 
syn til spørsmålet hvordan man nu skulde praktisere denne linje, 
besluttet kongressen at vi skulde søke å knytte forbindelser med 
Russland og Fmnland. Derved at vi knytter forbindelse med rus
serne og finnene, samtidig med at vi beholder de forbindelser vi 
har, mente kongressen at vi skulde bringe partene nærmere sammen.

Det har nu siden fagkongressen vært forsøkt å bringe på det 
rene hvordan en gjensidighetsavtale med russerne vil virke på de 
forbindelser vi nu har med Sverige og Danmark og de forskjellige 
forbundsinternasjonaler. Og de uttalelser vi har fått fra ledelsen i 
disse organisasjoner lyder ikke opmuntrende. Men spørsmålet er- 
hvdken vekt skal vi tillegge disse uttalelser? — Jeg mener at disse 
uttalelser nærmest ma regnes som meningsytringer, som ganske 
naturlig er preget av det syn som disse folk har på samarbeidet 
med russerne. Organisasjonenes standpunkt til saken har vi enda 
ikke sett. Mm mening er at vi vil ikke kunne få bragt de forskjel- 
ige organisasjoners standpunkt på det rene før vi setter gjensidig- 

hetsavtalen ut i livet. Da først vil våre svenske og danske broder- 
organisasjoner, og de internasjonale organisasjoner våre forbund har
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forbindelse med, behandle saken på organisasjonsmessig måte, og da 
først vil vi få se det standpunkt disse organisasjoner tar til gjen- 
sidighetsavtalen. Og jeg tror da det vil vise sig at de ikke vil sette 
oss stolen for døren fordi om vi ønsker å samarbeide med russerne.

Jeg har forsøkt nokså nøie å sette mig inn i det forslag som 
foreligger til gjensidighetsavtale. Og jeg kan ikke se noget i dette 
forslag som efter min mening kan virke skadelig. Jeg mener derfor 
at gjensidighetsavtalen bør settes ut i livet, og jeg vil derfor tillate 
mig å fremsette følgende forslag:

„I erkjennelse av at internasjonal faglig enhet på klassekampens grunn 
er absolutt nødvendig for at arbeiderklassen skal kunne forsvare sig mot 
kapitalistklassens angrep, og komme frem til nye seire, uttaler landsmøtet:

Under henvisning til det internasjonale utvalgs flertalls innstilling hen
stilles til Landsorganisasjonen å godta Kjøbenhavnkonferansens beslutning 
om gjensidighetsavtale. Forbundets representanter i Landsorganisasjonens 
representantskap pålegges å optre i representantskapet i overensstemmelse 
med denne beslutning/1

Alfred Madsen: Jeg fremholdt i mitt første innlegg at det 
kanskje var gått litt galt frem ved at man tok russerne først og så 
Sverige og Danmark. Jeg var fullt opmerksom på Torbjørn Dahls 
forslag om konferanse. Det er ikke riktig at Yolan har skrevet 
dette forslaget. Vi har protokollene her, så man kan se hvad som 
står i dem. Det som har skapt kaos er at man løp fra forslaget i 
Kjøbenhavn og splittet sig der. Jeg nevnte ikke samorganisasjonene 
for de mente jeg at Volan kunde nevne. I det som er kommet fra 
Skog- og Landarbeiderforbundets hovedstyre er det en tilføielse 
— utarbeidet av Johan Ødegaard — som også må tas i betraktning. 
Det kan være riktig det Konrad Karlsen sier om at først når vi har 
fått etablert dette vil de andre organisasjonene si noget. Da tror 
jeg at det kan hende at vi begynner å tenke på å komme bort fra 
dette igjen. Jeg mener at ansvarlige fagforeningsmenn bør overtenke 
saken på forhånd, så det ikke blir altfor alvorlige tømmermenn.

Formannen: Det er nu fremsatt tre forslag og da er det vel 
ikke nødvendig å gjøre vanskelighetene større enn de er. Subsidiært 
er det forslag Konrad Karlsen har fremsatt av en slik art, at man 
kan stemme for det. Men det er et subsidiært forslag. Med hans 
begrunnelse og den innledningen det har fått tangerer Konrad Karl
sen mitt forslag, så de dekker hverandre. Det er ikke kommet 
tydelig frem hvordan de internasjonale fagforbund ser på vår op- 
rettelse av gjensidighetsavtale med russerne. Det er bare den svenske 
landsorganisasjon som har tatt standpunkt overfor sine forbund, og 
så er det som Madsen sier, at det foreligger en bestemt uttalelse 
men ingen positiv beslutning, fra Grubearbeiderinternasjonalen over
for det svenske forbund. Det er riktig nok at det ennu svever litt 
i luften, hvordan det endelige standpunkt er her i landet, men jeg 
vil understreke at grunntanken i våre bestrebelser er å få samling, 
og da må det praktiske arbeide være av den art at det kan føre 
frem til det formål man har satt sig. Jeg vil med disse ord ta mitt 
forslag tilbake og gå over til Konrad Karisens forslag.
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YoL?n'- Jeg fastholder at innholdet av Alfred Madsens forslag 
var innholdet av annen del av mitt forslag, men Madsen vilde ikke 
ha med noget om kampen mot krigsfaren. Det er ikke bare de norske 
arbeidere som skal ha fordelene av en gjensidighetsavtale. Alle par
ter skal ha fordel for at man skal kunne kalde det en gjensidig
hetsavtale. At Ødegaard subsidiært kan gå over til Konrad Karisens 
orslag kan jeg godt forstå, for Ødegaard øiner en utvei til fortolk

ning av Karisens forslag. Jeg tror at en beslutning på dette lands
møte bør være^ en beslutning som ikke kan fortolkes. Yi må nu 
være kommet sa langt at fortolkningsperioden skulde være forbi o°- 
vare beslutninger bør være slike at de ikke kan fortolkes i hvilkeS 
som helst retning. Nar det gjelder de internasjonale forbindelser er 
det slik i Norge nu, at det blir ungene til de som først begynte å 
diskutere de internasjonale forbindelser som kommer til å treffe 
avgjørelsen. Skal ikke de som sliter og arbeider en gang få se et 
resultat av arbeiderorganisasjonens arbeide og kamp? Jeg har op- 
tattet det slik at også vi som lever idag skal søke å få fordel av 
organisasjonens arbeide. Jeg tror ikke på at de svenske og danske 
arbeidere vil bryte samarbeidet med de norske arbeidere. I 1905 
forlangte de svenske arbeidere at nordmennene selv skulde få be
stemme over sin nasjonale politikk. Tror nogen da at de svenske 
arbeidere idag skulde ville søke å påtvinge de norske arbeidere en 
annen opfatning enn de har? Vi forlanger ikke av de danske og 
svenske arbeidere at de skal gå inn på vår linje.

Konrad Karlsen: Jeg forlangte ordet for å ta avstand fra den 
fortolkning som Alfred Madsen la i min motivering, når han antydet 
at vi skulde sette avtalen i kraft og så gå fra den. Jeg har ikke 
fremsatt forslaget ut fra den forutsetning. Jeg tror nemlig ikke at
wln SettvTu?S‘! St?len f°r døren- Volan sier at mitt forslag kan 
fortolkes. Mitt forslag er klart og kort og kan derfor ikke fortolkes.

, Selfors: Det som foreligger her er jo at vi skal gi
vart hovedstyre direktiv til næste landsmøte. Det er det mitt forslag 
inneholder. Det har bestemte direktiver, mens Konrad Karisens for-
fm? ikan f,?rtolT®S\ Enten man vedtar Ødegårds forslag, som er tatt 
tilbake, eller Karisens forslag er akkurat det samme.’ Det vi 
fordrer nu er at vi ikke skal ha en gjentagelse av det som vi nu 
har arelang erfaring for, nemlig at man kan fortolke som man vil 
vare flytende beslutninger. Jeg må be landsmøtet, også av hensyn 
til dem som skal styre forbundet i perioden, at man vedtar konkrete, 
tydelige beslutninger. Hvis medlemmenes opfatning skal respekteres 
er det eneste riktige, at man vedtar mitt forslag.

Konrad Karlsen: Det hjelper ikke, hvor mange taler det holdes. 
Jeg konstaterer at ennu har ingen nevnt, hvad det er som kan for-
Te^fo^r^-m rSn^ Det.1er ,forskie11 På mitt Ødegaards forslag. 
J.eg f°*;stod ikke Ødegaards forslag derhen, at vi skulde sette gjen- 
sidighetsavtølen i verk, men det er meningen med mitt forslag. For
skjellen pa Selfors’ og mitt forslag er at mitt forslag henviser til 
kongressens og det internasjonale utvalgs beslutninger

Chr. Henriksen: Da jeg hørte Selfors’ siste innlegg, syntes jeg
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at jeg måtte si nogen ord. Selfors sier at vi må fatte beslutningen 
slik at den hverken kan misforståes av ledelsen eller andre. Det er 
greit det. Det er greit å si at vi tilslutter oss Russland, men har 
vi dermed opnådd det som vi tilsiktet? Jeg tror at den norske 
arbeiderklasse mente noget med det at den gikk ut av Amsterdam, 
og jeg vil håpe at det ikke blir aktuelt å gå inn i Amsterdam igjen, 
slik som situasjonen er der idag. Spørsmålet er om vi kan oprett- 
holde det samarbeide vi ønsker med russerne uten at vi mister de 
tråder vi har. Det er ikke kroner og ører som er det avgjørende 
idag. Det er om å gjøre å få ophevet gjerdene mellem arbeiderne 
i de forskjellige land. Kongressen har ikke sagt at vi skal tilslutte 
oss russerne uten forbindelser med de andre lands arbeidere. Det 
går ikke an å si at Karisens forslag er en platonisk uttalelse. Det 
ligger alvor i forslaget og det går adskillig lenger enn Ødegaards 
forslag. Det er hevdet at det er skremsler de skrivelser man har 
sendt oss og likeså beslutningen på den baltiske konferanse. Karisens 
forslag konstaterer de beslutninger som er fattet og holder det åpent 
for Arbeidsmandsforbundet å ta spørsmålet op igjen. Vanskelig
hetene er ikke så lett å overvinne. Hadde vi en alvorlig mening 
med å gå ut av Amsterdam, så har vi en likeså alvorlig mening 
med at vi ikke kan gå inn i den tredje internasjonale. Det vi har 
å gjøre er å forbrødre de stridende internasjonaler. Jeg vil spørre 
Selfors og Volan: Vil dere uten betenkning tilslutte dere det russiske 
grubearbeiderforbund, eller har dere også betenkeligheter ved det?

Volan; Spørsmålet om å tilslutte sig R. F. I. foreligger ikke. 
Det som foreligger er spørsmålet om oprettelse av en gjensidighets
avtale med den russiske landsorganisasjon og i forbindelse hermed 
en avtale med det russiske grubearbeiderforbund — avtaler som 
kan støtte arbeiderne i de kamper som de skal gå ut i. Henriksen 
har stått her og fortolket Karisens forslag. (Konrad Karlsen: Du 
har ikke fortolket forslaget.) Jeg kan gjøre det. Ødegaard og de 
andre kan fortolke forslaget slik som de fortolket saken når de sa 
at mindretallets standpunkt var kongressens beslutning. Hvis dette 
ikke hadde vært tilfelle, så hadde vi ikke hatt nogen diskusjon nu. 
Det er kanskje så at dere akter å føre diskusjon om dette på lands
møtet om tre år? Det er arbeiderne selv som skal vedta eller for
kaste avtalen. Det må da være den mest liberale form. Det er jo 
det Norsk Arbeidsmandsforbund har forlangt gjennem alle tider.

Formannen: Annet avsnitt i Selfors’ forslag inneholder det kon
krete om forhandlinger. Det pålegges der forbundet straks å oprette 
gjensidighetsavtale med det russiske grubearbeiderforbund. Siste del 
av Selfors’ forslag er en troverdig gjengivelse av det hovedstyret 
vedtok i siste møte. Med Sverige er overenskomsten praktisk talt 
i orden, selv om intet er skrevet. I hovedstyret stemte jeg for at 
man skulde underhandle om overenskomst. Da jeg var i Russland 
hadde vi en konferanse av rent foreløbig og forberedende art. Vi 
blev enig om å utarbeide et utkast som blev å forelegge det rette 
forum, slik som det står i Selfors’ forslag. Vi kan ikke stemme 
mot den delen av forslaget. Jeg vil derfor henstille at Selfors’ for-
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slag blir delt i to, slik at vi som er enig i siste del av forslaget* 
kan stemme for det. ®

Selfors: Jeg skal ikke si stort mer nu, men vil henstille til 
landsmøtet at det ikke lar sig lure en gang til. Hvis vi vedtar Konrad Karisens forslag, så kan vi like godt fi 0 0 0, for det erdet 
forslaget inneholder. Jeg tror ikke det er nogen som tør reise hjem 
e ter a ha vært med pa et forslag som det snart viser sig at de er 
blitt lurt pa. De forslag som står i dagsordenen er tatt med i det 
forslag som jeg og tre andre har fremsatt.

Hans Røste: Det er unødvendig at jeg optar mitt forslag, idet 
jeg kan ga over til siste avsnitt av Selfors og Selboes forslag.

Albert Karlsen-, Selfors må ha en dårlig opfatning av repre
sentantene pa dette landsmøte, når han kan stå og true slik som 
ian gjorde i sitt siste innlegg. Vi har behandlet spørsmålet om 
oprettelse av overenskomst med det russiske grubearbeiderforbund 
et par ganger Dermed vil jeg ha presisert at vi ikke står i noget 
motsetningsforhold til Østens arbeidere, men jeg vil ikke binde mig 
pa den maten at vi risikerer brudd med de forbindelser vi har. 
deg tror ikke at det forslag som foreligger her gir grunnlag til at 
man far i stand et samarbeide som det. kongressen tilsiktet. Jeg 
tror at pomtet er at man ikke vil samarbeide med folk som kaller 
en for forræder.

tjølander: De her på landsmøtet som vil ha oprettet gjensidig- 
hetsavtale ma stemme for det fellesforslag som er fremkommet fra
landsmøtet^6116 ^ ^ avdelinger som har innsendt forslag til

Dirigenten: Løgavlen har tatt sitt forslag tilbake. Det er for
langt navneoprop ved voteringen.

Formannen: Jeg har erklært at jeg kan stemme for siste del 
ay Selfors forslag, og det vil vel være en lykkelig utgang, at man 
pa et punkt er enstemmig.

Selfors: Jeg vil ikke at mitt forslag skal maltrakteres ved 
opdeling.

Chr. Henriksen: Jeg kan ikke forstå at Selfors vil nekte oss å 
stemme for dette, særlig efter at hovedstyret har vedtatt det samme før

Konrad Karlsen: Jeg optar siste del av Selfors’ forslag som 
tillegg til mitt forslag. 6

Selfors: Jeg inntar dette standpunkt fordi jeg ikke vil ha mitt 
forslag opdelt.

Efter ytterligere bemerkninger av dirigenten, Albert Karlsen, 
Løgavlen Aasmund Selfors og Konrad Karlsen om voteringsmåten 
blev det ved navnoprop stemt over de foreliggende forslag.

Aasmund Selfors’ forslag blev vedtatt med 46 stemmer. Konrad 
varlsens forslag fikk 26 stemmer. 10 representanter var fraværende 

under voteringen.
„ . 46ni,som stemte for Aasmund Selfors m. fl.s forslag var- 
Kristoffer Morken, O. M. Johansen, Thv. Nilsen, Halvdan Kristensen, 
Juhe Ingebriktsen, John L. Moen, Peder O. Moan, Iver O. Brekken, 
Magnus Guldbakke, Ole O. Holden, Arthur Lie, N. Syvergaard, Kristen
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Aarthun, Tideman Hessenget, Jakob Sæther, Karl Nilsen, Edv. Sjølan- 
der, Andor Ramberg, Daniel Berg, Yiktor Nordahl, Olav Bergvik, 
Anders Haugen, Ragnar Fossum, Edvard O. Hjelle, D. Isaksen, Johs. 
Olsen Selfors, Martin Dyrseth, Hans Lund, Arne Brufladt, Jakob Jen
sen, Aasmund Olsen Selfors, Adolf A. Lakseforsmo, Jens Martinsen, 
Olav Paulsen, W. Anstensen, Sigurd Sag ial, Emil Jansen, Karl Jansen, 
Kristoffer Høidalen, Magnus Omdal, Hans Røste, Konrad Botten, Kri
stian Moljord, Aksel Selbo, Magnus Magnussen og H. J. Jubskaas.

De 26 som stemte for Konrad Karisens forslag var: Johannes 
Togstad, Jakob Hagen, Aksel Nygren, Godtfred Isaksen, Arnt Jakob
sen, Alfr. Tonstad, Kr. Karlsen, Peder Nystad, Arnt Pedersen, Hilmar 
O. Yatnan, Julius Leifseth, Oskar Hansen, Ole Kristensen, Sigurd Tan
gen, Johan Fagerlien, Ingv. Løgavlen, Lars Bergundhaugen, Marius 
Andersen, Kristoffer Høidalen, Magnus Omdal, Karl Bjørnstøl, Johs. 
M. P. Ødegaard, Lars Løkkebø, Konrad Karlsen, Albert Karlsen og 
Chr. Henriksen.

De 10 fraværende under voteringen var: Johan Røttereng, S. 
Simonsen, Ole Beck, Martin Maalø, Olaf Bjerke, Fritjof Andersen, Karl 
Lorntsen, J. Eikefjord, Anton Granerud og A. K. Hansen.

Elias Volan: Kamerater. Jeg vil få lov til å takke dere for 
at jeg fikk anledning til å være sammen med dere under denne saks 
behandling og for alt godt samvær. Jeg skal nu reise på en faglig 
agitasjonstur i Aust-Agder. Det er bedrøvelig at arbeiderne ikke er 
organisert ennu og jeg vil be dere, når dere kommer hjem om 
da å hjelpe til med å få de uorganiserte til å finne veien til fag
organisasjonen. Norsk Arbeidsmandsforbund har tidligere vært inn
gangsporten til fagorganisasjonen. Organisasjonsformen gjør dette 
ikke mulig nu lenger, men anleggs- og grubearbeiderne har altid 
stått i første rekke når det gjelder å reise arbeiderne til kamp for 
sine interesser. Selv om de andre grupper nu har forlatt Norsk 
Arbeidsmandsforbund vil jeg håpe at Norsk Arbeidsmandsforbund 
er sine tradisjoner tro. Takk for godt kameratskap og vel hjem igjen.

Valget av tillitsmenn.
Fra avdeling 35, Herefoss Anleggsarbeiderforening forelå føl

gende forslag:
„Å vedta å foreta forandringer i forbundets lover slik, at forbundets til

litsmenn, hovedstyre, forretningsutvalg samt funksjonærer for eftertiden blir 
å velge ved å foreta uravstemning blandt medlemmene i de lokale foreninger. 
Funksjonærer blir å velge ved at plassene kunngjøres ledige med anledning 
til å søkes av forbundets medlemmer."

Dirigenten meddelte, at N. A. Syvergaard hadde fremsatt føl
gende forslag:

„Forbundets fastlønnete tillitsmenn samt hovedstyret blir for eftertiden 
å velge ved uravstemning efter innstilling av landsmøtet."

N. A. Syvergaard: Yi har fremsatt dette forslag for at med
lemmene skal ha selvbestemmelsesretten ved valget av sine tillits-
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™e””, 1 Vl, h.^r fr,a ^dligere tider av erfaring for at det har funnet 
et klikkarbeide sted hennne. For å komme bort fra det er forslaget 
fremsatt og det fastholdes. rorsiaget
•i i ?-'i5 J°ha™sen (valgkommitéens formann): Valgkommitéen kan 
ikke tiltre forslaget, da det er for litet utredet. Bet er bare et av 

e forbund som er tilsluttet Landsorganisasjonen som har en slik 
ordning og det er typografernes. Der foregår valget slik åt det 
pa landsmøtet foretas innstilling og denne binstilling senL med 
lemmene til uravstemning. Som forholdene ligger an hos oss har

mn på dette 0§ a“dS-d- —da:

Syvergaard at han foreslår forslaget oversendt hovedstyret.
Syvergaard: Av hensyn til foreningen kan jeg ikke gjøre det

Hagen anmoder om. Jeg har rettet forslaget derhen at laSdsmøSt 
skal innstille og lenger kan jeg ikke gå. landsmøtet

Formannen: Tanken kan være god, men det vil være et stort
aXååene ^Bet °S ^ vanskeliS kunne praktiseres ved
anleggene. Det kan være en riktig tanke som Hagen var inne nå
iXL må To fårånlåT SendT Sf611 tn h0vedsty^t til utredning, 
uette ma ]o foranledige en lovforandring, så jeg vil henstille tilSyvergaard at han efterkommer Hagens henstilling henstllle tl2

Valgkomiteens innstilling lød således:
o a >)Angående forslag fra avdeling 35, Herefoss Anleggsarbeider- 
forenmg tillater valgkomiteen sig å foreslå for landsmøtet at den 
nuværende valgordning bibeholdes." d

Valgkomiteens forslag blev vedtatt mot 3 stemmer.

Lovforandringer.
§ 1. Formålet. (Fortsatt behandling).
De forslag som forelå i dagsordenen, er gjengitt side 127. 
Dirigenten: Som representantene vil huske, blev denne saks be

SlTel U,Sa“ PS Bn,nn aV deba,‘“ O” d« -«™“„Saaie fo?:

fra
lXt;LMeerf"eS'r™re“de °B tA 0810 08

med jOT"b“«“»eideriore„i„g MeT vedtatt

Formannen gjorde opmerksom på at så få er til stede under
ååTl'infeii’ fl landsmøtet er defekt. Han henstilte til dirigenten å patale forholdet, hvilket blev gjort. s a

nVed alte™a«v votering mellem den nuværende ordning og Oslo

bI" 0sl» ^ SSS
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Innkomne skrivelser.
Dirigenten oplyste at det fra Johan Karlgren og Ludvig Antonsen 

var innløpet skrivelser til landsmøtet, som ingen forbindelse har med 
de på dagsordenen opførte saker.

Johan Karlgrens skrivelse blev referert, men ikke Ludvig Anton- 
sens, da ingen forlangte det.

Formiddagsmøtet lørdag den 1 september.
Dirigent: Kr. Moljord.

Efterat det var foretatt navnoprop, refererte sekretæren, Konrad 
Karlsen, protokollen, som blev enstemmig godkjent.

Forholdene på Svalbard.
Formannen: Som landsmøterepresentantene vil huske, hadde vi 

til behandling spørsmålet om de fremtidige forhold på Svalbard. Det 
er nu kommet telegram fra Svalbard om at forbundet er bemyndiget 
til å ordne denne affære.

Ole Beek: Til Ødegaards oplysning vil jeg si at man kan ikke 
fortolke dette derhen at man kan gå utenom den beslutning lands
møtet har fattet.

Arne Brufladt: Ødegaards uttalelser var nokså sparsomme. Tele
grammet sier at det gir forbundet bemyndigelse til å godta en over
enskomst på det grunnlag, som var forelagt landsmøtet. Enn videre 
sier telegrammet at man ikke vil gå til enkeltmannskontrakter. Jeg 
vil si at landsmøtet gjorde det eneste riktige, når det overlot til 
arbeiderne selv å ta ansvaret. Det viser sig nu at det førte til et 
for organisasjonen heldig resultat.

Lo vf o ran d ri nge r.
Dirigenten oplyste at det nu ikke forelå andre saker enn de som 

er oversendt til budgettkomitéen og valgkomiteen.
Olaf Bjerke: Det er ikke budgettkomitéens skyld om man nu 

ikke kommer lenger.
Arnt Pedersen: Vi har et forslag fra Jakobsbakken Grube- 

arbeiderforening, som ikke er optatt av budgettkomitéen.
Peder Nystad: Forslaget er ikke behandlet av budgettkomitéen,. 

idet man mente at det ikke var en budgettsak, men en sak som 
måtte behandles direkte av landsmøtet.

Dirigenten: Dette gjelder følgende forslag fra avdeling 73, 
Jakobsbakken Grubearbeiderforening:

«Medlemmer, som lar sin bok forfalle, men kommer foran en konflikt å 
søker om optagelse, må for å bli bidragsberettiget erlegge en mulkt inntil kr‘ 
100.00.

Sådan mulkt kan fratrekkes streikebidraget."
Motivering:

Da det til stadighet viser sig at enkelte individer snylter på organisasjonen
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ved å løpe ut og inn efter og foran en konflikt, mener vi at adgang til at så
lende6 jJvngd ulrrykk^r111”'61 b0r SkjerPeS bety<le,ig mot hv^d den nuvæ-

Albert Karlsen: Forslaget er noget uklart. Skal det forståes 
slik, at hvis det blir konflikt, så skal vedkommende slippe denne 
mulkt? Skal den bare gjelde for at man skal bli bidragsberettiget»

Arnt Pedersen: Det har vist sig at efter konflikter er det en 
stor de! medlemmer som skeier ut, men når det så er utsikt til ny 
konihkt, sa melder de sig inn igjen for å få bidrag. Loven setter 
nu en mulkt pa 2 kroner, mens vi mener at det bør fastsettes en 
mulkt fra 5 op til 100 kroner. De som optrer ukollegialt skal efter 
Tar mening ha en mulkt på op til 100 kroner og minstemulkten er 
ment a skulde være 5 kroner.

Jubskaas: Budgettkomitéen så på dette forslaget, men den 
tant ikke a kunne komme med nogen innstilling. Yi kan ikke vedta 
dette forslaget, for i konfliktstilfelle vil det jo bli forbundet som 
kommer til a betale denne mulkten. Lovens bestemmelse er klar og 
grei pa dette punkt, sa vi bør stemme dette forslag ned.

Forslaget fra Jakobsbakken Grubearbeiderforening blev derefter 
forkastet mot 12 stemmer.

Andragende fra Norges Rikslosje av Verdandi.
Efter bemerkninger av dirigenten og Jubskaas, gikk man til 

behandling av følgende andragende:

Fra Norges Riksloge av „ Verdandi11.
Til Arbeidsmandsforbundets landsmøte.
Som det ærede forbund bekjent har arbeiderne her i landet i mer enn 

25 ar kjempet for a skape en sterk og levedyktig avholdsorganisasion reist pa klassekampens grunn, og hvis formål er å vinne aSerlda^en for 
av^^/KSw!^11*1^811116”'8 utbytnmg giennem Produksjon og omsetning

Det viser sig at Verdandiordenen blir helt eller delvis forbigått ved for- 
nv^on11 av statsbl<fraf> som er bevilget til edruelighetsarbeidet, utelukkende 
^adedefS&Ster?||eren ^ SOm f kla^organisasjon,

de bor£ehge, halvreligiøse avholdsorganisasjoner blir tilgodesett på 
nak?wmngiav arbeidernes egen avholdsorganisasjon, blir følgen at den agitasjon 
m1sketg?unner!nSSarbeide S°m Verdandi skuMe utføre, stagneres økono-

11 f.° j borges Rikslosje av Verdandi henvender sig derfor til våre
klassefeller i det ærede forbunds landsmøte med en anmodning om å behandle 
denne sak og eventuelt bevilge et lite beløp til Verdandiordenens edruelig- 
hetsarbeide mnen arbeiderbevegelsen. g

Med solidarisk hilsen:
For Norges Rikslosje av Verdandi.

W. Kristiansen.
Jubskaas: Budgettkomitéen har ikke stort å si på det arbeide 

som Verdandi-losjen utfører, men vi har måttet se på dette andra
gende i forbindelse med kontingenten, og har derfor enstemmig 
innstillet pa at det ikke bevilges noget.
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Konrad Karlsen: Når jeg må slutte mig til innstillingen om 
at det ikke bevilges noget, så er det fordi Verdandi er svært lite 
utbredt utover landet. I. O. G. T. derimot har avdelinger alle steder, 
og der står arbeiderne som medlemmer. Vi kan imidlertid ikke gli 
inn på den linje at vi skal bevilge til slike organisasjoner.

Viktor Nordahl: Jeg vil i motsetning til budgettkomitéen foreslå 
at det bevilges 500 kroner til Verdandi. Vi må arbeide for å få 
arbeiderne bort fra de halvreligiøse losjer og over i arbeidernes 
egen losje, Verdandi.

Albert Karlsen: Når det nu foreligger et forslag, så vil jeg si, 
at jeg stemmer for et mindre beløp. Vi har grunn til å være op- 
merksom på at Verdandi er bygget på et helt annet syn enn I. O. G. T. 
Jeg vil derfor støtte forslaget om et mindre beløp.

Peder Nystad: Jeg vil stemme for forkastelse, fordi vi i bud
gettkomitéen har hatt fremme forslag som vi på grunn av økono
miske forhold ikke har kunnet fremme, og da mener jeg at vi ikke 
kan vedta å bevilge til Verdandi.

Viktor Nordahls forslag blev forkastet mot 18 stemmer. Bud- 
gettkomitéens innstilling blev vedtatt. Den lød:

„På grunn av forbundets økonomi finner budgettkomitéen ikke 
å kunne foreslå nogen bevilgning."

Lovforandringer.
Angående § 17, Forsikringskassen, forelå følgende forslag:

Fra avd. 111, Løkkens Grubearbeidei-forening.
De nuværende bestemmelser om forsikringssum mens utbetaling ved et 

medlems eller ektefelles død forblir uforandret.
Som ny bestemmelse inngår:
Når et medlem har fylt 65 år og medlemsbøkerne viser 20 års sammen

hengende medlemsskap blir forsikringssummen kr. 1 000 å utbetale vedkom
mende som livsforsikring.

Motivering:
Det er en kjent sak at når en grube- og anleggsarbeider som har gått 

på tungt arbeide hele sitt liv og har opnådd en alder av 65 år er hans ar
beidsevne betydelig nedsatt og i de fleste tilfelle må han da arbeide for en 
ringere daglønn.

Vi finner det derfor ganske rimelig at hans gjennem organisasjonen sam- 
mensparte penger kommer ham selv til gode på hans gamle dager.

Da det i lengere tid blandt medlemmene har vært et sterkt ønske om å 
få en sådan ordning, vil dette utvilsomt også bety en stabilisering av orga
nisasjonen.

Fra avd: 5, Oslo Vask- og Rengjøringskvinners Forening.
Hvis et medlem har oparbeidet sig rettigheter i kassen, at hun ved alder

dom, arbeidsudyktighet får utbetalt en del av forsikringssummen mens hun 
lever.

Fra avd. 75, Giken Grubearbeiderforening.
Punkt 3 foreslåes følgende:
Medlemmer som har fylt 60 år og vært i forbundet 20 år eller derover 

får sitt forsikringsbidrag utbetalt når vedkommende på grunn av alderdom, 
eller sykdom ikke kan arbeide eller erholde arbeide til sitt livsophold.
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Hver avdeling fører sterk kontroll for hver forsikrings utbetaling, så 
denne ikke blir gjenstand for misbruk. g

Fra avd. ISO, Granvin Jer nbanearb eider forening.
Tilføies punkt 3: Dog utbetales dette bidrag personlig til æresmedlemmene.

Fra avd. 113, Vinholmen Jernbanearbeiderforening.
Punkt 4. Ved medlems ektefelles død utbetales halvparten av forsikrings- 

bidraget Den annen halvpart utbetales ved dets 60 års fødselsdag efter 20 
ars medlemsskap. Eller utbetales medlemmet det fulle beløp efter samme tid 
hvis det ikke bar vært utbetalt noget begravelsesbidrag ved ektefelles død!

Motivering:
Som begrunnelse for forslaget skal anføres:
Vi mener det er mere rettferdig at halvparten av forsikringsbidraget ut

betales ved et medlems ektefelles død. Yi er av den anskuelse at et medlem 
som blir sittende igjen med flere mindreårige er like ilde stillet som hustruen 
i det motsatte tilfelle.
i Nå,r vi,fo,r®siå^ ^ de„n annen halvpart (eller det bele beløp) utbetales med
lemmet ved dets 60 ars fødselsdag efter 20 års medlemsskap, så mener vi at 
det ei mere rimelig at forsikringsbidraget utbetales medlemmet i levende live 
sa at medlemmet kan nyte godt derav på sin alderdom. Enn videre er vi av 
den formenmg at det vil bevirke større tilslutning av nye medlemmer og mere 
stabile medlemmer. &

Fra avd. 85, Herefoss Anleggsarbeider forening.
Passus 3 gis følgende tilføielse:
Medlemmet kan utbetales sin forsikringssum i levende live, såfremt de 

betingelser er opnadd som stilles i forbundets lover § 5, passus 3.

Fra avd. 70, Sandnes Arb eider t or ening.
Den som har stått i forbundet i 20 år og opfylt sine forpliktelser til or

ganisasjonen, far utbetalt forsikringsbeløpet i sitt fylte 60 år.

Motivering:
' I„.]lnje med forslaget vil vi fremkomme med følgende: Mr en arbeider 
bhr 60 ar er han utslitt og har som oftest forlatt industrien. Et beløp av 
1000 kroner er ham da til megen hjelp i hans alderdom. Som nu § 17 lyder 

lkke beløpet utbetalt før medlemmets død,'hvilket vil si det samme 
som at han ikke har noget for sin troskap mot organisasjonen.

Fra avd. 28, Ålens Grubearbeidertorening.
3 får sålydende form:

W T)fJ °g ™ediei.ns0boken viser at det ved sin død har vært med-
em av forbundet uavbrutt i 3 ar og opfylte sine forpliktelser utbetaler til mediemmets ektefeHe, barn foreldre dier andre slektninger som avSde i 

levende live har forsørget, kr. 300.00. Deretter kr. 100.00 for hvert år vedkom-
og^Yforandret™’ Inntl1 kr' 1 000 efter 10 årS medlemsskaP- Punkt 1, 2, 4, 5, 6

Motivering:
Vi finner at det må være på sitt rette, når et medlem har 4 års inedlems- 

medlemmets død0d’ vedkommendes efterlatte blir utbetalt kr. 400.00 ved

Fra Forretningsutvalget.
av fmea,'wmk°imne forsla,S til forandringer vil bety en overordentlig økning 
forhohl tu ^^rr118 lltbe^lmger, og vil utbetalingen på ingen måte stå? 
forhold til innbetalingene. Dersom landsmøtet vedtar bestemmelser om at
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forsikringsbeløpet kr. 1000 kan utbetales medlemmene i levende live ved fylte 
60 år - efter 20 års medlemsskap vil dertil kreves en betydelig forhøielse 
av kontingenten til forsikringskassen.

Umiddelbart efter en sådan bestemmelses ikrafttreden er alle nuværende 
og fremtidige æresmedlemmer berettiget til å få kr. 1000 utbetalt. Med det 
nuværende antall medlemmer ca. 90 - medfører det at forsikringskassen 
straks må utbetale kr. 100000 — et hundrede tusen kroner —.

Æresmedlemmenes antall har år om annet tendens til å øke så man må 
være forberedt på at utbetalingene på denne konto vil stige betraktelig utover 
hvad man hittil har erfaring for.

Stillingen er allerede den, at forsikringskassen utbetaler større beløp enn 
hvad kontingenten innbringer pr. år. Årsaki n hertil er den av landsmøtet 
1925 foretatte forhøielse av forsikringsbidraget fra maksimum kr. 500 efter 
5 års medlemsskap til kr. 1000 efter 10 års medlemsskap.

Som eksempel herpå kan anføres:
De av landsmøtet 1925 vedtatte lovendringer tråtte i kraft fra august 

samme år. Nevnte år utbetaltes ialt 22 forsikringsbidrag, derav 4 å kr. 1000.
I 1926 utbetaltes ialt 20 forsikringsbidrag, derav 12 å kr. 1000, 3 å kr. 

900 1 å kr. 700 og 1 å kr. 600. For )926 var forsikringskassens utbetalinger 
kr. 4 560 større enn det innbetalte kontingentbeløp.

I 1927 utbetaltes i alt 27 forsikringsbidrag, derav 13 å kr. 1000, 3 å kr. 
100, 1 å kr. 700 og 1 å kr. 600. I samme år var forsikringskassens utbeta
linger kr. 9 553 større enn det innbetalte kontingentbeløp.

De forandringer landsmøtet 1925 vedtok angående forsikringskassens 
ydelser nødvendiggjør at dette landsmøte beslutter en forhøielse av kontin
genten til forsikringskassen, forsåvidt man skal opnå at den kontingent som 
innbetales skal dekke utbetalingene.

Skulde en ytterligere utvidelse — enn den som blev foretatt i 1925 — 
besluttes, vil enhver forstå av de foran nevnte tallopgaver at kontingenten 
til forsikringskassen da må mangedobbles.

I henhold til foranstående foreslåes:
Kontingenten til forsikringskassen forhøies til kr. 0.10 pr. uke pr. medlem.
For øvrig uforandret.

Valgkomiteen innstillet samtlige forslag til forkastelse.
Johannes Togstad: Som man vil se har Løkken Grubearbei- 

derforening innsendt et forslag. Dette forslag er fremsatt for at 
man nn bør gå litt lenger i den utvikling som man for nogen år 
siden slo inn på. Den gang var det stor tilfredshet med beslutningen. 
Vi mener at en gang bør denne kasse bli en livsforsikring, og det 
er bare et spørsmål om det blir lettere for forbundet å ta det skritt 
senere enn å ta det nu. Som det nu er har det forekommet at ut
betalingene har ført til strid mellem organisasjonen og kommunen. 
Det har vært tilfelle på Løkken. Jeg optar forslaget fra Løkken.

Formannen: Dette er et stort spørsmål både økonomisk og 
prinsipielt, især efter Togstads begrunnelse. Skal vi inn på det han 
hevdet om å gjøre kassen til en livsforsikring, så må hele vår kasse 
omlegges. Det som dog i øieblikket kommer til å ha størst inter
esse er den betraktelig meget større utbetaling av forsikringskassens 
midler som dette forslag vil føre med sig. Forholdene er jo ikke 
nu slik at man har anledning til å gå til så vidtrekkende forandring. 
Jeg vet at bønderne i Meldal er sterke, men vi har også i våre 
lover bestemmelser som skal sikre arbeiderne i slike tilfelle. Hvis 
det er nødvendig får forbundet heller ta utgiftene ved en prosess 
med kommunen om dette. Ved tidligere tilfelle har våre lovers 
bestemmelser vært tilstrekkelige, og jeg antar at det også vil for-
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holde sig slik når det gjelder § 17, punkt 6. Jeg tror ikke vi be
høver a frykte for det.

Daniel Berg: På grunn av de vanskeligheter arbeiderklassen 
star oppe i nu tror jeg at større forandringer her ikke vil bli hold
bare. Norsk Arbeidsmandsforbund har jo så mange gamle medlem
mer nu at overgangen vil bli meget tung. Giken Grubearbeider- 
forening har derfor innsendt et forslag som ikke går så langt som 
Løkkens, men kun tar sikte på gamle og syke medlemmer. Det er 
vel vanskelig a gjennemføre også dette forslag, men en suksessiv ut
betaling til disse medlemmer skulde vi kunne greie. Jes vil derfor 
opta dette forslag og jeg tror at medlemmene i tilfelle det blir ved
kassen'1 Vær6 Villig tn å betalG 10 eller 5 øre mere til forsikrings-

• Allerede så tidlig som i 1911 forutså jeg at man
innen 1920 vilde ha nadd bunnen i forsikringskassen. Det har gått 
nogen flere ar enn de jeg forutså den gang, men det kommer av 
den store av- og tilgang på medlemmer, som er kommet dem til gode 
som har oprettholdt sine bøker. Det var Bratvold som først gjorde 
mig opmerksom pa dette. Yår forsikringskasse hviler på et så løst 
grunnlag at den ikke vil holde i det lange løp. Skulde Løkkens
ivedtatt Vl1 det bety en oieblikkelig utbetaling av minst 
100000 kroner. Hvor skal vi ta de pengene fra? Vi må se på 
stillingen som den foreligger og da må vi erkjenne at det ikke er 
forsvarlig a _ vedta ^et forslag som dette. Hvis vi kan oprettholde 
den skala yi har sa er det det høieste vi kan greie. Vi må være 
forberedt pa at om 6—8 år må vi gå til nedsettelse av de ydelser 
vi nu har for de vil bli for tunge.

Albert Karlsen: Når vi vet at kassen ikke kan klare disse ut
tellinger og pa den annen side at medlemmene krever kontingent- 
nedsettelse, så kan vi ikke foreta nogen forandringer nu. Gikens 
forslag har min store sympati, idet jeg tror at det vil være av stor 
betydning for a stabilisere medlemsskapet, men på grunn av for
holdene kan jeg ikke stemme for det nu.

Ole O. Holden: Jeg optar forslaget fra Ålens Grubearbeider- 
toremng. Vi mener her at det her er begått en feil som det er 
nødvendig a fa rettet på nu.

P- O. Moan: Min forenings standpunkt er at en økning av 
forsikringskassens utbetalinger må medføre kontingentforhøielse„ 
Det er meget som det skulde være ønskelig å foreta forbedringer i 
men pengene skal skaffes tilveie og det er vi som må betale det! 
Jeg vil personlig komme til a nyte øieblikkelig fordel, hvis disse forslag 
b ir vedtatt, men jeg mener at vi må legge organisasjonens inter
esser til grunn ved denne saks behandling.

Lars Birgundhaugen: Vår forening har behandlet dette og 
kom ul det resultat, at vi ikke kan øke utgiftene uten at vi sam
tidig skaffer kassen inntekter. Jeg er imidlertid sikker på at hvis 
vi kunde forbedre forsikringskassen, så vilde det bety at landsmøtet 
vant sympati blandt medlemmer.

Olaf Bjerke: På forrige landsmøte blev forsikringskassens ramme
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utvidet betydelig og allerede nu begynner følgerne å melde sig. 
Skal vi vedta nogen av de forslag som foreligger her, så vil uve
gerlig følgen bli at en fjerdedel av kontingenten vil gå til forsik
ringskassen. Man vil da gli over fra å være en kamporganisasjon 
til å bli en forsikringsorganisasjon. På grunn av medlemmenes 
pengepung er jeg avskåret fra å stemme for nogen av de innsendte 
forslag. Jeg anbefaler budgettkomitéens forslag.

Johannes Togstad: Formannen har redegjort for de bestem
melser vi har. Indirekte kan imidlertid myndighetene gripe inn. 
Spørsmålet er: Kan kommunen nekte understøttelse til vedkom
mende så lenge han har noget av en annen kasse? Vi var også 
opmerksom på de store uttellinger. Derfor kunde vi ikke sette en 
grense på 60 år, men blev stående ved 65 år. Det er klart at skal 
vi gå til å forandre ydelserne, så må vi også forhøie kontingenten 
til forsikringskassen, men denne forhøielse tror jeg ikke vil skade 
organisasjonen, tvert imot.

Peder Nystad: Jég har sluttet mig til budgettkomitéen, fordi 
jeg mener at vi må se på saken nogen tid ennu og først prøve om 
vi kan få ballanse i regnskapene.

Jubskaas: Det er riktig at dette også er et princippspørsmål. 
Det er spørsmål om det skal være et forsikringsselskap eller om 
det vi yder bare skal være en hjelp til medlemmene i et knipetak. 
Jeg er uenig i at fagorganisasjonen skal bli et forsikringsselskap. 
Jeg har vært med på å forhøie kontingenten, men det er kun for å 
få kassen til å gå som den går nu. Vi har ikke oversikt over de 
foreliggende forslags økonomiske rekkevidde, og det må vi ha før 
vi kan gå på dem.

Løgavlen: Jeg gjør opmerksom på at forsikringskassens inn
tekt i 1927 var 12 000 kroner, mens dens utgift var 22 000. Jeg 
mener med bestemthet å kunne si at allerede ved næste landsmøte 
vil kassen gå med underskudd, selv om man fordobler kontingenten 
til den. Vi har idag ikke mere en 4000 medlemmer i arbeide. Skal 
vi da beslutte å utbetale 100 000 kroner til æresmedlemmene, så be
tyr det 25 kroner på hvert medlem som står i arbeide.

Hans Lund: Jeg tror at forslaget fra Løkken er i full flukt 
med kravene fra medlemmene på arbeidsplassen og hvis forslaget 
blir nedstemt nu, så vil det nok komme op igjen på næste lands
møte. Jeg frafaller det forslag som min forening, Granvin Jernbanei- 
arbeiderforening, har fremsatt, til fordel for Løkkens forslag.

Konrad Karlsen: Det er på dette som på det forrige landsmøte 
krav om forandringer og utvidelser i forsikringskassen, men det er 
på dette landsmøte et annet krav som er meget sterkere og det er 
kravet om å få kontingenten så lav som mulig. Vi bør holde oss 
for øie at vi sist forhøiet forsikringsbidraget fra 500 til 1000 kroner.

Ole Beck: Jeg er nødt til å slutte mig til komiteens innstilling 
selv om det er gode grunner bak de fremsatte forslag. Jeg slutter 
mig til Bjerkes begrunnelse. Vårt forbund skal være en kamporga
nisasjon, men på grunn av de økonomisk vanskelige forhold har det 
ikke kunnet være det så meget i de senere år.
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Ahlstrand: Disse forslag er sa vidtgående at de med en gang 
vil sette forbundet ut av funksjon. Hvis disse forslag vedtas vil 
kassen bli tappet med en gang og vi vil måtte gå til en stor 
ekstrakontingent med det samme. Det tror jeg at vi i tilfelle vil 

.komme til å miste mange medlemmer på.
Efter bemerkninger av formannen og dirigenten om voterings

måten blev budgettkomitéens innstilling satt under votering og ved
tatt mot 11 stemmer. Dermed bortfalt votering over de øvrige forslag.

Andragender.
Der forelå følgende henvendelse:
ITniderfegnede medlem av forbundet nr. 1301, Arnt Ktiivli. f. t. medlem av 

avdeling 35, HenøEoss A n 1 eggsn rl >ei d dr f < H-en i i ig, tillater sig herved å søke N. A. F.s 
landsmøte om å bli fritatt for mine kontingentfoirpliktieteer fra og med 1 januar 
1929 og fra nevnte dato å innregM rere som forbunidsimedlem ifølge forbundsloven 
§ 5, passus 3. .Som grunn anføres at jeg begynner å følle mig gammel og sliten, 
og må for eftenfclden regne med en redusert arbeidsinntekt. Jeg ter fra og med 
nevnte dato stått som medlem og opfylt mime forpliktelser 1 forbundet i alt 25 år 
Jeg er nu 57 år gammel.

I håp om landsmøtets forståelse i dette spørsmål tiegmer jeg
pr. Herefoss 2 juni 1928.

med solidarisk hilsen 
Arnt Stavli.

Behandlet på (fulltallig medlemsmøte i vår forening den 1 juni 1928. Beslut- 
tedels enstemmig å antx-tåle diette andragende for landsmøtet.

Herefoss Anleggisarbeidenflorendng, Avdeding 35 1
Jørgen J. Rønnmg, f. t. formann. Ole Nyberg, f. t. sekretær.

Budgetkomitéen innstillet:
«I anledning andragender fra Amt Stavli. Otto Kvernstrøm, Kristian Berge- 

bafcfce, Bernt Pedersen og Jørgen Danielsen om kontingentfritagelse og kontin- 
gentnedlsettelse, vil komiitéen foreslå:

Rettigheter som æresmedlem kan kun erkoldes i henhold til lovens bestem
melser. Hvorvidt det i enkelte tilfelle skal være anledning til kontingent- 
lettelser for eldre medlemmer som ikke fyller betingelsen for opnåelsie av æres- 
medlemsiskap avgjøres i hvert enkelt tilfelle av hovedstyret.»

N. A. Syvergaard: Her gjelder det tre forskjellige andragender. 
To av dem det gielder er meget gamle og alle er gifte. Kristen 
Bergebakke er nu 66 år og Otto Kvernstrøm er 54. Han har stått 
27 år i organisasjonen og har fått knust bena så han ikke kan ta 
arbeide. Disse to mener jeg bør få overgå til æresmedlemmer.

Innstillingen blev vedtatt mot 1 stemme.
Videre forelå andragende fra Konrad Benjaminsen Bjørnemyr 

om å få utbetalt kr. 500.00 av forsikringsbidraget.
Budgettkomitéen innstillet andragendet til forkastelse.
Hilmar O. Vatnan: I vår forening fant vi å burde anbefale 

dette andragende. Jeg vil derfor stille følgende forslag:
«Landsmøtet innvilger ansøkningen fra Konrad Benjaminsen 

Bjørnemyr om utbetaling av 500 kroner av hans forsikringsbidrag."
Peder Nystad: Jeg forsøkte i budgettkomitéen å gjøre hvad 

jeg kunde for at man skulde imøtekomme andragendet, men jeg
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optok ikke forslaget, fordi vedkommende avdeling har representant 
her. Jeg vil støtte forslaget, idet landsmøtet har rett til å gjøre 
dette i hvert enkelt tilfelle. Landsmøtet vil gjøre vedkommende en 
stor tjeneste ved å imøtekomme andragendet.

Ved voteringen blev innstillingen vedtatt mot 12 stemmer som 
avgas for Vatnans forslag.

Lo vf o ran d r i nge r.
Angående § 3, kontingenten, forelå der følgende forslag:

Fra avd-. 83, Scmédøla Jernbanearbeid-erforening.
1. Til fremme av forbundets formål innbetaler avdelingene o. s. v. kr. 1.50 for 

helthetalandie og kr. 0.80 for haIvlbetalende.
2. Denne kontingent fordeles aåledes:

Heltbetalende:
Til forimndskassien ........................................................................... pr. uke kr. 1.45
Til forsikringskaissen ....................................................................... — « 0.05

Halvtbetalende:
Til farbuiktekassen .......................................................... ................. — « 0.75
Til foamkringskassen .......................................................... ............ — « 0.05

3. Kontingenten for direkte medlemmer er ordinært kr. 1.70 for heltbetalende 
og kr. 0.90 for halvtbetalende pr. uke, som fordeles med kr. 1.65 til for- 
bumdskaissen og kr. 0.05 til forsikringskassen for heltbetalende og kr. 0.85 
til forbundiskasseni og kr. 0.05 til forslkringskaasen for halvtbetalende.

Fra avd. 55, Lduvik Jernbanearbeiderforenmg.
Kontingienten foreslåes nedsatt til kr. 1.25 pr. uke for heltbetalende og kr. 

0.60 for tølvtbetialendie.

Fra avd. 75, Glkens Grubearbeiderforening.
Den nuværende kontingent nedsettes til kr. 1.25 pr. uke og i torboid dertil 

for halvtbetalende medlemmer.
Motivering:

Slik som den økonomiske situasjon for tiden ligger an flor den store del av 
arbeiderklassen, idet arbeidslønningene er sterkt redusert og leveomkostningene 
på langt nær ikke er fulgt med i forhold nedad, er det ikke med selv den beste 
vilje å formå å betale den kontingent ri niu har. Bertil kommer avdelingene admi
nistrasjonsutgifter, hvorved kontingenten kommer op i kr. 2.00 pr. uke.

En annen side ved saken må nøle overveies. Hvis den nuværende kontingent 
bibeholdes, vil følgen bli at en stor del medlemmer økonomisk sett tvinges til å 
forlate organisasjonen.

Fra avd. 2, Ranumslettens Anleggsurbeiderforenå/ng.
Den nuværende kontingent nedsettes fra kr. 1.75 for heltbetalende medlem

mer til kr. 1.25 pr. uke og for halvtbetalende medlemmer til kr. 0.65 pr. uke.

Motivering:
Den nuværende kontingent står ikke i noget som helst forhold til de lønns- 

og arbeidsvilkår, som er for de grupper som står tilsluttet forbundet, samtidig 
som den svekker organisasjonsarbeidet for tilslutning til organisasjonen.

Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening.
Kontingenten til forbunds- og forsikringskassen:
Heltbetalende ...................................................................................... pr. uke kr. 1.25
Halvtbetaieude .................................................................................... — « 0.65

A 12
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Denne kontingent fordeles således:
Ifcltbctafnidc:

Til forbund.*kassen ............................ 1
Til fo^sikringiskassen .................................... .. 1  ^ V« ’ o'i()

lUil.rllirhtlcnåe:
Til forbuncfekassien ........................................................ .... n r_
Til fonsikiringsikassen ..........................<< o 10

Fra avd. ISJ/., Fiskumfoss J('ni ba nvtirbcidcrforen hi.</.
Kontingenten nedsettes fra kr. 1.75 til fer. 1.25 for helil.euilmde medlemmer.

Motivering:
Grunnet siste revisjon av reglementet for Støtens anleggsarbeidere er for

tjenesten isrankat i sa betrakteldg grad. at foreningen ser sig nødsaget fil å komme 
med ovenanførte forslag.

Minstelønn kr. 0.95 pr. time. Akkordfortjenesten lioldes så nær minsteløn
nen som mulig, kanskje gjennem.suil.ilig kr. 1.25 pr. time, og leveomkostningene 
til kr. •i.oO pr. dag, muligens for .enkeltes vedkommende litt under, men for de 
tleste ^ over. Og for familieledligbeber lioldes her over bypniser, optil kr 40 00 
pr. måned for em løiligliet.

0MJ0d .den nuværende koiiitingenit arbeider avdelingen tungt. For det kniper 
berettigetlam k'on(tingenten og holde avdelingen sammen, så vi finner vårt forslag

Samtidig mener vi at det muligens kunde innspares Mitt ved administrasjo
nen og for øvrig er det flere poster i forbundets regnskap, siom vi hefter oss ved 
og mener at det kunde spares på.

Fra avd. 10, Vigsnes Gru 0 earl) ei d er forening.
, Kontingenten tdl forbundiskassien ne.l-ours til kr. 1.00 for heiltibetalem.de og 
kr. 0.60 for ihalvtbetalende.

Motivering:
Vi er av den formening at ved å nedsette kontingenten tdl forbundiskassen 

vil medlemsantallet systematisk utvikle sig derhen at forbundet vil beholde sine 
samme inntekter, samtidig som de enkelte avdelinger vil bli mere og mere stabile 
og kampdyktige. Det viser sig at. når en konflikt nærmer sig vokser medlems
tallet, men som regel er medlemsskapet forbi, når seiren er bragt i havn. Vi 
mener at dette for en stor del skriver sig fira den nuværende kontingent.

Fra avd. 40, Laksefors Jembanearbeiderforening.
, kouftiugent for heithetalende medlemmer blir å nedsette fra
kr. l.To til kr. 1.00 fra og med 1 september 1928.

Motivering:
na • -1 hertil tillater vi oss å bemerke;: Arbeddislfioftjenesten ved anlegget
hai i de fleste tilfelle vært minimal. Flere familieforsørger,e, særlig av dem 
som er henvist til å bo borte fra sine familier, har erklært sig ute av stand til å 
kunne betale sin kontingent uten herved å stifte eller forøke sin gjeld.

• Kueningen har forsøkt å yde støtte, men sør sig nu ute av stand til å kunne 
gi ytterligere støtte, da en ytterligere fordyrelse av merkene til de betalende 
medlemmer kan resultere i helt isammenbrudd av foreningen.

VI mener dlertil at hvis alt blev tatt i betraktning, så som husleie og for
dyrelse av mal varer og andre nødvendighetsartikler S forhold til fortjenesten 
sa bør ikke kontingenten være bøiere enn kr. 1.00 sammenlignet med forholdene 
før krigen.

Vi håper at landsmøtet vil være fullt opmerksom på det pinible forhold 
som foreningen og dens tillitsmenn er blitt satt 1 ved disse insolventerklæringer 
av gamle foreningsmedlemmer, da en strykning av disse i mange tilfelle vilde 
medføre foreningens ophør og virke som et brudd på .solidaritetslok-lsen innen ar
beidernes rekker.
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Fra avd. 34, Stord Arbeiderforening.
Punkt 1. Kontingenten nedsettes til kr. 1.50 for helt betalende og kr. 0.80 

for halvt bela lende pr. uke.

Fra avd. 39, Rosvold Jernbanearbeiderforemng.
Kontingenten nedsettes fira kr. 1.75 til kr. 1.25 pr. uke.

Motivering:
Vi finner at tiden er vanskelig for alle som er beskjeftiget ved jernbane

anleggene. Skatter og andre utgifter holder sig høie, menø fortjenesten stadig 
går ned, og som forholdene er, ar her oftest minstelønn. Derfor mener vi at kon
tingenten til forbundet må ned .så medlemmene kan makte å betale den. Vi er 
forvisset om at vi kan ikke holde ialle medlemmer her organiserte lenger med 
den nuværende høie komtingemit.

Vi mener at forbundets utgifter mft reduseres slik at en slik nedskjæring 
av kontingenten kan finne sted.

Fra avd. 4, G-jerstaid Jernbanearbeiderforening.
Kontingenten til forbundskasisen målsette* med kr. 0.25 pr. uke for heltbeta- 

len.de og kr. 0.15 pr. uke for hai vtb et ålende.

Fra avd. 130, Granvin Jernbanearbeiderforening.
Konti ngeul en nedsettes med kr. 0.50 for heltbeln lende og kr. 0.20 for lialvt- 

betalende medlemmer.

Fra avd. 65, Strømmen Arbeidsnmnnsforening.
TJkekontingenten .pr. heltb,eta lende medlemmer nedsettes til kr. 1.00 pr. uke.

Fra avd. 28, Rena Jernbanearbeiderforemng.
Kontingenten kreves nedsatt til kr. 1.25.

Motivering :
Da det Iilam.lt arbeiderne har reist sig større og større motvilje mot det nu

værende organisnsjonssysteni bør første skritt være å senke kontingenten og så
ledes tilkjennegi at diet er medlemmenes interesser man ønsker ivareta.

Fra avd. 77, Herøya Arbeismannsforening.
Da det viser sig at forbundets kampkasse er en hinder for bekjempelsen av 

de lover og dommer som Staten fastslår til bekjempelse av arbeiderklassen, 
foreslår man at kontingenten settes ,så lav at den bare dekker admimisfrasjons- 
ul giftene.

Subsidiært.
At kontingenten til forbundet nedsettes til kr. 1.00.

Fra avd. 35, Herefoss Anleggsarbeidet'forening.
Forbundets medlemskontingent nedsett.es i overensstemmelse med medlem

menes inntekter og til det lavest mulige til bestridelse av forbundets utgifter.

Fra avd. 44, Grubenes .1 rbcidsmnnnxforening.
Det henstilles til landsmøtet å nedsette fagforeningskontingenten.

Fra avd. 90, Kings Bay lokale Forening.
Vil herved hensi ille til landsmøtet om en særskilt nedsettelse av medlems,- 

kontingenten for Svalbard eller på annen måte utrede de utgifter foreningen på
drar sig her på grunn av de her oppe fordyrede ad ni inisl rasj on sutgi f lor. Dette 
kan begrunnes på at vi den største del av året er helt henvist til den trådløse 
telegrafforbimlelse med Norge og disse omkostninger har jo ikke avdelingene i
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Norge. Yi matte i vinter gå til en forliøielse av kontingenten, og dette vakte stor 
misnøie Wandt miedlemmene, og det var derfor ønskelig at dette andragende Mov 
ordnet pa en for osb tilflredsstillende måte.

Fra <i vmI. 132, GU/mfjortl Arbeiderforening.
Landsmøtet beslntter at kontingenten nedsettes i forhold til de for tiden 

gjeldende lønninger.
Motivering:

, . , V.‘ '.i' nndlate å anføre at når vårt forbunds medlemmntall er så for
holdsvis lite rna kanskje den vesentligste årsak hertil tillegges den gjeldende høie 
Kontingenit..

Det viser sig ved agitasjon for nye medlemmer ute i avdelingene at kon
tingenten virker skremmende og i den grad at det er omtrent umulig & liverve 
nye medlemmer, og selv gamle medlemmer står utenfor og anfører som grunn 
herfor «den høie kontingent». &

Vi bror det vil være formål for vårt forbund i å opnå et større medlems
antall med en Ut en kontingent enn å arbeide med et lite medlemsantall og en ufor
holdsmessig hoi kontingent, som forholdet nu. er.

Av.f:°.ran anførte grunner er vi fremkommet med diette vårt forslag, og hen
stiller vi til landsmøtet ikke å fastsette for ,høi ordinær kontingent, idet vi tror 
at en for stor kontingent vil bevirke frafall.

Fra avd. 88, Sundalen# Arbeidsnui.nnsforening.
Vi vil herved i likhet med mange andre foreninger fremsette krav om reduk

sjon av kontingenten. Som vi allerede har fått beskjed om kommer kontlngent- 
spørsmalet op til behandling på førstkommende landsmøte. Hvad landsmøtets 
beslutning kommer til å gå ut på, vet vi ikke nu, men vi vil på det sterkeste an
befale at kontingenten må ned.
mo f0,r 088 ide lave arbeidslønninger blandt Statens arbeidere, særlig
blandt vemrbenlerne, som utlønmes med kr. 0.45 pr. time, så er det aldeles oplagt 
at den nuværende komtangent greier man ikke å betale. Nu er det jo så, at^nan 
mn betale halv kontingent eller stå som halvt betalende medlem. Men det viser 
sig at medlemmer med mange års medlemsskap ikke vil miste sine haive rettig-
olilte,-"1'1'" f:?r!blU“d.et’ :for ™ed overgang fra helt- til ha 1x1 betalende medlemmer 
mistei man sine halve .rettigheter innen forbundet.

. D,f 6r at for medlemmar med mange års medlemsskap i forbundet er 
d,et en beklagelig situasjon disse folk kommer op i. Vi hører da ofte klager over 
at nu greier man ikke a betale sin kontingent, nu må man gå ut av foreningen.
over veie Ise llieniStl :le tl1 liail'dsin^t'eit iat d,e,t ita'r ovennevnte ^pønsmål under alvorlig

Fra avd. 5, Vask- og Rengjøringskvinnernes Forening.
.mit et1 ;t,Un!!1|"!,it1 ‘l| ro,'l.",,Hl''ilovea< § 3. Punkt 1, vil foreningen anbefale ter lands
møtet a_ nedsette kontingenten, da medlemmene i de ,siste år har fått store n.ed-
steSoJ: Tn I '‘i”1101'1 tU agitasjonen foreningen i sin tid avholdt, viste det
sig. at de syntes kontingenten var for- stor. Hvis forbundet kunde finne en term
tU foreningen ^ det yiM'e ha sm lu'‘-v<l"ijl- fi°r agitaiSjonen for tilslutning

Fra budgettkomitéen forelå følgende innstilling:
nr satt til kr. 1.25 pr. uke til forbundskasisen og kr, 0.10
pi. uke til focrsiikiringisika,S!Siøn for ilieltbet. medlemmer.

Halvtbetalende kr. 0.65 pr. uke til forbundskassen og kr 010 pr uke til 
forsikmngsfcaissen. & • P'- ime ui

' og Henriksen stemt.,- for kr. 1.40 til forbundskassen og kr. 0.10 til
(usiknngskitsseu for heltbet. og kr. 0.70 til forbundskasisien og kr 010 til for- 

sikringskasisien for Imlxtl.et. medlemmer. s ' u-±u 111 101
satt ^ed^er som står direkte .tilsluttet forbundet foreslåes
K.att til kr. 1.50 for heltbet. og kr. 0.85 for halvtbet. pr. nke

Bjerke og Henriksen stemmer for henholdsvis kr. 1,65'og kr. 0.90 pr. uke.»
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Dirigenten oplyste at budgettkomitéen vilde fremkomme med 
innstilling på de forskjellige understøttelser, når kontingenten er 
fastsatt.

Aksel Nygren: Den komité som vi nedsatte i Gjerstad kom til 
det resultat at kontingenten kunde nedsettes med 25 øre for helt- og 
15 øre for halvtbetalende. Jeg optar dette forslag og vil i forbindelse 
med samme sak opta et forslag vedrørende § 27, punkt 1.

Hans Paulsen: Vi er nu kommet til det ømme punkt kontin
genten. I min forening var det krav om at kontingenten skulde 
nedsettes, helst til 1 krone, men da det foreligger innstilling om kr. 
1.25, så vil jeg støtte dette forslag. En nedgang på 25 øre er imidler
tid for liten slik som stillingen er for familiefolk på anleggene nu.

Karl Nilsen: Jeg må også absolutt støtte komitéens innstilling. 
Hos oss reagerer folkene fra distriktene over kontingenten.

Dirigenten: Yiktor Nordahl foreslår:
„Den nuværende kontingent bibeholdes med den forandring at 

til forbundskassen betales kr. 1.65 og til forsikringskassen kr. 0.10“

Albert Karlsen: Yi har tidligere under landsmøtet diskutert 
hvordan vi skulde føre kamp og vi har måttet bite i det sure eple 
at vi ikke har kunnet gi tilsagn om den støtte som vi ønsket på 
grunn av den dårlige økonomi. På grunn av redusert kontingent 
kan hverken forretningsutvalget eller hovedstyret foreta sig det de 
ønsker i konflikter. Jeg henstiller til representanten for Gjerstad 
å gå over til det komitéens mindretall foreslår. Det er bare kon
tingenten til forsikringskassen som differerer her og den sak er det 
fremkommet oplysninger om.

Jubskaas: Budgettkomitéen har søkt å komme til et forsvarlig 
resultat. Vi har behandlet agitasjonen, hverken ekstraarbeiderne 
eller veiarbeiderne makter den høie kontingent. Jeg har ikke sett 
det slik at en nedsettelse av kontingenten skal bety mindre inntekt 
for forbundet. Jeg har ment at det skal bety flere medlemmer. Jeg 
vet at hvis man ikke går til nedslag, så vil man ikke bare ikke kunne 
få nye medlemmer, men der vil skje frafall i det medlemstall vi har. 
Jeg anbefaler derfor flertallets innstilling.

Konrad Karlsen: Den vesentlige del av kontingenten går til 
streiker og konflikter. En oversikt som jeg har foran mig her over 
alle de kamper landsorganisasjonen har ført siden 1913 viser, at i 
de første 7 år av denne periode medgikk det ikke fullt en femtedel 
av hvad de siste kriseår har krevet. Vi har på dette landsmøtet 
måttet ta hensyn til forbundets økonomi, og det blir ingen bedring 
i den ved at vi nedsetter kontingenten, men på den annen side, så 
er det ingen sak, medlemmene så bestemt krever gjennemført som 
nettop nedsettelse av kontingenten. Budgettkomitéens flertall har 
stoppet der hvor flere foreninger stod, og jeg tror at det var riktig. 
Jeg tror at vi ved å presse kontingenten ned skal få flere medlemmer. 
Skal vi kunne praktisere beslutningen om å organisere veiarbeiderne, 
så må vi ha en vesentlig nedsettelse av kontingenten. Og det som 
gjelder for veiarbeiderne gjelder i grunnen også for andre arbeidere.
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En av de vesentligste grunner til at medlemstallet har stått i stampe 
i de senere år er den høie kontingent, som vi har måttet holde på 
grunn de voldsomme angrep som i denne tid har vært rettet mot 
arbeiderklassen og fagorganisasjonen.

Viktor Nordahl: Landsmøtets forhandlinger har styrket mig i 
den opfatning at vi må beholde den nuværende kontingent. Vi husker 
Sulitjelma-affæren. En kontingentnedsettelse på 25 øre har ingen 
betydning for arbeiderne.

Kristoffer Morken-, Da vi i budgettkomitéen laget vår flertalls
innstilling tok vi selvfølgelig i betraktning alle de innkomne krav 
om nedsettelse av kontingenten, likesom vi tok i betraktning agita
sjonen blandt de forskjellige grupper innen forbundet. Jeg tror at 
medlemstallet skal øke ved en kontingentnedsettelse. Det vil bli lettere 
a drive agitasjon. De argumenter de uorganiserte fører er jo at 
kontingenten er for høi og så tidernes trykk.

Olaf Bjerke: Jeg vil be representantene om å ta for sig regn
skapet for 1927. Der vil man se hvordan forbundets stilling er idag. 
Fra Herøya er der som man vil se et forslag som må bygge på at 
det ikke skal føres kamp. Dette forslag bør det vel voteres over 
særskilt. Jeg anbefaler budgettkomitéens mindretalls forslag.

Chr. Henriksen: Når jeg ikke har kunnet være med flertallet i 
denne sak, så er det fordi forbundet ikke kan makte sine forpliktelser 
med en kontingent av kr. 1.35. Vi husker at det på forrige lands
møte også var krav om kontingentnedsettelse, men da man så på 
virksomheten i sammenheng blev det med stort flertall besluttet å 
bibeholde kontingenten. Det er så at også kontingenten må ned 
men man kan ikke la nedsettelsen bli så stor at man ikke greier å' 
utføre den virksomhet som det er forutsetningen at forbundet skal 
arive. Efter den statistikk som Konrad Karlsen leste op hadde je0, 
ventet at han vilde støtte mindretallets forslag. Streikebidragene må 
nu senkes voldsomt, men allikevel vil flertallets forslag medføre 
ekstrakontingent. Ved at vi på forrige landsmøte bibeholdt kontin- 
genten undgikk vi ekstrakontingent, undtagen ekstrakontingenten til 
Landsorganisasjonen. Jeg tror jeg tør påstå at flertallets forslag 
ikke vil bli holdbart i det lange løp. Vi kjenner jo alle de krav 
som avdelingene stiller til forbundet.

Kr. Karlsen: Jeg har tatt ordet i denne sak fordi den for- 
ening^ jeg tilhører har innsendt forslag om en kontingent av kr. 1 25 
\ i ma selvfølgelig ordne oss slik at utgiftene står i forhold til inn
tektene. Nar fortjenesten blir 90—95 øre timen, så er det klart at 
ogsa kontingenten må ned. I det distrikt jeg representerer er det 
ikke mindre enn 4—5 foreninger som bare har stillet det krav at 
kontingenten må ned. Subsidiært kan jeg stemme for flertallets 
innstilling.

Ahlstrand: Når manuser på forsamlingen så skulde man ikke 
ro at dette er et spørsmål som foranlediger så mange taler. Jeg 

tror imidlertid at det er et viktig spørsmål. Vi må ha en kontin
gent sa vi kan administrere forbundet. Man må være opmerksom
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på at vi i 1927 måtte låne 81000 kroner av Landsorganisasjonen 
og det svenske og russiske forbund.

Thv. Nilsen: Dette er et av de viktigste spørsmål på dagsordenen, 
og jeg mener at hvis vi ikke får en kontingentnedsettelse, så vil 
medlemstallet komme til å svinne inn. Den avdeling jeg represen
terer har 6—700 medlemmer, men hvis vi ikke kommer hjem med en 
betraktelig kontingentnedsettelse, så vil foreningen svinne inn til det 
halve. Vi har måttet forespeile medlemmene kontingentnedsettelse. 
Jeg optar ikke forslaget fra min forening, men fremsetter i stedet 
følgende forslag:

„Kontingenten nedsettes til kr. 1.20 til forbundskassen og kr. 0.10 
til forsikringskassen for heltbetalende og kr. 0.65 og kr. 0.10 for halvt- 
betalende henholdsvis til forbundskassen og forsikringskassen.

I § 27 forandres satsene til kr. 1.50 og kr. 0.85, forøvrig 
uforandret/1

Ved å vedta dette forslag kan vi bruke en medlemskontingent 
av kr. 1.50 pr. uke på arbeidsplassen.

S. Simonsen: Man kan ikke forsvare å nedsette kontingenten 
så meget at forbundet ikke kan opretholde sin virksomhet, men på 
den annen side må man ta hensyn til medlemmenes krav og man 
plikter å senke kontingenten så langt som det er mulig. De uorgani- 
sertes viktigste argument er jo kontingenten. Budgetkomitéens for
mann nevnte ekstrakontingent. Hvis forholdene ligger slik an at 
det kan bli tale om ekstrakontingent, så bør vi heller ordne den 
ordinære kontingent slik at det kan undgås, men jeg har gått ut fra 
at budgettkomitéens flertall også har overveiet denne side av saken. 
Jeg anser mig forpliktet til å stemme for kontingentnedsettelse.

Aksel Nygren: Jeg går over fra Gjerstads forslag til budgett
komitéens mindretalls forslag.

Johs. O. Selfors: Jeg opfatter budgettkomitéen derhen, at hvis 
det blir en lavere kontingent så kan det ikke bli noget til det for
mål som forslaget fra Mo gjelder. Jeg vil derfor anmode lands
møtet om ikke å sette for lav kontingent. Dette om hvordan man 
skal møte trakasseringene er nemlig et overmåte viktig spørsmål.

P. O. Moan: Jeg har hele tiden hevdet at administrasjonsutgif
tene må ned for at vi kan få kontingentnedsettelse. Det er imidlertid 
ikke meget som er gjort for å lette forbundets utgifter. Det kan 
ikke være nogen fordel å gå så lavt med kontingenten at man ikke 
kan administrere forbundet og ikke kan ha noget i kampkassen til 
våre konflikter. Vi skal ikke skjære så lavt at vi berører selve 
fundamentet. Jeg vil derfor anbefale Bjerke og Henriksens forslag, 
idet vi må regne med ekstrakontingehter, hvis vi vedtar flertallets 
innstilling i denne sak.

Julie Ingebrektsen: Jeg er av min forening pålagt å motivere 
det forslag vi har sendt inn. Vårt forslag er ikke så godt utformet 
som det burde være, men vi tenkte at det nok er mannlige kame
rater som vil innsende forslag i denne sak. Jeg kan nu stemme for 
flertallets innstilling og vil minne om at vi altid hører dette om
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den store kontingent som må ned. Jeg har lovet å ø-i*™ •
Sak’ °S mener at det gjør jeo- ved å slutte mie^tiJ 

flertallets forslag. Det har vært interessant for mig å høre at repre 
sentan ene er opmerksom på at det er kvinner med i forbundet Vi 
har ikke altid kunnet tro at forretningsutvalget og hovedstyret har 
vært opmerksom pa at det er en kvinneforening med 130 medlem
mer med i Norsk Arbeidsmandsforbund

Mhert Karlsen- Jeg vil oplyse at jeg for min del ikke har vært 
uopmerksom pa at vi har en kvinneforening i forbundet og det tror
sifr fkker dettæ for<Tetnin8'SUpValTit: °g Ilovodstyret har vært. Jeg 
sier ikke deite for a smigre den foregående taler men for å uiøre

på D" r <irø,,et ^iZnSitfor disse arbeidere n?t hi V' fulde søke å bedre arbeidsvilkårene
Det er Tkke nok å få n°gen bilHg affære for forbundet,
uet er ikke^ nok a fa organisert medlemmer. Når det er skiedd så
p i ei vi a bedre deres kår og da kommer de ut i konflikter'og
aksjoner. Det vilde være uforsvarlig om forbundet skulde bli norlf
til a utskrive ekstrakontingent til slike formål. Vi må kanskje i nær
fremtid t, en stelt ved statens anlegg, og da må vi ia understotteZ

Ragnar Fossum: Ogsa Gartland jernbanearbeiderforening har
“d atn^komlS",f, Da Vl b5eav
, neclsatt en komite til a fremkomme med våre forslag men med 
lemmene stille et forslag utenom komiteens og det gikk ut nå at 
kontingenten skulde være en krone pr. uke. Def var 22 medlemmer 
pa møtet, men pa dette forslag var det samlet 19 underskrifter. Vi 
kunde kun forpurre at dette blev fremmet ved å foreslå at kontin 
genton settes lavest mulig. Hår jeg allikevel vil gå over td mindr":
som 'giørrltg’viSatrr d6l: aT he“6J'" tn sitnasjonen ved statens anlegg,
s» aSr. ‘irXr^rSS^ri^e

r!dveeXr“SSs ‘LLjf B,Tdv,,°rtt-agt pfS S 

før jeg kan stemme for flertallets forslag. P *
midten^f denneVsaker V?t ^ ^ T °m å ^'øre å ta staven på 
miaten i denne sak. Vi anser at det å få mange medlemmer onså
ka/sette kr"1 l”o pr uk^T^P D? .forhold som fører til at Nilfen 
Kan sette kr. 1.50 pr. uke kan kanskje passe for Herøya, men andredioder”8 kr- '-50' Jag bat'-akt“ soni^en

AdoR A. Lakseforsmo: De foreninger jeg representerer har fore
ienLwffl^r “ov^" “I.kr- 1'00 ^
fltrmfinPn motiver som jeg anser å være så klare og utførlige 
at. det ikke er nødvendig for mig å gjenta dem. Det er i vår for 
enmg fremholdt at. forbundets ydelser ikke er øket i forholdf til
Fffer”^6111611!8 forhøiel®e- Yi badde da konflikter før krigen også 

+d% ,oplysni"ger Konrad Karlsen kom med, skal jeg innrømme
kr 1 gVsMd6; k„0„'doart- ivhre ,pa “ ^ P* ™ don™ men 
samme o-radldsom t fga‘ f0rbundets inntekter vil ikke minskes i 
samme grad som kontingenten settes ned, idet man må regne med
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at frafallet, som nu er så almindelig, da vil ophøre. Jeg kan gå 
over til flertallets forslag og vil anbefale det.

Daniel Berg: ~Vi må ta hensyn til medlemmenes økonomi. Det 
er mange medlemmer som nu kommer i restanse, så hvis det ikke 
skaffes lettelse, så må vi regne med å miste medlemmer. Jeg tror ikke 
Henriksen er klar over hvor vanskelig det er på arbeidsplassene nu. 
Hvis vi setter kontingenten høiere enn det flertallet foreslår, blir 
det herefter vanskelig å føre konflikter på organisasjonsmessig måte.

Johannes Togstad: Dette spørsmål er vel det som foran dette 
landsmøte har vært mest drøftet og behandlet i avdelingene. I et 
slikt spørsmål vil enhver ta standpunkt efter sine økonomiske for
hold og sin økonomiske evne. Yi var hos oss klar over at vi måtte 
ha en reduksjon, men vi vilde ikke ta reduksjonen så stor at den 
betød en svekkelse av forbundets evne til å vareta våre interesser. 
Det blev vedtatt at vi skulde stemme for et forslag som ligger 
omkring det som mindretallet her foreslår. Vi fant det ikke for
svarlig å gå til større reduksjon idag, når vi har en slik situasjon 
ved statens anlegg.

Dirigenten-. Karl Nilsen foreslår:
„Anbefaler flertallsinnstillingen fra budgettkomitéen med kr. 1.25 

til forbundskassen og kr. 0.10 til forsikringskassen for heltbetalende, 
og for halvtbetalende kr. 0.65 til forbundskassen og kr. 0.10 til for
sikringskassen.”

Kristen Aarthun-, Jeg tror at det er en for lettvint argumenta
sjon, når det hevdes at man erobrer nye medlemmer ved en lav 
kontingent. Man får ikke nye medlemmer gratis, de medfører ut
gifter til agitasjon m. v. Hvorfor føles kontingenten så stor? Jo, 
fordi den innbetales så uregelmessig. For den som betaler sin kon
tingent regelmessig betyr 25 øre mere eller mindre ikke noget. 
Jeg har erfaring for at det ofte er de som tjener best som står i 
restanse og derfor har vanskeligheter med kontingenten. Kontingent- 
spørsmålet er også spørsmålet om streikeunderstøttelsens størrelse. 
La oss spørre de som er ute i konflikt om de synes at understøttelsen 
er for stor? Jeg stemmer under tvil for mindretallets forslag. Helst 
vil jeg beholde kontingenten som den er idag, men når kravene er 
så sterke, bøier jeg mig for dem.

Martin Maalø-, Jeg har i opdrag av min forening å få kon
tingenten så langt ned som overhodet gjørlig. Det er riktig at vi 
må ha en kampkasse, men det er like viktig å ha midler. Jeg har 
den opfatning at de små avdelinger står og faller med de avgjørelser 
vi treffer her på landsmøtet i dette spørsmål. Det er kanskje van
skeligere for avdelingene å bringe balanse i kassen enn det er for 
forbundet. I Malm kan vi organisere flere, hvis vi får kontingent- 
lettelse. Nu kan de ikke bli med fordi de ikke kan betale kontin
genten. Det skal også betales kontingent til samorganisasjonen, 
hvilket også er noget nytt siden 1914. A komme hjem med beskjed 
om en kontingent over kr. 1.60, alt inklusive, vil være døden for 
vår avdeling.

Det blev derefter enst vedtatt å ta middagspause fra kl. 12—14.
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Eftermiddagsmøtet lørdag den 1 september.
Dirigent: P. O. Moan.

Sekretæren, A. Selbo, refererte protokollen, som blev godkjent 
uten bemerkninger.

Andragende.
Dirigenten refererte følgende andragende fra Marius Andersen:
„På grunn av nødvendige omstendigheter andrar undertegnede 

herved om tillatelse til å forlate landsmøtet i eftermiddag.“
Andragendet blev enstemmig innvilget.

Lovforandringer.
Man fortsatte behandlingen av kontingentspørsmålet.
Konrad Karlsen: Det er riktig som Chr. Henriksen sa, at den 

opgave jeg fremla ikke var noget argument for mitt standpunkt. 
Jeg sa. imidlertid ikke dette for at det skulde være noget argument 
for mig,° men for å oplyse om grunnen til at kontingenten ikke 
kunde gå ned. Når det foreligger så mange krav om nedsettelse av 
kontingenten, så er det fordi medlemmene nu har vanskelig for å 
betale denne, og fordi den gjør det vanskelig å få nye medlemmer 
inn i organisasjonen. Dette siste vil utjevne for en del at vi ned
setter kontingenten. Det viktigste er imidlertid at vi har interesse 
av å få flere medlemmer inn i organisasjonen. Vi har for få med
lemmer nu. Med hensyn til vanskelighetene med å administrere 
forbundet, vil jeg si at vi skal legge vekt på vårt andragende til 
Landsorganisasjonen. Vi må huske på Richard Hansens uttalelser 
ved landsmøtets åpning. Vi har rett til å regne med bidrag. Vikan 
selvfølgelig ikke basere en konflikt ved anleggene på differansen 
mellem flertallets og mindretallets forslag. Jeg er av den opfatning, 
at i denne sak har medlemmene sagt greit og tydelig ifra, og vedtar 
vi ikke noget her, så har vi all grunn til å være bange for å komme 
hjem til medlemmene.

Hans Lund: Vi ma ta i betraktning at medlemmene også må 
betale kontingent til foreningen, det stedlige styre og til samorga
nisasjonen. Vi har 25 øre til dette, og det er bare så vidt det 
balanserer. Jeg vil opta Granvin Jernbanearbeiderforenings forslag 
og som tillegg vil jeg foreslå at det trer i kraft fra 1 januar 1929. 
Jeg vil henstille til budgettkomitéen å foreslå en dato, fra hvilken 
det som vedtas skal tre i kraft.

Løgavlen-. Jeg tiltrer i alt vesentlig det som Konrad Karlsen 
har anført. Selv om jeg ikke hadde hatt noget mandat fra min 
forening i denne sak, så vilde alle de foreliggende forslag ha vært 
pekepinn nok for mig. Jeg representerer to foreninger som for alt 
vesentlig består av veiarbeidere, og det er klart at med det ansvar 
jeg har for disse må jeg stemme for den laveste kontingent som er 
forsvarlig å fastsette. Jeg kan stemme for flertallets innstilling.
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Jakob Jensen: Når man skal fastsette kontingenten må man ta 
hensyn til forbundets økonomi og til medlemmenes betalingsevne. 
Betalingsevnen er ikke god for tiden, når medlemmene bare tjener 
7—10 kroner dagen. De som går for 7 kroner har ikke evne til 
å betale stor kontingent. Kontingenten må ned, hvis man under 
disse omstendigheter skal få tilslutning til organisasjonen. Det vil 
gå et dagsverk hver måned til kontingenten.

Olaf Bjerke: De som spør om hvor stor kontingenten er, er de 
som vi strever for å få med i organisasjonen. De har ikke interesse 
for organisasjonen, men går inn i den kun for å skaffe sig personlig 
fordel. Yi har i flertallets forslag et brukbart agn til å få med
lemmer på, men hvis vi får konflikt i nær fremtid, så er det oplagt 
at vi må ha ekstrakontingent, og da blir det spørsmål om hvordan 
medlemmene mottar den. Som regel blir ekstrakontingenter mottatt 
med ramaskrik, og vinningen går op i spinningen. Streikebidraget 
må nedsettes med minst 5 kroner, hvis man vedtar flertallets for
slag, idet understøttelsen selvfølgelig må stå i nogenlunde forhold 
til hvad det betales i kontingent.

Brufladt: Jeg står fritt i kontingentspørsmålet, men også vi er 
interessert i kontingentnedsettelse. I løpet av de tre år som er gått 
siden kontingenten blev fastsatt har lønningene gått ned flere ganger. 
Det er imidlertid bare 15 øres forskjell på flertallets og mindretal
lets forslag, — kan de 15 øre ha så meget å si for oss? Det blir 
5 kroner på hver av oss om året, men for forbundet har det ual- 
mindelig meget å si. Jeg vil slutte mig til mindretallets forslag. 
Kontingenten bør settes slik at vi får budgettet til å balansere.

Jakob Sæther: Yi må ta hensyn til de beveggrunner som har 
ført til alle disse forslag. Jeg kan iallfall ikke være med på å op- 
rettholde en kontingent som medfører at medlemmene skvetter ut 
av organisasjonen.

Jens Martinsen: Jeg kan nevne navn på mange gamle organisa
sjonsfolk som har forlatt organisasjonen på grunn av kontingenten. 
Jeg må gå efter det mandat jeg har fått. Min forening har stemt for 
forslaget fra Ranumslettens Anleggsarbeiderforening og det samme 
har Rena Jernbanearbeiderforening gjort. Jeg tror at forbundet 
har like gode chanser for å kunne administrere med en liten som 
med en stor kontingent. I 1907 var kontingenten omtrent det som 
vi tjente pr. time. Nu er timelønnen omkring kr. 1.20, og det passer 
med det som er foreslått fra Ranumsletten. Jeg betviler at det er 
nødvendig å nedsette streikebidraget fordi om kontingenten settes 
ned. Det må ha noget å bety at vi får flere medlemmer.

Syvergaard: Jeg kom hit på landsmøtet med pålegg om å bidra 
til at kontingenten skulde ned med minst 50 øre. Jeg anbefaler 
flertallets forslag, idet anleggsarbeiderne ikke kan klare den nuvæ
rende kontingent lenger.

Jakob Hagen bemerket overfor en oplysning fra Jens Martinsen 
om hvordan man hadde måttet gå frem i en avdeling for å ordne 
kontingenten, at det som skjedde den gang var fullt lovlig.

Gotfred Isaksen: Den forening jeg tilhører har ikke innsendt
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forslag, men palagt mig a støtte Giken Grubearbeiderforenings for
slag. Vi henholder oss til Gikens motivering. Jeg kan gå over til 
flertallets forslag

Lars Bergundhaugen tok et forslag som han hadde fremlast 
tilbake.

Derpå gikk man til votering. Først blev Yiktor Nordahls for
slag forkastet mot 1 stemme og dernæst blev budgettkomitéens min
dretalls forslag forkastet mot en del stemmer, hvorpå flertallets inn
stilling blev vedtatt mot 6 stemmer.

Budgettkomitéens innstilling om kontingenten for direkte med
lemmer blev vedtatt mot 1 stemme.

Lovenes ikrafttreden og streikeunderstøttelsen.
Chr. Henriksen (budgettkomitéens formann): Komiteen har tenkt 

a fremkomme. med forslag om nar lovene skal tre i kraft senere. 
Dette forslag vil også gjelde kontingenten. Yi har ennu ikke tatt 
stilling til streikeunderstøttelsen, idet vi fant at vi burde avvente 
landsmøtets fastsettelse av kontingentens størrelse.

Lønningen
Fra budgetkomitéen forelå følgende innstilling vedrørende løn

ningene :
Lønnen for formann, næstformann og kasserer fore

slåes satt til ......................................................................5500 pr. år
Bjerke og Henriksen stemmer for.................................. w 6000 - „

Tellepenger til kassereren foreslåes satt til kr. 400.00 pr. år.

Fra avdelingene forelå det i denne sak følgende forslag:
Fra avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarl)eiderforening.

Lønn for fastlønnede tillitsmenn.
Formannen ..................................................................................................  kr. g 500.OO
Viceforinannen ................................................. .......................................... « 5 500.00
Ka*erier ............. ........................................................................................... « 5 500.00

Fra avd. Sl, N anis os J erndanearfyeider forening.
, FT“a“13;enf ,og Jieeforniannenis løntn settes til kr. 5 500.00 og kassereren® 

til kr. 4 500.00 -f- kr. 500.00 i tellepenger.
Kontorhjelpen, op,sies med vanlig opsigelsastitl.
ArbeiOisitap settes til kr. 15.00 pr. dag og diet til kr. 10.00 pr. dag for de 

representanter som må overnatte utenfor hjemmet.
Diet innembys settes til kr. 5.00 pr. dag.

Motivering :
.Når^ vår forening foreslår tiilitsménnenes lønninger redusert som ovenfor 

nevnt, ma dette sees pft bakgrunn av den økonomiske krise som overalt gjør sig 
gjeldende og ikke .minst blandt anleggs og grubearibeiderne som jo 'utgjør hoved- 
bestanden av medlemmene innen, vårt forbund.

Sammenlignet med den reduksjon disse arbeideres lønninger har vært gjen
stand for i denne 3 års periode mener vi at den foreslåtte reduksljon er fullt for
svarlig, og den foreslåtte lønn fullt tilstrekkelig til våre tillitsmenn.
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Når vår forening videre foresår kontorhjelpen opsagt, mener vi at denne 
er helt overflødig nu efter at den industrielle omlegning er tilendebragt.

Fra avd. 28, Rena Jørn&anearbeiderforentng.
Formann og kasserer årlig lønn kr. 4 000.00, tellepenger kr. 500.00, kontor

hjelp kr. 2 000.00.
Motivering:

Da forbundets medlemmer står på 'en lønn rundt kr. 2 500.00 finner vi at 
våre tillitsmenn godt kan klare sig med den foreslåtte lønn.

Fra avd. 2, Ranumstøttenls Anlegg sari) eiderforening.
Lønnen for de faste funksjonærer i forbundet senkes fra kr...................  til

kr. 5 000.00 pr. år.
Motivering:

Skal man kunne senke kontingenten er det en bydende nødvendighet å senke 
administrasjonen i den utstrekning som er forsvarlig efter de arbeidsforhold som 
medlemmene idag er stillet i. En videre motivering vil ibli foretatt av de for
skjellige forslag på landsmøtet.

Fra avd. 15, Giken GruFearbeiderforening.
Samtlige lønninger reduseres til maksimum kr. 5 000.00 for forbundets fast- 

lønnede ledelse, og at lønningene gjøres regulerbare i henhold til forbundets øvrige 
medlemmer med hensyn til fall og istigninig 1 arbeidslønningene (indeksregulering).

Samt at dietgodtgjøirelise redfuseres til kr. 10.00 og dagpengene til kr. 15.00.
Samtidig at leiet hjelp til forbundets kontor innskrenkes møst mulig.

Motivering:
Når den årlige lønn er foreslått maksimum kr. 5 000.00 er diet på det nær

meste i flukt med den reduksjon som medlemmenes lønninger har vært gjenstand 
for og finner at kr. 5 000.00 som foreslått er fullt forsvarlig, når den økonomiske 
situasjon for forbundet og dets medlemmer tas til overveielse.

Avd. 35, Herefoss Anleggsarbeiderforening 
foreslår at forbundets landsmøte fastsetter lønningene for forbundets funksjonæ
rer samt for dem som utfører lønnet arbeide for forbundet bygget, på den til en
hver tid værende gjenniemsnittsfortj eneste blandt forbundets medlemmer + 20 
procents tillegg.

Fra avd. 26, Rena Jernbdnearbeiderforenmg.
Alle poster under lønninger fordres redusert mest mulig. AvMioM fordres 

sløifet.
Fra avd. 73, Jakobsbakkens Grwbearbeiderforening.

Da det viser sig at enkelte medlemmer med de nuværende reduserte lønnin- 
ger har vanskelig for å greie sine forpliktelser til organisasjonen, finner vi at det 
er landsmøtets plikt å foreta de besparelser og forandringer som er påkrevet for 
å lette medlemmenes og forbundets utgifter.

Karl Nilsen: Jeg støtter forslaget om 5500 kroner, idet når 
kontingenten går ned, så må også lønningene gå ned.

Formannen: Jeg er fullt på det rene med at representantene 
finner det opsiktsvekkende at jeg forlanger ordet om dette spørsmål 
efter at jeg er innstillet til gjenvalg. Jeg vil ikke mele min egen 
kake, men jeg vil si at jeg har sett på tillitsmennenes lønninger 
som et barometer på hvilken verdi man legger på det arbeide de 
lønnede tillitsmenn utfører. Det har i organisasjonen festnet sig den 
opfatning at man bør holde lønnsnivået også for denne gruppe av
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nrbeidBrc sa lik som mulig. Dette har vært fulgt i flere år. Nu er 
stillingen den, at de som har lønn innen Norsk Arbeidsmandsforbund 
har 7000 kroner året, idet hovedstyret i perioden har redusert løn
nen med [500 kroner fra 7500. Differansen mellem 7000 og 5500 
kroner representerer 22 procents reduksjon med én gang Efter 
forslaget om 6000 kroner vil reduksjonen bli noget mindre, men 
den blir ^dog en syvendedel også i dette tilfelle. Hvorvidt dette 
kan sies a være en passende reduksjon skal jeg ikke uttale mig om. 
Fra den tid^man var pa toppen representerer flertallets forslag en 
reduksjon pa 45 procent. Efter Henriksens forslag blir den 40 pct 
Efter de oplysninger jeg har fått er det ikke nogen tillitsmann i 
fagorganisasjonen som har fått større lønnsreduksjon enn at den 
dekkes meget godt av 40 procent.

Chr. Henriksen-. De lønninger vi har foreslått er fremkommet 
r henhold til den kontingent vi har fastsatt. De lønninger som for 
tiden gjelder for tillitsmenn i fagorganisasjonen, som nylig har fått 
sine lønninger regulert, er i Kjemisk Forbund 7500, i Tekstilforbundet 
6000, i Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbundet 6800, i Papir- 
industriarbeiderforbundet 6800 og i Bygningsarbeiderforbundet 6000 
kroner. Efter delte fant Bjerke og jeg at 6000 kroner var passende. 
Det far imidlertid bli landsmøtets sak å avgjøre hvad som er rett 
og riktig.

Karl Nilsen: Da vi behandlet dagsordenen til landsmøtet tok 
vi særskilt hensyn til kontingenten og utgiftene. Jeg har ikke 
bundet mandat ^når det gjelder lønningene, men når man skal minske 
utgiftene, så må også lønningene ned.

Jubskaas: Jeg vil bare understreke hvad Chr. Henriksen har 
sagt. Flertallet har Aastsatt lønningene i forhold til kontingenten 
og vi mener at ogsa tillitsmennene får spenne livremmen litt inn 
nu. Lønningene skulde efter dette ligge 40 pct. over hvad vi tjener 
på arbeidsplassen. Forslaget ligger på høide med det høieste som 
er foreslått fra avdelingene.

o Jakob Hagen-. Ranumsletten Anleggsarbeiderforening har fore
slått 5000 kroner og jeg optar dette forslag. På arbeidsplassen tjener 
vi nu 3200 kroner om året og vi finner da at det må gå an for 
de fastlønnede tillitsmenn å greie sig med lønninger som ligger 60 
pct. over arbeidsplassens lønninger.

Olaf Bjerke-. Når man tar i betraktning at det på forrige lands
møte blev. fastsatt 7500 kroner, så betyr Henriksen og mitt forslag 
en reduksjon på 1500 kroner eller 20 pct., og det synes jeg skulde 
være nok i dette tilfelle. Det var sammenheng mellem dette forslag 
og vart forslag angaende kontingenten, men fordi om ikke vårt for
slag til kontingent blev vedtatt, så kan vi ikke være med på å 
straffe tillitsmennene på pungen på denne måte. Jeg tror ikke det 
er overensstemmende med Norsk Arbeidsmandsforbunds tradisjoner 
a ga i spissen med lønnsreduksjoner for tillitsmennene. Jeg anbe
faler derfor det forslag Henriksen og jeg har fremsatt.

Albert Karlsen: Det er en kjedelig situasjon dette at man den 
ene dag skal sitte i forhandlinger med arbeidsgiverne og søke å
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hindre lønnsnedslag, og så den næste dag på landsmøtet trykku 
lønningene ned for våre egne tillitsmenn. Yi må imidlertid i første 
rekke se på forbundets økonomi og efter den kontingent som nu er 
fastsatt, så gir den oss ikke råd til å gå lenger enn det som er 
foreslått. Vi må ta reduksjonene over hele linjen.

Jens Martinsen: Jeg har tvunget mandat til å opta forslaget 
fra Ranumsletten. Gjennomsnittslønnen for anleggsarbeide ligger 
nu på 3000 kroner, personlig tror jeg ikke det er så høit. Yi er 
selvfølgelig opmerksom på at det er dyrere å leve i Oslo, men de 
66 pct. høiere lønn skulde være dekning for det.

Daniel Berg: Vi har også et forslag om 5000 kroner. Det 
føles tungt å gå til en reduksjon på 1500 kroner, men 5000 kroner 
skulde være en forsvarlig lønn i disse tider. I budgettkomitéen 
behandlet vi også spørsmålet om at lønningene skulde gjøres regu- 
lerbar, således som foreslått fra Giken Grubearbeiderforenihg. Efter 
min mening må det være lettere for tillitsmennene å få lønningene 
regulert, så man ikke får nedslagene så voldsomme som man nu 
gjør. Jeg optar forslag om en sådan regulering som foreslått av 
Giken grubearbeiderforening.

Man gikk nu over til votering om lønnsspørsmålet.
Budgettkomitéens mindretalls forslag blev forkastet mot 8 stem

mer, og ved alternativ votering mellem flertallet innstilling om 5500 
kroner og forslaget fra Ranumsletten om 5000 kroner, blev innstil
lingen vedtatt mot 11 stemmer som avgaves for Ranumslettens 
forslag.

Derpå optokes tellepengene.
Løgavlen: Jeg finner ikke nogen linje i det å sette tellepen

gene så høit i forhold til lønnen. Jeg er tilbøielig til å mene at 
her må det større reduksjon til, så jeg optar forslag om 200 kroner 
i tellepenger.

Jubskaas: Det er ikke riktig å sette tellepengene i forbindelse 
med lønnen. Tellepengene er nedsatt fordi det nu går mindre penger 
gjennem forbundet enn tidligere.

Karl Nilsen: Tellepenger er ikke lønn. Jeg synes at de kan 
stå i 500 kroner.

Løgavlen: Ahlstrand teller ikke bort nogen kroner, så dette 
blir ekstra lønn til ham for at han har tellet riktig.

Hans Paulsen: Jeg kan ikke forstå at Løgavlen optar diskusjon 
om dette. Jeg synes det er småligheter. Jeg anbefaler innstillingen.

Jubskaas: Hvis det er slik at Løgavlen er sikker på at Ahl
strand ikke teller feil, så skulde han ha foreslått posten strøket.

Innstillingen blev vedtatt mot 2 stemmer.
Giken Grubearbeiderforenings forslag om reguleringsbestemmelse 

blev efter en bemerkning av Chr. Henriksen forkastet med stort flertall.
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Kontorhjelp.
Budgettkomitéen innstillet:
Komiteen foreslår opført kr. 5 000.00 pr. ftr til kontorhjelp
Det er da fomtsotningen at kontordamen ved kassakomtoret opsiæ.»

Chr. Henriksen-. Det er vår forutsetning at damen på kassa- 
kontoret opstes. Det blir forretningsutvalgets eller hovedstyrets sak 
a fastsette lømien her. Vi har opført et beløp så rummelig, at hvis 
det blir bruk for ekstrahjelp, så skal det være midler til det. 

Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Pensjoner.
Budgettkomitéen innstillet:
«Pensjonen til Hans Berntsen foreslåes satt til kr. 3 200.00 pr. år. 

Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Diét og arbeidstap.
Der var innsendt følgende forslag:

Fra avd. 70, Sandnes Arbeiderforening.
settesDsfleZ^n ^ '°§' rePrøentanter til landsmøtene fast-

Disse beløp må ikke overskrides før landsmøtet fatter andre bestemmelser 
Dog ei det anledning foir hovedstyret til å nedsette beløpet ytterligere.

Mot iver mg:
. <Pa ^™n!n1.av uedfeangistiden og fall i arbeidsfortjenesten mener vi at den 
ber foreslåtte diet og daglønn står i rimelig forhold mtid^. F. ete en «Sr d“
under^nevnt? lønnsnivå.18' ^ ^ U1 ^ 0g ;S,in Be ^gger

Det er også itberettiget at repnesentantene på landsmøtene selv ska I be 
stemme sin diet og daglønn, står heller ikke i kontokt med våi Hd^orfatofi ot 
virker helt tiheldig for organisasjonen i sin almindeligihet. S ®
heirfr.ot1 at, det 'b^r S1® hovedlsityret anledning til ytoerligere å senke
beløpet, hvis det uten skade for forbundet kan skje, inntil meste landsmøte fatter 
andre bestemmelser 1 sakens anledning. '.unompie ratter

Fra avd. 35, Herefoss AnHeggsarbeiderforemng.
„. .. ,)i(>|R'<,(b~j<delsen fastsettes til kr. 8.00 pr. dag, hvor imot ingen dietgorlt- 
elfwelfunksjomBr.fai Vilke h,nl'‘' <>1>hol,lsk,’,“'uuu<'n fo,r TOdkommende tiillitsmann

Fra a vd,. 28, Rena Jern ba nearbi iiU rf orening. 
i.ADlt.f0<,1'-'',‘iR-,'il' bUr å wtbetale repi-esieaitanter og utsendingier samt til de

StTSooVte *■*" — 800 >“'■ <'«-
Moti/vering:

Yi forutsetter at losji og reiseutgifter blir å utbetale efter regning Sam
tidig anser vi mnenfoys dietgod|tgjørelse overfilødig.

F) a avd. 2, Ranumslettens Anleggsarbeiderf orening.
Ubetalmg for diet og tapt arbeidsfortjeneste.

Den daværende diet senkes fra kr. 00.00 til kr. 15.00 pr. døgn Tåot arbeids 
fortjeneste senkes fra kr. 00.00 til kr. 12.00 pr. dag. atbeids-
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Fra avd- 2/, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderf orening. 
Dietgodtgjørelse og tapt arbeidsfortjeneste.

Utenbys diet ............................................... kr. 15.00 pr. dag
Innenbys diet ................................................ « 5.00 —
Utenlandsdiet .............................................. « 20.00 —
Tapt arbeidsfortjeneste ............................ « 15.00 —

Budgettkomitéen innstillet:
Diet og arbeidstap.

Utenbys diet foreslåes satt til ........... kr. 15.00 pr. døgn
Arbeidstap ............................................. « 16.00 —-
Innenfoys diet ........................................... « 6.00 —
Utenlands diet ......................................... « 20.00 —

Bjerke og Nystad forbeholder sig å opta forslag på landsmøtet.

Olaf Bjerke fremsatte følgende forslag:
Tapt arbeidsfortjeneste . . kr. 15.00
Diét................................................ „ 17.00
Innenbys diét.......................... „ 7.00
Utenbys diét...............................„ 20.00

Daniel Berg-. Jeg synes at flertallets innstilling er satt for høit. 
Når vi skal inn til Oslo en tur, så skal vi altså ha over 30 kroner. 
Vi må da tenke på dem som skal betale dette. Jeg synes at dette er 
for meget, så jeg vil foreslå at arbeidstap settes til 10 og diét til 
15 kroner. Jeg greier mig med det.

Albert Karlsen-. Det er vel nærmest en demonstrasjon å frem
sette et nytt forslag, men jeg vil allikevel foreslå følgende:

Utenbys diét settes til kr. 14.00 pr. dag.
Arbeidstap.....................„ 14.00 „ „
Innenbys diét................ „ 5.00 „ „
Utenlands diét .... „ 20.00 „ „

Når jeg ikke slår ned på utenlandsdiétten, så er det fordi våre 
representanter da ikke vil kunne føle sig sammen med andre repre
sentanter ute.

Karl Nilsen: Jeg er tilbøielig til å være med på Albert Karisens 
forslag.

Syvergaard: Jeg forbeholder mig å stemme for det laveste 
forslag som fremkommer på dette landsmøte.

Olaf Bjerke: Jeg går fra nederlag til nederlag i disse saker, 
men jeg har i budgettkomitéen hatt en bestemt linje og denne linje 
vil jeg forfølge. Jeg synes at 16 kroner i arbeidstap er vel høit. 
Derimot er jeg ikke så godt kjent at jeg kan snuse op de billigste 
stedene å bo og spise. Jeg tror ikke nogen kan legge sig op penger 
på det jeg foreslår.

Peder Nystad: Yi blev ikke enig i budgettkomitéen, idet for
eningene hadde innsendt så forskjellige forslag. Det har vært så 
megen snakk om diétgodtgjørelsen, at den bør nedsettes. Jeg optar 
derfor Sandnes’ forslag om henholdsvis 13 og 12 kroner i arbeids-

A 13
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tøp og diet, men for de to næste poster går jeg over til flertallets 
innstilling. Jeg tror ikke nogen får tap når de får 25 kroner dagen.

Efter forslag av Hans Paulsen blev det nu satt strek, 
i i Jv,,s]eaas'-1 Min opfatning var den, at representantene ikke 

? ulde rmse til Oslo og ha tap på det. Det var mange standpunkter 
i komiteen, og innstillingen er fremkommet ved at nogen har måttet
gi kjøp.

Bjerke-. Jeg vil advare mot at det som vedtas her gjelder for 
dette landsmøte.

Jens Martinsen: Jeg er pålagt å arbeide for forslaget fra 
bandnes. Nar ^timelønnen på anleggene dreier sig om kr. 1.30, så 
er det uhørt a sette op en daglønn efter 2 kroner timen. Selv om 
vi er i Oslo, skal vi leve nogenlunde som vi må leve på arbeidsstedet.

Maalo: De som skal leve for 10 kroner dagen i Oslo, må ha 
slekt og venner som de kan bo hos. Man kan ikke forlange at 
representantene skal fly byen rundt for å finne det billigste sted. 
Det som er foreslått som erstatning for arbeidstap er litt høiere 
enn hvad vi tjener, men ikke så meget at det er noget å gjøre 
nummer av.

Dirigenten meddelte, at Daniel Berg ikke vilde opta forslaget 
fra Oiken, men gar over til forslaget fra Sandnes.
T, , V®CJ voteringen blev Olaf Bjerkes forslag forkastet mot 3 stemmer.

udgeitkomiteens flertallsinnstilling blev derefter vedtatt med 46 
mot 22 stemmer.

Hjemstavnsretten og arbeidsledigheten blandt 
anleggsarbeiderne.

Fra den nedsatte komité forelå følgende innstilling:
er .enig 1 Nor6fi)ord Avbeideitforendngs forslag. Alt anleggs- 

dibeido bør foirtrimgsivrø utføres av profesjonelle anleggsarbeidere. Det bør Ikke
lk !. • n/! Sf;teS :Uten£o1' Ul for tilfeldige arbeidere, som søker be-
kommune aniegg av dm at' c'lllsSe tør hjemstavnarett i vedkommende

. etaten må derfor gjennemføre så vel ved sine egne anlegg som ved kon- 
arbeidere anl€gS8arbelde fortninsvis skal utføres- -av profesjonelle anileggs-

. Kommunene må ikke — for å skaffe «nødsarlieide» fo-r sine egne hjemstavns- 
oerettig-ede — ved sine egne anlegg -eller ved annet -offentlig- eller privat anle«>KS-

aM,eggsairbeicIei1e 't11 side amliv. bjemstavnsberet-

h, u;V,rt<:i<1<:r,''L''.sf'n;s ^e®#ientønter i Stortinget og kommunestyrene opfo-rdres 
til, hver i s-m vrnksømhet a søke gj-e-nnemført disse r-etninglsiUnjer

Imidlertid finner -landsmøtet at denne isak ikke helt kan løses -uten, at hele 
hjemstavnsbeg-repet bortfaller. Efter fattigloven skal nu -den kommune hvor ved 
kommende opholder sig, utrede nødvendig fattigunderstøttelse, men har krav på 
a ra -godtgjort % av demme hos vedkommende hjeinsbavnsfcomnnme. Derfor har 
hjemstavnskominunene sterk økonomisk interesse av å beskytte sine hjemstavns- 
berettigede. Dette fører til misbruk av førskjellig art 3
„n,.t awln“ 'f,den matøb at Staten overtar hj-emstavnskommunens
plikt til a eretatte opholdsko-mmunen % av fattigundarstøttelsen. Derved vil Sta
ten overta % av fattig uiiderstølteWn i alle kommuner.

Derved bortfaller hele hjemstavnsforho-ldet. Hjemstavnskommnnenes øko-
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nomike interesser i å beskytte hver sine hjemstavntebørettigede bortfaller. De 
kommunale fåttigveseners arbeide med å fastsette hjømslavnsfoHioIdet bortfaller 
og iiinkrevningen av refusjon forenkles.

Samtidig fordeles utgiftene til -fattigunderstøttelsen over hele landet over
ensstemmende med de -enkelte kommuners og skatteyderes økonomiske evne.

Landsmøtet vil -derfor henstille til Stortinget å endre fattigloven slik at 
Staten overtar hj-emstavnskom-mnnenes nuværende forpliktelser til å utrede % 
av fattigunderstøttelsen.»

Konrad Karlsen: Det er ikke godt å få gjennemtenkt et slikt 
spørsmål, når man skal sitte og føre landsmøtets protokoll. Det var 
mange som gav sin tilslutning til tanken om at man skal få arbei
derrepresentantene til å føre arbeiderpolitikk istedetfor borgerlig 
kommunepolitikk. Yi har hatt advokat Emil Stang med oss i komi
teen under denne saks behandling, og han sa at det nok kunde 
tenkes at Stortinget vilde kunne gå inn på disse spørsmål nu. Vi 
må være klar over at det er spørsmålet om hjemstavnsretten som 
er roten til dette. Forholdet er jo nu det at kommunene produserer 
arbeidsledige for å få dem i arbeide til fortrengsel for de profes- 
sjonelle anleggsarbeidere. Det gjelder å få ophevet kommunenes 
interesse på dette område. Av den grunn er det at vi fremkommer 
med dette om at Staten skal overta to tredjeparter av fattigunder
støttelsen. Når en mann nu kommer f. eks. til Rjukan, så har kom
munen interesse av at han ikke får arbeide, men hvis vi kunde få 
denne linje gjennemført, så vilde opholdskommunen ha interesse av 
å skaffe enhver mann arbeide, som kommer innenfor kommunens 
område. Det er også litt i forslaget som tar sikte på arbeiderklas
sens representanter i kommunestyrene. Det er vel disse ting skri
velsen fra Norefjord tar sikte på.

Dirigenten: Representanten fra Norefjord har tatt sitt forslag 
tilbake og slutter sig til komiteens innstilling.

Chr. Henriksen: Jeg har intet å bemerke til innstillingen. Det 
er visst det eneste vi kan vedta i dette spørsmål. Vi må gjøre folk 
opmerksom på at det er et misforhold til stede her. Var det dog 
ikke bedre å bruke uttrykket arbeide istedetfor nødsarbeide?

Konrad Karlsen: Jo, jeg synes det er like godt at det bare står 
arbeide. Hvis de øvrige i komiteen går med på det, så kan jeg 
godt det.

Fossum, Selfors og Bergundhaugen tiltrådte denne forandring, 
hvorefter innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Valgene.
På foranledning av valgkomiteens formann refererte dirigenten 

følgende skrivelse:
„Til Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte.

Ved nærværende tillater jeg mig å meddele, at jeg ikke ønsker 
å bli gjenvalgt som næstformann.

Oslo 1 september 1928. Ærbødigst
J. Eikefjord.'1
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Fra valgkomiteen forelå følgende innstilling:
Formann: Johs. M. P. Ødegaard.
Ncestformann: Chr. Henriksen (innstillet av Løgavlen, Røttereng,

Johansen og Simonsen).
„ Aasm. O. Selfors (innstillet av Daniel Berg og

Marius Andersen).
Konr. Botten (innstillet av Jakob Hagen).

Kasserer: A. Ahlstrand.
Hovedstyret: Utenbys representanter: Nord-Norge, Kr. Moljord. 

Nordlandsbanen, Konrad Botten. Trøndelag, J. Tokstad. Sørlands
banen, Alb. Karlsen. Vestland sbanene, Magnus Magnussen. Grubene, 
Sør- og Vestl., Simon Simonsen. Veiarbeiderne, Ingv. Løgavlen. 
Kraftanleggene, Kr. Aarthun.

Suppleanter: 1. Ole Beck. 2. Jakob Hagen. 3. H. Jubskås. 
4. A. Lie. 5. L. Bergnndhaugen. 6. K. Bjørnstøl.

Forretningsutvalg: Hans Røste, Nils Bakken og Viktor Nordahl.
Suppleanter: 1. Karl Edvardsen. 2. Kristoffer Morken. 3. Godt- 

fred Myhrvold.
Representanter til Landsorganisasjonens representantskap: Alb. 

Karlsen, Ingv. Løgavlen og A. Selbo.
Suppleanter: 1. Næstformannen. 2. S. Simonsen. 3. Hans Røste.
Revisjonsutvalget: Alfr. M. Nilsen, O. M. Johansen og A. Lien.
Suppleanter: 1. M. Bråthen. 2. O. Helgeneset.

_ O. M. Johansen: Dette er resultatet av valgkomiteens møisom- 
melige arbeide. Det er mulig at vi ikke er nådd frem til det aller 
beste. Det er enstemmighet om gjenvalg av Ødegaard som formann, 
men med hensyn til valget av næstformann har det vært vanskelig 
å finne frem til en sterk innstilling, idet vi begynte arbeidet med 
et par kandidater hver av oss. Det var videre enstemmighet om 
at vi skulde bruke vår gamle kasserer. Med det kjennskap vi har 
hatt til våre folk, så har vi søkt å ta de gamle prøvede. Simon 
Simonsen skal representere grubearbeiderne på Sør- og Vestlandet 
og Løgavlen veiarbeiderne, som vi mener bør ha sin mann i hoved
styret. Likedan mener vi at arbeiderne ved kraftanleggene bør ha 
sin mann, og her er det en ny mann, nemlig Kristen Aarthun fra 
Sauda. Vi gjør de samme hensyn gjeldende ved opstillingen av vara
menn. Forretningsutvalget har det vært vanskelig å få i stand, 
men vi har foretatt samme opstilling som før. Som nye menn har 
vi foreslått Nils Bakken fra Oslo og Nordahl fra Bærum. Dette har 
vi gjort for at man ikke skal kunne si at det er et avdelingsstyre, 
men et forbundsstyre. Dette mener vi skal bli et mobilt styre. Til 
Landsorganisasjonens representantskap innstiller vi tre mann som 
vi har rett til, og for revisjonsutvalget er det samme ordning som 
før med tre mann. Slik som revisjonsordningen ligger an må disse 
folk tas fra Oslo.

Efter forslag av Konrad Botten, som blev støttet av flere, blev 
Johs. M. P. Ødegaard gjenvalgt med akklamasjon, hvorfor man straks 
gikk over til næstformannsvalget.
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N. A. Syvergaard: Jeg foreslår Alfred M. Nilsen valgt til næst
formann. Det er en kraft som bør komme i betraktning nu.

Kristian Moljord: Jeg vil tillate mig å anbefale Aasmund Sel
fors. Han er en god organisasjonsmann som har strevet med for
handlinger og greid å holde sammen organisasjonen som få andre. 
Han har måttet optre på arbeidernes vegne i den grad at han er 
blitt forfulgt av myndighetene og trakassert. Han er i full over
ensstemmelse med de beslutninger vi har fattet.

Løgavlen: Når jeg er en av forslagsstillerne på Chr. Henriksen, 
så vil jeg få fremholde at det er klart at dette forslag er frem
kommet efter nøie overveielse. Yi har veiet kandidatene mot hin
annen. Det er ingen som vi ikke kunde bruke av dem som var 
foreslått, men det er jo sadan at man må ha en som er bedre enn 
de andre. Alle kjenner Henriksen. Det er vel ikke en organisert 
arbeider i Norge som ikke kjenner navnet, og tusener kjenner ham 
personlig. Han sitter i landets nasjonalforsamling, ennskjønt den 
side av hans virksomhet ikke er hans sterkeste. Da vi spurte ham 
om han vilde stille sig til næstformann, svarte han at han ikke 
passet til stortingsarbeidet. Han er opvokset i fagforeningsforhold. 
Helt fra Røros i 1901—1902 kjenner han fagforeningsforholdene. 
Han kom nemlig med da han var smågutt. Dette veier meget. Når 
Moljord inviterer landsmøtet til å se politisk på spørsmålet, så vil 
jeg spørre dere representanter av flertallet igår som er til stede: 
Har dere mandat til å se politisk på dette? Er dere ikke valgt 
hovedsakelig av arbeidere, som er medlemmer av Det norske Arbei
derparti? Jeg vil ikke bebreide dere for avgjørelsen igår, men det 
skal ikke lykkes å gjøre den til en politisk avgjørelse. Det er heller 
ingen politisk forskjell på forslagene. Det er saklige og ikke politiske 
hensyn som skal være avgjørende her. Så vil nogen spørre: Men 
er det riktig å ta Henriksen fra Stortinget, hvor han er anleggs
arbeidernes spesielle talsmann ? Til det kan jeg oplyse, at den vara
mann som eventuelt møter efter Henriksen vil kunne opta arbeidet 
efter ham godt. Jeg vil anbefale representantene å se nøkternt på 
disse forhold. Det må bli slutt på at det kunstige politiske skille 
skal være avgjørende. Det er intet å si på Konrad Bottens kandi
datur, men jeg vil be om at det ikke må bli en politisk avgjørelse, 
for det vil være skadelig. Yed at Henriksen blir næstformann op- 
rettholdes den likevekt at man har en grubearbeider og en anleggs
arbeider som tillitsmenn.

Thv. Nilsen: Jeg hadde ikke tenkt å snakke om politikk men 
Løgavlen innbyr^ til det. Hvis dette skulde være politikk, så hadde 
ikke vi undlatt å stille motkandidat ved formannsvalget, men vi fant 
at Ødegaard var best skikket til stillingen. Derfor stemte vi på ham. 
Selfors’ faglige kvalifikasjoner er like så store som Henriksens. Vi 
mener at når man har vedtatt en bestemt linje som forbundet skal 
arbeide efter så skal man også sette inn i ledelsen folk som vil arbeide 
efter denne linje. Jeg betviler ikke riktigheten av at de fleste av 
medlemmene er medlemmer av Det norske Arbeiderparti, men de er 
allikevel klar over at man må gjennemføre disse klare linjer. Dette
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ei ikke noget politisk valg. Selfors er en dyktig organisasjonsmann 
og administrator, og star fullt pa høide med Henriksen. Je0- vil 
derfor anbefale Selfors valgt.

Daniel Berg: Det har vært vanskelig å sitte i valgkomiteen iår, 
men når vi er kommet til enstemmig innstilling på alle de andre, 
sa kan det ikke være politikk at det er dissens på et sted. Løgavlen 
skal ikke kunne si at jeg har sett politisk på dette. Når jeg har 
foreslått Selfors, så er det fordi jeg har kjennskap til det arbeide 
Selfors har utført i fagorganisasjonen og på det kommunale område. 
Han hai stor tillit pa sitt hjemsted i Ranen, og han har altid greid 
å få sakerne frem til et godt resultat for arbeiderne. Vi kan&ikke 
risikere å komme op i slike ting som vi har vært oppe i med den 
forrige næstformann.

Karl Nilsen'. Det er vel ikke nogen som kan påvise at ikke 
også Henriksen gjør godt arbeide? Jeg har arbeidet sammen med 
Henriksen i Foldal i 1906, og jeg har også arbeidet sammen med 
Selfors. Jeg vil støtte forslaget på ham.

Syvergaard: Jeg foreslo Alfred M. Nilsen fordi han er en prøvet 
mann i organisasjonen og en arbeidskraft som det ikke er godt å 
finne maken til.

D. Isaksen : Når det er snakk om hvem som skal bli næstfor
mann, så vil også jeg uttale mig, fordi jeg kjenner Selfors. Han er 
en meget dyktig mann, som har vist særskilt gode evner som admini
strator og kommunemann.

Moljord: Det er ikke politikk i det at jeg anbefaler Selfors. 
Det er kun ut fra det kjennskap jeg har til Selfors at jeg foreslår 
ham. Selfors har vært bade grube- og anleggsarbeider, og jeg tror 
at forbundet vil tjene på å få ham til næstformann.

Olaf Bjerke: Jeg ma gi alle fire kandidater min anerkjennelse 
som organisasjonsfolk. Når valgkomiteens flertall har måttet gå til 
det. drastiske skritt å ta en mann som er i Stortinget, så vil jeg si 
at jeg vet jkke hvem som er best av de foreslåtte. Alle har visst 
sin fortid å se tilbake på. Jeg finner imidlertid å burde anbefale 
Konrad Rotten.

Jakob Hagen: Jeg har tatt mitt standpunkt på grunn av den 
beslutning vi tidligere har fattet om at vi ikke skulde ansette folk 
som hadde faste stillinger. Selfors er ordfører i sin kommune. Man 
skal ikke berøve^ham dette hverv. Konrad Rotten, som jeg anbefaler, 
er fullt inne i såvel grube- som anleggsarbeide.

Ragnar Fossum: Hele denne innstilling er preget av det system 
som er gjeldende. Ved at det sittende hovedstyre utpeker valg
komiteens medlemmer, så kommer ikke det frem som burde komme 
frem. En valgkomite, nedsatt av landsmøtet selv, vilde stå mere 
fritt. Jeg føler mig ansvarsbetynget. Jeg vil derfor bare si at jeg 
stemmer på Alfred M. Nilsen, for det er den største kraft vi har 
som vil kunne føre forbundet ut av det uføre det er kommet op i.

Løgavlen-. Jeg vil rekke Moljord broderhånden på at det ikke 
skal være politikk i denne sak. Det er uundgåelig at det kommer 
frem mange rare argumenter, men når det stilles op den lære at
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det å være ordfører og stortingsmann er lønnede stillinger, så må 
det være en brist tilstede. Det å være ordfører er arbeide og slit og 
ingen betaling. Det å være stortingsmann er heller ikke en stilling 
som man kan søke. Jeg kjenner stortingsmenn som er blitt økono
misk ødelagt på den jobben. Det er meningen at Henriksen skal 
få en stilling nu, hvis han blir valgt, men heller ikke dette er nogen 
funksjonærstilling. Alle de foreslåtte greier nok jobben, men jeg 
vil nevne at det veier sterkt at Henriksen er godt kjent i Stortinget 
og departementene som har med de sakene som interesserer oss 
a gjøre. Det kan ogsa ordnes slik at næstformannen representerer 
oss i Stortinget, når anleggsarbeidernes saker er oppe der. Det 
veier også litt hvem som fører forhandlingene.

Hans Paulsen •. Jeg må være enig med Fossum i hans utta
lelser om ^at valgkomitéen er valgt av hovedstyret. Jeg kan ikke 
stemme på nogen av de tre som står på innstillingen. Jeg kan 
ikke forstå at Henriksen er så godt kjent på anleggene, det er bare 
her på Østlandet. Kan det være noget argument at han er godt kjent 
i Stortinget ? Jeg går over til forslaget på Alfred M. Nilsen for han 
er en virkelig kraft. Det er han som har utført et virkelig positivt 
arbeide for anleggsarbeiderne. Han er en mann som vi kan søke 
veiledning og råd hos i de forskjellige spørsmål. Jeg tror at an
leggsarbeiderne blir gla når vi kommer hjem med meddelelsen om 
at vi har fått vår gamle sekretær tilbake.

Jens Martinsen: Jeg vil støtte de to siste talere. Jeg støtter 
Alfred M. Nilsens valg. Jeg vil si at jeg har stått i opposisjon til 
Alfred M. Nilsen den gang han stod i opposisjon, men det var bare 
en liten personlig feide. Er det nogen som er kjent på anleggene, 
så er det Alfred M. Nilsen, og han er også den som har arbeidet 
best i Norsk Arbeidsmandsforbund.

Alfred^ Jf. Nilsen: Jeg finner at det er nødvendig at jeg tar 
ordet for å få en forenkling i denne sak. Det kan naturligvis være 
forskjellige ting som kunde friste mig til nu å motta valg innen 
Norsk Arbeidsmandsforbund. Vi har i de senere år hatt samling 
her i landet og det kunde sikkert ha sin betydning at man som en 
manifestasjon av dette mottok valg for å søke å rette på nogen av 
de dumheter som både jeg og andre har gjort tidligere. Men jeg 
kan dessverre ikke motta dette valg. Man kan si at man skal ta 
opgayen og heller ofre noget, men helt se bort fra sig selv det kan 
man ikke. Jeg vet hvad arbeide det er å være tillitsmann i Norsk 
Arbeidsmandsforbund. Når så dertil kommer at dere har fastsatt 
lønnsvilkårene slik at jeg i tilfelle måtte betale 1000 kroner om 
året for å være tillitsmann, så må jeg si at det har jeg ikke råd 
og anledning til.

Olaf Bjerke: Yi er klar over at ordførerhvervet ikke er lønnet. 
Hvis det ikke er lønn for å være stortingsmann, så blir det ikke 
fristende å være næstformann i Norsk Arbeidsmandsforbund, for der 
er lønnen ennu lavere enn stortingsmannsgasjen. Det er klart at 
Henriksen må søke permissjon og være borte fra Stortinget i tilfelle 
han blir valgt.
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Simonsen: Valgkomiteen nevnte allerede ved debattens begyn
nelse at det hadde vært vanskelig å få istand innstillingen. Det 
har ikke vært nogen innstilling på forhånd. Inntil igår kveld var 
det 10—12 forslag på nestformann. Hvis man skulde komme med 
hvei sitt forslag, sa behøvet man ikke ha nogen valgkomite. Jeg 
fant det som min plikt a søke å samarbeide best mulig. Henriksen 
ma sies å representere anleggsarbeiderne mere enn nogen av de 
andre som valgkomiteen bringer i forslag.

Valget foregikk skriftlig med det resultat, at Chr. Henriksen 
blev valgt til næstformann med 41 stemmer. Dernæst hadde Aas
mund O. Selfors 21, Konrad Botten 8, Alfred M. Nilsen 4 og Logavlen 
1 stemme.

Til kasserer gjenvalgtes A. Ahlstrand ved akklamasjon.
Formannen-. Det er en feil med hensyn til innstillingen ved

rørende Landsorganisasjonens representantskap. Vi så efter i den 
gamle lovs regler, men på siste kongress blev det foretatt en endring 
i. representasjonsreglene. Efter den gamle lov skulde vi i henhold 
til vart medlemstall ha 3 representanter i representantskapet. Men 
efter de nye lover har vi ikke rett til mer enn 2 representanter.

Man gikk så over til valg av utenbys medlemmer av hovedstyret.
Dirigenten refererte en meddelelse fra valgkomiteen angående 

avdelingen på Herøya.
O. M. Johansen (valgkomiteens formann): Som dere kjenner til 

er Herøya Anleggsarbeiderforening en ny avdeling, som neppe kom
mer til a ha nogen lengere levedyktighet. Når arbeidet blir ferdig 
ved anlegget, kommer vel en del av de som nu arbeider der inn 
pa fabrikkene og kommer da inn under andre forhold. Derfor 
kunde valgkomiteen ikke innvilge andragendet om at denne avde
ling skulde få representant i hovedstyret.

Arthur Lie: Jeg synes det er merkelig at en mann som Aksel 
belbo ikke er kommet med på innstillingen til hovedstyret. Jeg 
optar forslag på ham.

Thv. Nilsen: Jeg kan ikke forstå det resultat valgkomiteen er 
kommet til, nar den sier at Herøya er en ny avdeling. Jeg er ikke 
sa sikker på at avdelingen får så kort levetid. Anlegget skal jo 
utbygges i tre avdelinger. All rimelighet skulde vel tilsi at en av
deling som teller en tiendedel av forbundets medlemmer bør ha en 
representant i hovedstyret. Avdelingen innstiller Ole Heidal, som 
er en gammel kjent organisasjonsmann, og jeg foreslår ham valgt 
istedetfor Kristen Aarthun.

Simonsen: Det er et begrenset antall plasser som skal besettes. 
Jeg kan selvfølgelig ikke benekte riktigheten av det Nilsen nevnte, 
men vi hadde iallfall ikke tro på at avdelingen vilde få så lang 
levetid. Vi fant bare plass for en representant for kraftanleggenes 
arbeidere og vi fant det da mere riktig at Sauda - og Vestlandet 
fikk den plassen. Vi må ta hensyn til distriktene. Røros har vært 
representert så lenge i hovedstyret, at vi fant at vi nu burde imøte
komme Løkkens anmodning om å få en mann i hovedstyret.
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John L. Moen: Røros avdeling har hatt representant i hoved
styret helt siden forbundet blev stiftet, og jeg kan ikke forstå at 
man kaster en så gammel dyktig organisasjonsmann som Selbo. Jeg 
foreslår at han velges som representant for Trøndelagsdistriktet.

Johan Røttereng: Det er vel adgang til å skrive „De innstillede" ?
Dirigenten: Jeg anbefaler at man tar sig tid til å skrive nav

nene denne gang.
Man gikk så til avstemningen, som foregikk skriftlig og fikk 

følgende utfall:
Valgt blev: Kristian Moljord med 70 stemmer, M. Magnussen 

med 63, Konrad Botten med 59, S. Simonsen med 59, Kristen Aarthun 
med 56, Ingv. Løgavlen med 55, Albert Karlsen med 50 og Johannes 
Togstad med 49 stemmer.

Dernæst hadde A. Selbo 25 stemmer, Ole Heidal 16, Ragnar 
Fossum 12, Aasmund Selfors 8, Arthur Lie 8, Martin Dyrseth, O.. 
Hagen og Edv. Sjølander 5 stemmer hver, N. A. Syvergaard, Bjørnset 
og Hans Lund 3 stemmer hver, Kr. Karlsen 2 stemmer og Berg, Beck, 
Leifseth, Moen, Paulsen og Bergundhaugen 1 stemme hver.

Formiddagsmøtet søndag den 2 september.
Dirigent: Kr. Moljord.

Efterat det var foretatt navnoprop refererte sekretæren, Konrad 
Karlsen, protokollen som blev enstemmig godkjent.

K. de Jonges avskjed med landsmøtet.
Representanten for Det internasjonale Grov- og Fabrikkarbeider- 

forbund, K. de Jonge, bad nu om å få ta avskjed med landsmøtet. 
I sin avskjedstale, som blev oversatt av Alfred Madsen, uttalte han 
følgende:

— Jeg har nu vært en uke på dette landsmøte og må få lov 
å takke for den måte hvorpå jeg er blitt mottatt. Jeg håper at 
det har vært en gjensidig tilfredsstillelse for oss alle å stifte hver
andres bekjentskap. Selv om jeg ikke har forstått alt som. er sagt 
her på landsmøtet, så har jeg dog forstått den kameratskapets ånd 
som har behersket landsmøtets forhandlinger. Om den beslutning 
som er fattet om å oprette overenskomst med russerne vil medvirke 
til å fremme den internasjonale faglige enhet, kan det være tvil. 
Man streber efter enhet, men man må da regne med de forhold som 
er tilstede idag. Enhver interessert skal undersøke dette objektivt 
og være klar over at til tross for meningsforskjell i de enkelte 
spørsmål, så er det felles mål vi kjemper for arbeiderklassens fri- 
gjørelse. Yi er alle enig i at kampen må føres mot kapitalismen 
og for socialismen. I denne ånd vil jeg uttale ønsket: På gjensyn. 
Leve Norsk Arbeidsmandsforbund og den internasjonale enhet, hele 
verdens arbeiderklasses enhet. (Tilslutning og bifall.)
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Formannen: Jeg vil på landsmøtets og forbundets vegne få 
rette en takk til Det internasjonale Fabrikkarbeiderforbunds repre
sentant for den tålmodighet han har vist ved å delta på landsmøtet 
alle disse dagene. Jeg håper at han må ha fått det inntrykk at 
det vi ønsker er samling og enhet i arbeiderklassens kamp, og vi 
har den tro, at det arbeide vi utfører heroppe skal medvirke til å 
løse dette store og viktige problem. Jeg vil be de Jonge om å ta 
med en hilsen til Det internasjonale Fabrikkarbeiderforbund Vi 
anmoder om at denne hilsen må bli spredt til flest mulige. Det vi 
særlig vil ha knyttet til denne hilsen er at vi her i Norge ser det
som den største opgave nu å samle hele verdens arbeiderklasse til 
en ubrytelig enhet. (Bifall.)

Valgene.
Man gikk over til valg av varamenn for de utenbys medlemmer 

av hovedstyret. (Se innstillingen foran.)
„ ThV; Nilsen: ^Når Herøya ikke fikk representant i hovedstyret,

sa vil jeg foreslå Ole Heidal som første varamann og at Bjørnstøl 
gar ut. = j k,

Jens Martinsen: Jeg foreslår Ragnar Fossum istedetfor J Hagen 
Jeg tenkte at jeg skulde fått Fossum inn i hovedstyret, men da var 
jeg for sen.

Valget fikk det utfall, at Arthur Lie blev valgt med 68 stemmer, 
H. J. Jubskaas med 67, Lars Bergundhaugen med 65, Ole Beck med 
63, Karl Bjørnstøl med 58 og Ragnar Fossum med 43 stemmer

Dernæst hadde J. Hagen 32, O. Heidal 18, A. Selbo 11, Aasmund 
beltors 3 og Martin Dyrseth 2 stemmer, samt K. Karlsen, Martin 
Maalø, Moan, Lystad, Sjølander, Sæther, Berg, Lund, Hansen og 
Vatnan 1 stemme hver.

Bevilgning til agitasjonen.
Budgettkomitéen innstillet, at det til agitasjonen opføres 9000 

kroner.
Albert Karlsen: Det er et stort spørsmål om ikke 9000 kroner 

er- nokså lite i forhold til vår beslutning om agitasjonen blandt 
veiarbeiderne. Jeg vil presisere at dette skal være et minstebeløp 
som i tilfelle skal kunne overskrides.

Innstillingen blev enstemmig vedtatt.

Beslutningenes ikrafttreden.
Budgettkomitéen innstillet:

„1. De nye bestemmelser om kontingenter, diet og arbeidstap trer 
i kraft fra 1 oktober 1928.

2. Kontorpersonalets og tillitsmennenes lønninger trer i kraft fra 
1 januar 1929.
Ragnar Fossum: Jeg synes at dette landsmøte har stått i spare- 

tankens tegn, og hvis vi mener at de forslag vi har vedtatt er rett-
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ferdige, så skal vi sette dem ut i praksis straks. Passer de Iste 
oktober, så passer de også idag. Jeg foreslår at de nye bestem
melser for diet og tapt arbeidsfortjeneste skal tre i kraft fra og 
med dette landsmøte.

Budgettkomitéens innstilling blev vedtatt med 34 mot 21 stem
mer, som avgaves for Ragnar Fossums forslag.

Lovenes ikrafttreden.
Det blev enstemmig besluttet at de nye bestemmelser i lovene 

«kal tre i kraft fra 1 januar 1929.

Tid og sted for næste landsmøte.
Formannen foreslog:
„Hovedstyret bemyndiges å fastsette tid og sted for næste 

landsmøte.
Forslaget blev enstemmig vedtatt.

Lovforandringer.
Angående § 5, kontingentfrie medlemmer, forelå følgende forslag:

Fra avd-, -fl, Gtriibenes Arbøidsmawnsforening.
Punkt 3 forandres slik:
De medlemmer soni hair fylt 50 år og opfylt alle sine forpliktelser til for- 

mindet i minst 20 år, fritas for kontingent.

Fra avd. 23, Ålens Crrubearbeiderforening.
Punkt 3 Sår sålydende form:

. Dem som har fylt 50 år og opfylt alle sine forpliktelser til forbundet minst 
lo ar, fritas for kontingent. I sådanne tilfelle må medlemsboken innsendes til 
torbundetis kontor og påføres bevidnelse herom.

Punkt. 1 og 2 uforandret.
Motivering:

Når et medlem har oprettholdt sitt medlemsskap som foran nevnt tror vi 
at han bør fritas for kontingent fil forbundet, når man tar hensyn til det slitende 
a ib eide en grube- og anleggsarbeider har, så de fleste som er ansatt i distse indu
strier, må som oftest forlate dette arbeide omkring 50 år.

Fra avd. 134, Fiskumfoss Jernbanearbe-ideirforening.
Medlemmer som har et sammenhengende medlemsskap i forbundet av 20 år, 

fritate for kontingent ved sitt fylte 50 år.

Fra forretningsutvalget: De nuværende bestemmelser foreslåes 
uforandret.

Budgettkomitéen innstillet: De nuværende bestemmelser bibe
holdes.

Jens Martinsen: Forholdet er på anleggene det, at foreningene 
opfatter dette derhen, at de kan la medlemmer som står i arbeide 
ordne sine bøker med 5-øres merker. Jeg sikter her til at vi må 
gjøre det slik at medlemmene skal selv betale merkene. Det går 
ikke an at en forening betaler for medlemmenes sløvhet. Det er for 
galt at medlemmer kan få ordnet sin bok med 5-øres merker, når
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de star i arbeide. Vi må hevde at lovens bestemmelse om 4 og 8 
uker skal overholdes. Medlemmene kan godt innbetale sin kontin
gent hver uke.

Dirigenten-. O. O. Holden, Ålens Grubearbeiderforening, har 
fremsatt følgende forslag:

«Forslaget fra avd. 33 optas i sin helhet."
P. O. Moan / Jeg vil på det innstendigste henstille til repre

sentantene ikke å opta nogen realitetsdebatt om dette. Reelt er for
slaget forkastet.

Konrad Potten: For a rette litt pa den hasardiøse fremstilling 
Jens Martinsen ga skal jeg få oplyse, at det var et gammelt medlem 
som blev ogsakt like før jul, og han søkte da foreningen om fristempler, 
mens han var ledig. Da så Jens Martinsen blev kasserer blev dette 
rapportert. Jeg fikk, da jeg blev formann for avdelingen, et brev 
fra Sven Klingen, og jeg fikk rapporten tilbake. Det Martinsen sier 
her er bare tøis og tull alt sammen.

Formannen-. Det kan hende at det har vært en nokså sterk 
kritikk Martinsen koin med. Jeg kan oplyse at det er ikke så få 
slike andragender om å få ordne restanser med F-merker. Det har 
forretningsutvalget sakt konsekvent nei til. Dette var også tilfelle 
ved det som blev nevnt her. Vedkommende blev rapportert, men så 
fikk vi meddelelse fra foreningen om at det var en kurant sak.

^ forbindelse nevne at dere bør hjelpe medlemmene
til a passe på å holde medlemsskapet iorden. Det kan være medlems
skap på 12—20 år som er gått i stykker ved dette. Forretnings
utvalget har ikke lovhjemmel for å ordne denslags på den måten 
det søkes om det.

Adolf A. Lakseforsmo'. Jeg synes det er rimelig at gamle med
lemmer blir fritatt for kontingent. Jeg har formet et forslag som 
jeg vil fremsette.

Dirigenten: Det er satt strek, så det går ikke an å opta nye 
forslag nu.

Jens Martinsen: ° I dette tilfelle var mannen reist fra stedet og 
hadde ikke betalt pa henved to ar. Da jeg var valgt til kasserer 
spurte jeg: Hvad skal vi gjøre med slike restanser? Stryk dem svarte 
formannen. Jeg mener at det er en feil at foreningen ordner med
lemsskapet for medlemmet. Jeg vil ikke finne mig i at man skal 
kunne skylde forbundet optil et års kontingent. Vi bør fatte beslutning 
om at man ikke får skylde mer enn 8 uker.

Budgettkomitéens innstilling blev vedtatt mot 2 stemmer. An
gående § 27, kontingentens innbetaling, forelå følgende forslag:

Fra avd. Jf, Gjerstad Jernianearbeiderforemng.
Punkt 1. De fikserte beløp forandres til henholdsvis br. 1.65 ok kr 0 90 

pr. uke.

Fra avd. 83, Nttn,fldøi<r Jernbanearbeiderf(trening.
Punkt 1, siste passus forundres til:

™ Pog, må 11611 ikke vær'e ulKlier kr- i-60 Pr- medlem for lieltbetalende og kr. 
1.00 for ha 1 vtb eta lende medlemmer.

205

Budgettkomitéen innstillet:
«Komiteen foreslår at denne § får sådan ordlyd efter første 

punktum:
Dog må den ikke gå under 1.50 pr. medlem for lieltbetalende 

og kr. 0.85 for halvtbetalende medlemmer."
Aksel Nygren-, fremsatte følgende forslag:
«Punkt 1. De fikserte beløp forandres til henholdsvis kr. 1.65 

og kr. 0.90 pr. uke."
Albert Karlsen, Hans Paulsen, og Chr. Henriksen hadde ordet 

til bemerkninger.
Jubskaas: Den kontingent som før er vedtatt er kontingenten 

til forbundet. Dette berører et annet forhold, nemlig at det ikke er 
anledning for avdelingene å gå under kr. 1.50 pr. uke. Ved dette 
vil den del av kontingenten som går til foreningen bli minst 15 øre.

Nygren: Jeg går over til komiteens forslag.
Jens Martinsen refererte de gjeldende bestemmelser og hevdet at 

det ikke går an å gi en korrekt rapport til hovedkassen hvis ikke 
disse bestemmelser overholdes.

Budgettkomtéens innstilling blev enstemmig vedtatt.

Angående § 9, understøttelse under konflikter, forelå følgende 
forslag:

Fra avd. SJf. Stord Arbeiderforening.
Punkt 2 forandres så det bommar til å lyde sådan:
Hvor dat gjeldar krav fra avdelingens side må de enkelte medlemmer for å 

være berettiget til understøttelse ha stått i forbundet i minst 16 dker før kon
fliktens utbrudd.

Punkt 3 forandres, så det kommer til å lyde sådan:
Ved angrep fra arbeidsgiverens side er alle som er innmeldt i forbundet 8 

uker før konflikten bryter ut, berettiget til bidrag efter den under punkt 1 nevnte 
skala.

Fra. avd. 21, Oslo og Omegns Anleggsarbeiderfcvremng.
Med ile forandringer og nye punkter som foreslåes, vil § 9 få følgende 

ordlyd:
§ 9. Understøttelse under konflikter.

1. Nftr en konflikt er innrapportert til forret.niiigstitvalget, som i § 8, p. 1—é, 
foreskrevet, eller når en konflikt er godkjent av landsorganisasjonen, har 
ethvert i konflikten deltagende medlem — forsåvidt de til konfliktens 
førelse nødvendige midler strekker til med den adgang forret ning.su,tvnl.gei 
bar til å utskrive ekst rnkonf ingent — rett til en ukentlig understøttelse 
efter følgende skala:

(Skalaen tjener kun som forholdstall, og kan forhøies. eller nedsettes 
efter omstendighetene.)

■Medlemmer med antall personer å forsørge:
Sig selv 1______2______ 3_____ 4______ 5______ 6_____ 7______8_

7i bet. 19.00 20.00 21.00 22.00 23.00 24.00 25 00 26.00 27.00
7a bet. 9.50 10 00 10.50 11 00 11.50 12 00 12.50 13.00 13.50

Efter 3 års medlemsskap forhøies bidraget med 10 pct. og efter 5 år 
med 20 pel., bygget, på de nuværende grunnsatser.

2. Iverksettes -en konflikt uten at det på forhånd er a umeldt, til forretnings 
utvalget som i § 8, punkt 1—4, foreskrevet. og forbundet av den grunn
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ikke har feunnet erholde Laaxdsorganlsasjomens økonomiisike støtte til kom- 
fhktem har ethvert i konflikten deltagendie medlem rett til den streike- 
understøttelsie som for godkjente konflikter besfamt.

Sdnlcte1' krav fria avdelingens side må de enkelte medlemmer for å. 
\ ære berettiget til understøttelse hia stått i forbundet i minst 8 uker før 
kommiktenis utbrudd.

4. Ved angrep fra arbeidsgiverens side er alle som er innmeldt i forbundet før 
oPsagetøeni, berettiget til bidrag erter den under punkt 1 nevnte skala.

5. I de tilfelle arbeidsstansen varer utover en uke betales understøttelse for
første streik enke. , i St

6. FamiUéfonstØ-rgerie, som under en konflikt innkalles til militæirtj eneste, utbe- 
tales vanlig støeifeeuniclletistøittelsie ;så lenge konflikiten varer.

7. Ved utbetaling av første streikebidrag fratrekkes alle kontingentrestanser..
8. Den i prakt 1 bestemte understøttelse gjelder også i de tilfelle, hvor med

lemmene blir opsagt (boikottet) og trakassert av arbeidsgiverne på grunn 
av forsøk pa å heve fortjenesten eller fremme forskjellige interesser for sig 
selv eller sine kamerater.

, Bestemmelsen om hvem som er berettiget til 'understøttelse i slike til
felle avgjøres av den stedlige forening med rett for den eller de medlemmer 
dette gjelder a innanke avgjørelsen til forbundsstyret og dette i tilfelle 
avgjør saken efiter å ha erholdt full oplysning om den.

Forbundsstyr et kan forhøiie understøttelsen til familieforsørgere efter 
lengere arbeidsledighet av dem som ovenfor nevnt.

Fra avd. 83, Sanddøta JernbancarTteidcrJorcn/ing.
1. Skalaen forandres til:

Medlemmer med antall personer å forsørge:
Sig selv 1 2 3 4 5 6 7 8

Vi bet. 16.00 27i)0 184)0 194)0 204)0 2100 2^00 234K) 2400
V2 bet. 8.00 8.50 9.00 9.50 10.00 10.50 11.00 11.50 12.00

Fra avd. 73, JakobstaFJcens (i ru hen rbeidcrfonni ny.
Medlemmer, som lar sin bok forfalle, men kommer foran en konflikt å søker 

om optagelse, må for å bli .bidragsheruiiiget erlegge -en mulkt inntil kr. 100.00. 
Sådan mulkt kan fratrekkes streikebidrag-øt.

■ Moti/vering:
Da det til stadighet viser sig at -enkelte imlirider snylter på organisasjonen 

ved a løpe ut og inn -efter og foran en konflikt, mener vi åt adgang til at sådanne 
kan bh bidragis-berelt igel -bør skjerpes betydelig mot hva-d -den nuværende lov 
gir uttrykk for.

Fra avd. 55, hau rik JerribanearbeiderforenA/ng.
Litra 4 forandres til å lyde:
Streikebidrag betales fra første streikedag, når sitreifceai pågår i 2 uker o»- 

derover.
Motivering

angående kontingentn-edis-ett-else -og administrasjonsutgifter:
Under hensyntagen til den nu pågående økonomiske krise som arbeider- 

kiasisen er stedt i ved det veldige lønnstrybk og store arbeidislediglh.et ii\å enhver 
forstå iat iitgiftene til adminisifcrasijoin av vår organisasjon må bringes betraktelig 
ned for å -lette byrdene for oss organiserte arbeidere. I samme forbindelse 
må vi få poimitert nødvendigheten av reduksjon av de høieste lønminger innen 
forbundets ledelse. Disse bør -stå i forhold til fen, annen arbeiders -normallønn. 
Derved vilde Kanskje flere fra den direkte arbeidsplass komme i betraktning 
ved vaifeet av de fremstående tillitsmenn, som har hatt mere føling av den øko
nomiske påkjenning og 1 større utstrekning vilde vareta arbeidernes interesser.
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Fra forretningsutvalget:
Ødegaard, Eikefjord, Løkkeb-ø foreslår de nuværende bestemmelser bibeholdt, 

dog således at skalaen for understøttelsen* størrelse endelig fastsettes etterat 
landsmøtet har -truffet sin bestemmelse om kontingentens størrelse.

Røste og Granrud gir sin -tilslutning til Oslo og Omegns Anleggsarbeider- 
foreningis forslag.

Budgettkomitéen innstillet:
Den nuværende ordlyd bibeholdes, dog med følgende forandring 

i skalaen for understøttelse:
Medlemmer med antall personer å forsørge:

Sig selv 1 2 3 4 5 6 7 8
Vi bet. 14.00 15.00 16.00 17.00 18.00 10.00 20.00 21.00 22.00
Va bet. 7.00 7.50 8.00 8.50 9.00 9.50 10.00 10.50 11.00

H. Jubskaas foreslo:
„Den i punkt 1 bestemte understøttelse gjelder også i de tilfeller, 

hvor medlemmene blir opsågt (boikottet) og trakassert av arbeids
giverne på grunn av forsøk på å hevde fagorganisasjonens interesser.

Bestemmelsene om hvem som er berettiget til understøttelse i 
slike tilfelle avgjøres av forbundsstyret efter å ha innhentet den 
stedlige organisasjons uttalelse.

Forbundsstyret kan forhøie understøttelsen til familieforsørgere 
efter lengere arbeidsledighet av dem som ovenfor nevnt/'

Efter en bemerkning av Jubskaas uttalte dirigenten, at procent- 
tillegget efter medlemsskap i organisasjonen vil bli oprettholdt.

Kristoffer Morken-. Jeg optar punkt 8 i Oslo og Omegns An- 
leggsarbeiderforenings forslag. Efter den debatt som er ført på lands
møtet og efter^de beslutninger som er fattet skulde det jo være på 
sin plass å fa dette inn i loven igjen. Såvidt jeg husker har det 
stått før.

Jubskaas: Slik som saken foreligger nu vil jeg bestemt advare 
mot dette forslag. Det vil føre til rene vilkårligheter om forenin
gene skulde avgjøre disse ting. Her dreier det sig om ting som kan 
fortolkes, og da kan jeg ikke gå med på at foreningene skal be
stemme. Jeg vil i denne sak fremsette forslag hvorefter avgjørelsen 
treffes av forbundsledelsen.

Arthur Lie\ Med hensyn til skalaen, så kan jeg gi komitéens 
forslag min fulle tilslutning, men det procentvise tillegg for 3 og 5 
års medlemsskap synes jeg at vi skal komme bort fra. Den slags 
premiering vekker misnøie.

Thv. Nilsen: Jeg kan ikke være med på at vi skal springe helt 
fra 19 ned til 14° kroner. Derfor vil jeg opta forslaget fra Sanddøla. 
En nedsettelse pa 3 kroner skulde svare til den kontingentnedsettelse 
som er foretatt.

Dirigenten: Jeg kan meddele at Morken er gått over til Jubskaas 
forslag.

Ved alternativ votering mellem Budgettkomitéens og Jubskaas 
forslag blev Jubskaas forslag vedtatt med 38 mot 18 stemmer, som 
avgas for komitéens innstilling.
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Det blev så votert over skalaens satser. Her blev budgett- 
komitéens innstilling vedtatt mot 19 stemmer, som avgas for forslaget 
fra Sanddøla Jernbanearbeiderforening.

Til slutt blev et av Arthur Lie fremsatt forslag om at det pro- 
centvise tillegg til understøttelsen efter 3 og 5 års forløp skulde 
utgå, forkastet med 32 mot 17 stemmer.

Valgene.
Valget av medlemmer av forretningsutvalget foregikk uten 

debatt. Valgt blev de innstillede: Hans Røste med 64 stemmer, Nils 
Bakken med 63 og Viktor Nordahl med 55 stemmer. Dernæst hadde 
Magnus Guldbakke, Kristoffer Morken, Edvardsen og Myrvold 4 
stemmer hver, Alfred M. Nilsen 3 stemmer og en del andre 1 
stemme hver.

Varamannsvalget foranlediget nogen bemerkninger.
Lars Løkkebø: Da Nordahl er valgt inn i forretningsutvalget i 

Bærum, så bør man også kunde finne en varamann fra Bærum for 
ham. Nar man skal dele dette op slik, så bør man finne en av 
varamennene enten fra Bærum eller Lillestrøm, Dette er den dag
lige ledelse i forbundet, som har mere å si enn hovedstyret. Det er 
forretningsutvalget som fatter beslutning i de fleste saker og da 
tror jeg at man bør gardere sig mot at alle medlemmer her kommer 
fra en avdeling.

Hans Røste: Landsmøtet får avgjøre hvem som skal være vara
menn. Varamennene tiltrer først når et medlem fratrer. I denne 
periode har ingen av varamennene rykket op.

Løkkebø: Det er riktig som Røste sier, men vi har ingen garanti 
for hvor lenge en mann lever eller om han ikke kan komme bort 
på annet arbeide.

Innstillingen blev vedtatt mot 1 stemme.
Da man kom til valg av medlemmer av Landsorganisasjonens 

representantskap gjorde dirigenten opmerksom på at det bare skal 
velges 2 representanter. Valgkomiteen har endret sin innstilling og 
foreslår Albert Karlsen og Aksel Selbo som representanter med 
Chr. Henriksen og S. Simonsen som varamenn.

Arthur Lie: Jeg synes at forretningsutvalget bør bli representert 
med en mann, hvorfor jeg foreslår Hans Røste og A. Selbo.

Hans Paulsen: På grunn av lovene vil jeg foreslå Aksel Selbo 
og Ingv. Løgavlen, de er begge gamle organisasjonsfolk.

Valgt blev A. Selbo med 59 og I. Løgavlen med 37 stemmer. 
Dernæst hadde Albert Karlsen 28 og Hans Røste 26 stemmer.

Varamennene blev valgt enstemmig efter innstillingen.
Overensstemmende med valgkomiteens innstilling valgtes til med

lemmer av revisjonsutvalget Alfred M. Nilsen, O. M. Johansen og 
A. Lien enstemmig, og til varamenn for disse M. Braaten og O. Hel
geneset, likeledes enstemmig.
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Bevilgning.
Mot 9 stemmer vedtokes et forslag fra Chr. Henriksen om å be

vilge 50 kroner til hver av dirigentene og sekretærene.

Næstformannskiftet.
Enstemmig blev følgende forslag fra valgkomiteen vedtatt:

v „Den nyvalgte næstformann tiltrer snarest mulig. Eikefjord 
ferdigbehandler de av ham påbegynte saker og har dermed avviklet 
sitt arbeide til forbundet. Eikefjord oppebærer lønn til årets utgang. 
Avviklingen av Eikefjords øvrige forhold til forbundet oversendes 
hovedstyret til avgjørelse.”

Landsmøtets avslutning.
Pristavakin (oversatt av Bergmann): Kamerater. Jeg vil få takke 

Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte, dets dirigenter og sekretæ
rer for den venlighet dere har vist overfor oss russiske represen
tanter og jeg vil også få takke de øvrige utenlandske gjester som
vi personlig har hatt stor glede av å være sammen med. Det har 
vært meget lærerikt å være sammen med dere alle og jeg vil uttale 
håpet om at vi også i fremtiden vil komme til å lære av hverandre 
i kampen for arbeiderklassen. Husk, at arbeiderklassens sak er den 
samme overalt: Kampen mot utbytterklassen. Arbeiderklassens 
største fiende er krigen. Vi håper at Norsk Arbeidsmandsforbund 
og den norske arbeiderklasse som én mann vil stå mot krigen. Det 
er mitt og den russiske arbeiderklasses ønske. Jeg takker dere ikke 
bare fra de 500 000 russiske grubearbeidere for de beslutninger dere 
har fattet, men på vegne av hele den russiske arbeiderklasse bringer 
vi dere takk. De russiske arbeideres ønske er at det bare skal være 
en arbeiderklasse. Jeg vil håpe at dere her har truffet de beste valg 
og at de som kommer inn i forretningsutvalg og hovedstyre vil gjøre 
alt de kan for å skape forståelse mellem arbeiderne hele verden over. 
Lenge leve den norske arbeiderklasse og den internasjonale enhet 
over hele verden. (Bifall.)

Jøns Persson: Beste kamerater. Da vi nu skal slutte skal jeg 
få uttale en hjertelig takk for samværet. Det beste ved et slikt 
landsmøte er at man får med sig et godt inntrykk. Det har hvilet 
saklighet over forhandlingene og et verdig preg over hele landsmøtet. 
Og det skal nok vise sig at det vil føre til et godt arbeide i fremtiden 
for forbundet. Vi ma nu anvende alle våre krefter for å bygge op 
en sterk organisasjon. Jeg håper at dette vil lykkes for det stolte 
Norsk Arbeidsmandsforbund, som har fattet så gode beslutninger. 
Jeg skal bringe med mig hilsener til Sverige. Takk. (Bifall.)

Hans Meisen: Ærede landsmøte. Jeg vil også ha lov til på 
min kamerats og egne vegne å si en hjertelig takk for disse dager 
som vi har vært sammen. Det er således ved disse sammenkomster, 
at vi har litt å lære av hverandre, og litt å komme til forståelse om.
I Danmark, som er et litet flatt land, har vi lett for å komme sam-
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men. Derfor har våre anskuelser lett for å være noget annerledes 
enn de er her i Norge, hvor menneskene bor så langt fra hverandre. 
\ i forstår godt at anskuelser og opfatninger kan være noget anner
ledes. Derfor har det betydning for oss at vi kommer til forståelse 
og klarhet over det som særpreger de forskjellige nasjoner. Jeg vil 
videre få takke for det som dere har vist i den finske konflikt. Yed 
skjebnens samspill er Danmark blitt engasjert her. Vi har iverksatt 
blokade overfor de finske skiber, men justisministeren gav de finske 
sjøfolk anledning til å gå i land og ta det arbeide som de danske 
kamerater hadde nedlagt til støtte for sine finske kamerater. Vi har 
også iverksatt blokade av danske skiber som seiler på Finnland, men 
denne blokade blev unnerkjent av den faste voldgiftsrett. Efter denne 
dom måtte vi se oss om efter andre veier. Vi har gitt det første 
streikevarsel for arbeidet i danske havner, men har utsatt det annet 
varsel for å se om man ikke kunde komme til en forståelse, men 
det er ennu ikke lykkes. Vi kan vel samles i et felles arbeide for 
a gjennemføre den finske blokade, til gagn for de finske arbeidere. 
Det de finske arbeidere krever er gjennomførelsen av en kollektiv 
avtale. Det er et tilbakelagt stadium for oss, men en sak som må 
gjennomføres i Finnland. Det går ikke an at arbeidsgiverne i denne 
sak skal få bevis for at våre internasjonale forbindelser, når de settes 
i virksomhet ikke opfyller det vi regner med. (Bifall.)

Halvard Olsen: Kamerater. Jeg skal på Jønssons, Nielsens og 
egne vegne takke for den anledning vi har hatt til å være til stede 
pa Jandsmøtet. Arbeidet har ligget sådan an at jeg har vært nødt 
til å være meget borte og det er et skår i den glede som man har 
ved å være sammen. På et landsmøte vil det altid være menings
forskjell og man kjemper så godt man kan ut fra det at det er det 
viktigste å få sine egne forslag vedtatt. Dette skjer fordi fagorgani
sasjonen er oss kjær og vi vil gjerne bidra til at den kan bli hvad 
den bør være: det kraftige våben i kampen mot uretten og arbeids
giverne. Vi må altid virke for at den skal bli stor og sterk. De 
beslutninger dere har fattet må vi håpe er et middel til at fagorgani
sasjonen må bli styrket. Klassekampen er ingen dans på roser, den 
er ingen marsj på asfalterte gater eller oparbeidede kongsveier. 
Klassekampen er idag et folk på vandring over steder, hvor det skal 
brytes nye veier og hvor man må kjempe sig frem. Det er en tung 
vandring for man har en tung bør å bære på. Det er mange som 
er utålmodige fordi de er unge og sterke. Men det er også mange 
som ikke er så sterke, og som derfor er nødt til å holde rast en 
gang i blandt. Det som må være vår opgave er å innse nødven
digheten av at yi skal marsjere i følge, så det ikke blir brudd på 
vår linje. Vi må holde sammen under enhver omstendighet. Også 
de som er svakest må kunne orke å følge med. Dette er nødvendig 
for at vi skal kunne komme frem til det mål vi har satt oss, at frihet 
og samfundsmessighet skal råde. Jødefolket var i sin tid i fangenskap 
i Babylon. De blev unnertrykket og døde i massevis. Da stod det 
en profet frem blandt folket og profeterte oprør mot undertykkelsen. 
Men folket sa: Har vi ikke nok av døde ben ? De vilde ikke følge

ham. Profeten gikk da til de døde ben og sa: Bli liv i de døde ben. 
Det blev liv i dem, men folket sa: Det mangler ånd. Kan du også 
skape ånd, så vil vi følge dig. Profeten gikk da ut til vinnen og 
den fyllte legemene med ånd. Vi har innen arbeiderklassen mange 
slike døde ben, som det tales om i denne legendé. Det er nu deres 
opgave å profetere for dem for å få liv i dem. Dere skal profetere 
ånd i disse legemer, den ånd som er den revolusjonære klassebevist- 
hets ånd. Og dere skal da se at på samme måte som det gikk med 
de døde ben i Dødens dal skal det også gå her. Arbeiderne skal 
da bli sterke nok til å befri arbeiderklassen fra kapitalismens baby
lonske fangenskap. (Bifall.)

Chr. Henriksen-. Kamerater! Dere har valgt mig til tillitsmann. 
Det er med en viss følelse jeg erkjenner dette. Jeg føler at det er 
ikke nogen lett opgave, men i håpet om at vi også på dette lands
møte og også ved denne avgjørelse har truffet det rette valg, går 
jeg til opgaven. Skal det imidlertid bli et fruktbringende arbeide, 
så må vi hver enkelt av oss ha tillit til oss selv og til organisa
sjonen. Det må i første rekke bli et godt samarbeide. I Norsk 
Arbeidsmandsforbund har det alltid vært vanskeligere opgaver og 
situasjoner enn i andre organisasjoner. Innad har det også ofte 
meldt sig vanskelige spørsmål. Jeg minner om disse ting, som det 
ikke er hvert forbund som kommer op i, fordi det var efter alvor
lige overveielser at jeg tok imot dette hverv. Når jeg videre gir 
avkall på det som mine kamerater i Østfold har valgt mig til, så 
er også det efter nøie overveielse, idet mine interesser ligger fag
organisasjonen så meget nærmere. Jeg skal love å utføre mitt ar
beide så godt som det overhodet lar sig gjøre for mig. Jeg håper 
at samarbeidet og tilliten må bli det beste. Er det uenighet, så la 
oss snakke sammen som kamerater om det. Vi skal samle tusener 
av dem som idag står utenfor. I denne opgaven må dere alle ta 
del. Jeg vil håpe at de som har valgt mig på dette landsmøte fort
satt må bli av den opfatning, at det har vært til vårt felles beste. 
Takk for tilliten og samarbeidet i disse dager. Når vi strides, så 
er det for å finne frem til de beste beslutninger. De beslutninger 
som er fattet, er født i strid, men når vi har fattet våre beslutninger, 
så bøier vi oss for dem og legger selen til for å få det beste resul
tat. Jeg håper og tror at vi med tillit til hverandre skal kunne se 
tilbake på et fruktbringende resultat av de beslutninger vi har fattet 
på dette landsmøte. Hils alle kameratene hjemme! (Bifall).

Johs. M. P. Ødegaard: Jeg vil først få rette et par ord til våre 
gjester fra utlandet og fra broderorganisasjonene her i landet. Vi 
vil, så hjertelig vi kan, takke for de gode ønsker som er uttalt til 
oss og for vårt forbund. Vi skal ialffall love, at med den evne vi 
har skal vi forsøke å gjøre mest mulig ut av det som vi nu står 
foran å ta fatt på. Jeg vil be alle gjester om å overbringe vårt 
forbunds hilsen til sine organisasjoner. Vi setter stor pris på at 
det skal komme tydelig frem, at et av de største ønsker vi har er 
arbeiderklassens forbrødring over den hele verden. Efter de uttalelser 
som er fremkommet fra våre utenlandske kamerater er det tydelig
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tilkjennegitt at de samme ønsker råder hos dem. Når det samme 
ønske således er til stede, og vi forener oss i arbeidet, så har man 
grunn til a tro at målet skal nåes.

Kamerater! Vi har nu satt sammen i godt og vel en uke og
vel r?/ 1 negnep ^e+dna avslutte forbundets 16. landsmøte. Vi kan
vel da med all rett tillegge oss det at vi med stort alvor og inter 
esse har drøftet de spørsmål som har vært oss forelagt. De har
IS 17 „med1lemmenes viIie> og man har pekt på det somskal tre i stedet for det som man hittil ikke har vært tilfreds med
Det har vært en saklig kritikk, og den har bare kunnet øve sin
gavnlige mnflydelse. Vi vil ta med oss de betraktninger og råd
som vi har fatt og som vi ser som uttrykk for medlemmenes mening.

®n1 „av de største opgaver og hensikten med at man samles 
generalforsamling, at man i fellesskap skal søke å rette på det 

som man mener er galt. Vi må imidlertid spørre oss : Hvordan har 
forholdene vært i dette land i de seneste 3—4 år. Jeg vil peke nå 
et par omstendigheter som for Norsk Arbeidsmandsforbund har vært 
av avgjørende betydning. Landsorganisasjonens beslutning i 1923 
om omiegning til mdustriforbund grep inn i det gamle Norsk Ar
beidsmandsforbund med sa kraftige tak, at det blev slitt sønder og 
“a™m0n„ Men det 8'ikk op i sig selv igjen i en høiere enhet, utstyrt 
med erfaringer, for a utføre det arbeide som forestod. For for
bundet som sadant har imidlertid dette hatt innflydelse. Forholdene 
som de har ligget an innenfor bergverksindustrien og anleggsvirk- 
somheten er det ikke nødvendig å gjøre mer av nu enn bare å nevne 
det Alle kjenner til at bergverkene er den industri som har lidd 
hardest under de økonomiske vanskeligheter i de senere år. Den 

ags forhold kan ikke løpe forbi uten å sette merker også i den
^ 1,gger dem nærmest- Så har vi det som har vært 

til stede ved anleggsvirksomheten. Der har man jo selve Staten, 
som vi ma bekjenne at også vi er en del av. Der har vi den 
sterkeste makt som finnes i noget land - statsmakten -, den har 
vi hatt a kjempe med, og som jeg har sagt tidligere, har interessen
var f akten v*rt liten for å gjøre noget for det som
var knyttet til anleggsarbeidernes interesser. Daglig i år efter år 
ar de arbeidet for å gjøre forholdene verre og verre for anleggs

arbeiderne. Det er disse kjennsgjerninger som foreligger, og når 
man tar i betraktning hvilke virkninger de nødvendigvis må øve, 
da ror jeg at det allikevel ikke har gått så værst. De? er på inlet 
punkt sammenbrudd og katastrofe. Vi står ennu sammen side om 
side for a hevde Arbeidsmannsforbundets medlemmers interesser. 
Det er godt a forstå at det kan være misnøie blandt medlemmene 

at ,miSnøfn kan+ f1 S18 forskjellige utslag, men hvis utslagene 
t,ar i den retning at de skader organisasjonen, som er deres eneste 
verge i den kamp de har å føre, da er det ikke berettiget. Det er 
dog ikke organisasjonen som sådan og organisasjonens medlemmer 
som kan pata sig skylden for de misserable forhold som eksisterer 
pa det økonomiske område, og det er der utgangspunktet for alle 
vanskelighetene ligger.
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Det er av og til man synes at det er visse tegn som tyder på 
at det skal skje en forandring. Så snart man ser en optimistisk med
delelse så griper man den med den største interesse og man ser på 
den med håpet om at det skal inntre en liten lise i vanskelighetene. 
Men det går smått og det tærer på tålmodigheten. Vi gjør rett i å 
erkjenne at tempoet i forandringene går langsomt, men husk at 
organisasjonen må ikke lide for det. Den må vi altid søke å verne 
om for den er den største støtte vi har i vanskelighetene. De beslut
ninger som landsmøtet har fattet er et ledd i de bestrepelser som 
også vi deltar vi for å skape et bedre samfund. Det er en ting som 
vi må erkjenne er en mangel, og det er at forståelsen av organisa
sjonens nødvendighet ikke er så sterkt tilstede at vi kan si at den 
er almindelig blandt de brede arbeidermasser. Derfor vil vi gjøre 
alt vi evner for å skape den situasjon at nu er forståelsen tilstede. 
Vi har rett og plikt til å gjøre de som nu står utenfor organisa
sjonen organisert. Vi vil be dem om bistand i vår kamp og med 
tillitsfullt samarbeide her føler jeg mig forvisset om at det skal 
lykkes^oss å komme fremover, så vi næste gang vi møtes skal kunne 
peke på faktiske forandringer i den situasjon som foreligger idag. Det 
valg som dette landsmøte har foretatt må også sees som et uttrykk 
for °at man har tillit og tro til fremtiden, og man har vel rett til 
å gå ut fra den ting at de som er valgt til tillitsmenn og til med
lemmer i de ansvarlige institusjoner står der som uttrykk for et 
tillitsforhold. Jeg vil rette en personlig takk til landsmøtet for den 
tillit som er vist mig ved gjenvalget. Når det iår er 15 år siden 
jeg begynte som tillitsmann i Norsk Arbeidsmandsforbund, vil jeg 
gjenta hvad jeg så dengang jeg blev valgt. Jeg var en beskjeden 
ung mann dengang. Hvad jeg evner skal jeg gjøre og fremforalt vil 
jeg at dere skal vite at jeg er ærlig mot arbeiderklassen. Det var 
det jeg dengang sa, og det mener jeg fremdeles.

Valgene har medført store forandringer i det forrige styre. Det 
er 6 medlemmer av det forrige forretningsutvalg og hovedstyre som 
ikke blir med igjen. De 6 er Jakob Eikefjord, Anton Granrud, Lars 
Løkkebø, Konrad Karlsen, Aksel Selbo og H. J. Jubskaas. Samar
beidet i såvel forretningsutvalget som hovedstyret har vært godt 
og samarbeidet med mig personlig har jeg hatt inntrykk av har 
vært det beste. Jeg har ingen ting å klage over. Jeg håper at vi 
alle samdrektig skal møtes i samarbeide for den sak vi kjemper 
for. Det er smertefullt å skilles fra min gamle arbeidskamerat Jakob 
Eikefjord. Et samarbeide som har strukket sig mellem 10 år kan
selvsagt ikke ophøre uten smerte. Vi har all grunn til å takke
Eikefjord for det arbeide han har nedlagt i forbundet, og vi har
også alle den plikt å ønske ham og bidra til at han får en lykkelig
fremtid. Jeg får derfor tillate mig å uttale at jeg har landsmøtets 
samtykke og billigelse til å overbringe ham landsmøtets spesielle 
takk og hilsen. (Bifall).

Det nye forretningsutvalgs og hovedstyres medlemmer er så 
kjente folk at det ikke er nødvendig for mig å presentere hver en
kelt. Jeg skal kun ønske dem velkommen i arbeidet, og jeg tror
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jeg tør si at de skal få arbeide. Uten forkleinelse for nogen vil ieg 
ønske Chr Henriksen velkommen til arbeidet. Det er et underlig 
tiltelle, at den som nu er formann og nestformann i vårt forbund 
er begge født pa den vidunderlige plett, bergstaden Røros. Forbun
dets fremtige skjebne avhenger ikke bare av tillitsmennene og styret 
Den avhenger like meget av de enkelte medlemmer og her har vi 
alle den samme plikt til å yde hvad vi evner. Dersom alle giør det 
er jeg ikke o et øieblikk i tvil om, at vi når vi står på vårt neste 
landsmøte sa skal vi kunne se tilbake på vårt arbeide med glede 
og kunne se fremtiden mere fortrøstningsfullt i møte enn vi gjør idag.
■ JeS takker dirigenter og sekretærer for det arbeide de har hatt 
i disse dager. Det var ikke mer enn rett og rimelig at landsmøtet 
ga dem en drikkeskilling. Jeg vil også takke representantene for 
samarbeidet og samværet og vil be hver eneste en om å ta med sig 
mhtsmennenes, forretningsutvalgets og hovedstyrets beste hilsen. Jeg 
vil uttale at det er intet vi mere ønsker enn at det skal være det 
beste samarbeide og vi skal på vår side så godt vi kan bidra til 
at sa skal skje. Hjelp oss i arbeidet og jeg antar at vi kan bli til- 
tretse alle. Vi ønsker selvsagt alle vårt gamle og erverdige forbund 
en god og frugtbringende fremtid. Men vi ønsker også at det må 
bh uttørt et godt og fruktbringende arbeide i retning av å samle 
hele det store verdensproletariat, og jeg kan ikke finne nogen bedre 
mate a understreke dette ønske på enn at vi alle reiser oss og 
synger første vers av Internasjonalen.

Kraftig bifall, hvorpå forsamlingen reiste sig og istemte Inter
nasjonalen.

Sekretæren, Aasmund Selfors, refererte nu protokollen, som blev
foliientv!fter1 Gn bemerknin" av J- L- Moen. Efter at formannen 
hadde gitt oplysning om forhandlingsmøte for statens anlegg og 
innkalt hovedstyret til møte blev Norsk Arbeidsmandsforbunds 16 
landsmøte erklært hevet.

Landsmøtets vedtatte beslutninger.

Trakasseringsfond.
Landsmøtet henstiller til Landsorganisasjonen å utrede spørsmålet om op- 

retbelse av et fond itil støtte for medlemmer dier trakasseres fra sitt arbeide i 
organisasjonen i likhet med det nu oprettede justiisfond.

Bevilgning til J. Opdals enke.
Landsmøtet bevilger J. Opdals enke kr. 200.00, som av avd. 28 ansøkt. Be

vilgningen skal selvsagt ikke medføre konsekvenser for fremtiden.

Rettsforfølgningene mot arbeidernes tillitsmenn i Finnland.
„Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte vil på det kraftigste protestere 

mot de rettsforfølgninger som nu foregår i Aabo mot en stor del av arbei
dernes tillitsmenn i Finnland. Yi er fullt på det rene med at disse rettsfor
følgelser er satt igang fordi de anklagede har varetatt arbeidernes interesser, 
først og fremst ved å søke å gjenopbygge de finske arbeideres kamporgani
sasjoner. Da dette ikke bare er et nasjonalt, men også et internasjonalt spørs
mål, er disse rettsforfølgelser et slag rettet mot den internasjonale arbeider
klasse.

Yi stiller oss fullt solidarisk med våre fengslede finske kamerater og 
krever at de blir satt i frihet."

Rettsforfølgningene efter bygningskonflikten.
„Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte vil nedlegge en kraftig pro

test i anledning av regjeringens avslag på Landsorganisasjonens henstilling 
om å innstille de rettsforfølgelser som er opstått ved bygningskonflikten. 
Det vil aldri kunne lykkes å få gjort det til en forbrytelse å yde solidaritet, 
og disse rettsforfølgelser foregår derfor stikk i strid med almindelige men
neskers rettsbevisthet. Vi kan derfor kun betrakte disse rettsforfølgelser som 
en hevnakt fra regjeringens side."

„Videre vil landsmøtet på det innstendigste henstille til Landsorganisa
sjonen om å gjøre hvad som gjøres kan for å stanse borgerskapets forføl
gelser av de organiserte arbeidere."

Ov er enskomstfor holdet ved Store Norske Spitsbergen kullkompani.
„Landsmøtet kan ikke vedta hovedstyrets forslag, men uttaler at arbei

derne ved Svalbard må gis anledning til å oprettholle sin selvbestemmelses
rett i dette spørsmål."



Ekstraarbeiderne i Drammens distrikt.
, tilslutning til det som i den siste tid er foretatt fra forbundets side
tor a ta organisert efter- og ekstraarbeiderne ved statsbanerne for derved å 
kunne fa gjennemført lønnsforbedringer for disse, pålegges det nye forretnings
utvalg a opta fortsatt forhandling for ordning av disse arbeideres lønnineer 
i Drammens distrikt."

Malm-konflikten.
. «Revisjonsutvalgets bemerkning tas til etterretning. Skrivelsen fra N S F 

gir ikke anledning til nogen forføining fra landsmøtets side."

Revisjonsutva Igets bemerkninger.
«Revisjonsutvalgets bemerkninger forelegges hovedstyret til uttalelse 

ved de arhg innkalte hovedstyremøter."

Organiseringen av veiarbeiderne.
«Den av landsmøtet nedsatte komité for å fremkomme med forslag om 

hvorledes agitasjonen blandt veiarbeiderne skal føres, har efter konferanse 
med formannen i Norsk Skog- og Landarbeiderforbund og Landsorganisa
sjonens representant, Alfred Madsen, funnet å ville foreslå følgende:

„ Idet landsmøtet fastslår nødvendigheten av en effektiv faglig agitasjon, 
ma det samtidig optas arbeide for å få gjennemført ensartede ferie-, lønns- 
og arbeidsvilkår for veiarbeiderne.

I overensstemmelse hermed bemyndiges hovedstyret å anvende de midler 
som er nødvendig for å drive en planmessig agitasjon for organisering av 
de veiarbeidere, som driver veiarbeide som hovederhverv, i tilslutning til 
Norsk Arbeidsmandsforbund.

Forretningsutvalget innhenter opgaver fra de faglige distriktsorganisa
sjoner over distriktenes, anleggsvirksomhet og på grunnlag herav utarbeides 
en plan for dette agitasjpns- og organisasjonsarbeide, og søkes Landsorga
nisasjonens. bistand for å få planen gjennemført.

Agitasjonen føres i samarbeide med de faglige distriktsorganisasjoner 
og hvor det lar sig gjøre anvendes til agitasjonen veiarbeidere med inn
gående kjennskap til veiarbeidernes livs- og arbeidsvilkår."

Konflikten i Sørvaranger.
„Landsmøtet pålegger det kommende hovedstyre å ha sin største op- 

merksomhet henvendt på forholdene ved Sørvaranger. Hovedstyret pålegges 
a anvende den form og de midler som til enhver tid ansees forsvarlig for å 
føre kampen til en for arbeiderne heldig løsning. Alt under fornødent hensyn 
til øvrige forbund og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon".

Kontingenten tor Svalbard.
.«Angående Kings Bays forenings forslag om en særskilt nedsettelse av 

kontingenten for Svalbard vil budgetkomitéen innstille på at kontingenten 
og sa for fremtiden blir ensartet. Derimot vil budgetkomitéen anbefale at 
foreningen pa Svalbard får refundert tre femtedeler av sine utgifter av for
bundet, forsåvidt angår korrespondansen med Norge."

Henvendelse til Landsorganisasjonen.
«På grunn av omorganisasjonen har forbundet fått en uforholdsmessig 

kostbar administrasjon ved at foreningene er spredt utover det hele land, 
og de mest avsidesliggende steder. Dertil kommer Svalbard som også blir 
kostbar både for foreningene og forbundet. I henhold hertil vil komitéen 
foreslå for landsmøtet å fatte sådan beslutning:

Det gjøres henvendelse til Landsorganisjonen om et årlig bidrag til 
støtte for forbundets virksomhet."
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De internasjonale forbindelser.
«Arbeiderbevegelsen i de fleste land er idag spaltet og opdelt. I kampen 

mot kapitalismens offensiv er fagbevegelsens enhet nødvendig. Særlig er det 
nødvendig i det øieblikk da det forberedes en ny verdenskrig, hvori også de 
skandinaviske land kan bli inndratt. Arbeiderne i Norge går en skjerpet 
kamptid i møte, hvor arbeidskjøperne og den borgerlige statsmakt i forening 
med den internasjonale trust- og finanskapital vil sette alt inn på å lamme 
fagbevegelsens aksjonskraft.

Landsmøtet erklærer sig enig i det forslag som foreligger fra konferansen 
i Kjøbenhavn om organisasjonsmessig samarbeide mellem Landsorganisasjonene 
i Norge, Finnland og Sovjet-Unionen. Landsmøtet henstiller til landsorgani
sasjonens representantskap å godkjenne det foreliggende forslag til gjensidig- 
hetsavtale. I henhold hertil pålegges forbundets representanter i represen
tantskapet å stemme for godkjennelse av gjensidighetsavtalen.

Under henvisning til forbundets stilling til godkjennelse av gjensidighets
avtalen mellem de tre landsorganisasjoner, pålegges forbundsstyret straks å 
søke oprettet gjensidighetsavtale med grubearbeiderforbundene i Sovjet-Uni
onen, Sverige og andre land. Forslaget til avtale forelegges medlemmene til 
uravstemning."

Kontingenttritagelse og nedsettelse.
«I anledning andragender fra Arnt Stavli, Otto Kvernstrøin. Kristian Berge- 

bakke, Bernt Pedersen og Jørgen Danielsen om kontingentfritagelse og kontin- 
gentnedlsiettelse, vil komitéen foreslå:

Reit igliet er som æresmedlem kan kun erholde* i henhold til lovens bestem
melser. Hvorvidt det i enkelte tilfelle skal være anledning til kontingent- 
lettelser for eldre medlemmer som ikke fyller betingelsen for opnåelse av æres- 
medlemsskap avgjøres i hvert enkelt tilfelle av hovedstyret.»

Lønning er, kontorhjelp, diét m. v.
Lønnen for formann, næstformann og kasserer kr. 5 500.00 pr. år. 
Tellepenger til kassereren kr. 400.00 pr. år.
Kr. 5 000.00 pr. år til kontorhjelp. Det er da forutsetningen at kontor

damen ved kassakontoret opsies.
Pensjon til Hans» Berntsen kr. 3 200.00 pr. år.
Utenbys diét kr. 15.00 pr. døgn.
Arbeidstap kr. 16.00 pr. døgn.
Innenbys diét kr. 6.00 pr. døgn.
Utenlands diét kr. 20.00 pr. døgn.

Hjemstavnsretten og arbeidsledigheten blandt anleggsarbeiderne.
«Landsmøtet er enig i Norefljord Arbeiderforenings forslag. Alt anleggs

arbeide bør foii ringsvis utføres av profesjonelle anleggsarbeidere. Det bør ikke 
tillates at disfee settes utenfor til fordel for tilfeldige arbeidere, som søker be
skjeftigelse ved anlegg av den grunn at disse har hjemstavnsirett i vedkommende 
kommune.

Staten må derfor gjennemføre så vel ved sine egne anlegg som ved kon
sesjoner, at anleggsarbeide fortrinsvis skal utføres av profesjonelle anleggs
arbeidere.

Kommunene må ikke — for ft skaffe «nødsarbeide» for sine egne hjemstavns- 
berettigede — ved sine egne anlegg eller ved unnet offentlig eller privat anleggs
arbeide sette profesjonelle anleggsarbeidere til side for andre, hjemstavnsiberet- 
tigede arbeidere.

Arbeiderklassens representanter i Stortinget og kommunestyrene opførdres 
til, hver i sin vårksømhiet å søke gjennemført disse retningslinjer.

Imidlertid finner landsmøtet at denne sak ikke helt kan løses uten at hele 
hjemstaviisbegrepet bortfaller. Efter fattigloven Skal nu den kommune hvor ved
kommende opholder sig, utrede nødvendig fattigunderstøttelse, men har krav på
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å. få godtgjort % av demme bos vedkommende hjeinsijivuskonununø. Derfor bar 
hjemstavmskommumeiie sterk Økomomisk interesse av ft beskytte sime hjemstavns- 
berettigede. Dette fører til misbruk av forskjellig art.

"!’r If, den maten- at Statem overtar bjem.sfavuskommunen.s
pIiKit til a ©nsitatite ophold,skommunen % av fattigiinderst^ttelsen. Derved Vil Sta- 
ten overta % av fattigunderstøttelsen i alle kommuner.

Derved bortfaller hele IxjemstavmsforboMet. Hjemistavmskommunemes øko
nomiske interesser i a beskytte hver sine hjemstavnjsberettigede bortfaller De 
kommunale fattigveseners airbeide med å fastsette hjenisfavnsf•holdet bortfaller 
og innkriniungeii av refusjon foremkles.

Samtidig fordeles utgiftene til fattigunderstøttelsen over bele landet over- 
eiiætommende med de ,enkelte kommuners og skatteyderes Økonomiske evne.

Landsmøtet vil derfor henstille til Stortinget ft endre fattigloven slik at 
Staten overtar bjemstavniskommimenes nuværende forpliktelser til å utrede % 

■av fattigunderstøttelsen.» '3

Bevilgning til agitasjonen. 
Til agitasjonen opførtes 9 000 kroner.

Beslutningenes ikrafttreden.
X' fra "'yokt«!ber'"928IS(M °m k°ntingeilter’ diét og arbeidstap trer i kraft 

2' ^29t0rperS0naletS °g tillitsmeilnenes tønninger trer i kraft fra 1 januar

Lovenes ikrafttreden.
i kraftlra^jaTuSSlS. besluttet at de nye bestemmelser i lovene skal tre 

Tid og sted for næste landsmøte:
Hovedstyret blev bemyndiget til å fastsette tid og sted for næste landsmøte.

Lovforandringer.
Ang. prinsipperklæringen. 

Prinsipperklæringen bibeholdes uforandret.

Ang. innledningen.
. Norsk Arbeidsmandsforbund er en sammenslutning av alle fagforeninger 

hvis medlemmer er beskjeftiget i bergverksindustrien, ved offentlige og private 
anlegg, som jernbaneanlegg, kraft- og fabrikkanlegg, samt veianlegg nar ved
kommende arbeidere hovedsakelig har veiarbeide som erhverv. ’

§ 1. Formålet:
1. Å organisere alle arbeidere som er beskjeftiget i de i innledningen nevnte 

bergverks- og anleggsindustrier i tilslutning til Arbeidernes faglige Landsor
ganisasjon for at de ved bevisst solidarisk samvirke på alle områder kan 
ivareta sine økonomiske og sociale interesser. Punkt 2, 3, 4, 5 og 6 uforandret.

§ 3. Kontingenten:
Kømtdngeniteii foreslåes .satt til kr. 1.25 pr. uke til forbundskasseii og kr 010 

pr. uke til fonsikriugskaasen for hell bet. medlemmer.
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Halvtbetalenide kr. 0.65 pr. uke til forbundskaseen og kr. 0.10 pr. uke til 
forsikriugskassen.

Kontingenten for medlemmer som står direkte tilsluttet forbundet foreslåes 
satt til kr. 1.50 for beltbet. og kr. 0.85 for halvtbet. pr. uke.

§ 8. Konflikter.
I punkt 8 utgår ordene „industrikomitéens råd og veiledning". 
For øvrig uforandret.

§ 9. Understøttelse under konflikter.
Den i punkt 1 bestemte understøttelse gjelder også i de tilfelle, hvor 

medlemmene blir opsagt (boikottet) og trakassert av arbeidsgiverne på grunn 
av forsøk på å hevde fagorganisasjonens interesser.

Bestemmelsene om hvem som er berettiget til understøttelse i slike tilfelle 
avgjøres av forbundsstyret efter å ha innhentet den stedlige organisasjons 
uttalelse.

Forbundsstyret kan forhøie understøttelsen til familieforsørgere efter 
lengere arbeidsledighet av dem som ovenfor nevnt.

Medlemmer med antall personer å forsørge:
_____ Sig selv 1 ■2______ 3______ 4______ 5______ 6______ 7______8_
7i bet. 14 00 15.00 16.00 17.00 18.00 19.00 20.00 21.00 22.00
Va bet. 7.00 7.50 8.00 8.50 9.00 9.50 10 00 10.50 11 00

§10. Landsmøtet.
2. Valg av representanter til landsmøtet foregår efter følgende regler: 

1 representant for det første fylte 40-tall og siden 1 for hvert fylt 100-tall 
medlemmer. Mindre foreninger kan i fellesskap med andre mindre 
foreninger velge en representant så fremt det samlede medlemstall når 
op i 40.

For øvrig uforandret.
„Hvor valg i fellesskap blir nødvendig blir valget å foreta på med

lemsmøte."
«Landsmøtet pålegger det kommende forretningsutvalg å påse at det 

ved utregning av representasjonsretten til landsmøtet ikke unødig blir sam
menslått flere avdelinger for å få representasjonsrett enn strengt tatt påkrevet 
efter loven."

§ 12. Hovedstyret, og § 13. Forretningsutvalget.
«Valgkomiteen innstiller på bibeholdelse av den nuværende ordning med 

hensyn til størrelse av forretningsutvalg og hovedstyre".
Valgte medlemmer til hovedstyret av grube- og anleggsarbeidere, som 

under sin funksjonstid overgår til fast stilling utenfor forbundet blir å betrakte 
som utgått av hovedstyret.

§19. Stedlige styrer.
Punkt 1. Ordene: «der består av formennene samt en representant» utgår. 

I stedet foreslåes: «Der består av 2 valgte representanter for hver av de tilslut
tede avdelinger.»

Punkt 5:
«Saker som skal behandles av foreningene i fellesskap tilstilles de stedlige 

styrer direkte.»
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§ 21. Overflytning fra andre forbund.
1. Medlemmer fra andre forbund innen Landsorganisasjonen som får beskjef

tigelse i de virksomheter, som i henhold til industri forbund sformen sorterer 
under Arbeidsmandsforbundet, skal straks overføre sitt medlemsskap til 
forbundet.

2. Betingelsen herfor er at de har opfylt sine forpliktelser til sitt tidligere 
forbund og har sin medlemsbok i orden. Ved sådan overflytning betales 
ingen innskrivningspemger, dog må medlemsbok fra vårt forbund løses. Så
danne medlemmer erholder rettigheter i forbundet regnet fra den tåd de 
blev innmeldt i sin tidligere organisasjon.

3. Overføring av medlemsskap som i punkt 1 anført kommer ikke til anven
delse overfor spesialarbeidere og montører som arbeider for et verksted.

§ 25. Optagelse av medlemmer.
1. Som medlemmer optas enhver arbeider som godkjenner forbundets formål 

og lover og er beskjeftiget i virksomheter som anført i § 1, punkt 1. For 
øvrig uforandret.

§ 27. Kontingentens innbetaling.
Komitéen foreslår at denne § får sådan ordlyd efter første punktum:
«Dog må den ikke gå under kr. 1.50 pr. medlem for heltbetalende og 

kr. 0.85 for halvtbetalende medlemmer."

§ Sl. Fremsettelse av lønnskrav.
Punkt 2 siste avsnitt foreslåes:
Styret har deretter å sørge for at saken snarest mulig blir forelagt med

lemsmøtet til avgjørelse.

§ 32. Forholdet under konflikter.
«Punkt 2 tilføies:
Medlem som under en konflikt ekskluderes av forbundet eller optar arbei

det o. s. v.»




